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برايان مگي،  فيلسوف معاصر انگليسي در تنها كتاب رمان 
خود به نام »مواجهه با مرگ« يك موضوع يا سوژه اساسي 
زندگي آدمي را به سگالش مي كشد و آن زندگي صادقانه 
انسان با خود و اطرافيانش است. در اين نوع زندگي آنچه 
مهم است،  كيفيت زندگي اس��ت نه كميت آن. داستان 
مواجهه با مرگ از آنجا شروع مي ش��ود كه فرزند بزرگ 
خانواده اي به سرطان دچار شده است و زمان كمي براي 
زندگي دارد. حال سوال اين است كه آيا بايد به او راست 
گفت يا نه . چالش��ي كه در اين زمينه رخ مي دهد بسيار 
خواندني است، اما در اينجا مهم انتخابي است كه صورت 
مي گيرد . مصلحت ب��راي »جان« نام نق��ش اول رمان 
چيس��ت؟ چالش از همين جا شروع مي ش��ود. جان در 
حالي كه نمي داند به چه بيماري دچار شده است تحت 
تصميم هايي قرار مي گيرد كه ديگران براي او مي گيرند. 
او را از ماموريت خارجش ب��ه داخل فرا مي خوانند، براي 
او كاري را پيشنهاد مي دهند كه خود علاقه چنداني به 
آن ندارد، مراسم عروس��ي مي گيرند كه او اصلا دوست 
ندارد و.. در واقع ه��ر جامعه اي براي خ��ود يك جان يا 
نقش اولي دارد كه جامعه بنا بر مصلحت او جلو مي رود. 
او در حالي كه نمي داند دچار چه بيماري اس��ت برايش 
تصميم مي گيرند و او را تحت شرايطي قرار مي دهند كه 
ناخودآگاه به سمتي مي رود كه شايد به مصلحتش نيست 
كه اگر مي دانس��ت خود يك جور ديگر ب��ا آن برخورد 
مي كرد. در اين رمان يكي از دوس��تان صميمي جان به 
نام كي ير، كه فيلس��وف ماب هس��ت خواهان برخورد 
صادقانه با جان است و معتقد است كه اگر او بداند دچار 
چه بيماري است سرنوشتش را خودش تعيين مي كند و 
راحت تر با آن كنار مي آيد،  اما اطرافيان از روي احساس، 
نه منطق، با پيشنهاد دوس��ت جان مخالفت مي كنند و 

بخش��ي از اين مخالفت به اين خاطر است كه هر كس، 
 خودش را مي بيند،  نه بيمار را. موضوع اقتصاد ايران هم 
تقريبا مانند نقش اول رمان برايان مگي اس��ت . بيماري 
اقتصاد، سال هاس��ت كه پنهان مانده و هر دولتي از ظن 
و احساس خود،  نه منطق، س��عي در مصلحت انديشي 
دارد . وابستگي بودجه دولت به نفت را همه مي دانند و هر 
دولتي هم كه آمده سعي در رهايي بودجه از آن كرده اما 
هيچكس جرات برداشتن اين گام- يعني رهايي بودجه از 
درآمدهاي نفتي- را به خود نداده است زيرا دولت كسري 
بودجه را ب��راي اين اقتصادي كه گران اداره مي ش��ود از 
كجا مي تواند تامين كند؟ درآمدهاي نفتي با وجود آنكه 
اقتصاد را تامين كرده اس��ت، اقتصاد را هم ناتوان كرده 
اس��ت . هر جا كه كم آمد، پترو دلار آن را پر كرده است 
. هر كجا كه كمب��ودي بوده اس��ت، دلار حاصل از نفت 
آن را تامين كرده اس��ت . هر كجا كه مردم با كمبود كالا 
مواجه بوده اند، تامين آن بر عهده درآمدهاي نفتي بوده 
است. اين درآمد نگذاش��ته توان بالقوه مردم به نمايش 
گذاشته شود و دشمن هم مي دانست و مي داند كه كجا 
را هدف بگي��رد تا به ايران ضربه بزن��د.  در ايران چندين 
دوره پيش آمد كه رهايي بودج��ه از نفت به مرحله اجرا 
دربيايداما به دلايلي كه مهم ترين آن وابستگي دولت به 
بودجه نفت بوده است هيچ وقت اين عزم به جزم مبدل 
نش��ده اس��ت.  اكنون با توجه به تحريم نفتي كه امريكا 
عليه ايران پيش آورده،  به نظر مي آيد كه مهم ترين نقطه 
عطف ايران هم مي تواند در خصوص رهايي از وابستگي 
بودجه به نف��ت رقم بخورد. در همي��ن ارتباط هم اتفاقا 
مركز پژوهش ه��اي مجلس توصيه كرده بودجه س��ال 
آينده بدون نفت بسته شود، آيا بهتر نيست از اين فرصت 
بهره برد و توانمندي هاي بخش هاي ديگر را قوي كرد تا 
»جان« اقتصاد ايران از اين مخمصه اي كه ساليان سال 

بدان گرفتار شده است رهايي يابد؟ 

»جان« اقتصاد ايران
سرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

»جان« اقتصاد ايران
برايان مگي،  فيلسوف 
انگليس��ي در  معاصر 
تنها كتاب رمان خود 
ب��ه ن��ام »مواجه��ه با 
مرگ« يك موضوع يا 
س��وژه اساسي زندگي 
آدم��ي را به س��گالش 
مي كشد و آن زندگي 
صادقانه انس��ان با خود و اطرافيانش است. در 
اين نوع زندگي آنچه مهم است،  كيفيت زندگي 
است نه كميت آن. داس��تان مواجهه با مرگ از 
آنجا شروع مي شود كه فرزند بزرگ خانواده اي 
به سرطان دچار شده اس��ت و زمان كمي براي 
زندگي دارد. حال سوال اين است كه آيا بايد به 
او راست گفت يا نه . چالشي كه در اين زمينه رخ 
مي دهد بسيار خواندني است، اما در اينجا مهم 
انتخابي اس��ت كه صورت مي گيرد . مصلحت 
براي »ج��ان« نام نق��ش اول رمان چيس��ت؟ 

چالش از همين جا شروع مي شود. 

منصور بيطرف
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بازار سرمايه

 پيش خوري صلح
در بازارهاي مالي

بازار اوراق بدهي و بازار سهام، همواره در حالتي 
الاكلنگي با يكديگر ق��رار دارند كه اين موضوع 
سيگنال هاي خاصي را براي بازيگران بازارهاي 
مالي به هم��راه دارد. هرگاه اس��تقبال از اوراق 
بدهي زياد شود،  به منزله اين است كه ريسك 
بازار سهام از بازدهي آن پيشي گرفته و هنگامي 
كه بازار سهام،  روزهاي آرام يا پراز نوسان مثبتي 
را تجربه كن��د، پول از پاركين��گ بدهي خارج 

شده و به سمت بازار سهام مي رود. 

انرژي

 دوندگان استقامت
 برنده ماراتن بازار نفت

 نادي صبوري|فرداد احمدي|
نخس��تين گزارش هاي ماهانه دو نهاد نظارتي 
بازار نفت خام يعني اوپك و IEA در سال جديد 
ميلادي، روزهاي پنج ش��نبه و جمعه منتش��ر 
شدند. اين گزارش ها حاوي اطلاعاتي با اهميت 
در خصوص وضعي��ت عرض��ه و تقاضاي نفت 
خام و فاكتور مهم »رش��د اقتصادي« بودند كه 
مي تواند سرنوشت بازار نفت را به سمت و سوي 
مختلفي بكش��اند. جالب توجه تري��ن نكته اين 
2گزارش را مي توان به تحليل آژانس بين المللي 
انرژي از مس��يري كه بازار نفت خام تا رسيدن 
به تعادل پيش رو دارد اختص��اص داد؛ IEA در 
اين خصوص اين مس��ير را به »دوي استقامت« 
تشبيه كرده در واقع تلويحا تاكيد مي كند كه با 
دوي س��رعت نمي توان در اين مسير موفق بود.  
IEA در گزارش ماه ژانويه خود كه ديروز منتشر 

شد نوشت كه پيش بيني ما براي رشد...
7

بزرگ ترين مخاطرات جهان از نگاه مجمع جهاني اقتصاد

»تعادل« در گزارشي سمت و سوي آينده اقتصاد ايران را بررسي مي كند
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حقوق

معاون حقوقي رييس جمهوري با اعلام اينكه 
لايحه پيوستن ايران به كنوانسيون مبارزه با 
جرايم س��ازمان يافته فراملي )پالرمو( اكنون 
روي ميز مجم��ع تش��خيص مصلحت نظام 
اس��ت، گف��ت: از رييس مجمع درخواس��ت 
كرده ايم كه رس��يدگي به اين لايحه تسريع 

يابد.
»لعي��ا جني��دي« در گفت وگو ب��ا خبرنگار 
ايرنا، افزود: بعد از لايحه مرب��وط به مقابله با 
پول ش��ويي كه به تصويب مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام رس��يد؛ بايد هر چه س��ريعتر 
تكليف پيوس��تن ايران به كنوانسيون مبارزه 
با جراي��م س��ازمان يافته فرامل��ي )پالرمو( و 
كنوانس��يون مقابله با تامين مالي تروريس��م 
)CFT( نيز مش��خص ش��ود. وي ادامه داد: 
اكن��ون كارگروه��ي ب��راي بررس��ي لايحه 
پيوس��تن ايران به پالرمو تش��كيل ش��ده و 
منتظر هستيم كه هر چه زودتر اين لايحه به 

صحن مجمع بيايد.
معاون حقوقي رييس جمه��وري اضافه كرد: 
علاوه بر اين، لايحه پيوس��تن به كنوانسيون 
مقابله ب��ا تامين مالي تروريس��م )CFT( نيز 
كه نظر ش��وراي نگهبان در م��ورد آن تامين 
نش��ده اس��ت نيز در كمتري��ن زم��ان بايد 
اص��لاح و تصويب ش��ود. جني��دي در مورد 
نقش تصويب اين لوايح گفت: به طور مس��لم 
تصويب اين لوايح، مسير را براي پيوستن به 
گروه ويژه اقدام مالي )اف اي تي اف( هموار و 
اجرايي شدن س��ازوكار مالي اروپا را تسهيل 
مي كند. كنوانس��يون ملل متحد عليه جرايم 
سازمان يافته فراملي )پالرمو( از معاهده هاي 
چندجانب��ه م��ورد حماي��ت س��ازمان ملل 
متحد اس��ت كه در 15 نوامبر س��ال 2000 
با قطعنام��ه مجمع عمومي اين س��ازمان به 

تصويب رسيد. 
طرح كنوانس��يوني اين معاهده در دس��امبر 
2000 در پالرم��وي ايتالي��ا ب��راي امض��اي 
دولت ها باز ش��د و به امض��اي 147 دولت از 
جمله ايران رس��يد ب��ه همين دلي��ل به آن 
كنوانسيون پالرمو گفته مي شود. كنوانسيون 
پالرمو داراي س��ه پروتكل تكميلي از جمله 
پروت��كل پيش��گيري، س��ركوب و مجازات 
قاچاق اش��خاص به وي��ژه زنان و ك��ودكان، 
پروتكل علي��ه قاچ��اق مهاج��ران از طريق 
زمي��ن، دري��ا و ه��وا و پروتكل علي��ه توليد 
غيرقانون��ي و قاچاق مهمات اس��ت كه دفتر 
مقابله ب��ا مواد مخ��در و جرم س��ازمان ملل 
متحد به عنوان عهده دار اين كنوانس��يون و 

پروتكل هاي آن عمل مي كند.

درخواست از رييس مجمع براي 
تسريع رسيدگي به لايحه »پالرمو«

دانش و فن

 بازار خزان زده
 تلفن همراه
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رييس كل گمرك ايران با تاكي��د بر مبارزه با هرگونه 
قاچ��اق كالا از مبادي رس��مي گف��ت: معافيت هاي 
گمركي به توليدكنندگاني داده مي ش��ود كه امكان 
توليد محصولات و مواد اوليه وارداتي را در داخل كشور 
ندارند. به گزارش گمرك ايران، »مهدي ميراشرفي« 
به برنامه هاي گمرك اي��ران در راس��تاي حمايت از 
توليد اش��اره كرد و اف��زود: گمرك ايران ب��ه عنوان 
تصميم گيرنده و وضع كنن��ده معافيت هاي گمركي 
نيست، اما مي تواند پيش��نهادهايي را پس از بررسي 
بازخورده��اي قواني��ن و معافيت ها از س��ازمان هاي 
ذي ربط دريافت و ارايه كند. رييس كل گمرك ايران 
اظهار داش��ت: در پيش��نهادهاي گمرك به صورت 
مشخص، معافيت ها به سمت توليدكنندگان هدايت 
مي شود؛ درواقع معافيت براي توليدكنندگاني اعمال 
مي ش��ود كه امكان توليد محصولات مورد نياز را در 

داخل كشور ندارند. ميراش��رفي درخصوص قاچاق 
كالا و برنامه هاي مقابله با آن نيز گفت: امروز با قاچاق 
از طريق مبادي رسمي كشور مواجه نيستيم و در اين 
زمينه گمرك ايران با هرگونه قاچاق مقابله مي كند. 
معاون وزير امور اقتصادي و دارايي خاطرنشان ساخت: 
در بحث مناطق آزاد نيز گمرك مكلف به حضور است و 
بر ورود و خروج كالا در اين مناطق نظارت خواهد كرد.  
گمرك جمهوري اس��لامي ايران در مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر در سال 2017 رتبه نخست را كسب كرد 
و ژاپن در رتبه دوم قرار گرف��ت. اكنون مبادي عمده 
ورودي كش��ور به ايكس ري مجهز ش��ده اند. مبادي 
مهم گمركي به 16 دستگاه ايكس ري مجهز شدند و 
23 دس��تگاه، متولي صدور مجوز براي ترخيص كالا 
هستند و 24 نوع عوارض مختلف در فرايند صادرات 

و واردات دريافت مي شود.

اولويت در معافيت هاي گمركي با توليدكنندگان است
خبر



روي موج خبر

    اروپايي ه�ا در نشس�ت ورش�و ش�ركت 
نمي كنند؛ايلنا|

روزنامه وال اس��تريت ژورنال به نقل از منابع اروپايي 
نوشت كه كشورهاي اروپايي در نشست ضد ايراني كه 
قرار است در ورشو برگزار شود، شركت نخواهند كرد. 
اين منابع اعلام كردند كه واشنگتن، پايتخت لهستان را 
به عنوان نشست سران انتخاب كرده تا بين كشورهاي 
اروپايي ش��كاف ايجاد كند. براس��اس اين گزارش، 
»فدريكا موگريني« مسوول سياست خارجي اتحاديه 

اروپا نيز در اين نشست حاضر نخواهد شد.

    فرمانده كل ارتش حس�اب توييتري ندارد؛ 
روابط عمومي ارتش| 

روابط عمومي ارتش در اطلاعيه اي اعلام كرد كه امير 
سرلشكر موسوي هيچ گونه حساب كاربري و فعاليتي 
در شبكه اجتماعي توييتر ندارد.  متن اين اطلاعيه به 
شرح زير اس��ت: در پي اعلام خبرهايي مبني بر ورود 
فرمانده كل ارتش به فضاي رسمي توييتر، ضمن تكذيب 
اين خبر، به اطلاع مي رس��اند، امير سرلش��كر »سيد 
عبدالرحيم موس��وي« فرمانده كل ارتش جمهوري 
اس��لامي ايران هيچ گونه فعاليتي در فضاي مجازي 
اعم از اينستاگرام، تلگرام، فيس بوك، توييتر و... ندارد 
و هر گونه كانال، صفحه و گروه مرتبط با نام ايشان در 
شبكه هاي اجتماعي نامعتبر است. هرگونه مطلب، متن، 
سخنراني، اظهارنظر، مصاحبه و عكس مرتبط با ايشان از 
www.aja. طريق پايگاه اطلاع رساني ارتش به نشاني
 ir و در بستر پيام رسان هاي بومي سروش و ايتا به نشاني
 eitaa.com/ajanews_ir وsapp.ir/aja،

رسميت داشته و مورد تاييد است.

    جمال عرف معاون سياس�ي وزارت كش�ور 
شد؛روابط عمومي وزارت كشور|

عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور در حكمي جمال 
عرف را به عنوان معاون سياسي وزارت كشور منصوب 
كرد. در بخشي از اين حكم آمده است: رصد و بررسي 
مسائل و رويدادهاي سياسي كشور، برقراري تعامل 
موثر و كارآمد با احزاب و تشكل ها و تلاش در جهت 
حمايت و تقويت آنها، اجراي مطلوب و شايسته قانون 
احزاب و تشكل ها و سعي در جهت هم افزايي و تقويت 
همبستگي و انس��جام ميان همه اقوام، فراهم سازي 
زمينه و ش��رايط براي برگزاري قانونمند و هر چه با 
شكوه تر انتخابات با رويكرد مشاركت حداكثري مردم 
و... از جمله ماموريت هايي است كه انتظار مي رود در 
راستاي سياست ها و برنامه هاي دولت تدبير و اميد در 

راستاي نيل به آن تلاش و كوشش كنيد.

    حضور ۵ وزير در كميس�يون هاي تخصصي 
مجلس؛صداوسيما |

۵ وزير در هفته پيش رو در كميسيون هاي تخصصي 
مجلس حضور خواهند يافت. قرار است روز دوشنه 
وزير علوم، تحقيقات و فناوري با حضور در كميسيون 
آموزش؛ وزير راه و شهرسازي روز يكشنبه درخصوص 
عملكرد وزارت راه در توزيع قير، طرح مسكن مهر و نيز 
بهسازي راه هاي فرعي و اصلي در كميسيون عمران 
همچنين وزير نيرو نيز براي پاسخ به سوال تعدادي از 
نمايندگان روز دوشنبه در كميسيون انرژي حضور پيدا 
كنند. همچنين بيژن نامدار زنگنه وزير نفت به همراه 
رييس ديوان محاسبات روز دوشنبه در كميسيون 

عمران حضور خواهد يافت.

    توقف صدور رواديد گردش�گري براي اتباع 
لهستاني مورد تاييد نيست؛ايرنا|

بهرام قاس��مي س��خنگوي وزارت امور خارجه خبر 
رس��انه هاي لهس��تاني مبني بر توقف صدور رواديد 
گردش��گري ايران براي اتباع لهستاني را تاييد نكرد. 
شبكه راديويي »زِت« لهستان مدعي شده است كه 
ايران صدور رواديد گردشگري براي اتباع اين كشور را 
متوقف كرده است. اين ادعا در حالي مطرح مي شود كه 
لهستان به دليل پذيرش ميزباني كنفرانس ضدايراني 
كه قرار است توسط امريكا برگزار شود مورد اعتراض 

كشورمان قرار گرفته است.

    هش�دار دستيار ويژه لاريجاني درباره ادامه 
بازداشت »مرضيه هاشمي«؛تسنيم|

دستيار ويژه رييس مجلس در امور بين الملل گفت: 
اگر مرضيه هاشمي فورا آزاد نش��ود، پايان اين بازي 
به دست امريكا نخواهد بود. حسين اميرعبداللهيان 
دستيار ويژه رييس مجلس در صفحه شخصي خود در 
توييتر مطلبي درباره مرضيه هاشمي خبرنگار پرس تي 
وي منشتر كرد كه متن آن به شرح زير است:  »بازي 
سياسي بازداشت مرضيه هاشمي را امريكا شروع كرد، 
اگر اين خبرنگار پرس تي وي فورا آزاد نشود، پايان اين 

بازي به دست امريكا نخواهد بود«

    واكنش بعيدي نژاد به اعت�راض كاربران در 
فضاي مجازي؛تعادل|

حميد بعيدي نژاد سفير ايران در لندن به كاربري كه 
در اعتراض به پست توييتري وي مطلب نوشته بود، 
واكنش نشان داد. حميد بعيدي نژاد سفير ايران در 
لندن ديروز به كاربري كه در اعتراض به پست توييتري 
وي مطلب نوشته بود، نوشت: چه دليل و نسبتي وجود 
دارد كه شما خود را جاي او قرار دهيد؟ راتكليف يك 
خارجي و تبعه انگليس اس��ت و براي رفتن به ايران 
تضمين داشت، ولي نرفت ولي گوش فلك را كر كرده 

است كه به من اجازه نمي دهند خانواده ام را ببينم.

    رييس مجلس ايرلند: از توسعه همكاري ها با 
ايران حمايت مي كنيم؛ايرنا| 

»شان او فاريل« رييس مجلس ايرلند روز پنجشنبه 
در ديدار »مسعود اس��لامي« سفير ايران در دوبلين 
گفت كه از توسعه همكاري ها و مناسبات دو كشور در 
حوزه هاي مختلف حمايت مي كنيم. رييس مجلس 
ايرلند با اش��اره به مناسبات حسنه دو كشور و تبادل 
هيات هاي پارلماني گفت: مناس��بات دو كش��ور در 
حوزه هاي مختلف بايد بيش از اين توسعه پيدا كند و 
ما در مجلس ايرلند از توسعه و تعميق بيشتر مناسبات 

در عرصه هاي مختلف حمايت مي كنيم.

ايران2

بيانيه جلسه هيات رييسه و كميسيون هاي مجلس خبرگان:

از اقتصاددانان براي افزايش ارزش پول ملي استفاده شود
گروه ايران|

 » رييس جمه��وري از ديدگاه ه��اي اقتصاددانان براي 
افزايش ارزش پولي استفاده كند.« اين عبارات بخشي از 
ديدگاه هايي است كه اعضاي مجلس خبرگان پنجم براي 
عبور از چالش هاي پيش روي اقتصاد كشور ارايه كرده اند. 
مشكلاتي كه از منظر اعضاي مجلس خبرگان بخش 
قابل توجه��ي از آن در اثر كاهش ارزش پول ملي ايجاد 
ش��ده و دولت اگر قصد دارد تا در كمترين زمان ممكن 
از اين چالش ها عبور كند بايد از ديدگاه هاي دلسوزانه و 

تخصصي اهالي اقتصاد استفاده كند. 
در اين نشس��ت كه به رياس��ت آيت الله جنتي رييس 
مجلس خب��رگان كار خ��ود را آغاز كرده بود بررس��ي 
مشكلات معيش��تي و اقتصادي و راهكارهاي مبارزه با 
فساد دس��توركار اصلي مذاكرات خبرگان ملت است.  
هيات رييسه و روساي كميسيون هاي مجلس خبرگان 
رهبري در پايان پنجمين جلسه مشترك خود در بيانيه اي 
بر اس��تفاده رييس جمهور از اقتصاددانان دلسوز براي 
افزايش ارزش پول ملي تاكي��د كردند. به گزارش مهر، 
هيات رييسه و روساي كميسيون هاي مجلس خبرگان 
رهبري در پايان پنجمين جلسه مشترك خود در دوره 
پنجم با تس��ليت ايام فاطمي��ه و ارتحال فقيه عاليقدر 
حضرت آيت الله هاشمي شاهرودي و گرامي داشت دهه 
فجر و چهلمين سال پيروزي انقلاب اسلامي، با قدرداني 
از تدبي��ر رهبر معظم انقلاب حض��رت آيه الله العظمي 
خامنه اي مبني بر تش��كيل ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتصادي باحضور سران محترم قوا و اختيارات ويژه اي 
كه به اين شورا جهت تصميم گيري هاي كلان اقتصادي 
و كاهش فشارهاي اقتصادي بر مردم تفويض فرموده اند، 

بر مطالبات زير تاكيد مي نمايد: 
۱- هم افزايي قوا در بهب��ود وضعيت كلان اقتصادي و 
كاهش نرخ ارز و طلا با وجود تحريم هاي ظالمانه امريكا و 
هم پيمانانش، نشان از عزم جدي براي ساماندهي اوضاع 

اقتصادي كشور دارد. 
ضروري است روساي قوا به ويژه رييس جمهور محترم 
با استفاده از نظرات و راه حل هاي اقتصاددانان دلسوز و 
فعالان بخش خصوصي در راستاي تقويت ارزش پول 
ملي و كاهش فشار بر طبقات ضعيف و زحمتكش، تمام 

تلاش خود را مبذول دارند.
۲- حمايت از افزايش توليد ملي به خصوص در بخش 
صنعت، كشاورزي و تقويت اقتصاد دانش بنيان، همواره 

مورد تاكيد مقام معظم رهبري »مد ظله العالي« بوده 
است. مقتضي است شوراي عالي هماهنگي اقتصادي، 
ضمن بررس��ي موانع كس��ب و كار بر تامين مواد اوليه 
كارخانجات و نسبت به الزام شبكه بانكي براي اعطاي 
تسهيلات بانكي به توليد كنندگان اهتمام ويژه داشته 

باشد.
۳- بررسي راه هاي مقابله جامع و قطعي با هرگونه نفوذ 
دشمن در نهادها و ادارات به ويژه در مراكز تصميم ساز 
و برخورد جدي با مفس��دان و اخلالگ��ران اقتصادي و 
نيز پايش مستمر بر نحوه قيمت گذاري و توزيع كالاها 
مخصوصاً در ماه هاي پاياني سال، همچنين نظارت بر 
عملكرد گمركات، تسهيل روند ترخيص كالاهاي اساسي 
و مبارزه بي امان با قاچاق از مطالبات جدي مردم بوده و 
عزم جدي مسوولان را مي طلبد. همچنين اصلاح ساختار 
اداري و مقابله با فساد و تصفيه عناصر مفسد و ناكارآمد و 

شناسايي و تقويت عناصر كارآمد و فعال ضروري است.
۴- مس��ير پيش��روي راهبردي جمهوري اسلامي در 
سطح ملي، منطقه اي و بين المللي در چهلمين سال فجر 
انقلاب اسلامي، با اقتدار، استمرار دارد و ياوه گويي وزير 
خارجه امريكا و دوره گردي اش در منطقه، مكر دشمنان 
و تجمع آنان در لهستان، تاثيري در عزم و اراده ملت بزرگ 
ايران، در حركت به سمت تحقق تمدن نوين اسلامي، 
نخواهد داشت. بي شك فعال سازي ديپلماسي اقتصادي 
علي الخصوص نسبت به همس��ايگان، كشور را در برابر 
تحريم ها مقاوم تر نموده و جايگاه منطقه اي جمهوري 

اسلامي را ارتقاء خواهد بخشيد.
۵- در اهميت فضاي مجازي و نقش آن در تمدن سازي 
-به تعبير مقام معظم رهبري- ترديدي وجود ندارد؛ لذا 
از وزارت ارتباطات، ش��وراي عالي فضاي مجازي و همه 
دستگاه هاي ذيربط انتظار مي رود بطور فعال در جهت 
س��اماندهي اين فضا و مقابله با ابتذال اخلاقي و جنگ 
رواني دش��من، چاره انديشي نموده و براي بومي سازي 
آن و تقويت ش��بكه ملي اطلاعات و نيز رصد و مقابله با 
شبكه هاي معاند و غيراخلاقي، گامي اساسي بردارند.

همچني��ن پالايش و تهديدزدايي و فرصت س��ازي در 
فضاي مجازي به ويژه اعمال قانون در مرزباني و حفاظت 
ديجيتالي از حاكميت جمهوري اسلامي ايران را در نظر 
داشته باشند. در پايان تاكيد مي كنيم كه ميزان حمايت 
دولت از پيام رسان هاي داخلي بايد به ميزان حمايت از 
يك پروژه ملي باش��د؛ از اين رو، لازم است حمايت هاي 

ويژه و حداكثري از پيام رسان هاي داخلي صورت گيرد.
۶- صنايع فضايي كشور ش��امل پرتابگر و ماهواره در 
مرحله پيش��رفت قرار گرفته و باعث خش��م استكبار 
جهاني شده است. فعاليت صلح آميز فضايي كشورمان 
باعث افزايش اقتدار و عزت ملي است. با تاكيد بر ضرورت 
توسعه صنعت فضايي از دانشمندان ساخت ماهواره و 

پرتابگر آن تقديم مي نماييم.

    تشريح نشست هيات رييسه و كميسيون هاي 
مجلس خبرگان رهبري؛ 

سخنگوي هيات رييس��ه مجلس خبرگان رهبري با 
بيان اينكه فيلترينگ مانند ترمز خودرو است، اظهار 
كرد: كليد داران فضاي مجازي درصدد ايجاد دولت در 
دولت ها هستند. آيت الله سيد احمد خاتمي در حاشيه 
نشست مشترك هيات رييسه و كميسيون هاي مجلس 

خبرگان در جمع خبرنگاران با تبيين موضوعات مطرح 
در اين نشست گفت: مسائل مربوط به مردم موضوعات 
اصلي در نشس��ت بود و نبايد اجازه داد كساني ايجاد 

نارضايتي كنند.
او افزود: موضوع مهم نشست، بررسي فضاي مجازي بود 
كه بر همين اساس از وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، 
دبير شوراي عالي فضاي مجازي و رييس سازمان پدافند 
غيرعامل دعوت شده بود كه با حضور در نشست، مسائل 

مربوط به اين حوزه در فضايي صريح و شفاف گفته شد.
وي گفت: هش��ت نفر از اعضاي خبرگان مطالبشان را 
گفتند و عمدتاً بر آسيب هاي فضاي مجازي تاكيد كردند 
و اين سه مس��وول مهمان هر يك به مدت ۲۰ دقيقه با 
تبيين عملكرد دستگاه هاي مسوول تحت مديريت شان 

به پرسش ها پاسخ دادند.
خاتمي گفت: خوشبختانه مسوولان ذيربط در نشست نيز 

اين خطر را باور داشتند، اما به اعضاي خبرگان اطمينان 
دادند كه ما هم دين داريم و به نظام و انقلاب وابسته ايم و 
در مجموع گفتند كه بايد بپذيريم همه اعم از مسوولان 
دولتي و غيردولتي در اين باره تقصير و قصور داشته ايم و 

بايد آن را جبران كنيم.
وي افزود: موضوع اين نيست كه از فضاي مجازي استفاده 
نشود، اين مثل آن است كه وقتي راديو تازه آمده بود برخي 
مي گفتند از آن استفاده نكنيم در حالي كه اين نشدني 

است و از فضا و امكانات جديد بايد استفاده كرد.
عضو هيات رييسه مجلس خبرگان تاكيد كرد: برخي 
مسوولان در اين جلسه مي گفتند فيلترينگ مانند ترمز 
خودرو است؛ آيا مي شود بگوييم خودرو مي خواهيم، اما 
ترمزش را نمي خواهيم؟ پس بايد ترمز هم ايجاد كرد كه 
جلوي مفاسد و آسيب هاي فرهنگي و سياسي فضاي 

مجازي گرفته شود.

ظريف در پايان سفر به عراق :

رييس جمهور در آينده نزديك به بغداد سفر مي كند
در ش��رايطي كه وزير خارجه امريكا تور يك ماهه اي 
را در منطقه براي اثرگذاري روي مناسبات ارتباطي 
كشورهاي همسايه با ايران تدارك ديده است؛ واقعيات 
ميداني برآمده از س��فر ظريف به عراق نشان داد كه 
مناس��بات ارتباطي و اقتصادي كش��ورهاي منطقه 
مستحكم تر از آني اس��ت كه بازيگران فرامنطقه اي 

بتوانند بر ابعاد و زواياي گوناگون آن اثر بگذارند. 
واقعياتي كه محمدجواد ظريف هم در پايان سفرش 
به عراق روي آن تاكيد و اعلام مي كند كه ريشه هاي 
روابط پايدار ايران با همس��ايگانش هر روز به سمت 
بهب��ود حركت مي كند و ايران و ش��ركاي منطقه اي 
قصد دارند دورنماي اين روابط را به بالاترين سطوح 

ممكن ارتقا دهند. 
وزير ام��ور خارج��ه كش��ورمان در همين خصوص 
مي گويد: رابطه ما با عراق يك رابطه تصنعي نيست و 
نياز نداريم كه پنهاني به عراق بياييم. مي توانيم بين 
مردم عراق حضور داش��ته باشيم و به اماكن مقدس 
برويم و اين لطفي اس��ت از جانب خداوند متعال كه 

اين ارتباط قوي بين مردم ايران و عراق وجود دارد.
به گزارش ايلنا، محمد جواد ظريف در جمع بندي سفر 

به عراق گفت: س��فر اخيرم به عراق كه طولاني ترين 
سفر من به اين كشور بود، سفر بسيار خوب و با جلسات 

خوب بود. جلسات بس��يار خوبي با مسوولان عراقي 
داشتم و در همه جلسات طرح هاي خوبي مطرح شد 
و با مس��وولان محلي و نمايندگان بخش خصوصي و 
فعالان جامعه مدني و روساي قبايل ديدارهاي بسيار 

خوبي انجام شد.
وزير ام��ور خارجه ادام��ه داد: در همه اي��ن ديدارها 
بر رابطه بس��يار نزدي��ك بين مردم اي��ران و عراق و 
دولت هاي ايران و عراق كه ارتباطي تاريخي اس��ت، 
تاكيد و گفته شد كه اين رابطه با خون شهداي مبارزه 
با داعش آبياري شده و اين خودش را در علاقه مردم 
عراق و مردم ايران به يكديگر نشان داده است. اميدوار 
هستم اين سفر زمينه همكاري بيشتر را براي بخش 
خصوصي ايران��ي و بخش خصوصي ع��راق، فراهم 
كند، جلس��ه امروز با اتاق نجف جلس��ه بسيار خوبي 
ب��ود و هم اكنون هم دو بخش خصوص��ي با يكديگر 

جلسه دارند.
وي در خصوص سفر مخفيانه رييس جمهور امريكا به 
عراق گفت: رابطه ما با عراق يك رابطه تصنعي نيست 

و نياز نداريم كه پنهاني به عراق بياييم. مي توانيم بين 
مردم عراق حضور داش��ته باشيم و به اماكن مقدس 
برويم و اين لطفي اس��ت از جانب خداوند متعال كه 

اين ارتباط قوي بين مردم ايران و عراق وجود دارد.
وزير خارجه كشورمان افزود: سفرها در همه شهرها 
بسيار س��فرهاي خوبي بود و من فكر مي كنم آينده 
روابط ايران و عراق از منظر سياسي و اقتصادي بسيار 
درخش��ان است و ان ش��اء الله هر روز بهتر از روز قبل 

خواهد بود.
ظريف با اش��اره به دورنماي توسعه روابط با عراق در 
عاذلي ترين سطوح ارتباطي گفت: در آينده نزديك 
رييس جمهور س��فري را به عراق خواهند داش��ت و 
اميدوارم با مقدماتي كه ما فراهم مي كنيم يك سفر 

بسيار خوبي داشته باشند. 
وي در خصوص دخالت مايك پمپئو در روابط ايران 
و عراق گفت: ايش��ان هيچ حقي براي دخالت در اين 
مسائل ندارد. ايران و عراق قبل از اينكه دولت امريكا 

ايجاد شود، با هم رابطه داشتند.

به كشورهاي اروپايي چشم 
اميد ندوخته ايم

ن  كميس��يو يي��س  ر
اقتص��ادي مجلس دهم 
مي گوي��د: م��ا خيلي به 
اتحاديه اروپا چشم اميد 
ندوخته ايم.به نظر مي رسد 
در بحث SPV به تعهدات 
خود عمل نكرده اند و قرار 
بود تا پايان ۲۰۱8 عمل كنند؛ لذا ما راهكارهاي خود 
را دنبال مي كنيم و معطل اروپايي ها نمي شويم. به 
گزارش خانه ملت، محمدرضا پورابراهيمي امر در 
همايش توس��عه همكاري هاي اقتصادي بازرگاني 
استان كرمان و كش��ور افغانستان در اتاق بازرگاني 
كرمان اظهار كرد: جلسات زيادي در حوزه مراودات 
اقتصادي با كشورهاي همسايه داريم و اولويت ما هم 
به دليل اش��تراكات و هم نزديكي مرزها با كشورها 
همسايه است و امروز عراق و افغانستان اولويت هاي 
ايران در مراودات اقتصادي و از كش��ورهاي هدف 
هس��تند. انتقال دانش فني و تكنولوژي هاي ايران 
و در ح��وزه توانمندي ه��اي بخش ه��اي مختلف 
سرمايه گذاري و همكاري هاي مشترك بين ايران 
و افغانستان مي تواند اتفاق بيفتد. وي با بيان اينكه 
»مراودات بانكي نخستين پيشنهاد ما در ارتباطات 
اقتصادي است كه بستر تمام فعاليت هاي اقتصادي 
وجود مراودات بانكي اس��ت« افزود: امروز برخلاف 
موازين بين المللي، جمهوري اسلامي مورد تحريم 
امريكا قرار گرفته كه اين اقدامات عليه ايران اعلام 
موضع همه كشورها را به دنبال داشته و اين مساله بر 

خلاف سال هاي گذشته رخ داده است. 

پرداخت ۱۳۰ درصد از يارانه ها 
در قالب نقدي

نايب رييس مجلس دهم با 
بيان اينكه قانون هدفمندي 
از ابتدا به درستي اجرا نشده 
است، گفت: از مجموع درآمد 
هدفمندي يارانه ها، بيش از 
۱۳۰ درصد در قالب يارانه 
نقدي پرداخت شده است. 
مس��عود پزش��كيان در گفت وگو با مهر درب��اره طرح 
هدفمندي يارانه ها اظهار داشت: از ابتداي اجراي طرح 
هدفمندي يارانه ها مواردي خلاف قانون صورت گرفت، 
از جمله اينكه به همه مردم يارانه نقدي پرداخت ش��د. 
نايب رييس مجلس دهم تصريح كرد: از مجموع درآمد 
حاصل از هدفمندي يارانه ها، بيش از ۱۳۰درصد در قالب 
يارانه نقدي و به همه افراد جامعه پرداخت شد كه اين 
نحوه پرداخت مشكلات زيادي را براي كشور به وجود 
آورده اس��ت. او متذكر شد: بر اساس قانون هدفمندي 
يارانه ها، مقرر شده بود كه از محل منابع هدفمندي، ۵۰ 
درصد آن به تامين اجتماعي داده شود و از اين ۵۰ درصد، 
بخش��ي به صورت نقدي به مردم پرداخت شود اما اين 
بخش از قانون رعايت نشد. پزشكيان با اشاره به اينكه طبق 
قانون بايد ۱۰ درصد از منابع سازمان هدفمندي به بخش 
سلامت تخصيص داده شود كه اين مورد هم مورد توجه 
قرار نگرفت، افزود: قرار بود ۲۰ درصد از منابع هدفمندي 
به بخش صنعت و كشاورزي داده شود اما آيا دولت ها حتي 
يك ريال هم به اين بخش ها تخصيص دادند؟! به جاي 
آنكه مقصر مشكلات ايجاد شده در اين قانون را بيابيم، 
بهتر است با وحدت و انسجام تصميم درستي در اين باره 

بگيريم و ديگر اين راه غلط را ادامه ندهيم.

توسعه قابل توجه روابط نظامي 
تهران- باكو

رييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح ايران گفت: روابط 
دفاعي و نظام��ي ايران و 
جمهوري آذربايجان بطور 
قابل توجهي توسعه خواهد 
يافت. به گزارش ايسنا، در 
ديدار س��ردار سرلش��كر 
پاس��دار »محمد باقري« و هيات هم��راه با »نوروز 
ممداف« نخست وزير جمهوري آذربايجان طرفين 
در زمينه گسترش همكاري هاي سياسي، اقتصادي 
و نظامي گفت وگو كردند. در اين نشس��ت دو طرف 
سطح روابط كنوني دو كشور را متناسب با ظرفيت هاي 
موجود ندانستند و بر تلاش براي توسعه روابط تاكيد 
كردند. سردار باقري در پايان سفر خود به باكو در جمع 
خبرنگاران با اشاره به وجود ثبات و امنيت وآرامي در 
مرزهاي دو كشور و همكاري هاي مجموعه مرزباني 
دو طرف و همكاري و ارتباطات نزديك و گس��ترده 
آنها گفت: روز به روز امنيت و ثبات اين مرزها بيشتر 
مي شود و اين امنيت موجب رفت و آمد مطمئن مردم 
و همچنين توسعه مبادلات اقتصادي ميان دو كشور 
مي شود. او در بخشي ديگر از اين مصاحبه خبري با 
اشاره به روند رو به توسعه روابط سياسي و اقتصادي 
دو كش��ور در س��ال هاي اخير با تصميم رهبران دو 
كشور افزود: جمهوري آذربايجان براي دولت و ملت 
جمهوري اسلامي ايران يك كشور همسايه، دوست 
و برادر محسوب مي شود و اين حد روابط به هيچ وجه 
كفايت نمي كند و روابط دو كشور بايستي به چندين 

برابر وضعيت فعلي افزايش يابد. 

در بودجه۹۸ بايد به اقشار 
ضعيف جامعه توجه شود

محمدعلي افش��اني، عضو 
ش��وراي مرك��زي ح��زب 
اعتمادمل��ي بر ض��رورت 
مب��ارزه ج��دي با فس��اد و 
دفاع از اقشار ضعيف جامعه 
تاكيد كرد. به گزارش سايت 
رس��مي حزب اعتمادملي، 
محمدعلي افشاني در سومين جلسه شوراي مركزي 
حزب اعتمادملي با تاكيد براينكه بايد تحليل درستي از 
جامعه و شرايط حاكم بر آن داشته باشيم، گفت: قبل از 
هراقدامي بايد ببينيم كه جامعه در چه شرايطي است 
و وضعيت شهروندان چگونه اس��ت. شرايط جامعه ما 
طوري اس��ت كه در آن به نوعي شاهد كاهش اميد به 
آينده هستيم كه يكي از دلايل آن كاهش نرخ اشتغال 
و افزايش بيكاري اس��ت. البته منظور من از ش��غل آن 
تعريفي نيست كه از چند ساعت كار در هفته ارايه شده 
اس��ت بلكه منظورم از شغل يعني اينكه فرد از شغلش 
بتواند رفاه اجتماعي را تامين كند. عضو شوراي مركزي 
حزب اعتمادملي، با اشاره به جلسه اي كه حدود دو ماه 
قبل از حوادث دي ماه سال گذشته با رييس جمهوري 
و برخي ديگر از مسوولان كشور داشته است، اظهاركرد: 
يكي دو ماه قبل از دي ماه سال گذشته جلسه اي درنهاد 
رياست جمهوري بود كه من تاكيد كردم كه بايد مراقب 
طبقه ضعيف جامعه باشيم و هواي آنها را داشته باشيم. 
افش��اني  تصريح كرد: اقتصاد و سياست، دو موتور 
محركه براي حركت و رش��د جامعه است، بنابراين 
بدون راهبرد مش��خص سياس��ي محال است كه 

سياست هاي اقتصادي به نتيجه برسد.

مشكلات معيشتي با تكيه بر 
ظرفيت داخلي قابل حل است

امام جمع��ه موقت تهران، 
وضعي��ت اقتص��ادي و 
معيشتي مردم را ناشي از 
تحريم ها دانست و گفت: با 
تكيه بر ظرفيت هاي بزرگ 
كش��ور و اعتماد به مردم، 
مش��كلات و نارس��ايي ها 
برطرف شده و پيروز مي شويم. به گزارش ايرنا، آيت الله 
محمدعلي موحدي كرماني در خطبه دوم نماز جمعه 
اين هفته تهران افزود: آنچه تاكنون نظام اس��لامي را 
حفظ كرده و در مس��ير پيش برده اس��ت حركت در 
چارچوب گفتمان انقلاب اسلامي، تكيه بر ظرفيت هاي 
داخلي، تلاش در استحكام دروني نظام و ميدان دادن 
به جوانان پر شور و انقلابي و در يك كلمه پيروي از رهبر 
معظم انقلاب بوده و راه تداوم انقلاب و حل مشكلات 
كشور همين اس��ت. وي با تاكيد بر حمايت از بخش 
توليد در بخش كش��اورزي تاكيد كرد: در اين شرايط 
بايد اقتصاد دانش بنيان تقويت ش��ده، موانع كسب و 
كار رفع و مواد اوليه كارخانجات تامين شود؛ همچنين 
ش��بكه بانكي به توليدكنندگان و امور ازدواج جوانان 
تسهيلات پرداخت كنند. موحدي كرماني تاكيد كرد: 
بايد با مفسدان و اخلال گران اقتصادي برخورد جدي و 
شيوه قيمت گذاري كالاها به صورت مستمر پايش شود؛ 
جان مردم از گراني هاي لجام گيسخته كه هر روز و هر 
ساعت اتفاق مي افتد به لب رسيده است. خطيب نماز 
جمعه تهران افزود: بايد بر عملكرد گمركات نيز نظارت 
دقيق شود و روند ترخيص كالاها تسهيل و با قاچاق نيز 

بي امان مبارزه شود. 

 Sat. Jan 19.      شنبه    29 دي 1397   12 جمادي الاول 1440  سال پنجم    شماره   1299  2019 

چهره ها



اخبار كلان 3 كلان

فرشاد مومني در مخالفت با مصوبه واردات بدون انتقال ارز اعلام كرد

مركز پژوهش هاي مجلس گزارش مي دهد

امتيازي  براي سرمايه هاي  بيروني

افزايش بودجه آموزش عالي و عمومي

گروه اقتصاد كلان|
هيات وزيران اخيرا راي به آزاد شدن واردات بدون انتقال 
ارز داد. بر اس��اس اين مصوبه واردات كالاها مي تواند با 
ارزهاي خارج از سيس��تم بانكي كه بيش��تر در خارج 
كشور ذخيره شده اند، انجام شود. آنگونه كه كارشناسان 
مي گويند هدف اين مصوبه به گونه اي دور زدن تحريم در 
زماني است كه نقل و انتقالات بانكي به سختي صورت 
مي پذيرد، با اين حال منتقدان معتقدند كه اولا وقتي 
كه سامانه نيما وجود دارد و همه صادركنندگان ملزم 
شده اند ارز حاصل از صادرات خود را به در اين سامانه 
ثبت كنند، ديگر واردات بدون انتقال ارز مفهومي ندارد. 
دوما آنطور كه فرش��اد مومني مي گويد اين روش »در 
واقع اسم رمزي است تا براي كساني خاص كه حقوق 
عمومي را به گونه اي به خارج منتقل كرده اند امتيازاتي 

قائل شود.«
به گزارش »تعادل« سياست گذاران به منظور برقراري 
مديريت منابع ارزي و تعادل و ثبات در اقتصاد، متناسب 
با شرايط اقتصادي كشور قوانيني در زمينه چگونگي 
نقل و انتقال خارجي ارز و كالا تهيه و اجرا مي كنند. اخيرا 
دو مورد از اين قوانين در هيات وزيران به تصويب رسيده 
كه يكي درباره صادرات و ديگري نحوه خريد و واردات 
كالاها را دربرمي گيرد. مورد اول شركت هاي صادراتي 
را ملزم به عرضه ارزهاي خود به س��امانه نيما مي كرد. 
مصوبه بعدي نيز كه همين چند روز پيش )26 دي( در 
هيات وزيران نهايي ش��د، بر اساس آن ثبت سفارش و 
واردات مواد اوليه، قطعات و ملزومات ضروري خطوط 
توليد تا سقف 300 ميليون دلار به صورت بدون انتقال 
ارز براي تس��هيل در فرايند توليد داخلي تا پايان سال 

١٣٩٨ مجاز اعلام شد. 
در حالي كه اولي به مديريت و جلوگيري از نوسانات نرخ 
ارز برمي گردد در مصوبه دوم به نظر مي رسد كه دولت 
قصد دارد مسيري براي دور زدن تحريم ها هموار كند. 
در سال جاري و با تغيير سياست ارزي، صادركنندگان 
مكلف ش��دند تا ارز ناش��ي از ص��ادرات را به چرخه 
اقتص��ادي برگردانده تا بتواند پاس��خگوي واردات و 
س��اير نيازهاي ارزي دولت باش��د. بر اين اساس قرار 
ش��د تا ارز صادركنندگان در سامانه نيما به چرخش 
درآم��ده وواردكنندگان از آن اس��تفاده كنند ولي با 
وجود مصوبات مك��رري كه دولت و بانك مركزي در 
اين رابطه داشته اند، همچنان صادركنندگان همكاري 
چنداني براي آوردن ارز خود ندارند و از اين جهت است 
كه دولت معافيت مالياتي آنها را مشروط به آوردن ارز 

كرده است.
اين موضوع تا جايي پيش رفته اس��ت كه محمدباقر 
نوبخت، رييس سازمان برنامه و بودجه پنج شنبه شب 
در ستاد اقتصاد مقاومتي استان كرمان خطاب به بخش 
خصوصي گفت: از بخش خصوصي مي خواهيم كه ارز 

خود را در چرخه اقتصادي ملي بياورند.
نوبخت گفته است: امروز به يكسري مصارف ضروري 
نياز داريم كه مجبوريم آنها را از خارج از كشور وارد كنيم 
اين درحالي است كه صادرات نفت ما محدود شده، لذا 
انتظار داريم از صادر كنندگان و توليدكنندگان در كنار 
ما باشند تا اين اوضاع س��خت نامتعارفي كه در تاريخ 

كشور بي سابقه بود را به سلامت بگذرانيم.

اما دولت براي رسيدن به اين هدف تنها به خواهش و 
توصيه اكتفا نكرده و قرار اس��ت در سال آينده شرايط 
معافيت مالياتي صادركنندگان را تغيير دهد؛ بطوري 
كه تنها صادركنندگاني كه ارز حاصل از صادرات خود 
را طبق مق��ررات بانك مركزي به چرخ��ه اقتصادي 

برگردانند از پرداخت ماليات معاف مي شوند.
مژگان خانلو، سخنگوي ستاد بودجه سازمان مديريت 
و برنامه ريزي، اينگونه اعلام كرده كه صادركنندگان 
به عنوان يكي از گروه هاي ب��زرگ معافان مالياتي در 
بودجه ۱3۹۸ مورد توجه قرار گرفته اند كه معافيت آنها 

مشروط شده است.
وي در گفت وگو با ايس��نا با اش��اره به اينكه ۷۴ مورد 
مصوب��ه و قانون مجل��س وجود دارد ك��ه بخش هاي 
مختلف را معاف مالياتي مي كند، گفت: بر اين اساس 
۴۵ هزار ميليارد تومان معاف مالياتي و ۵000 ميليارد 
تومان معافيت گمرگي وج��ود دارد كه در مجموع به 
۵0 هزارميليارد تومان مي رسد. از اين رقم 22 مورد آن 
احصا شده كه شرايطي كه معافيت براي آن وجود داشته 
منتفي شده است يا اگر وجود دارد مدت زمان حمايتي 

آنها تمام شده و قابليت لغو بدون آسيب زدن دارند.
خانلو با بيان اينكه مابه التفاوت ارز صادراتي كه زماني 
براي حمايت از صادرات، صادركنن��دگان را معاف از 
ماليات كردند، نمونه معافيت هاي مالياتي است، گفت: 
اما ديگر دليلي براي ادامه معافيت تمامي صادركنندگان 
از مالي��ات وجود ندارد آن هم در ب��ازار صادراتي كه از 
كنار افزايش نرخ ارز ص��ادرات رونق خوبي پيدا كرده 
است، ولي صادركنندگان ارز كافي به چرخه اقتصادي 
بر نگردانده اند. اين در حالي اس��ت كه در مقايس��ه با 
آمار عملكرد 33 ميليارد دلار ص��ادرات ۹ ماهه آنچه 
صادركنندگان به چرخه اقتصادبازگرداندند عدد قابل 

توجهي نيست.
ب��ه گفته وي دولت در تبصره )۸( بودجه س��ال آينده 
تاكيد كرده كه صادركننده اي كه ارز خود را به چرخه 
اقتصادي برگردان��د از معافيت هاي مربوطه بهره مند 
شود و به عبارتي اين معافيت معنادار باشد در غير اين 

صورت معاف نيست.

  مصوبه هاي مكرر براي واردات
واردات بدون انتقال ارز نوعي واردات اس��ت كه ارز آن 
خارج از سيستم بانكي تامين مي شود. اين شيوه براي 
كالاهايي اس��ت كه از نظر دولت اولويت كمي دارند و 
معمولا مقدار معين��ي از آن كالا ها را مي توان از طريق 

بدون انتقال ارز خريداري كرد.
منظور از روش واردات بدون انتقال ارز، پرداخت بهاي 
كالا خارج از اعتبار اسنادي است و وجه كالا حواله يا از 
ساير منابع پرداخت مي شود، بدين سان اين نوع واردات 
از مح��ل ارزي انجام مي گيرد كه واردكننده از راه هاي 
مختلف مانند عرضه خدمات در خارج و اندوخته هاي 

شخصي در خارج به دست آورده باشد.
 به دليل تحريم ها در ابت��داي دهه ۹0 محدوديت در 
مناب��ع ارزي و لزوم مديريت آن، دولت تصميم گرفت 
برخي كالاهاي اساس��ي و واس��طه اي را مشمول ارز 
مبادله اي كند؛ ارز اين دسته از كالاها از سيستم بانكي 
تامين مي ش��د و در مقابل س��اير كالاهايي كه در اين 

فهرست جايي نداشتند بايد ارز خود را از خارج سيستم 
بانكي تامين مي كردند.

با اين حال، ۱6 بهمن ماه پارس��ال اسحاق جهانگيري 
معاون اول رييس جمهوري در بخش��نامه اي واردات 
بدون انتقال ارز از چهار كش��ور تركي��ه، چين، هند و 

كره جنوبي را ممنوع اعلام كرد.
حدود 2 ماه بعد در ش��امگاه بيس��تم فروردين دولت 
تصميم گرفت نظام ارزي كشور را به شناور مديريت شده 
تغيير دهد؛ در اين روش كه به گفته رييس جمهوري، 
اقدامي پيش دستانه براي مقابله با ستيزه جويي امريكا 
بود، سياست يكسان س��ازي ارز با نرخ هر دلار ۴200 
تومان كليد خورد و صادركنندگان موظف ش��دند ارز 
حاصل از صادرات را از طريق سامانه نيما به داخل منتقل 

كنند تا در اختيار واردكنندگان قرار گيرد.
در روزهاي گذشته هم دوباره تصميم جديدي در اين 
زمينه گرفته شد؛ هيات وزيران مصوب كردند كه ثبت 
سفارش و واردات مواد اوليه، قطعات و ملزومات ضروري 
خطوط توليد تا س��قف سيصد ميليون دلار به صورت 

بدون انتقال ارز مجاز است.

  موافقان و مخالفان چه مي گويند؟
برخي از صاحب نظران اقتصادي بر اين باورند كه سياست 
واردات كالا ب��دون انتقال ارز در ش��رايطي كه امريكا به 
دنبال برقراري دوباره تحريم هاست، مي تواند براي تجارت 
خارجي ايران راهگش��ا باشد، زيرا در اين روش مشكلات 
نقل و انتقال منابع وجود ندارد و مي توان كالاهاي مورد نياز 
كشور را با سهولت بيشتري تامين كرد. اعمال تحريم ها از 
سوي امريكا بي شك محدوديت هايي را در تامين و انتقال 
منابع ارزي به وجود خواهد آورد، لذا هرچه تنگناي ارزي 

بيشتر باش��د، بايد به فكر راه هاي جايگزين براي تامين 
كالاهاي اساسي كشور باشيم.

در مقابل منتقدان اين مصوبه مي گويند اجراي اين روش 
در زماني مناس��ب است كه منابع ارزي در خارج از كشور 
وجود داشته باشد اما اكنون كه همه صادركنندگان به ويژه 
پتروشيمي ها ملزم شده اند ارز حاصل از صادرات خود را 
به داخل منتقل و در سامانه نيما ثبت كنند، ديگر واردات 

بدون انتقال ارز مفهومي ندارد.
همچنين گفته مي ش��ود كه در دوره گذشته، يكي از 
سياست هاي تحريم كنندگان ايران اين بوده كه واردات 
كالاهاي لوكس به كشور مشمول تحريم نشود تا از اين 
طريق منابع ارزي ايران تهي شود، لذا وقتي كشور در 
آس��تانه تحريم قرار مي گيرد، بايد مديريت منابع نيز 
متمركز و از اختصاص ارز براي واردات كالاهاي لوكس 

جلوگيري شود. 
فرش��اد مومني، اقتصاددان يكي ديگر از مخالفان اين 
مصوبه است كه در جلسه اخير دين و اقتصاد گفت: در 
هفته گذشته مشاهده شدتحت عنوان دادن مجوز به 
واردات بدون انتقال ارز دوباره باب هايي باز مي شود كه 
در سه دهه اخير تجربه شده است و كاملا محرز است 
كه اين در واقع اسم رمزي است تا براي كساني خاص 
كه حقوق عمومي را به گونه اي به خارج منتقل كرده اند 
امتيازاتي قائل ش��ود و از دل اين امتي��ازات گرهي از 

مشكلات اقتصادي گشوده شود.
وي افزود: متاس��فانه بنده ظرفيت و بنيه كارشناسي 
بايس��ته و لازم را هيات وزيران مش��اهده نمي كنم تا 
حداقل تجربه هاي بارها آزمايش ش��ده در س��ه دهه 
گذشته را در نظر بگيرند، بطوريكه حتي عنوان واردات 
بدون انتق��ال ارز براي اهل خ��رد و دانايي ب��ه اندازه 

كافي عبرت آموز است اما اينكه چه ماجراهايي است 
كه موضوع��ي كه چند بار آزموده ش��ده و هزينه هاي 
غيرمتعارف به توليدكنن��دگان و عامه مردم تحميل 
كرده، دوباره اصرار دارند در همان مس��ير از نو تجربه 

شود و اين مايه تعجب و شگفتي است.
مومني گفت: مساله مهم ديگر كه زمزمه هاي آن حتي 
از مركز پژوهش هاي مجلس شنيده مي شود اين است 
كه تحت اين جاذبه كه اگر قيمت كالاهاي اساسي هم 
متناسب با نرخ نيما تخصص يابند مثلا بيش از ۵0 هزار 
ميليارد تومان درآمد براي كشور ايجاد مي شود، موج 
بسيار خطرناك ركود تورمي را به ايران تحميل كنند و 
بنده گوشزد كرده ام كه كساني به شكل هاي گوناگون 
نظام تصميم گيري كشور را تحت تاثير قرار مي دهند تا 

به سمت نرخ هاي بالاتر حركت شود.
مومني با بيان اينكه در هر ش��وك قيمتي رانت هاي 
بزرگ خلق و افراد خاصي از آن برخوردار مي ش��وند، 
گفت: اما آنچه به يقين وجود دارد اين اس��ت كه اين 
ش��يوه اداره اقتصاد ملي نس��بتي با مصالح توس��عه 
كش��ور، دولت، توليدكنندگان و عامه مردم ندارد و 
بنابراينچنين توصيه هاي را مش��كوك، بحران ساز و 

خطرناك قلمداد مي كنيم. 
رييس موسسه دين و اقتصاد عنوان كرد: اينها در واقع 
منعكس كننده اين واقعيت تلخ و غم انگيز اس��ت كه 
چون ما تاريخ خود را به ش��كل بايسته نمي شناسيم 
دايماً در همان دام ه��اي مي افتيم كه در طول تاريخ 
باره��ا و بارها افتاده اي��م و جامعه هزين��ه آن را بايد 
پرداخت كند اما باز از طريق واسطه گري هاي مشكوك 
و اغواگري هاي خطرناك دوباره نظام تصميم گيري را 

به آن سمت مي كشانند.

نظام آموزش عالي يكي از بخش هاي مهم براي توسعه 
در هر كشوري است و براي ايجاد تصوير بهتر از وضعيت 
آموزش عالي و تحقيقات دولتي در كشور آخرين آمار 
تعداد دانش��جويان و اعضاي هيات علمي تمام وقت دو 
دستگاه متولي آموزش عالي و تحقيقات كشور در سال 
تحصيلي ۹۵-۹6 نشان مي دهد، مجموع كل دانشجويان 
اين دو دستگاه ۸۴۴ هزار و ۷۱۴ نفر، تعداد دانشگاه ها 
و موسسه هاي آموزش عالي 2۷6 واحد، تعداد اعضاي 
هيات علمي تمام وق��ت ۴۵ ه��زار و ۵0۸ نفر و تعداد 
كاركنان ۱3۸ ه��زار و 23۱ نفر بوده اس��ت. در مقابل 
مجموع اعتبارات اختصاص يافته به فصول و برنامه هاي 
مربوط به پژوهش، توس��عه و فناوري در امور ده گانه از 
جمله امور آموزش و پژوهش و اعتبارات پژوهش��ي در 
رديف هاي متفرقه و ساير رديف ها در لايحه بودجه سال 
۱3۹۸ بالغ بر يازده ه��زار و ۵۱0 ميليارد تومان برآورد 
شده كه سهم آن از توليد ناخالص داخلي 0.۴۹ درصد 
برآورد شده است. اين سهم نسبت به قانون بودجه سال 

۱3۹۷ حدود 0.6 درصد كاهش نشان مي دهد.
به گزارش »تعادل«، اهميت بودجه آموزشي از آن جايي 
است كه نيل به اهداف سند چشم اند از مبني بر ارتقاي 
كشور به جايگاه نخست علمي، فناوري و اقتصادي در 
منطقه آسياي جنوب غربي تا حدود زيادي در گرو توليد، 
انتشار و كاربرد علم است، توجه به جايگاه دانشگاه هاي و 
مراكز علمي، تحقيقاتي و فناوري به عنوان موتور محركه 
توسعه علمي كشور از اهميت بسزايي برخوردار است 
و به اي��ن لحاظ تامين اعتبارات مورد ني��از اين گروه از 
دستگاه هاي اجرايي نيازمند توجهي خاص است. در اين 
رابطه مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي به بررسي 
ابعاد بودجه اين بخش در لايحه ۹۸ پرداخته و مجموعا با 
وجود ضعف هاي مشهودي در اين بخش، روند حركتي 
را مثبت ارزيابي مي كند. مهم ترين تغيير جهت دولت از 
نظر اين مركز، حركت براي كاستن از بودجه هاي متفرقه 

و تلاش در جهت صرفه جويي بيشتر است.
به گزارش »تعادل«، لايحه بودجه ۹۸ با وجود تشديد 
محدوديت منابع درآمدي نسبت به قانون بودجه امسال 
از جهات مختلف قابل بررسي اس��ت. از يكسو با وجود 
اينكه مصارف عمومي دولت در لايحه ۹۸ تنها ۷.۸ درصد 
رشد داشته، رشد اعتبارات آموزش و پژوهش نسبت به 

امسال 2۱.۵ درصد و رشد اعتبارات فصول آموزش عالي، 
تحقيقات پايه و توس��عه اي از امور آموزش و پژوهش و 
فصول تحقيق و توس��عه در تمامي امور به ميزان ۱0.2 
درصد و در صورت تحقق سقف دوم لايحه بودجه در اين 
مورد تا ۱2.۴ درصد قابل افزايش اس��ت. رشد مجموع 
اعتبارات فصول آموزش در لايحه بودجه نسبت به سال 
قبل كمي بيش از 22درصد محاسبه شده كه كمترين 
افزايش آن با رش��د ۱۵.۵ درص��دي متعلق به آموزش 
عالي و بيشترين افزايش با 2۵.۷ معطوف به آموزش و 
پرورش عمومي است. همچنين با وجود افزايش ۱0.۱۸ 
اعتبارات بخش آموزش عالي، ۱۱.۴ و ۱2.۷2 درصد به 
ترتيب در حوزه هاي س��تادي وزارت علوم، تحقيقات و 
فناوري و وزارت بهداشت بوده است. مركز پژوهش هاي 
مجلس همچنين توزيع اعتبارات پيش بيني شده براي 
دانشگاه ها و موسسه هاي آموزش عالي وابسته به وزارت 
عل��وم را ناكارآمد مي داند چرا كه از ترتيب مش��خصي 
پيروي نمي كند، تا آن جا كه 6۱ داش��نگاه و موسس��ه 
آموزش عالي با در بر گرفت��ن ۸۵.۷ درصد از جمعيت 
دانشجويي جامعه مورد بررسي، ۸۸.۸ درصد از مجموع 
اعتبارات مربوط در لايحه سال آينده را به خود اختصاص 
داده اند و ۱۱.۱ درصد مابقي بين ۱23 دانشگاه، مجتمع 
و مركز آموزش عالي با ۱۴.3 درصد جمعيت دانشجويي 

توزيع شده است كه اين نسبت ها در قانون بودجه ۹۷ به 
ترتيب ۸۸.۹۵ و ۱۱.0۵ درصد بوده است. از منظر ديگر 
اعتبار پيش بيني شده براي ۷6 دانشگاه و موسسه آموزش 
عالي تازه تاسيس در لايحه با رشد 3.۹ درصدي نسبت به 
اعتبارات اختصاص يافته در قانون امسال، كمتر از 300 
ميليارد تومان بوده است. اين در حالي است كه اعتبارات 
دانشگاه ها و موسسه هاي آموزش عالي كه اعتباري بين 
۱0 تا 20 ميليارد تومان را دريافت كرده اند از رش��دي 
برابر با ۷.2 درصد و دانش��گاه هاي و موسساتي كه بين 
20 تا 30 ميليارد تومان دريافت كرده اند تا ۱۷.3 درصد 

افزايش يافته است. 
در لايحه بودج��ه تبصره هاي متع��ددي در خصوص 
بخش اموزش عالي، تحقيقات و فناوري عنوان شده كه 
بخش هايي از آن فاقد وجهه بودجه اي است به خصوص 
اينكه بسياري از اين موارد با توجه به قوانين و مقررات 
جاري از جمله وظايف وزارت علوم و تحقيقات اس��ت. 
ميزان اعتبارات موسسه هاي پژوهشي و فناوري وابسته 
به دستگاه هاي اجرايي چه در قانون بودجه امسال و چه 
در لايحه س��ال آينده حدود ۷0 درصد بيش از مجموع 
اعتبارات موسسه هاي پژوهش��ي و فناوري وابسته به 
وزارت علوم و بهداش��ت برآورد شده است. پيش بيني 
پرداخت س��ود و كارمزد تس��هيلات س��اخت و خريد 

خوابگاه هاي دانشجويي توس��ط دولت با هدف ارتقاي 
سطح خدمات رفاهي دانشجويان به ميزان سه ميليارد 
و ۴۵0 ميلي��ارد تومان، كمك 30 ميلي��ارد توماني به 
فرصت مطالعاتي اعضاي هيات علمي و اختصاص ۱3 
ميليارد تومان اعتبار براي كمك به كارآموزي و ارتقاي 
اشتغال پذيري دانش��جويان از موارد قابل توجه بودجه 

سال آينده است. 

  با وجود افزايش بودجه، مشكلات پابرجاست
مرور اجمالي وضعيت اعتبارات برآورد شده دستگاه هاي 
اجرايي در لايحه بودجه ۹۸ نش��ان مي دهد كه با وجود 
افزايش نسبي بودجه عمومي كشور، عموم دستگاه هاي 
اجرايي از جمله دانش��گاه ها، با وجود رشد 20 درصدي 
امور آموزش و پژوهش، در سال آينده با مشكلات اساسي 
در گذران امور رو به رو خواهن��د بود، اگر از هم اكنون به 
چاره جويي و جست وجوي راه حل مساله، برنامه ريزي 
براي اعلام راه حل هاي به دس��ت آمده و تحول در اداره 
امور اقدام نش��ود.  در چنين ش��رايط عبور ايمن از اين 
وضعيت جز با تغيير رويكرد در اداره امور، پاس��خگويي 
در قبال مس��ووليت و اختي��ار، پرهيز از م��وازي كاري 
در سياس��ت گذاري و اجرا، صرفه جوي��ي در هزينه ها و 
برنامه ريزي براي افزايش بهره وري امكان پذير نخواهد 
بود. اعمال مديريت مشاركتي، استفاده از خرد جمعي در 
تعيين اهداف و اولويت ها و به كارگيري روش هاي اجرايي، 
با تاكيد موكد بر حذف دس��تگاه هاي سياست گذاري و 
اجرايي موازي يا بازنگري در شرح وظايف و اختيارات آنها 
با رويكرد حذف و رفع تداخل ها، در اجراي احكام قانوني 
مصوب مجلس شوراي اسلامي مبني بر انسجام بخشي 
به امور اجرايي و سياست گذاري نظام علم و فناوري كشور، 
برداشتن مرزهاي تصنعي و خيالي در مقياس سازماني، 
منطقه اي و ملي و بازنگري روش ها و اصلاح فراينده از اهم 
شيوه ها و اقداماتي است كه مي تواند تهديد تحريم ها را به 

فرصت نوآموزي، نوآوري و خلاقيت تبديل كند.

  نشانه هايي از يك تحرك مثبت
نشانه هايي از توجه دولت به اينگونه از تحولات در وضع 
موجود را مي توان در لايحه بودجه سال آينده مشاهده 
كرد. آن جا كه از هزينه ه��اي متفرقه مي كاهد؛ اعتبار 

پيش بيني شده براي بخشي از امور را با توجه به اولويت ها 
در س��قف دوم بودجه قرار مي دهد و از همه روشن تر از 
اعتبارات حوزه معاونت علمي و فناوري رييس جمهوري 
نسبت به سال گذشته، در عين افزايش نسبي اعتبارات 
حوزه آموزش عالي تا چهل درصد مي كاهد كه اين اقدام 
در جاي خود حاوي پيام روشن و دلگرم كننده اي است. 
درواقع مخاطب اين تغيير رويكرد، درمي يابد كه كاهش 
درآمدهاي عمومي اين فرصت را براي فراهم آورده كه 
نسبت به ساماندهي امور از مسير تعديل و احيانا حذف 
دستگاه هاي موازي اقدام كند. در همين ارتباط كاهش 
اعتبارات معاون علمي و فناوري در شرايطي كه قانون 
اهداف وظايف و تشكيلات وزارت علوم پرداختن به امور 
فناوري را از جمله مس��ووليت هاي آن وزارت مي داند، 
گام مهم��ي در جهت شفاف س��ازي مس��ووليت ها و 
پاسخگويي در قبال اختيار و به تبع آن، حركت در مسير 
انسجام بخشي به امور اجرايي در عرصه علم و فناوري 
است. درجهت تداوم بخشيدن به اين تحول مي توان از 
ضرورت يكپارچه سازي اداره آموزش عالي كشور، الزام 
دانش��گاه ها و موسس��ه هاي آموزش عالي به برداشتن 
مرزهاي نامرئي و خودساخته بين گروه هاي آمورشي و 
اصلاح آيين نامه هاي استخدامي و ارتقاي هيات علمي را 
به عنوان نمونه هاي روشني از اقدامات تحول گرا و صرف 
جويانه ياد ك��رد. البته تحقق موارد مذكور كه مي تواند 
به ارتقاي جايگاه علم و فناوري بيانجامد از جمله موارد 
س��هل و ممتنع است. سهل اس��ت از اين جهت كه در 
عامل نظر كمتر مس��وولي را مي توان سراغ گرفت كه با 
اين پيشنهادها به لحاظ منطق و ضرورت اقدام مخالفت 
داش��ته باش��د و ممتنع از آن حيث كه اعمال اينگونه 
پيشنهادات مستلزم فراهم آمدن عزم ملي و هماهنگي 
و همراهي همه گروه ها و دستگاه هاي ذي ربط در اداره 
امور كش��ور است كه دسترسي به اين موقعيت حداقل 
در كوتاه مدت چندان محتم��ل نمي نمايد با اين همه 
گام نهادن دولت در اين عرصه را بايد به فال نيك گرفت 
و اميدوارانه حمايت و تقويت جريان س��اماندهي امور 
كشور با هدف تامين و حفظ منافع ملي را فارغ از هرگونه 
دسته بندي و بخشي نگري به عنوان وظيفه شهروندي، 
گروهي و س��ازماني در نظر گرفت و در جهت عملياتي 

كردن آن گام برداشت.
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رشد منفي ۲,۴درصدي اقتصاد 
ايران در سال ۲۰۱۹ 

تس�نيم| كنفرانس تجارت و توسعه سازمان 
ملل )آنكتاد( از ورود اقتصاد ايران به ركود با رشد 
منفي يك درصد در سال 20۱۸ خبر داد و رشد 
اقتصادي منفي 2.۴ درصد و تورم 3۴.۹ درصدي 

را براي سال 20۱۹ پيش بيني كرد. 
كنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل )آنكتاد( 
در جديدترين گزارش خود موسوم به “دورنما و 
وضعيت اقتصادي جهان “ از ورود اقتصاد ايران به 
ركود در سال 20۱۸ خبر داد و اعلام كرد اقتصاد 
ايران كه در س��ال 20۱۷ رش��د ۴.3 درصدي را 
تجربه كرده بود در سال 20۱۸ با رشد منفي يك 

درصد مواجه شده است.
بر اساس پيش بيني اين نهاد بين المللي در سال 
20۱۹ رشد اقتصادي ايران به منفي 2.۴ درصد 
خواهد رس��يد. آنكتاد پيش بيني كرده است در 
س��ال 2020 اقتصاد ايران از ركود خارج شود و 

رشد 0.۱ درصدي را تجربه كند.
بر اس��اس اين گزارش نرخ تورم ايران در س��ال 
20۱۸ به 2۸.۸ درصد رسيده كه نسبت به سال 
قبل از آن حدود سه برابر ش��ده است. نرخ تورم 
ايران در س��ال 20۱۷ بالغ بر ۱0.۵ درصد اعلام 
شده بود. آنكتاد پيش بيني كرده است نرخ تورم 
ايران در سال 20۱۹ نيز همچنان افزايشي باشد 
و به 3۴.۹ درصد در اين س��ال برسد اما در سال 
2020 رو به كاهش بگذارد و به 22.۸ درصد برسد. 
اين گزارش نرخ بيكاري در ايران طي سال 20۱۸ 
را نيز ۱2.۱ درصد اعلام كرده كه نسبت به سال 

قبل از آن تغييري نداشته است.

 ورود كالاهاي گروه چهار 
به مناطق آزاد متوقف شد

گمرك| بر اساس بخش��نامه اي كه خطاب به 
ناظرين حوزه هاي نظارت گمركات اس��تان ها، 
مديران كل و مديران گمركات اجرايي مستقل 
در خصوص گمركات اجرايي مستقر در مناطق 
آزاد كيش، قشم، چابهار، اروند، انزلي، ارس و ماكو 
و مناطق ويژه اقتصادي ابلاغ ش��د، درراس��تاي 
رس��يدگي به مس��ائل و مش��كلات في مابين 
مناطق آزاد تجاري - صنعت��ي و ويژه اقتصادي 
و گمركات اجرايي مستقر در اين مناطق، اتخاذ 
تصميم درخصوص رويه هاي موجود و با توجه به 
مشكلات گمركات در نحوه اجراي بخشنامه هاي 
مرتبط، جلسه مش��تركي با حضور نمايندگان 
تام الاختيار، بانك مركزي جمهوري اس��لامي 
ايران، دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد تجاري 
–صنعتي و ويژه اقتصادي، وزارت صنعت معدن 
و تجارت و گمرك جمهوري اس��لامي ايران در 
تاريخ 2۷ دي ماه ۱3۹۷ در محل بانك مركزي 

جمهوري اسلامي ايران تشكيل شد.
بر اين اساس طبق صورتجلسه  مذكور مقرر شد، 
صرفاً پس از اس��تقرار كامل گم��رك در مبادي 
ورودي مناط��ق آزاد و وي��ژه اقتصادي، موضوع 
مصوبه مربوط به امكان ثبت سفارش بدون انتقال 
ارز، گمرك نسبت به صدور مجوز ترانزيت و ورود 
كالاهاي گروه ۴ به مناطق آزاد تجاري – صنعتي 
و ويژه اقتصادي با رعايت تشريفات گمركي اقدام 
كند. بر اس��اس مفاد بخشنامه ياد شده، استقرار 
كامل گمرك جمهوري اسلامي ايران در مبادي 
ورودي مناط��ق آزاد تج��اري – صنعتي و ويژه 
اقتصادي به اذعان گمركات اجرايي مس��تقر در 
اين مناطق به صورت كامل در برخي موارد محقق 
نشده اس��ت و به موجب اين بخش��نامه، موكداً 
تأكيد ش��ده، گمركات اجرايي كش��ور از صدور 
هرگونه مجوز ترانزي��ت و ورود كالاهاي گروه ۴ 
به مناطق آزاد تجاري - صنعتي و ويژه اقتصادي 

خودداري كنند.

 كارگران فاقد بيمه هم 
بسته حمايتي دولت را مي گيرند 

تسنيم| مشاور رييس سازمان برنامه و بودجه 
با بيان اينكه بس��ته حمايتي دولت شامل حال 
كارگران فاقد بيمه تأمين اجتماعي هم مي شود 
گفت: اكنون زمان دريافت بسته حمايتي دولت 
براي كارگران بيمه اي است و به نوبت جلو مي رود 

و افراد فاقد بيمه نيز اين بسته  را مي گيرند. 
ابوذر نديمي، مشاور رييس سازمان برنامه و بودجه 
درخصوص انتقاداتي كه به واريز نش��دن بس��ته 
حمايتي دولت به حساب كارگران فاقد بيمه وجود 
دارد به راديو گفت: گروه هايي كه شامل بسته هاي 
حمايتي دولت هس��تند كارگران، مددجويان، 
كارمندان دولت، بازنشس��تگان دولتي، لشكري 
و س��اير صندوق ها، رانندگان، اقشار روستايي و 
فاقد بيمه اي ها هستند كه اكنون زمان دريافت 
بسته حمايتي دولت براي كارگران بيمه اي است 
و به نوب��ت جلو مي رود و افراد فاقد بيمه نيز از اين 

بسته ها بهره مند خواهند شد.
وي با بيان اينكه اكنون بيش از ۹00هزار ميليارد 
تومان يارانه پنهان در كش��ور پرداخت مي شود 
گفت: پرداخت اين بس��ته ها به جهت فش��اري 
اس��ت كه امس��ال بر مردم وارد ش��ده است كه 

پرداخت آن مقداري پررنگ تر شده است.
نديمي در پاس��خ به انتقاداتي كه پيرامون مبلغ 
درنظر گرفته شده وجود دارد و فقط براي ۷ ميليون 
نفر درنظر گرفته شده است گفت: اعطاي بسته 
حمايتي دولت بخشي از اقدامات دولت براي كمك 
به وضعيت اقتصادي مردم است و موارد ديگري 

چون افزايش حقوق و يارانه ها نيز وجود دارد.
 مشاور رييس س��ازمان برنامه و بودجه در مورد 
اقدامات ديگر دولت گفت: حقوق ها را به صورت 
پلكان��ي افزاي��ش داديم يعن��ي بالاترين ميزان 
رش��د در حقوق براي گروه هايي است كه درآمد 

پايين تري دارند.



بانك و بيمه4اخبار

سكه ۳ ميليون و ۹00 هزار تومان شد

فروش ارز حاصل از صادرات نيما به بيش از ۷ ميليارد يورو رسيد

سامانهرفعتعهدارزيواردكنندگانبهزوديعملياتيميشود

مجيد شاكري: مرجع تعيين قيمت ارز بازار از دبي به تهران منتقل مي شودهشدار  رييس كل بانك مركزي نسبت به  اظهار نظرها

گروه بانك وبيمه|محسن شمشيري| 
روز پنج ش��نبه 27 دي 97، در ب��ازار ارز، نرخ دلار 
140 توم��ان، يورو 100 توم��ان و درهم 39 تومان 
رشد كرد و سامانه س��نا نرخ ميانگين ارز براي دلار 
11408، يورو 13171، درهم 3111، يوآن 1600، 
پوند 14808، لير تركي��ه 2173 تومان اعلام كرد. 
در صرافي ملي يورو 13400 و دلار 11590 تومان 

معامله شده است. 
به گزارش »تعادل«، در ب��ازار طلا نيز قيمت اونس 
طلا در بازار جهاني با يك دلار و 92 س��نت افزايش 
به 1294 دلار و 78 سنت رسيد و روز جمعه نيز نرخ 
اونس جهاني 1285 دلار اعلام شده كه نشان دهنده 
ادامه تماي��ل قيمت طلا درنزديكي م��رز 1300 و 

نوسان آن است
براين اساس، قيمت سكه بهار آزادي طرح جديد با 
11 هزار تومان كاهش 3 ميليون و928 هزار تومان 
شد. بهاي س��كه طرح قديم بدون تغيير بود اما نيم 
سكه 14 هزار تومان، ربع س��كه 3 هزار تومان و هر 

گرم طلاي 18 عيار 466 تومان رشد داشته است.
روز جمعه نيز قيمت سكه طرح جديد به 3 ميليون 
و 900 هزار توم��ان و هرگرم 18 عيار نيز 360 هزار 
تومان رس��يده كه نشان دهنده كاهش آن نسبت به 

روز پنج شنبه است. 
نرخ سكه طرح جديد 3 ميليون و 900 هزار تومان، 
طرح قديم 3 ميليون و 831 هزار تومان، نيم سكه 2 
ميليون و 50 هزار، ربع سكه 1 ميليون و 240 هزار 
تومان، ط��لاي 18 عيار 360 ه��زار تومان و مظنه 
مثقال 17 عي��ار 1 ميليون و 558 هزار تومان اعلام 
شده اس��ت. همچنين بانك مركزي روز پنج شنبه 
ن��رخ 47 ارز را اعلام كرد كه ط��ي آن قيمت 12 ارز 
نسبت به روز چهارشنبه افزايش و قيمت 28 واحد 
پولي ديگر از جمله يورو و پوند كاهش يافت؛ نرخ 7 

ارز ديگر مانند دلار نيز ثابت ماند.
 براساس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز 
پنجشنبه بيست و هفتم دي ماه 97 بدون تغيير 42 
هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر پوند انگليس با 
56 ريال افزايش 54 هزار و 56 ريال و هر يورو نيز با 
97 ريال افت 47 هزار و 815 ريال ارزش گذاري شد.

  فروش ارز حاصل از صادرات 
به بيش از ۷ ميليارد يورو رسيد

مجموع فروش ارز حاصل از صادرات در سامانه نيما 
از 16 مرداد ت��ا 27 دي به 7 ميليارد و 141 ميليون 

يورو رسيد.
همچنين مجموع تامين ارز براي واردات در سامانه 
نيما از 16 مرداد تا 27 دي به 6 ميليارد و دويست و 

هفتاد و شش ميليون يورو رسيد.
همچني��ن ب��ر اس��اس معام��لات انجام ش��ده در 
صرافي ه��اي مجاز ن��رخ خريد هر اس��كناس دلار 
امري��كا 11490 تومان، نرخ فروش هر اس��كناس 
دلار امريكا11590 تومان، نرخ خريد هر اسكناس 
يورو 13300 تومان، نرخ فروش هر اس��كناس يورو 

13400 تومان اعلام شد. 

  تاكيد دوباره بر 
ممنوعيت آنلاين طلا فروشي

از س��وي ديگر رييس اتحاديه ط��لا و جواهر گفت: 
خريد فروش آنلاين طلا و س��كه توسط واحدهاي 
طلا فروشي و فعاليت در فضاي مجازي ممنوع است.

اين روزها با همه گير شدن برنامه هاي موبايلي و نفوذ 
فضاي مجازي در زندگي مردم، ش��اهد رونق خريد 
و فروش هاي مجازي و آنلاين هستيم. به شكلي كه 
بسياري از واحدهاي صنفي علاوه بر فعاليت فيزيكي، 
در فضاي مجازي نيز ش��روع به خريد و فروش هاي 

آنلاين كرده اند.
اما بحث خريد و فروش آنلاين طلا و جواهر و س��كه 
در فضاي مجازي و برنامه هايي مثل اينس��تاگرام و 
تلگرام بس��يار متفاوت است و با توجه به حساسيت 
معاملات طلا و س��كه و خط��رات احتمالي در اين 
زمينه، آيت محمدولي در گفت وگو با ايبِنا گفت: در 
حال حاضر به دليل نبود فرهنگ سازي و زمينه سازي 
صحيح، زمينه ب��راي خريد و ف��روش مجازي طلا 

مساعد نيست.
وي افزود: خري��د و فروش ط��لا در فضاي مجازي 
به حدي اقدام حساس��ي اس��ت كه اهل فن در اين 

صنف نيز نمي توانند به راحتي اصل يا فرع بودن اين 
محصولات را تشخيص دهند.

رييس اتحاديه طلا و جواهر افزود: افرادي كه قصد 
فعالي��ت صرفا در فضاي مجازي دارن��د، بايد مجوز 
لازم را از وزارت صنع��ت، معدن و تجارت و اتحاديه 
كس��ب و كارهاي اينترنتي داشته باشند اما اگر جز 
صنف طلا فروشان باش��ند و فعاليت آنها به صورت 
فيزيكي و آنلاين باشد، بايد از اتحاديه طلا و جواهر 

مجوز داشته باشند.
محمدولي در ادامه اظهار داشت: اتحاديه به تمامي 
طلافروشاني كه در فضاي مجازي فعاليت دارند، در 
مرحله اول تذكر و در صورت ع��دم توجه، اخطار و 
پيگيري قانوني مي شود كه تاكنون نيز برخي موارد 
پيش آمده و اتحاديه نيز فعاليت تمامي اين واحدها 

را پيگيري كرده است.
به گفته وي، طبق قانون، هيچ يك از واحدهاي طلا 
فروشي، اجازه فعاليت در اينستاگرام، تلگرام و ساير 

برنامه هاي فضاي مجازي را ندارند.

  تشريح دلايل افزايش قيمت طلا و سكه
رييس اتحاديه طلا و جواهر درباره تحليل وضعيت 
فعلي ب��ازار نيز اظهار داش��ت: برخ��ي عوامل طي 
روزه��اي اخير موجب ش��ده تا بازار طلا و س��كه با 
افزايش و نوس��ان اندك��ي روبه رو ش��ود. از جمله 
مهم ترين اين عوامل نوس��ان در ب��ازار ارز افزايش 
قيمت انس جهاني است كه موجب شده قيمت طلا 

و جواهر نيز افزايش اندكي داشته باشد.
وي افزود: همچنين نزديكي به پايان سال نيز موجب 
شده تا تقاضا س��كه و طلا خام افزايش يابد و به تبع 
قيمت ها نيز افزايشي شود كه اميدواريم بتوانيم بازار 

را مديريت و از نوسانات بيشتر جلوگيري كنيم.

  سامانه رفع تعهد ارزي واردكنندگان
به زودي عملياتي مي شود

از س��وي ديگر، رييس كل بانك مركزي از عملياتي 
شدن سامانه رفع تعهد ارزي واردكنندگان به زودي 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي؛ عبدالناصر 
همتي اعلام كرد حسب دستور رييس جمهور محترم 
در جهت مقابله با يكي از گلوگاه هاي فساد و آسيب 
در فرآيند تجارت خارجي كشور و بر اساس اقدامات 
چند ماه گذش��ته بانك مركزي براي آماده س��ازي 
س��امانه رفع تعهد ارزي واردكنندگان، اين سامانه 

آماده عملياتي شدن شد.
وي افزود از آنجا كه تخصيص و تأمين ارز در جهت 
واردات كالا و خدم��ات م��ورد نياز كش��ور صورت 
مي گي��رد متاس��فانه در اي��ن فرآيند در گذش��ته 
سوءاس��تفاده هاي زي��ادي صورت گرفته اس��ت و 
برخي ب��ه بهانه واردات كالا و خدم��ات مورد نياز با 
طي فرآيند ه��اي قانوني اقدام به دريافت ارز كرده و 
متأسفانه پس از دريافت ارز، متناسب با ارز دريافتي 
كالا ب��ه كش��ور وارد نكرده اند. با ب��ه كار گيري اين 
سامانه كليه بانك ها، وزارت صمت، گمرك و سازمان 
امور مالياتي به اطلاع��ات و عملكرد واردكنندگان 

دسترسي خواهند داشت.
رييس بانك مركزي اضافه ك��رد از اين به بعد يكي 
از شاخص هاي اعتبار س��نجي مشتريان در فرآيند 
واردات و درياف��ت خدمات بانكي موضوع رفع تعهد 
ارزي واردكنن��دگان خواهد بود و ع��دم رفع تعهد 
ارزي واردكننده، با عدم ارايه خدمات همراه ش��ده 
و به مراجع ذي ربط اعلام خواهد شد.از سوي ديگر 
واردكنندگان اصيل و واقعي كه نقش مهم و اساسي 
در تجارت كشور دارند نيز مورد حمايت خاص قرار 
خواهند گرف��ت. دكتر همتي اضافه كرد با عملياتي 
شدن اين س��امانه فرآيند تجارت خارجي كشور به 
صورت سيستمي تكميل خواهد شد و نقش بسيار 

اساسي در پيشگيري از فساد خواهد داشت.

  تشكيل بيش از ۴ هزار پرونده تخلف ارزي
رييس كميس��يون اقتص��ادي مجل��س گفت: بر 
اس��اس آمار، به ميزان س��ه و نيم ميلي��ارد دلار از 
منابع ارزي كشور كه براي واردات اختصاص داده 
شده بود، كالايي وارد نشده و4 هزار و 200 پرونده 
تخلف در اين زمينه تشكيل شده است. محمدرضا 
پورابراهيم��ي با بيان اينك��ه، موضوعات مرتبط با 

حوزه منابع و مصارف ارزي در ماه هاي اخير به علت 
سوء مديريت، مش��كلات متعددي را براي كشور 
ايجاد ك��رد، افزود: بر اس��اس گزارش ها از ابتداي 
امسال تا 27 دي، از كل منابع ارزي كه براي واردات 
كالا تخصيص پيدا كرده بود، حدود يك چهارم آن 

با وجود اختصاص ارز، كالايي وارد نشده است.
وي ب��ا بيان اينك��ه، بانك مركزي ب��راي رفع اين 
مش��كل، س��امانه رفع تعهد ارزي واردكنندگان 
را راه ان��دازي كرده اس��ت، گفت: بر اين اس��اس 
ك��ه مجل��س ه��م از آن حمايت مي كن��د، همه 
كساني كه مي خواهند واردات را انجام دهند بايد 

اعتبارسنجي شوند.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس با اشاره به اينكه 
اين سامانه اعتبارسنجي، رتبه اعتباري بازرگان را 
مش��خص مي كند، افزود: بر اساس آمارها، حدود 
21 هزار بازرگان كشور بر اين اساس اعتبارسنجي 
و رتبه بندي شدند و اطلاعات مربوط به آنها در اين 
سامانه، مدنظر قرار گرفته اس��ت.وي اضافه كرد: 
اين موضوع كمك مي كند سقف واردات براي  هر 

بازرگان و فعال اقتصادي تعيين شود.
پورابراهيمي گفت: بر اساس بخشنامه اخير دولت، 
اكنون رس��ماً عمليات اعتبارس��نجي بازرگانان با 
رويكرد جديد در قالب س��امانه رف��ع تعهد ارزي 
واردكنندگان، عملياتي  شده است و اين رويكرد، 

استمرار خواهد داشت.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه مديريت اين كار توسط بانك مركزي 
انجام مي شود، افزود: انتظار ما از دولت اين است كه 
براي جلوگيري از ايجاد فساد و رانت را در اقتصاد 
كشور، حوزه سامانه هاي اطلاعاتي را عملياتي كند.

وي اضافه كرد: بازرگانان غير معتبر در حال انجام 
لابي هايي هستند و به وزارتخانه ها و مجموعه هاي 
مختل��ف فش��ار مي آورن��د ت��ا بتوانن��د تبصره و 
استثنائاتي را بر اين سامانه ها وارد كنند لذا دولت 
بايد سامانه ها را اجرايي كند و محكم و قاطع بايستد 

و مجلس هم از اين رويكرد حمايت مي كند.

  چالش هاي بازگشت ارز حاصل از صادرات
از سوي ديگر، فعالين اقتصادي طراحي سامانه ها را 
كه باعث اختلاف و افزايش قيمت ارز شده، مشكل 

اصلي برنگشتن ارز حاصل از صادرات مي دانند.
بهرام ش��كوري يك فعال اقتصادي، در برنامه تيتر 
امشب، اظهار داش��ت: اينكه ارز حاصل از صادرات 
برنگردد جاي سوال دارد. در زمان هاي گذشته هم 
كه دولت كنترلي بر بازگشت ارز نداشت، ارز حاصل 
از صادرات بر مي گش��ت؛ توسعه و اشتغال در كشور 
و افزايش آمارهاي توليد حاصل برگشت ارز حاصل 

از صادرات است.

وي افزود: ما 33 ميلي��ارد دلار صادرات نفتي در 9 
ماه اول امس��ال داشته ايم كه از اين مقدار نزديك 9 
ميليارد دلار به سامانه برگشته است. همه علاقه مند 
به برگشت ارز هستند اما اختلاف ارز و افزايش قيمت 
ارز موجب شده مش��كلاتي براي فعالين اقتصادي 
ايجاد ش��ود كه اگر موانع را برداري��م ارز راحت تر به 

كشور بازخواهد گشت.
وي گفت: فعالين اقتصادي معتقدند پيمان سپاري 
بر اساس نرخ پايه صادراتي گمرك تعيين مي شود 
درحالي كه فعالان در شرايط تحريم كه امكان ارتباط 
بانكي ندارند، كمتر از رقم اعلام ش��ده فروش دارند 
همچنين نرخ پايه صادراتي و مهلت 3 ماهه فعالان 
اقتصادي را با مش��كل مواجه كرده اس��ت بنابراين 
تعامل بين دولت و بخش خصوصي موجبات برگشت 

ارز حاصل از صادرات را راحت تر خواهد كرد.

  ورود صحيح بانك مركزي در بازار ارز
همچنين سيد فريد موسوي، نماينده مجلس شوراي 
اس��لامي در اين برنامه، گفت: كوتاهي ها در كنترل 
بازار ارز از سوي بانك مركزي نابساماني ها و التهاب 
در جامعه ايجاد كرد. بانك مركزي دير هنگام ورود 
كرد اما ورود خوبي داشت كه به صورت نسبي تقاضا 

و عرضه را مديريت كرد.
وي افزود: محدوديت ها تاثير زيادي بر بازار داش��ت 
و ورود دس��تور العمل هاي ابلاغي بانك مركزي هم 
چالش هايي براي صادركنندگان به وجود آورد. در 
شرايط جنگ اقتصادي عرضه و تقاضا بايد به درستي 
مديريت شود و هم دولت هم بخش خصوصي اذعان 
دارند كه ارز حاصل از صادرات بايد به كشور بازگردد 
اما بايد در اين زمينه درك درست و واقع بينانه اي از 

شرايط موجود داشته باشيم.
موس��وي توضيح داد: دولت بايد آرام��ش رواني را 
در جامع��ه ايجاد كن��د و براي رفع اي��ن دغدغه ها 
نمي توانيم بر اس��اس رويه هاي گذشته عمل كنيم، 
دولت نيز نمي تواند هر روز با ابلاغ دس��تورالعمل و 
بخشنامه هاي جديد س��ردرگمي در جامعه و بازار 

ايجاد كند.

  لزوم بازگشت ارز حاصل از صادرات 
به كشور

محمدرضا مودودي، سرپرس��ت س��ازمان توسعه 
تجارت نيز در ارتباط تلفني درباره تاكيد بازگشت 
ارز حاصل از صادرات و مشكلات صادركنندگان، 
اظهار داش��ت: بانك مركزي به علت اينكه كانون 
تبادل است بايد نياز كشور به مواد اوليه را از محل 
ارز حاص��ل از صادرات تامين كن��د.وي گفت: در 
ش��رايط فعلي كش��ور نياز اس��ت كه ارز حاصل از 
صادرات به چرخه توليد برگردد. سرپرست سازمان 

توسعه تجارت گفت: صادركنندگان نيز در چرخه 
برگشت ارز به دليل ش��رايط تحريم مشكل دارند 
بنابراي��ن نياز اس��ت بخش خصوصي ب��ه دولت و 
بانك ها نزديكتر شود و در جهت رفع دغدغه دولت 

كمك كند.
وي افزود: اگ��ر ارز حاصل از صادرات بر نمي گردد 
مي توانن��د در تامي��ن مواد اولي��ه در بخش توليد 

كمك كنند.
موسوي با بيان اينكه بانك مركزي نياز به شفافيت 
دارد و بايد مطمئن شود كه ارز حاصل از صادرات 
به كش��ور بازگردد، ادامه داد: فعالي��ن اقتصادي 
مي توانند ب��راي اطمينان دادن به بانك مركزي با 

تهيه مواد اوليه همكاري كنند.
وي افزود: در ش��رايط تحري��م و تنش ارزي ايجاد 
شده در كش��ور مشكلاتي در كشور ايجاد شده كه 
برگرداندن ارز به موقع ب��ه چرخه صادرات كمك 

خواهد كرد.

  طلا بهترين سرمايه گذاري در سال ۲۰۱۹
ش��وراي جهاني ط��لا اعلام ك��رد: نااطميناني هاي 
سياسي و نگراني نس��بت به اوضاع اقتصادي جهان 
مي تواند عامل مهمي براي جذابيت بيش��تر طلا در 

سال 2019 ميلادي باشد.
بر اساس اين گزارش جان ريد تحليلگر ارشد شوراي 
جهاني طلا در اين باره گفت: با تش��ديد نوسانات در 
بازارهاي مالي و نگراني ها نسبت به اوضاع اقتصادي و 
سياسي جهان، سرمايه گذاران تمايل بيشتري براي 

خريد طلا خواهند داشت.
وي در ادام��ه اف��زود: در س��ال 2018 مي��لادي 
س��رمايه گذاران اعتماد زيادي به دلار امريكا و بازار 
سهام داش��تند. اين روند در س��ال 2019 ميلادي 
به شدت كاهش خواهد يافت و تمايل سرمايه گذاران 
به س��وي بازار فلزات گرانبها به خصوص طلا جلب 
خواهد شد. پيش بيني مي شود بازار سهام در سال 
2019 ميلادي وارد فاز اصلاح و روند نزولي ش��ود و 
اين عامل تاثير مهم��ي براي رونق باازار طلا خواهد 

داشت.
عملكرد بازار س��هام امريكا در سال 2018 ميلادي 
غير از روزهاي پاياني آن بسيار خوب بوده است. ولي 
در ماه هاي پاياني ش��اهد افت نسبي شاخص سهام 

وال استريت بوديم.
شوراي جهاني طلا افزود: بانك هاي مركزي جهان 
طي سال گذش��ته بيش از 341 تن طلا خريداري 
كرده اند. روسيه، تركيه و قزاقستان طي سال 2018 
نيز همچنان به خري��د طلا ادامه داده اند. بانك هاي 
مركزي لهستان، مجارستان و مغولستان نيز ميزان 
ذخاير طلاي خ��ود را به طور چش��مگيري افزايش 

داده اند.

رييس کل بانک مرکزی در يادداشتی تاکيد کرد: 
در شرايط تحريم و فشار اقتصادی، طرح مشکلات 
و اظهارات از س��وی مس��ئولين بايد در چارچوب 
اس��تراتژی باش��د. به گزارش تعادل، عبدالناصر 
همتی، ريي��س کل بانک مرکزی در يادداش��تی 
اينستاگرامی بر دو نکته تاکيد کرد: نکته نخست، 
جنگ اقتص��ادی عليه مردم اي��ران کمتر از يک 
جنگ نظامی نيس��ت. دولت آمريکا برای جبران 
شکست هايش در صحنه تحريم ها همواره به ابزار 
جنگ روانی و تبليغاتی متوس��ل می شود، مردم 

عزيز ايران به خوبی به اين موضوع پی برده اند. 
وی افزود: لذا، مجموعه تصميم گيران ورس��انه ها 
ني��ز بايد، همس��و بام��ردم، برنامه و اس��تراتژی 
تبليغاتی داشته باش��ند. درشرايط تحريم و فشار 
اقتصادی، طرح مش��کلات واظه��ار نظر وتحليل 
خصوص��ا ازس��وی مس��ؤلين باي��د در چارچوب 

استراتژی باشد. 
ريي��س کل بانک مرک��زی افزايش رانت و فس��اد در 

شرايط تحريم را نکته دوم عنوان کرد و گفت: مبارزه 
با رانت و مراقبت از فضاهای نفوذ رانت جويان از مسير 
وضع واصلاح مقررات، واردات ، صادرات ، نرخ، سهميه 
، توزيع و.... بسيار مهم و ضروری است. مردم بزرگوار 
کش��ورمان، که دربرابر برخی سختی هاومشکلات 
معيش��تی مقاومت می کنند، جولان رانت جويان و 
رانت سازان را نمی پذيرند. رسانه ها می توانند نقش 
برجسته ای ايفا کنند. بانک مرکزی نيز در اين مسير 

مصمم است.

يك كارشناس ارزي با اش��اره به برنامه راه اندازي بازار 
متشكل ارزي، گفت: يكي از اجزاي اين بازار راه اندازي 
اتاق تسويه اي است كه با تحقق اين امر ديگر دبي مرجع 
تعيين قيمت ارز نيس��ت و نرخ ارز در تهران مشخص 

مي شود.
مجيد ش��اكري كارش��ناس مس��ائل ارزي و مالي در 
گفت وگو با فارس درخصوص راه اندازي بازار متشكل 
ارزي اظهارداش��ت: يكي از مزاياي راه اندازي اين بازار، 
ش��كل گيري اتاق تس��ويه اس��ت كه اين اتاق تسويه 
بدهي ها و مطالبات در يك بس��تر قرار گرفته و تسويه 
مي كند در نهايت اين طلب ها و بدهي ها با هم تهاتر و 

تسويه مي شود.
وي با بيان اينكه در حوزه ارزي چنين اتاق تس��ويه اي  
وجود نداش��ت و اين فرآيند در دوبي انجام مي ش��د، 
افزود: اين يك اتاق تهاتر و تسويه به صورت ارزي است 
و با راه اندازي اين بازار، ديگر نرخ نقدي ارز بازار تهران از 
درهم دبي درنمي آيد و صبح در بازار متشكل ايران نرخ 

مشخص مي شود.

اين كارش��ناس مالي تصريح كرد: بنابراين راهبر بازار 
خودمان مي شويم و اگر بانك مركزي بخواهد مداخله 
كند نيازي به افرادي مانند مظلومين و ديگران ندارد 
و حتي نيازي به صرافي بانك ها هم ندارد؛ زيرا به موقع 
عرضه كننده ارز يا خريدار ارز مي شود و حتي مي تواند 

به صورت ناشناس اين كار را انجام مي دهد.
شاكري كاهش فس��اد و افزايش شفافيت بي ضرر را از 
ديگر مزاياي راه اندازي بازار متشكل ارزي عنوان كرد 
و گفت: ش��فافيت باضرر هم داريم مانند سامانه نيما 
كه همه اطلاعات و حس��اب هاي پتروشيمي ها را در 
دسترس قرار داده است. اما اين بازار نقدي است تحريم 

اين بازار و دريافت اطلاعات از آن معنا ندارد.
اين كارشناس ارزي اظهارداشت: بازيگران اين بازار فقط 
صرافي ها و صرافي هاي بانك ها هستند و صادركننده 
و متقاضي ارز ب��ه صرافي ها ارز مي فروش��ند و از آنها 
مي خرند؛ كشف قيمت روي دلار نقدي عمده، افزايش 
ش��فافيت و حذف دلالان از مزاياي اين بازار است. وي 
ادامه داد: معاملات اينگونه نيست كه يك فرد به صرافي 

مراجعه كند و ارز تقاضا كند و صراف هم به واسطه اين 
تقاضا از بازار متشكل ارزي ارز بخرد، بلكه صراف پيش 
از اين تقاضا هم مي تواند ارز بخرد و در آن روز يا روزهاي 

بعد بفروشد.
وي اف��زود: يكي ديگ��ر از آثار مثبت اين ب��ازار، تاثير 
معاملات بازار متشكل ارزي )نقدي( بر بازار معاملات 
فردايي است؛ يعني باعث مي شود افراد نتوانند در بازار 
فردايي به بازار نقدي علامت افزايش قيمت بدهند چون 
براي معاملات نقد يك بازار متشكل بزرگ وجود دارد.

شاكري در پاسخ به اين سوال كه به نظر شما مي توان 
معاملات حواله اي را هم به اين بازار اضافه كرد، گفت: 
بنده معتقدم تا وقتي شرايط فعلي ادامه دارد بهتر است 
اين بازار در حالت معاملات نقد و آني بماند و معاملات 

حواله اي و فردايي به اين بازار اضافه نشود. 
اين كارش��ناس ارزي با بيان اينكه فعلا بايد معاملات 
حواله اي از مسير بازار ثانويه )نيما( انجام شود، ادامه داد: 
البته كاركرد مركز مبادلات ارزي در شرايط تحريم كه 
در سال 91 راه اندازي شد خيلي بهتر از بازار ثانويه بود.
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راه اندازي سامانه صدور حواله  
الكترونيك جايگزين چك

سامانه صدور حواله الكترونيك از آبان ماه سال جاري 
براي دستگاه هاي اجرايي راه اندازي شد، اين سامانه 
جايگزين صدور چك شده و از اين پس انتقال وجه 
دس��تگاه اجرايي به صورت مكاني��زه و بدون نياز به 
شعبه بانك جابه جا مي شود.به گزارش روابط عمومي 
بانك مركزي، اين بانك طبق ماده  )12( قانون پولي و 
بانكي، به عنوان بانكدار دولت شناخته شده و موظف 
به نگاهداري حساب هاي دولتي و انجام تمام عمليات 
بانكي داخل و خارج از ايران بوده اس��ت؛ اما ساختار 
متمركز اين  بانك و فقدان ش��عبه  و واحد عملياتي 
در سراس��ر ايران از دهه هاي قبل منجر به آن ش��د 
كه وظايف عمده  شعبه اي مربوط به ايفاي تكاليف 
بانكداري دولت و به ويژه نگهداري حساب هاي دولتي 
بطور موقت به برخي بانك هاي دولتي واگذار شود.

ضمن آنك��ه ادامه اين روند نگهداري حس��اب هاي 
دولت��ي در بانك ه��اي تجاري تبع��ات و معضلات 
ديگري هم به همراه داشت كه از جمله آنها مي توان 
به»تعدد و پراكندگي حساب ها نزد شبكه  بانكي«، 
»عدم امكان كس��ب اطلاع از وضعيت حساب ها«، 
»عدم امكان ايف��اي كامل تكالي��ف بانك مركزي 
در توديع ص��د درصدي وجوه دولت��ي از بانك هاي 
عام��ل«، »زمان بر بودن فرايند وص��ول درآمدهاي 
دولتي« و »ع��دم امكان نظ��ارت و كنترل برخط و 
موثر بر امور خزانه داري كل« اش��اره كرد. از اين رو با 
توجه به معضلاتي كه اش��اره شد، قانونگذار در ماده 
)94( قانون برنامه پنج س��اله  پنجم توسعه  عملا به 
دنبال برگرداندن آب رفته به جوي و انتظام بخشي 
در حساب هاي دولتي بود. در اين راستا در مردادماه 
1395، »دستورالعمل نگهداري انواع حساب براي 
وزارتخانه ها، موسسات و شركت هاي دولتي و نهادها 
و مسسات عمومي غير دولتي« به تصويب شوراي پول 
و اعتبار رسيد و بر اساس آن، نگهداري حساب هاي 
دولتي دوب��اره به بانك مركزي كه م��ورد تاكيد در 
برنامه توسعه پنج ساله ششم و قانون احكام دايمي 
برنامه هاي توسعه اي بود، محول شد.به گفته مسعود 
رحيمي، مديركل ريالي و نشر بانك مركزي در سامانه 
صدور حواله الكترونيك كه از مردادماه سال 95 براي 
خزانه داري كل كش��ور و در ادامه، براي خزانه معين 
استان ها به بهره برداري رسيده، جايگزين صدور چك 
شده و به گونه اي طراحي ش��ده كه حواله صادره به 
صورت كاملا مكانيزه بين عوامل ذي نفع در فرآيند 
انتقال وجه دستگاه اجرايي جابه جا شده و پس از تأييد 
نهايي، بدون نياز به مراجعه حضوري به شعبه بانك، 
انتقال وجه به حس��اب مقصد در اسرع وقت صورت 
مي گيرد. همچنين به جهت بهره مندي از بستر شبكه 
ملي اطلاعات و استفاده از توكن يا همان نماد جهت 
احراز هويت دارندگان امضا، از امنيت بالايي برخوردار 
اس��ت.به اين ترتي��ب دس��تگاه هاي اجرايي دولت 
جمهوري اسلامي ايران از اين پس در پرداخت هاي 
خود با گذر از فرايندهاي سنتي و مبتني بر كاغذ، مجهز 
به ابزار نوين، امن و مطابق با اقتضائات روز مي شوند و 
قطعا اين امر منجر به چابكي و توانمندي مجموعه مالي 

دولت در تخصيص به موقع وجوه خواهد شد.
انتظار م��ي رود با همكاري وزارت ام��ور اقتصادي و 
دارايي، دستگاه هاي اجرايي و ديگر عوامل ذي مدخل 
در اين پروژه تامين مصالح ملي كش��ور در احصاي 
صحيح درآمدهاي دولت، كنترل مناس��ب گردش 
حساب هاي هزينه اي، ممانعت از استفاده نادرست 
از منابع دولتي و ساير اهداف عالي اين طرح به زودي 

حاصل و از نتيجه آن آحاد جامعه بهره مند گردند.
گفتني اس��ت س��امانه صدور حواله الكترونيك از 
آبان ماه س��ال جاري ب��راي دس��تگاه هاي اجرايي 
آزمايشي )به ترتيب: وزارت آموزش و پرورش، شركت 
خدمات حمايتي كشاورزي، شركت خطوط لوله و 
مخابرات نفت ايران، شركت گاز استان خوزستان و 
وزارتخانه هاي بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات و جهاد كش��اورزي( 
راه ان��دازي و از ام��روز همزمان با برگ��زاري كارگاه  
آموزش��ي براي 130 دس��تگاه اجرايي ك��ه داراي 
بيشترين تعداد پرداخت  در مقايسه با ساير ارگان ها 
هستند؛ براي كليه دس��تگاه هاي اجرايي متقاضي 
عملياتي شد.ارگان هاي متقاضي بهره برداري از سامانه 
يادشده مي توانند با مراجعه به پرتال بهداد در جريان 

مراحل اقدام قرار گيرند.

ايجاد پايگاه داده اي از اطلاعات 
هويتي تمام مشتريان بانكي

نخستين بار در نظام بانكي كش��ور پايگاه داده اي 
نهاب، س��امانه نظ��ام هويت س��نجي اطلاعات 
مش��تريان بانكي، حاوي اطلاعات هويتي تمامي 
مش��تريان بانكي اعم از حقيق��ي، حقوقي و اتباع 
خارجي ايجاد شد. به گزارش ايبنا، سامانه نهاب از 
بين 600 طرح و پروژه در بين كليه صنايع كشور، در 
تمام مراحل ارزيابي سومين جشنواره ملي نوآوري 
محصول برتر ايراني موفق به دريافت لوح زرين و 
گواهينامه محصول برتر در سال 1397 شد.سيد 
محمد سعيد طباطبايي در تش��ريح اين سامانه 
مي گويد: تحليل، توليد و توسعه سامانه حاكميتي 
نهاب )نظام هويت س��نجي اطلاعات مش��تريان 
بانكي( به س��فارش و تحت نظارت و رگولاتوري 
بانك مركزي از اواخر س��ال 1395 در دستور كار 
شركت خدمات انفورماتيك قرار گرفت.وي افزود: 
به همين منظور اطلاعات كليه مشتريان حقيقي، 
حقوقي و اتباع خارجي بعد از تشكيل پروفايل هاي 
مربوطه و صحت س��نجي آنها )استعلام از مراجع 
ذي صلاح( در پايگاه داده اين س��امانه درج شده و 
به هر مشتري مورد تاييد، شناسه اي به عنوان كد 
شهاب اختصاص داده شده است.اتصالات متعدد 
مابين محل استقرار سامانه نهاب در سايت شركت 
خدمات انفورماتيك با مراجعي نظير ثبت احوال، 
ثبت شركت ها، وزارت اقتصاد، سامانه فيدا و كليه 
بانك ها و موسسات تحت نظارت بانك مركزي به 
وجود آمده و در شرف بهره برداري نهايي و استفاده 

شبكه بانكي از آن است.
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 افزايش ارزش معاملات
در بورس تهران

گروه بورس| در پايان معاملات هفته گذش��ته 
ش��اخص كل با نيم درصد افزايش نسبت به هفته 
ماقبل همراه شد و توانست رقم 165595 واحدي را 
به خود اختصاص دهد. بر اين اساس، نماگر اصلي بازار 
نسبت به هفته ماقبل،  766 واحد رشد پيدا كرد. در 
همين حال، شاخص بازار اول با 1097 واحد افزايش 
به رقم 122948 واحد رسيد و شاخص بازار دوم با 
1034 واحد افزايش رقم 326331 واحدي را تجربه 
كرد. بر اس��اس اين گ��زارش، در 5 روز كاري هفته 
گذشته ارزش كل معاملات اوراق بهادار به 37336 
ميليارد ريال بالغ شد كه نسبت به هفته ماقبل 31 
درصد افزايش پيدا كرد. اين در حالي است كه، تعداد 
13764 ميليون انواع اوراق بهادار در بيش از 847 
هزار دفعه مورد معامله قرار گرفت و به ترتيب 29 و 6 
درصد افزايش را نسبت به هفته ماقبل تجربه كردند. 
از سويي ديگر، تعداد 81 ميليون واحد از صندوق هاي 
سرمايه گذاري قابل معامله در بورس تهران به ارزش 
كل بيش از 918 ميليارد ريال مورد معامله قرار گرفت 
و به ترتيب با 15 درصد و 10 درصد كاهش نسبت به 
هفته ماقبل همراه شدند. همچنين، در بازار بدهي 2 
ميليون 800 هزار برگه به ارزش 2794 ميليارد ريال 
مورد داد و ستد قرار گرفت. از سويي ديگر، شاخص 
كل فرابورس ايران در جريان معاملات هفته گذشته 
با صع��ود نزديك به 40 واحدي مع��ادل دو درصد 
رشد، در ارتفاع 1983 واحدي ايستاد و بدين ترتيب 
بازدهي 11 درصدي را از آغاز اين ماه به ثبت رساند. 
همچنين بازدهي آيفكس از آغاز سال به 81 درصد 
رس��يده اس��ت. نگاهي به مبادلات انجام شده در 
بازارهاي فرابورس نيز حاكي از آن است كه بازارهاي 
اول، دوم و پايه با رشد حجم و ارزش دادوستد سهام 
روبرو شده اند بطوري كه در بازار اول 531 ميليون 
سهم به ارزش يك هزار و 610 ميليارد ريال دست به 
دست شد كه در مقايسه با هفته ماقبل نشان از رشد 
74 و 41 درصدي حجم و ارزش معاملات داشت. در 
همين حال در بازار پايه نيز معامله گران يك هزار و 
732 ميليون سهم را به ارزش 4  هزار و 425 ميليارد 
ريال دست به دس��ت كردند كه رشد 28 درصدي 
حجم و 23 درصدي ارزش مبادلات را نشان مي دهد. 
از سوي ديگر در بازار ابزارهاي نوين مالي نيز در حالي 
كه حجم معاملات اوراق با 51 درصد رشد روبرو شد 
اما ارزش آن افت 41 درصدي را تجربه كرد. در اين 
بازار سرمايه گذاران دادوستد 117 ميليون ورقه به 
ارزش 7 هزار و 569 ميليارد ريال را به ثبت رساندند. 
بر اين اساس، رصد دادوستد ابزارهاي معاملاتي اين 
بازار حاكي از آن است كه تنها مبادلات صندوق هاي 
سرمايه گذاري قابل معامله با رشد معاملات در هفته 
گذشته روبه رو شدند و اوراق بدهي و اوراق تسهيلات 

مسكن افت معاملاتي را تجربه كردند.

وضعيت بازارهاي جهاني در آستانه پايان جنگ تجاري چين و امريكا بررسي شد

پيش خوري صلح در بازارهاي مالي
گروه بورس| 

بازار اوراق بدهي و بازار سهام، همواره در حالتي الاكلنگي 
با يكديگر قرار دارند كه اين موضوع سيگنال هاي خاصي 
را براي بازيگران بازاره��اي مالي به همراه دارد. هرگاه 
استقبال از اوراق بدهي زياد شود،  به منزله اين است كه 
ريسك بازار سهام از بازدهي آن پيشي گرفته و هنگامي 
كه بازار سهام،  روزهاي آرام يا پراز نوسان مثبتي را تجربه 
كند، پول از پاركينگ بدهي خارج ش��ده و به س��مت 
بازار س��هام مي رود. فارغ از اينكه در اين چرخه، علت 
و معلول كدامند، بايد توجه داش��ت كه نه تنها در بازار 
سرمايه ايران بلكه در تمام بازارهاي مالي بورسي دنيا 
اين موضوع مصداق دارد. نزديك ترين اتفاق به واقع را 
نيز مي توانيم اين روزها مشاهده كنيم كه اوراق خزانه 
10 ساله امريكا در حال تضعيف حجمي است و پول ها 

به سمت بازارهاي سهام در حركتند. 
اكنون بازارهاي سرمايه دنيا همچنان روندي رو به بهبود 
دارند كه مرتبط با تداوم آرامش جنگ تجاري امريكا و 
چين و پيگيري مذاكرات در سفر هفته آينده قائم مقام 
نخست وزير چين به امريكا است. در اين روزها، شاخص 
بازار سهام ژاپن Nikkei به اوج يكماهه رسيده است. 
شاخص بورس شانگهاي و سهام 300 شركت بزرگ 
چين رشد چشمگيري را در روزهاي اخير تجربه كردند. 
همچنين شاخص آسيا پاسفيك با رشد 0.7 درصدي 
رو به رو ش��د و اس اند پي اس��تراليا رشد 0.5 درصدي 
داشت. از سوي ديگر شاخص كاسپي كره جنوبي نيز 

0.6 درصد افزايش داشت. 
در همين رابطه، س��ويچيرو مونجي، تحليل گر ارشد 
شركت سرمايه گذاري دايوا در توكيو اظهار كرد: تنها 
نكته اي كه هنوز از س��ال 2018 توانسته بازار 2019 
را تحت تأثي��ر قراردهد مذاكرات صل��ح تجاري بين 
دو ابرقدرت اقتصادي اس��ت كه نكته اي كليدي براي 
بازارها محس��وب مي شود. اما نكته مثبت اين سري از 
مذاكرات اين است كه هر دو طرف به دنبال رسيدن به 
توافق هستند و براي رسيدن به صلح تلاش مي كنند. 
وي ادامه داد: چين تمام پيشنهادهاي خود را به امريكا 
اعلام داشته و به نظر مي رسد امريكا براي واردن نشدن 
صدمه هاي آتي به اوضاع اقتصادي خود تلاش مي كند.

گزارش وال استريت ژورنال در اين خصوص بيانگر آن 
اس��ت كه وزير خرانه داري امريكا، استيو منوچين در 
تازه ترين بيانيه اين وزارتخانه در خصوص لغو برخي از 
تحريم هاي وارداتي چين خبر داده است و در نظر دارد 
مابقي تحريم ها را تا تاريخ 30 ژانويه لغو كند. آخرين 
دور اين مذاكرات در س��طح معاونان نخس��ت وزير و 

رييس جمهوري امريكا و چين در تاريخ 30 و 31 ژانويه 
برگزار مي شود تا در خصوص نتيجه اين دور از مذاكرات 
تصميم گيري شود. اما در اروپا اوضاع كمي پيچيده شده 
اس��ت. باقي ماندن ترزا مي در منصب نخست وزيري 
در بريتانيا كمي با التهاب همراه بود در حالي كه طرح 
برگزيت وي به تصويب نرسيد و هدف وي براي استقلال 

بريتانيا بي نتيجه ماند.

   در بازار كالاهاي اساسي چه مي گذرد؟ 
بطور طبيعي احتمال صلح در جنگ تجاري چين و امريكا، 
باعث بهبود رون��د بازارهاي جهاني در برخي از كالاهاي 
اساس��ي و كاهش قيمت در برخي ديگر از كالاهاي اين 
گروه مي ش��ود. اكنون كه گمانه زني هايي مبني بر اين 
صلح ايجاد ش��ده است، شاهد آن هستيم كه قيمت فلز 
روي رشد 1.5 درصدي را تجربه كرده و در معاملات بازار 
فلزات لندن، قيمت اين فلز از م��رز 2600$ عبور كرده 
است. برخي تحليلگران تكنيكالي معتقدند كه اين قيمت 
فعلا بالاي ميانگين متحرك 20، 50 و 200 روزه قرار دارد 
و شاخص هاي RSI و MACD نيز كه مربوط به معاملات 

اين كالاي اساسي هستند، سيگنال خريد مي دهد. 
 موجودي انبارهاي بورس لندن با وجود رشد از 110.7 
هزار تن در ماه دسامبر به 124.2 هزار تن رسيدند اما روز 
چهارش��نبه مجددا نزولي شد و به 122 هزار تن كاهش 
يافت.  همچنين آمار توليد چين نشان مي دهد كه توليد 
روي چين در 10 ماه ابتداي 2018 با افت 6.7 درصدي 
روبرو شده و محدوديت زيست محيطي معادن كوچك 
ادامه دارد. گفتني است آربيتراژ روي بورس هاي لندن-

شانگهاي مثبت 33 دلار و در موقعيت باز و قابل دسترس 
قرار دارد.  البته فلز آلومينيم كاهش قيمتي حدود منفي 
0.2 درصد را تجربه كرد كه دليل اين اتفاق را مي توان در 
تصميم مخالفت سناي امريكا با بازگشت تحريم شركت 
روسي RUSAL، بزرگ ترين توليدكننده آلومينيم دنيا 
خارج از چين مشاهده كرد كه ضمن ثبت يك پيروزي 
براي ترامپ، فشار در مازاد عرضه و قيمت اين فلز را افزايش 
دهد. از س��وي ديگر مس روند رو به رشد را تجربه كرد و 
قيمت جهاني نفت نيز نوسان مثبت و منفي در محدوده 

2 درصدي را تجربه مي كند. 

   واكنش   بورس تهران در برابر تحولات جهاني
اكنون مسير بازارهاي جهاني اين روزها به نفع بورس و 
صنايع مرتبط است. موضوع عقب نشيني فدرال رزرو در 
خصوص افزايش نرخ بهره اهرم بزرگي است كه مي تواند 
رش��د قيمت جهاني نفت و كاموديتي ه��ا را رقم بزند. 

موضوعي كه به نفع بازار س��هام است. شواهد از ابتداي 
س��ال 2019 ميلادي حاكي از آن اس��ت، كه بازارهاي 
كالايي جهاني، مسير مطلوبي را آغاز كرد كه انعكاس آن 
طي روزهاي اخير در بورس تهران واضح بوده است. به 
همين منظور مي توان انتظار داشت كه تحولات سياسي 
و اقتصادي كالاهاي اساس��ي، در بازار سرمايه ايران نيز 
تاثيرگذار باش��د.  دايورش روزبهانه، كارش��ناس بازار 
سرمايه در اين باره گفت: طي سال هاي اخير در نمادهاي 

پتروپالايشي مشكل تعيين نرخ خوراك اوليه همواره به 
عنوان يك ابهام بزرگ مطرح بوده اس��ت. با اين وجود 
نوسان قيمت جهاني نفت اثر مستقيمي بر قيمت اين 
نمادها داشته و تغييرات قيمتي در آنها عمدتا با تغييرات 

جهاني نفت صورت گرفته است.
وي در ادامه بي��ان كرد: روند روزه��اي اخير بازار نفت 
حاكي از ثبات قيمتي در محدوده 60 دلار است. با توجه 
به سياست هاي اخير بانك مركزي امريكا درخصوص 

توقف افزايش مجدد نرخ بهره و به تبع آن كاهش شاخص 
ارزش دلار، مي توانيم شاهد رشد قيمت كاموديتي ها و 

رونق تقاضا در اين بخش باشيم.
روزبهانه در ادام��ه، آينده بازارهاي طلا، نفت و فلزات را 
اينگونه پيش بيني كرد: با توجه به مطالبي كه پيش تر 
گفته ش��د و تصميم كش��ور هاي توليد كننده نفت در 
زمينه كاهش توليدات، به نظر مي رس��د نفت در سال 
جديد ميلادي در محدوده 65 تا 66 دلار قرار داش��ته 
باش��د. رييس هيات مديره كارگزاري بانك خاورميانه، 
همچنين بيان كرد: فلزات و طلاي جهاني همواره رابطه 
عكسي با رقم شاخص دلار امريكا دارند. از آن سو، با توجه 
به انصراف بانك مركزي امريكا مبني بر افزايش مجدد نرخ 
بهره، اين چشم انداز وجود دارد كه بايد در انتظار افزايش 
نرخ بهره اتحاديه اروپا باشيم. وي افزود: سرمايه گذاران 
نيز اين موضوعات را در نظر گرفته و همزمان با كاهش 
شاخص دلار به سمت خريد كاموديتي ها و طلا به عنوان 

كالاي امن واكنش مثبت نشان مي دهند.

  نكته مثبت اين سري از مذاكرات اين است كه هر دو طرف به دنبال رسيدن به توافق هستند و براي 
رسيدن به صلح تلاش مي كنند. چين تمام پيشنهادهاي خود را به امريكا اعلام داشته و به نظر مي رسد 

امريكا براي واردن نشدن صدمه هاي آتي به اوضاع اقتصادي خود تلاش مي كند.
  فلزات و طلاي جهاني همواره رابطه عكسي با رقم شاخص دلار امريكا دارند. از آن سو، با توجه به انصراف 
بانك مركزي امريكا مبني بر افزايش مجدد نرخ بهره، اين چشم انداز وجود دارد كه بايد در انتظار افزايش 

نرخ بهره اتحاديه اروپا باشيم.

برش



تشكلها6اخبار

فرار برخي دستگاه ها از پرداخت ماليات

عضو اتاق بازرگاني تهران: 

رييس انجمن صنايع همگن نيرو محركه و قطعه سازان كشور مطرح كرد

چرا بار اصلي ماليات، به دوش توليد كنندگان است؟

سامان دادن به نرخ ارز اولويت جدي اقتصاد است

احياي دوباره صنعت قطعه سازي با تعديل قيمت قطعات

يكي از وعده هاي اصلي وزير ام��ور اقتصادي و دارايي 
گس��ترش درآمدهاي مالياتي بدون فش��ار بيشتر بر 
موديان فعلي بود. نرخ ماليات بر ارزش افزوده 9 درصد 
اس��ت كه 6 در صد ماليات و 3 درصد آن عوارض سهم 
شهرداري ها و دهياري ها است. پس از اجراي دريافت 
ماليات بر ارزش اف��زوده از بخش توليد، بس��ياري از 
توليدكنندگان داخلي با مشكلاتي مواجه شدند. آنچه 
در نظام هاي اقتصادي جهان مرسوم است؛ اين است 
كه ماليات بر ارزش افزوده در پاي صندوق هاي فروش 
و از مصرف كنندگان دريافت شود اما در داخل ايران به 
دليل نبود امكان مكانيزه شدن فروشگاه هاي فروش 
كالا، اين ماليات از حوزه توليد دريافت شده و در واقع 
توليدكنندگان، نقش واسطه را در جهت دريافت ماليات 
بر ارزش افزوده ايفا مي كنند.به دليل مشكلات متعدد 
بنگاه هاي توليدي در س��ال هاي اخير، بسياري از اين 
واحدها در پرداخت ماليات بر ارزش افزوده به دولت با 

مشكلات متعددي روبرو بوده اند.

    رشد ۲۰ درصدي درآمدهاي مالياتي
برخي از كارشناس��ان معتقدند در لايحه بودجه حدود 
۲۰ درصد رش��د مالياتي با توجه به نرخ تورم مي توان 
پيش بيني كرد. افزايش تورم باعث مي ش��ود بتوان در 
بخش ماليات بر ارزش افزوده، درآمد خوبي وصولي كرد. 
با اين حال نسبت اين نوع ماليات به توليد ناخالص داخلي 

GDP پايين است.
س��يد كامل تقوي نژاد، رييس سازمان امور مالياتي در 
گردهمايي سراس��ري مدي��ران وزارت اقتصاد، گفت: 
اكنون افزايش اعتماد عمومي به نظام مالياتي مهم ترين 
اولويت اين دستگاه به شمار مي رود و ساير سياست ها 
از جمله گسترش عدالت مالياتي، توسعه خوداظهاري، 
افزايش تمكين مالياتي، افزايش ش��فافيت اقتصادي، 
ارتقاي سلامت نظام اداري، مكانيزاسيون نظام مالياتي و 
مبارزه با فرار مالياتي، همگي بر اين جهت گيري اساسي 

استوار است.
وي، مهم ترين رويكرد در اقتصاد كشور را حمايت از توليد 
عنوان كرد و گفت: نظام مالياتي به عنوان متولي وصول 
ماليات، سياس��ت هاي اقتصادي متناسبي در راستاي 
رفع مشكلات و موانع توليد اتخاذ نموده كه در چارچوب 

قوانين و مقررات جديد در حال اجراست.

    باي�د معافيت هاي بي ح�د و اندازه مالياتي 
دستگاه ها حذف شود

پدرام سلطاني نايب رييس اتاق ايران بودجه 9۸، اظهار 
كرد: ما سال بسيار س��ختي پيش رو داريم و باتوجه به 
كمبود منابع به ويژه براي دولتي كه با وجود كاهش نسبي، 
 وابستگي بودجه به نفت دارد، كار را سخت تر مي كند.

وي ادامه داد: همچنين ب��راي دولتي كه اصولا چنين 
گستردگي در تخصيص بودجه دستگاه ها و سازمان هاي 
متعدد و به ويژه خارج از خودش به ميزان قابل توجهي 
دارد و حتي درجه اولويت تخصيص بودجه به آنها، بيش 
از خدمات و كالاهاي عمومي مانند آموزش و بهداشت 

شده، بسيار كار سختي است.

نايب رييس ات��اق ايران افزود: نكته  مهم��ي كه بايد از 
منظر بخش خصوصي مورد توجه قرار گيرد، اين است 
كه ب��ا توجه به كاه��ش درآمدهاي نفت��ي، دولت بايد 
از ه��ر تصميم گيري و هر سياس��ت گذاري كه موجب 
محدوديت بيش��تر بخ��ش خصوصي و ق��رار گرفتن 
فضاي كس��ب و كار در تنگنا مي ش��ود و در نتيجه آن، 
به ص��ادرات نيز لطم��ه وارد مي كند، به ش��دت پرهيز 
كن��د، زيرا درجه وابس��تگي بودجه به مالي��ات ناگزير 
افزايش پيدا مي كند و ماليات را نيز قش��ري مي توانند 
 پرداخت كنند كه كسب و كار سودآوري داشته باشند.

س��لطاني با بيان اينكه دولت و حاكميت بايد تعارفات 
مالياتي را كنار بگذارد، تاكيد ك��رد: بايد معافيت هاي 
بي حد و اندازه مالياتي يكسري از دستگاه ها حذف شود.

وي با بيان اينكه سال آينده س��الي نيست كه بار اداره 
كشور بر دوش بخش خصوصي و يا بخش محدودي از 
اقتصاد ما باشد، تصريح كرد: بر اساس اعلام مسوولان 
سازمان امور مالياتي قريب به ۴۰ درصد اقتصاد ما، معاف 
از ماليات است و بطور طبيعي در اداره كشور سهم خود 

را ايفا نمي كنند.
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران يادآوري كرد: ما خواستار 
آن هستيم كه معافيت مالياتي برخي دستگاه ها متوقف 

شود و آنها نيز به جمع ماليات دهندگان اضافه شوند.
سلطاني تاكيد كرد: تكميل و نهايي كردن اجراي نظام 
جامع مالياتي نكته مهمي است كه دولت بايد به آن توجه 
كند و ۲۰ درصدي كه فرار مالياتي انجام مي دهند را به 
زير چتر ماليات بياورد و از اين طريق منابع خود را تجهيز 

و فشار را از بخش خصوصي و توليد كمتر كند.
يكي از بخش هاي مغفول مان��ده در بودجه9۸ مربوط 
به بودجه شركت هاي دولتي است كه چون بودجه آنها 
به صورت جمعي خرجي آورده مي ش��ود و درآمد آنها 
در خود ش��ركت ها هزينه مي ش��ود و فقط ارقام آن در 
كل لايحه بودجه آورده مي ش��ود، حكم حياط خلوت 
و صندوقچه در بسته را دارد. مي توان در راستاي عملي 
كردن ش��عار تقويت انضباط بودجه اي، اصلاح رويه ها 
و ش��فافيت، دولت به منابع و مص��ارف اين بخش ورود 
كند، حتي الامكان مقداري از هزينه هاي جاري را از اين 

محل تامين كند.
حس��ين محمودي اصل، كارش��ناس اقتصادي اظهار 
كرد: درياف��ت ماليات ب��ر ارزش اف��زوده از واحدهاي 
توليد همچن��ان ادام��ه دارد و به دلي��ل فراهم نبودن 
ش��رايط س��خت اف��زاري فروش��گاه ها، نمي ت��وان 
 اي��ن مالي��ات را از مصرف كنن��دگان درياف��ت كرد.

وي با اشاره به دريافت اين ماليات از مصرف كنندگان در 
كشورهاي ديگر دنيا، تصريح كرد: دريافت اين ماليات، به 
نفع توليدكنندگان كشور نيست و اين موضوع مشكلات 

زيادي را براي بنگاه هاي توليدي به وجود آورده است.

    تمام فروشگاه ها در راستاي دريافت ماليات 
بر ارزش افزوده بايد مجهز شوند

آرمان خالقي عضو هيأت مدي��ره خانه صنعت، معدن 
و تجارت اي��ران در خصوص ضرورت كاهش ماليات بر 
ارزش افزوده توليد كنن��ده داخلي، اظهار كرد: كاهش 

ماليات بر ارزش افزوده از توليدات داخلي درواقع به نفع 
مردم است و قاعدتا با كم شدن 6 درصد از ماليات بر ارزش 

افزوده، قيمت كالا پايين تر مي آيد.
خالقي تأكيد كرد: كاهش ماليات ب��ر ارزش افزوده به 
معناي پايين آمدن درآمد دولت اس��ت و در نتيجه بر 
اساس قانون براي تصويب اين لايحه مي بايست حداقل 
دو س��وم از نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي رأي 

مثبت دهند.
وي يادآور شد: در جهت كاهش بار ماليات از دوش توليد 
كننده داخلي و همچنين كم نشدن سهم درآمد دولت از 
ماليات، مي بايست تمام فروشگاه ها در سطح عرضه مجهز 

شده و ارزش افزوده را پاي صندوق ها دريافت كنند.
عضو هيأت مدي��ره خانه صنعت، معدن و تجارت ايران 
تصريح كرد: اج��راي قانون درياف��ت 9 درصد ماليات 
ب��ر افزايش افزوده به صورت كنوني موجب ميش��ود تا 
بس��ياري از كالاهاي قاچاق و خارجي از پرداخت سهم 
مالياتي معاف شده و توليد كننده داخلي به تنهايي اين 

بار را به دوش بكشد.
خالق��ي با تأكي��د بر ض��رورت تجهي��ز صندوق هاي 
فروش��گاه ها و مكانيزه ش��دن بازار تصريح كرد: زماني 
كه مبادي فروش بسته شوند و مطمئن شويم كه هيچ 
كالايي در كشور به فروش نميرسد مگر اينكه ماليات بر 
ارزش افزوده پرداخته باش��د، آنگاه كنترل شركت ها و 

واحدهاي توليدي كار سختي نيست.
وي يادآور ش��د: اكنون نياز اس��ت كه مجلس شوراي 
اس��لامي اين جس��ارت را به خ��رج داده و صنوف را در 
پرداخت ماليات ب��ر ارزش افزوده وارد كند زيرا بارها در 

گذشته زماني كه اعلام شد اين ماليات از صنوف دريافت 
خواهد ش��د، آنها اعتراض كرده و دولت هم به سرعت 
عقب نشيني كرد و دوباره تمام بار ماليات به دوش توليد 

كننده انداخته شد.

    ماليات بر ارزش افزوده، ماليات بر مصرف است
قدير قيافه عضو انجمن س��نگ آهن ايران در خصوص 
ض��رورت كاهش درياف��ت ماليات ب��ر ارزش افزوده از 
توليد كننده داخلي، ، اظهار ك��رد: اين موضوع به نفع 
توليد كننده داخلي اس��ت زيرا در چند س��ال گذشته 
سازمان هاي مختلف فشارهاي زيادي را بر توليد كننده 

وارد آورده اند.
عضو انجمن سنگ آهن يادآور شد: به عنوان مثال توليد 
كننده اجناسش را به فروش رسانده اما از خريدار پولي 
دريافت نكرده اس��ت و مجبور اس��ت با توجه به قانون 
دريافت ماليات بر ارزش افزوده به صورت كامل ماليات 

خود را بپردازد.
قيافه تصريح كرد: در بيش��تر كشورهاي دنيا ماليات بر 
ارزش افزوده، ماليات بر مصرف است اما در كشور ما اين 
ماليات از ابتداي ش��اخه توليد دريافت شده و خود اين 
موضوع موجب كاهش ق��درت نقدينگي توليد كننده 

داخلي ميشود.

    يك�ي از اش�كالات قانون مالي�ات بر ارزش 
افزوده، دريافت آن از توليدكنندگان است

محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميس��ون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي، گفت: در ايران نيز همچون ساير 

كشورها، دو نوع ماليات بر توليد تحت عنوان ماليات بر 
عملكرد و ماليات بر مصرف تحت عنوان ماليات بر ارزش 

افزوده، جاري است.
وي با بيان اينكه ماليات بر عملكرد، س��ال ها و از زمان 
تدوين قانون تجارت از توليدكنندگان دريافت مي شده 
و ش��رايط آن متناس��ب با مقتضيات زماني طي شده 
است، افزود: ماليات بر ارزش افزوده، ماليات جديدي در 
اقتصاد ايران است كه طي يك دهه اخير با تدوين قانون 
مربوطه، اجرايي ش��ده و در نهايت به صورت آزمايشي، 

تاكنون ادامه دارد.
رييس كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، 
نقصان در اجرا وفقدان وجود زيرس��اخت هاي اجرايي 
لازم را دو نقطه ضعف مهم قانون آزمايش��ي ماليات بر 
ارزش افزوده عنوان كرد و گفت: يكي از اشكالات قانون 
ماليات بر ارزش افزوده در اجرا، دريافت اين نوع ماليات از 
توليدكنندگان است؛ به عبارتي به جاي اينكه اين قانون، 
مانند بسياري از كشورها، مصرف را هدف گذاري كند، 
در كشور ما به دليل ۲ نقطه ضعف مذكور، بخش توليد 

را هدف گرفته است.
وي ادام��ه داد: درياف��ت ماليات ب��ر ارزش اف��زوده از 
توليدكننده، بسياري از واحدهاي توليد را با مشكلات 
عديده  مواجه كرده اس��ت كه ه��م واحدهاي توليدي 
كوچك و متوس��ط و هم بنگاه هاي ب��زرگ صنعتي و 

توليدي را دچار مشكل مي كند.
ريي��س كميس��يون اقتص��ادي مجلس تأكي��د كرد: 
هدف گذاري كلان، كاهش ماليات ب��ر توليد و اجراي 

دقيق دريافت ماليات از مصرف است. 

يك عضو اتاق بازرگاني تهران معتقد است در شرايطي 
كه نرخ ارز در طول ماه هاي گذشته افزايش قابل توجهي 
را پشت سر گذاشته است، دولت و نهادهاي تصميم گير 
بايد اين نرخ را طوري س��امان دهن��د كه امكان تداوم 

فعاليت در اقتصاد ايران به وجود آيد.
يحيي آل اس��حاق در گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: 
واحده��اي توليدي ما كه بخش��ي از آنها ب��ه عنوان 
اصلي ترين صادركنندگان غير نفتي كش��ور شناخته 
مي شوند در ماه هاي گذشته و با توجه به بالا رفتن قابل 
توجه نرخ ارز با مش��كلاتي مواجه شده اند كه برطرف 
كردن آنها اولويتي جدي براي اقتصاد كشور به شمار 
م��ي رود، زيرا در غي��ر اين صورت احتمالا بخش��ي از 
اين واحدهاي توليدي براي تداوم فعاليت هايش��ان با 

مشكلات جدي مواجه هستند.

وي با بيان اينكه حتي در صورت ثبات نرخ ارز در رقم 
هشت هزار تومان نيز قيمت ها در قياس با يك سال قبل 
دو برابر افزايش يافته اند، توضيح داد: در مرحله نخست 
بحث تامين مواد اوليه براي توليدكنندگان بايد به شكل 

جدي پيگيري شود.
در صورتيكه آنها مجبور ش��وند مواد اوليه را با قيمت 
بيش از دو برابر سابق دريافت كنند، قطعا قيمت تمام 
شده كالاها نيز به شكلي جدي افزايش خواهد يافت. در 
كنار آن بحث مزد و حقوق كارگران و همچنين تسويه 
صورت هاي مالي همچون ماليات از ديگر دغدغه هاي 

توليدكنندگان است.
او ادامه  داد: در چنين ش��رايطي با سامان دادن به نرخ 
ارز و تامين مايحتاج توليدكنندگان مي توان اين انتظار 
را داش��ت كه لااقل بخشي از مشكلات آنها حل شود و 

در كنار آن نهادهاي تصميم گير همراهي لازم را با اين 
واحدهاي اقتصادي در دستور كار قرار دهند.

اين عضو اتاق بازرگاني تهران با اش��اره به برنامه هاي 
مجلس براي حمايت از واحدهاي توليدي، خاطرنشان 
ك��رد: در چارچوب اين مصوب��ه بحث هايي همچون 
معافيت هاي مالياتي يا تصويب سياست هاي حمايتي از 
كارخانجات مطرح شده است كه در صورت نهايي شدن 
مي تواند لااقل در كوتاه مدت بخشي از دغدغه هاي آنها 

را حل كند.
آل اسحاق در پاس��خ به اين سوال كه نگراني موجود از 
باز نگشتن ارز حاصل از صادرات تا چه ميزان مي تواند 
سياس��ت هاي همراه��ي دولت با صادركنن��دگان را 
تحت الش��عاع قرار دهد نيز گفت : ما بايد توجه داشته 
باشيم كه در ش��رايط تحريم بازگرداندن ارز به كشور 

دش��واري هاي خاص خود را دارد، اما اين به معناي آن 
نخواهد بود كه صادركنندگان قصد ندارند ارز خود را 

به كشور باز گردانند. 
وي ادام��ه  داد: بطور طبيعي م��ا صادركننده يك بار 
مصرف در كش��ور نداريم بلكه هر يك از آنها در ايران 
سرمايه گذاري كرده و واحدهاي توليدي قابل توجهي 
را فعال كرده اند. از اين رو بايد با برطرف كردن نگراني ها 
اي��ن اعتماد را داش��ت كه صادركنندگان نس��بت به 
بازگشت ارز حاصل از صادرات خود اهتمام كافي دارند.

عضو اتاق بازرگاني تهران خاطرنشان كرد: با ايجاد اين 
نگاه مثبت ميان دو طرف مي توان اين انتظار را داشت 
كه صادرات در ايام تحريم بتواند نقش خود را به خوبي 
براي حمايت از اقتصاد كش��ور ايفا كند، اما در غير اين 
صورت واحدهاي توليدي با مشكلاتي مواجه هستند 

كه نپرداختن به آنها مي تواند ب��راي بازارهاي داخلي 
و خارجي مشكل آفرين ش��ود. به  گزارش  ايسنا، پس 
از آغاز اجراي دس��تورالعمل ارزي بانك مركزي كه در 
روزهاي پاياني آبان ماه ابلاغ ش��د، صادركنندگان به 
چهار گروه مختلف تقس��يم ش��دند كه بايد برحسب 
ميزان صادراتشان لااقل بخشي از ارز صادراتي را وارد 

سامانه نيما كنند.
در طول ماه هاي گذش��ته تعدادي از صادركنندگان 
نتوانستند به اين پيمان س��پاري ارزي به شكل كامل 
عمل كنند و همين مساله باعث شد كه در جلسه اخير 
ش��وراي گفت وگوي دولت با بخ��ش خصوصي، وزير 
اقتصاد دستور دهد كه با راه اندازي يك كارگروه جديد 
و بررسي ابعاد مختلف ماجرا، در صورت لزوم تغييراتي 

در دستورالعمل ارزي بانك مركزي ايجاد شود.

بع��د از فراز و نش��يب هاي فراوان خودروس��ازان براي 
افزايش قيمت ها و قطعه سازان براي پرداخت سريع تر 
مطالبات خود اينك اي��ن صنعت خواهان تعديل نرخ 

قطعات نيز است.
 درهمين زمينه مهدي مقدسي نايب رييس فراكسيون 
حمايت از قطعه سازان مجلس شوراي اسلامي خبر از 
طرح هشت بندي فراكسيون قطعه سازان و نمايندگان 
مجلس مي دهد كه با دو فوريت تقديم هيات رييس��ه 

مجلس خواهد شد.
مقدسي با تاكيد براينكه چنانچه چالش قطعه سازان 
به زودي حل نش��ود نمايندگان از ابزار قانوني استفاده 
مي كنند، يادآور شد كه مهلت دهي مجلس به دولت براي 
حل مشكل صنعت خودرو تا بهمن ماه بيشتر نخواهد بود. 
براين اصل ضروري است كه عملكرد جزيره اي دستگاه ها 
حذف شود زيرا اين وضعيت موجب شده تا 55۰ هزار 
نيروي كار، 13۰ هزار نفر تعديل و 15۰ هزار نفر در اين 

صنعت تعليق شوند.
وي از هش��دار مجل��س به دول��ت خب��ر داد و گفت: 
قطعه سازان در اين ش��رايط تنها با 5۰ درصد ظرفيت 
خود فعال هستند كه يكي از راهكارهاي برون رفت از 
اين وضعيت اين اس��ت كه ابتدا تكليف قيمت قرارداد 

قطعه سازان هر چه سريع تر مشخص شود و بعد از آن 
يك مدل مالي اثرگذار تعريف و اجرا ش��ود. براين اصل 
دولت درحال حاضر وعده هايي به مجلس، كميسيون 
صنايع و فراكس��يون حمايت از قطعه س��ازان داده كه 
هيچ كدام عملي نشده است، اما اگر عمل به اين وعده ها 
همچنان مشمول مرور زمان ش��ود، مجلس ناچار به 
استفاده از ابزار قانوني خواهد شد. اين هشداري است كه 

ما به دولت مي دهيم.
اما در مقابل پافشاري خودروس��ازان نيز براي افزايش 
قيمت ها به دليل تعديل نرخ ارز نتيجه داد و مقرر شد 
كه قيمت محصولات مطابق با سيستم فروش و برپايه 
مصوبه شوراي رقابت و مصوبات كميسيون فروش باشد 
كه براين اساس تاپايان دي ماه با احتساب ارزش افزوده، 
خدمات، بيمه، ماليات و ش��ماره گذاري بر مبناي 3۰ 

درصد افزايش قيمت به فروش خواهد رفت.
همچنين مقرر شده خودروهايي كه از اول شهريور تا 
پايان دي ماه ثبت نام شده اند، با اضافه شدن 3۰ درصد به 
قيمت هاي مصوب قبلي تحويل مشتريان شوند و براي 
ساير ثبت نام كنندگان از دي ماه به بعد نيز برپايه »پنج 

درصد زير قيمت بازار« قيمت مي خورد.
براين اس��اس محمدرضا نجفي منش رييس انجمن 

صنايع همگن نيرو محركه و قطعه سازان كشور با بيان 
اينكه افزايش قيمت خودرو تاثيري در وضعيت صنعت 
قطعه سازي ندارد تنها مطالبه اين بخش را تعديل قيمت 
قطعات و تس��ريع در دريافت مطالبات دانست و اظهار 
داشت: مطالبات قطعه سازان ۲۰هزارميلياردتومان است 
كه پنج هزارميليارد آن معوق شده است، شرايط فعلي 
براي اين صنعت بحراني اس��ت و نمي توان روش هاي 

طولاني مدت را براي حل مشكلات اتخاذ كرد.
وي با اش��اره به وعده 11 هزار ميلياردتوماني سرمايه 
در گردش كه مديرعامل س��ازمان حمايت از مصرف 
كنندگان و توليد كنندگان از آن خبر دارد، يادآورشد: 
اگر اين كمك مالي دولت به موقع و كمترين زمان به 
اين صنعت تزريق شود مي تواند موجب احياي دوباره 
آن شود. زيرا اين تسهيلات قرار است به صورت ارزي 
و ريالي باشد كه مي تواند بسيار اثربخش باشد. صنعت 
قطعه س��ازي براي تداوم فعاليت ه��اي توليد و حفظ 
اش��تغال خود نيازمند بيش از ۲۰ هزار ميليارد تومان 
سرمايه در گردش اس��ت كه براين اساس مقرر شده 
۸۰۰ ميليون يورو و چهار ه��زار ميليارد تومان كه در 
مجموع نزديك به 11 هزار ميليارد تومان مي شود به 

آن اختصاص يابد.

نجفي منش ضمن قدرداني از توجه س��ران س��ه قوه 
براي رفع مشكل اين صنعت گفت: به روز شدن سريع 
قيمت قطعات و تخصيص نقدينگي در نظر گرفته شده، 
فوري ترين نياز اين صنعت است. براين اساس با توجه به 
اينكه خودروسازها بيش از 5 هزار ميليارد تومان بدهي 
معوق به قطعه سازها دارند كه حتي اگر آن هم پرداخت 
شود به دليل عدم فعاليت بيشتر قطعه سازان در ماه هاي 
اخير و ب��الا رفتن مواد اوليه حداق��ل نيازمند 1۲ هزار 
ميليارد تومان تسهيلات و سرمايه در گردش هستند تا 

بتوانند دوباره فعاليت خود را از سر بگيرند.
وي با بيان اينكه با توجه ب��ه افزايش قيمت خودروها، 
قيمت متوسط قطعات نيز بايد بين ۸۰ تا 1۴۰ درصد 
افزايش يابد، عن��وان كرد: وضعيت پرمخاطره صنعت 
قطعه سازي با تعديل 37 درصدي نيرو تا جايي پيش 
رفت كه مجلس نيز براي احقاق مطالبات اين صنف به 
ميدان آمد. براي اين منظور اين انجمن مشكلات صنعت 
قطعه سازي را براي ۲9۰ نماينده مجلس و سران سه قوا 
ارسال كرده كه ضمن آن نيز پيشنهادات خود را در هشت 
بند مطرح كرده ايم كه تنها راه خروج از بحران فعلي براين 

اين صنعت اجرايي شدن اين موارد هشتگانه است.
وي در م��ورد واگذاري ش��ركت هاي قطعه س��ازي به 

بخش خصوصي كه در اي��ن مورد يكه زارع مديرعامل 
ايران خودرو اع��لام كرد و تاثي��ر آن بربخش صنعت 
قطعه سازي، ابراز داشت: اين شركت هاي قطعه سازي 
شركت هاي وابسته به خودروسازان هستند كه واگذاري 
آنها به بخش خصوصي جزو شروط دولت براي واگذاري 
مايملك اضافي خودروسازان كشور كه اين واگذاري ها 
در همان راس��تا است.خصوصي شدن اين بخش ها به 
نفع صنعت است زيرا موجب مي شود كه نقدينگي در 

آن ورود پيدا كند.
به گفته رييس انجمن صناي��ع همگن نيرو محركه و 
قطعه سازان كشورافزايش قيمت خودروسازان نمي تواند 
تاثير زيادي براين صنعت داشته باشد و به احتمال زياد با 
ريزش درخواست خريد مواجه نخواهد شد زيرا آنهايي 
كه اقدام ب��ه خريد قطعي كرده اند با همان قيمت هاي 
قطعي نيز بايد خودروهاي خ��ود را دريافت كنند. اما 
گروهي كه با قيمت روز خريد كرده اند 3۰ درصد افزايش 
قيمت را تجربه خواهند كرد كه از آنجا كه بين 1۰ تا ۲۰ 
درصد اختلاف قيمت وجود دارد كسي اقدام به انصراف 
از خريد نمي كند. در اين شرايط زيان خودروسازان محرز 
است اما آنچه كه ما درخواست داريم پرداخت يك ماهه 

پول قطعه سازان توسط خودروسازان است.
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منطقي است حمايت از بخش 
خصوصي مادام العمر باشد؟

رييس اتاق ايران خطاب به بخش خصوصي گفت: 
آيا منطقي است كه مساله حمايت از بخش اقتصادي 
مادام العمر باش��د؟ آيا منطقي است كه ما كودكي را 
بزرگ كنيم و زماني كه به راه افتاد آن را به حال خود 
واگذار كنيم؟ ما نبايد در دام اعتيادي حمايتي بيافتيم 
كه در آن منطقي وجود ندارد و اين امر يك نوع اتلاف 
منافع اس��ت. به گزارش ايسنا، غلامحسين شافعي 
در ش��صتمين ش��وراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي استان در اتاق بازرگاني مشهد، با اشاره به 
مثلث توسعه ترسيمي استاندار استان، اظهار كرد: نگاه 
استاندار به مثلث توسعه اقتصادي يك نگاه متفاوت با 
نگاه هاي معمول با مسائل اقتصادي كشور است. وي 
ادامه داد: در اين مثلث دو ضلع را به دولت و يكي را به 
مجلس نس��بت داده اند و در قاعده آن كارآفرينان و 
فعالان اقتصادي قرار گرفته است. رييس اتاق ايران با 
بيان اينكه ميزان اهميت دادن به بخش خصوصي در 
قاعده اين مثلث بسيار ارزشمند است، افزود: اين امر 
نشان از يك اعتقاد واقعي به روند درست فعاليت هاي 
اقتصادي در آينده دارد. شافعي خاطرنشان كرد: بخش 
خصوصي آنچه در توان و آماده دارد را با اتحاد و با يك 
قرارداد اجتماعي، در قالب حركت هاي اقتصادي دنبال 
مي كند. وي تاكيد كرد: يكي از علت هاي اصلي كه در 
عرصه اقتصادي توفيق پايداري نداشته ايم اين است 
كه تمام سيستم هاي پاداش دهي در كشور به كارهاي 
غيرمولد اختصاص داشته و اين امر يك اشتباه است. 
شافعي اضافه كرد: امروزه بحث نگاه به سيستم بانكي 
بسيار مهم است و بايد مورد بررسي قرار گيرد همچنين 
اين بخش نيازمند يك تغيير نگاه جدي است. وي با 
بيان اينكه نسبت سپرده هاي ما به تسهيلات وضعيت 
نامطلوبي دارد و در رتبه ۲6 كشوري قرار داريم، گفت: 
همچنين در طول چند سال گذشته سهم سه بخش 
توليد، توليد صنعتي و كشاورزي كاهش پيدا كرده 
و نگاه به س��وي بخش هاي مولد نيز مثبت نبوده و 
همواره منابع جذب امور غيرمولد شده كه بايد در اين 
امر تجديد نظر صورت گيرد. شافعي در ادامه گفت: 
حمايت بايد همواره هدف دار و كاهنده باشد، ما در حال 
حاضر واحدها و توليداتي داريم كه به زودي از مصرف 
بازار داخلي هم حذف خواهند شد، با اين عوامل چگونه 

بايد برخورد كنيم؟

رفع ممنوعيت صادرات دام زنده 
عاملي موثر در كنترل قاچاق

منصور پوريان رييس ش��وراي تامين دام كش��ور با 
اشاره به رفع ممنوعيت صادرات دام زنده اظهار كرد: 
بس��ياري از كارشناس��ان حوزه دام بر اين باورند كه 
قاچاق نتيجه ممنوعيت صادرات دام زنده است كه 
بايد هر چه سريع تر از سوي مسوولان ذي ربط آزاد 
شود. وي افزود: با توجه به نوسان نرخ ارز در ماه هاي 
اخير، ازدياد تقاضا از سوي كشور هاي عربي موجب 
شد بخش قابل توجهي دام زنده به صورت غير قانوني 
از مرز هاي كشور خارج شود كه اين امر بر كمبود دام 
در ميادين و افزايش قيمت گوشت قرمز در بازار دامن 
زد، درحاليكه رفع ممنوعيت ص��ادرات دام در ازاي 
تعرفه و واردات يك كيلو گوشت در ازاي صادرات دو 
كيلو دام زنده مي تواند در كنترل بازار بسيار موثر باشد. 
پوريان با اشاره به اينكه نوسان نرخ ارز در ماه هاي اخير 
بر گراني تمامي كالا ها دام��ن زد، بيان كرد: بازار دام 
زنده و گوشت قرمز از نوسان نرخ ارز در ماه هاي اخير 
بي نصيب نماند چ��را كه به دليل جذابيت صادرات، 
بسياري از قاچاقچيان اقدام به خروج غيرقانوني دام 
از مرز هاي كشور كردند. رييس تامين كنندگان دام 
زنده با اشاره به اينكه مش��كلي در توليد دام نداريم، 
گفت: اين درحالي اس��ت كه قاچاق ب��ي رويه دام از 
مرز هاي كش��ور منجر به كمبود دام زنده و افزايش 
قيمت گوشت در بازار شده است. پوريان با اشاره به 
اينكه واردات دام زنده تاثير بسزايي در كاهش قيمت 
و كنترل ب��ازار دارد، بيان كرد: با توجه به گراني هاي 
اخير در بخش گوش��ت قرمز قرار اس��ت كه 5۰۰ تا 
6۰۰ هزار راس دام زنده از روماني وارد كشور شود تا 
كمبود هاي عرضه در اين بخش جبران شود. رييس 
تامين كنندگان دام زنده در پايان با اشاره به اينكه هر 
كيلو شقه گوسفندي با نرخ 5۸ تا 6۰ هزار تومان در 
عمده فروشي ها عرضه مي شود، تصريح كرد: بر اين 
اساس گوشت شقه گوسفندي با نرخ 7۰ تا 71 هزار 

تومان در خرده فروشي ها توزيع مي شود.

پيش بيني توليد ۱۴ ميليون تن 
گندم براي سال زراعي آينده

عليقلي ايماني رييس بنياد توانمند سازي گندمكاران 
با اشاره به اينكه كشت گندم طي ده روز گذشته براي 
س��ال زراعي جديد به پايان رسيده است اظهار كرد: 
براساس آخرين آمار 3 ميليون و ۸۰۰ هزار هكتار گندم 
ديم و ۲ ميليون و 3۰ هزار هكتار گندم آبي كشت شده 
است كه به سبب رعايت تاريخ كشت، استفاده از بذور 
اصلاح شده، رعايت توصيه هاي فني و نزولات جوي 
مناسب ش��رايط مزارع در بحث گندم ديم نسبت به 
سال زراعي گذشته مطلوب تر است كه انتظار مي رود 
اين روند ادامه يابد. وي با اشاره به اينكه سطح زير كشت 
گندم نسبت به مدت مشابه سال قبل تفاوتي نداشته 
اس��ت، افزود: با ادامه روند نزولات جوي همانند سه 
سال گذشته، خودكفايي گندم در سال زراعي 9۸-

97 استمرار خواهد يافت. به گفته ايماني، با توجه به 
شرايط مساعد كشت گندم آبي و ديم همانند سال قبل، 
نگراني از حيث توليد براي سال زراعي جديد نداريم. 
رييس بنياد توانمند سازي گندمكاران ادامه داد: اگر 
در بازه زماني باقي مانده تا فصل برداشت، اتفاق غير 
منتظره اي در برداشت محصول رخ ندهد، توليد 13.5 
تا 1۴ ميليون تن گندم براي سال زراعي جديد محقق 
خواهد شد. وي با اشاره به ضرورت پيگيري تامين منابع 
خريد تضميني گندم از سوي نمايندگان مجلس بيان 
كرد: در شرايط كنوني كه لايحه بودجه پيشنهادي در 
مجلس شوراي اسلامي است، از كميسيون كشاورزي 

مجلس انتظار مي رود كه پيگير اين موضوع باشند.
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نخستين گزارش  نهادهاي نظارتي بازار نفت خام در سال 2019 منتشر شد 

دوندگان استقامت؛ برنده ماراتن بازار نفت
گروه انرژي| نادي صبوري- فرداد احمدي|

نخس��تين گزارش هاي ماهانه دو نهاد نظارتي بازار نفت 
خام يعني اوپك و IEA در س��ال جديد ميلادي، روزهاي 
پنجش��نبه و جمعه منتشر ش��دند. اين گزارش ها حاوي 
اطلاعاتي با اهميت در خصوص وضعيت عرضه و تقاضاي 
نفت خام و فاكتور مهم »رشد اقتصادي« بودند كه مي تواند 
سرنوش��ت بازار نفت را به سمت و سوي مختلفي بكشاند. 
جالب توجه ترين نكته اين 2 گزارش را مي توان به تحليل 
آژانس بين المللي انرژي از مس��يري كه ب��ازار نفت خام تا 
رسيدن به تعادل پيش رو دارد اختصاص داد؛ IEA در اين 
خصوص اين مسير را به »دوي استقامت« تشبيه كرده در 
واقع تلويحا تاكيد مي كند كه با دوي سرعت نمي توان در 

اين مسير موفق بود. 
IEA در گزارش ماه ژانويه خود كه ديروز منتشر شد نوشت 
كه پيش بيني ما براي رشد تقاضا در سال 2018 و 2019 
بدون تغيير نس��بت به پيش بيني هاي قبلي و به ترتيب 1 
ميليون و 300 هزار بش��كه در روز و 1 ميليون و 400 هزار 
بشكه در روز باقي مانده است. تاثير قيمت هاي بالا در سال 
2018 در حال محو شدن است كه به خنثي شدن اثر كم 

بودن رشد اقتصادي كمك مي كند. 
كشورهاي غير OECD در زمينه رشد تقاضا در سال 2019 
پيشرو خواهند بود. رشد تقاضاي اين كشورها از روزانه 875 
هزار بشكه در سال گذشته به 1 ميليون و 150 هزار بشكه در 
روز در سال جاري مي رسد. چين و هند 62 درصد اين رشد 
تقاضا را بر عهده دارند. رشد تقاضاي كشورهاي OECD از 
روزانه 390 هزار بشكه در سال 2018 به 280 هزار بشكه 
در روز در سال 2019 مي رسد. امريكا 82 درصد اين رشد 

تقاضا را بر دوش مي كشد. 
عرضه جهاني نفت خام در ماه دس��امبر با روزانه 950 هزار 
بشكه كاهش روبرو شد. منشأ اصلي اين كاهش، كم شدن 
توليد نفت خام اوپك به دنبال توافق براي كاستن از ميزان 
عرضه بود. عرضه جهاني نفت خام در مدت مش��ابه سال 
گذش��ته روزانه 100 ميليون و 6 هزار بش��كه بود كه 2.8 
ميليون بشكه در روز بالاتر از سطح فعلي به حساب مي آيد. به 
دنبال رشد توليد روزانه 2.6 ميليون بشكه اي كه كشورهاي 
غير اوپك در سال 2018 از سر گذراندند، پيش بيني مي شود 
كه اين رشد امسال كم شده و حدود 1.6 ميليون بشكه در 

روز باشد. 
توليد نفت خام اوپك در ماه دسامبر روزانه 590 هزار بشكه 
كاهش داشت و به روزانه 32 ميليون و 390 هزار بشكه رسيد. 
عربستان سعودي به دنبال ركوردهايي كه در توليد زده بود، 
عرضه خود را كاهش داد، در همين حال توليد نفت خام ايران 
و ليبي نيز با كاهش هاي قابل توجهي روبرو بوده است. قرار بر 
اين است كه بر اساس زمان اجرايي شدن توافق وين، عرضه 
نفت خام اوپك در ماه ژانويه، سطوح پايين تري را تجربه كند. 
ذخاير تجاري نفت خام OECD در ماه نوامبر با كاهش 2.5 
ميليون بشكه اي روبرو شد. ميزان اين ذخاير در طول سال 
2018 تلاطم كمي را نشان دادند. سطح ذخاير در بازه اي 
كه بالاترين ميزان آن 60 ميليون بشكه بود نوسان داشته 
و سال 2018 را در سطحي به پايان برد كه تنها 0.4 درصد 

بالاتر از سطح سال 2017 به حساب مي آمد. 
قيمت  آتي ش��اخص هاي جهاني نفت خام، در پايان سال 
2018 به پايين ترين سطح 16 ماهه خود رسيد. از آغاز سال 
2019 قيمت ها رشدي 10 درصدي را تجربه كردند و بهاي 
نفت خام برنت اكنون نزديك به 60 دلار در هر بشكه است. 
ماه گذش��ته ما اين موضوع كه توافق 6 دسامبر اوپك 
براي اينكه كف قيمتي ثابتي را در قيمت طلاي سياه 
ايجاد كند كارايي لازم را داشته باشد، مورد پرسش قرار 
داديم. به دنبال شور و شوق ابتدايي در مورد توافق، شك 
و ترديدها در مورد كارايي آن، همزمان با ابهاماتي كه 
در مورد چشم انداز رشد اقتصادي جهان وجود داشت، 
به وجود آمد. قيمت ها 10 دلار در هر بشكه كاهش را 
تجربه كردند تا جايي كه بهاي نفت خام برنت در روز 24 
دسامبر در نقطه اي تنها اندكي بالاتر از 50 دلار در هر 
بشكه ايستاد. اين اتفاق براي توليدكنندگان خوشايند 
نبود اما براي مصرف كنندگان مانند يك هديه تعطيلات 
كريس��مس عمل كرد. بهاي بنزي��ن در امريكا كه در 
تابستان پيك 2.97 دلار در هر گالن را تجربه كرده بود، 

در اين دوره به 1.89 دلار در هر گالن رسيد. 
با رس��يدن بهاي نفت خام به 60 دلار به نظر مي رسد كه 
پاسخ به پرسشي كه ما در ماه پيش مطرح كرديم، حداقل 

فعلا پاسخي مثبت است. عربستان سعودي نيز صحبت از 
سطوح پايين تر توليد كرده است. با اين حال بايد توجه كرد 
كه مسيري كه به بازار متعادل منتهي مي شود، بيشتر مانند 
مسير يك دوي استقامت است تا دوي سرعت، به همين 

دليل دستيابي به يك بازار متعادل، زمان بر است. 
در حالي كه عربستان سعودي عنوان كرده است كه براي 
تعادل بخشي به بازار نفت خام، نسبت به قرار گرفتن سطح 
توليدش در چارچوبي مشخص، محافظه كاري لازم را خواهد 
داشت، در مورد توليد نفت خام روسيه اين اطمينان وجود 
ندارد. ديتاها نشان مي دهند توليد نفت خام روسيه در ماه 
دسامبر به ركورد روزانه 11 ميليون و 500 هزار بشكه دست 
پيدا كرده و مشخص نيست اين ميزان از چه زماني و به چه 
مقداري كاهش خواهد يافت. ديگر كشورهاي غير اوپك از 
جمله مكزيك نيز كه به توافق كاهش توليد پيوستند، سطوح 

عرضه بالاتري را در اين ماه تجربه كردند. 
 در جاهاي ديگري نيز نشانه هايي مبني بر اينكه دستيابي 
به بازار متعادل، تدريجي خواهد بود وجود دارد. مسيري كه 
توليد و صادرات نفت خام ايران از سر خواهد گذراند، هنوز 
مهم است. در ماه دسامبر صادرات كلي نفت خام ايران به 
بالاتر از 1 ميليون و 300 هزار بشكه در روز رسيد. به دنبال 
اينكه اعطاي معافيت ها به خريداران اصلي نفت خام ايران، 
بالاتر از ميزاني بود كه انتظار آن وجود داشت، ميزان نفت 

خام جاري در بازار در ابتداي 2019 بيشتر از انتظار خواهد 
بود. س��قوط صنعت نفت ونزوئلا كند شده است. كاهش 
توليد نفت خام اين كشور اخيرا به ماهي 10 هزار بشكه در 
روز رسيده است كه كمتر از مقدار 40 هزار بشكه در روز است 

كه پيش تر ديده شده بود. 
س��طح توليد نفت خام ايالات متح��ده، يك بار ديگر 
درسال 2019 يك فاكتور اصلي تعيين كننده خواهد 
بود. در سال 2018 جهان شاهد توليد رشد نفت خام در 
ايالات متحده به ميزان باورنكردني و غير منتظره 2.1 
ميليون بشكه در روز بود. ما پيش بيني خود براي رشد 
توليد نفت خام ايالات متحده در س��ال جاري را بدون 
تغيير نسبت به پيش بيني قبلي روزانه 1 ميليون و 300 

هزار بشكه اعلام مي كنيم. 
تصويري مختلط براي تقاضا وجود دارد. افت قيمت ها 
در فصل پاياني 2018 به مصرف كنندگان كمك كرد و 
نشانه هايي نيز مبني بر تسهيل تنش هاي تجاري وجود 
دارد. در بسياري از كشورهاي مصرف كننده، افت قيمت 
نفت با تضعيف ارزش دلار همزمان شد. اما فضاي حاكم 
بر اقتصاد جهاني چندان شاد و خوشحال نيست. اطمينان 
در برخي از اقتصادهاي اصلي در حال تضعيف اس��ت. 
مساله شدت سرماي زمس��تان در برخي نقاط امريكا، 
ممكن است بر تقاضا اثر بگذارد. در حال حاضر ما اين ايده 

كه رشد تقاضا در سال 2018 معادل روزانه 1 ميليون و 
300 هزار بشكه بوده است را حفظ مي كنيم. 

در حالي ك��ه IEA تمركز گزارش خ��ود را بر موضوع 
زمان رسيدن بازار به تعادل گذاشته بود، اوپك با ارايه 
ديتاهايي در خصوص وضعيت تقاضا و عرضه و اقتصاد 
جهاني، تلاش كرده اس��ت وضعيت بازار نفت خام در 
حال حاضر را شفاف تر كند. اوپك در قسمت »اقتصاد 
جهاني« گزارش خود مي نويسد كه پيش بيني از رشد 
اقتصاد جهاني براي سال 2018 روي 3.7 درصد و براي 
 OECD س��ال 2019 روي 3.5 درصد ثابت ماند. در
رشد اقتصادي ايالات متحده براي سال 2018، روي 
2.9 درصد و براي س��ال 2019 روي 2.6 درصد ثابت 
ماند. پيش بيني از رش��د منطقه يورو در سال 2018 
روي 1.9 درصد و در سال 2019 روي 1.7 درصد باقي 
ماند. رشد توليد ناخالص داخلي ژاپن كمي پايين تر از 
پيش بيني گذشته بود و در سال 2018 به 0.8 درصد و 
براي سال 2019 به 1 درصد اصلاح شد. در كشورهاي 
غير OECD، پيش بيني از رشد اقتصادي دو كشور هند 
و چين براي سال 2018 به ترتيب 7.5 و 6.5 درصد و 
براي س��ال 2019 به ترتي��ب 7.2 و 6.1 درصد ثبت 
شد. رش��د اقتصادي در برزيل براي سال 2018 بدون 
تغيي��ر در نرخ 1.1 درصد و براي س��ال 2019 در نرخ 

1.8 درصد باقي ماند. پيش بيني رشد توليد ناخالص 
داخلي روسيه در سال 2018، در نرخ 1.6 درصد و براي 
سال 2019، در نرخ 1.7 درصد باقي ماند. با تداوم روند 
واسطه تنش هاي تجاري، تنگناهاي مالي و چالش هاي 

ژئوپولتيك پيشروي رشد جهاني محدود شده است.

  ثابت ماندن پيش بيني رشد تقاضا 
در قسمت »تقاضاي جهاني نفت خام« گزارش اوپك آمده 
است كه در سال 2018، رشد تقاضاي جهاني نفت در حدود 
يك ميليون و 500 هزار بش��كه در روز تخمين زده شده و 
تغييري نس��بت به گزارش ماهانه پيشين نكرد. امريكا به 
عنوان يكي از كشورهاي عضو OECD، به سبب سودهاي 
بزرگي كه از نفت متوسط و سبك در سال 2018 به دست 
آورد، به هدايت رشد اقتصادي در منطقه OECD ادامه داد. 
برآورد شده است كه آسيا و در سطح جهاني، تشديد رشد 
تقاضاي محصولات در هند، اندونزي، سنگاپور و تايلند به 
رشد تقاضاي نفت در كشورهاي غير OECD منجر شود.

اكنون كل تقاضاي نفت به 98 ميليون و 780 هزار بشكه در 
روز افزايش يافته است. در سال 2019، پيش بيني مي شود 
كه تقاضاي جهاني نفت به ميزان يك ميليون و 290 هزار 
بشكه در روز رشد كند كه در راستاي پيش بيني هاي ماه 
گذشته است. در نتيجه، پيش بيني مي شود كه تقاضاي 
جهاني نفت براي س��ال 2019 به 100 ميليون و 80 هزار 
بشكه در روز برسد. انتظار مي رود كه رشد تقاضاي نفت در 
وحله اول براي آسيا و به رهبري هند باشد و چين و امريكا 
پس از هند بيشترين رشد تقاضا را خواهند داشت. پيش بيني 
مي شود كه كش��ورهاي عضو OECD در سال 2019 به 
ميزان 250 هزار بشكه در روز افزايش تقاضا داشته باشند، 
درحالي كه تخمين زده مي شود كه كشورهاي غير عضو 
OECD كه بار اصلي افزايش تقاضا را بر عهده دارند، روزانه 

1 ميليون و 4 هزار بشكه بر تقاضا بيفزايند. 

  شاگرد ممتازان رشد عرضه 
 اوپك در گزارش خود تخمين زده است كه رشد عرضه نفت 
كشورهاي غيرعضو اوپك )كه شامل قطر نيز مي شود(، دو 
ميليون و 610 هزار بش��كه در روز بوده است. عرضه نفت 
كشورهاي غيرعضو اوپك، 50 هزار بشكه بالاتر از ارزيابي 
ماه گذشته و بطور متوسط 62 ميليون و 60 هزار بشكه در روز 
بوده است. اين رشد عرضه در مقايسه با توليد متوسط روزانه 
60 ميليون و 30 هزار بشكه ماه دسامبر كشورهاي غيرعضو 

اوپك به استثناي قطر ارزيابي شده است. 
به نظر مي رس��د كه امريكا، كانادا، روس��يه و قزاقس��تان 
هدايت كنندگان اصلي رشد عرضه نفت هستند، در حالي 
كه تخمين زده مي شود كه مكزيك و نروژ بزرگ ترين كاهش 
عرضه را تجربه كنند. رشد عرضه نفت كشورهاي غيرعضو 
اوپك در س��ال 2019، ب��ا روزانه 60 هزار بش��كه كاهش 
نسبت به پيش بيني قبلي به 2 ميليون و 100 هزار بشكه 
در روز تغيير كرد و پيش بيني مي شود كه عرضه نفت خام 
غير اوپك در سال 2019 بطور متوسط به 64 ميليون و 160 
هزار بشكه در روز برسد. اين افزايش عرضه عمدتأ به دليل 
بازنگري مختصر در پيش بيني عرضه نفت كانادا بوده است. 
امريكا، برزيل، روسيه و انگلستان در سال جاري برنامه دارند 
كه هدايت كنندگان اصلي رشد عرضه نفت باشند، در حالي 
كه انتظار مي رود مكزيك و نروژ كاهش قابل ملاحظه اي را 
در عرضه نفت تجربه كنند و كانادا با يك شيب ملايم 50 هزار 
بشكه در روز از عرضه نفت خود بكاهد. بر اساس اطلاعات 
منابع ثانويه، در دس��امبر 2018 توليد نفت خام اوپك به 
ميزان روزانه 751 هزار بشكه كاهش يافت و بطور متوسط 

به 31 ميليون و 580 هزار بشكه در روز رسيد.

  آمار توليد
توليد نفت اوپك در ماه دسامبر 751 هزار بشكه  در روز 
كاهش يافت و به 31 ميليون و 578 هزار بشكه در روز 
رسيد. بيشترين كاهش توليد نفت از سوي عربستان 
سعودي رقم خورد كه 468 هزار بشكه در روز از توليد 
خود كاست. پس از عربستان، ليبي با 172 هزار بشكه 
در روز و ايران با 159 هزار بشكه در روز  در رده كاهش 
توليد نف��ت قرار دارند. عراق با 88 هزار بش��كه در روز 
افزايش توليد، بيشترين رش��د توليد نفت را داشته و 
كويت با 29 هزار بشكه در روز و گابن با 26 هزار بشكه 

در روز افزايش توليد پس از عراق قرار دارند.
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عزم چين براي سرمايه گذاري 
در نفت و گاز ايران 

ايرنا| وال استريت ژورنال روز پنجشنبه گزارش داد 
كه با وجود تحريم هاي امريكا عليه ايران، چين در پي 
انعقاد قراردادي به ارزش س��ه ميليارد دلار با ايران با 
هدف سرمايه گذاري در صنايع نفت و گاز اين كشور 
است. شركت ساينوپك، غول انرژي چين به دنبال 
انجام معامله سه ميليارد دلاري براي توسعه بيشتر 
ميدان هاي نفتي در ايران اس��ت. اين تصميم نشان 
مي دهد كه كشورهاي مختلف چگونه از معافيت هاي 
موقت تحريم امري��كا عليه ايران اس��تقبال و از آن 
بهره مي برند. تصميم چين براي پيگيري معاملات 
سودآور با تهران و افزايش حضور در ايران، همزمان 
با عقب نشيني برخي شركت هاي اروپايي همچون 
شركت نفتي ايتالياست.ساينوپك به شركت ملي 
نفت ايران پيشنهاد داده است كه در ازاي دريافت نفت، 
پروژه س��ه ميليارد دلاري ميدان يادآوران را توسعه 
خواهد داد. توليد كنوني ميدان يادآوران 90 هزار بشكه 
است و با توسعه آن توسط ساينوپك، سطح توليد آن 
به 180 هزار بشكه در روز خواهد رسيد. منابع مطلع 
گزارش داده اند كه شركت ساينوپك قصد خود براي 

توسعه ميدان يادآوران را به امريكا اطلاع داده است.

آخرين وضعيت بارش 
 تسنيم| متوس��ط بارش هاي كش��ور از ابتداي 
س��ال آبي جاري تا 26 دي ماه، 1.025 ميليمتر در 
روز و متوسط بارش هاي زمستان تا بيست و ششم 
دي ماه به 1.03 ميليمتر در روز رسيد. اين درحالي 
اس��ت كه متوس��ط بارش هاي پاييزي )اول مهر تا 
30 آذر( 1.023 ميليمتر بود. بر اساس آمار رسمي 
دفتر مطالعات پايه منابع آب شركت مديريت منابع 
آب ايران، ارتفاع كل ريزش��هاي جوي از اول مهر تا 
26 دي س��ال آبي 98-97 )116 روز ابتدايي سال 
آبي جاري( بالغ بر 118.9 ميليمتر است.اين مقدار 
بارندگي نسبت به ميانگين دوره هاي مشابه درازمدت 
)92.4 ميليمت��ر( 28.7 درصد افزايش و نس��بت 
به دوره مشابه س��ال آبي گذشته )36.4 ميليمتر( 
226.6 درصد افزايش نشان مي دهد. همچنين حجم 
بارش هاي كشور از اول مهر تا 26 دي به 195 ميليارد 
و 950 ميليون مترمكعب رسيد. از مجموع 118.9 
ميلي متر بارش ثبت شده در 116 روز ابتدايي سال 
آبي جاري، 26.8 ميلي متر بارش در 26 روز ابتدايي 
زمستان به ثبت رسيده است.پربارش ترين نقطه ايران 
»رامسر �� صفارود« در استان مازندران است كه در 
116 روز ابتدايي سال آبي جاري شاهد ثبت 924.8 
ميلي متر بارش بوده است. كم بارش ترين نقطه ايران، 
نقاطي همچون »محوطه امورآب چابهار« سيستان 
و بلوچس��تان، »رحمت آباد �� ريگان« در كرمان و 
»تصفيه خانه زاهدان« در سيستان و بلوچستان است 
كه در 116 روز ابتدايي س��ال آبي جاري، حتي يك 

قطره باران نيز در اين نقاط نباريده است. 

ايران ناگزير از سهميه بندي 
سوخت

ايكان�ا| عضو كميس��يون انرژي مجل��س با بيان 
اينكه هيچ تصميمي درباره افزايش يا 2 نرخي شدن 
بنزين در دولت و مجلس اتخاذ نش��ده است، گفت: 
دولت فعلا تصميم گرفته كه ساماندهي سوخت را 
از طريق احياي كارت س��وخت كه زير ساخت هاي 
آن فراهم است، انجام دهد. محمد خالدي سردشتي 
عضو كميسيون انرژي مجلس ش��وراي اسلامي از 
فراهم شدن سازوكارهاي به كارگيري مجدد »كارت 
هوشمند سوخت« در دولت خبر داد و گفت: با توجه 
به تهديدات دشمنان و اعِمال تحريم ها عليه جمهوري 
اسلامي ايران، چاره اي جز سهيه بندي بنزين وجود 
ندارد. وي با تأكيد بر اينكه ميزان مصرف سوخت و 
به خصوص بنزين در كشور ما بسيار بالاست، اظهار 
داش��ت: بايد س��ازوكاري براي مهار ميزان مصرف 
بنزين از سوي دولت و مجلس فراهم شود؛ البته بايد 
هوشمندي ها و تدابير لازم در اين زمينه انديشيده 
شود تا برخي متضرر نشوند. نماينده مردم لردگان 
در مجلس شوراي اسلامي، كارت هوشمند سوخت 
را يكي از راهكارهاي كنترل ميزان مصرف بنزين و 
ديگر سوخت  ها دانست و گفت: در همه كشورهاي 
دنيا ميزان مصرف سوخت از سوي دولت ها كنترل 
مي شود، نبايد اين طور باشد كه هر كس به هر ميزاني 

كه دلش مي خواهد بنزين مصرف كند.

چرخ توليد و صنعت با معرفي محصولات مي چرخد
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 66429973

تلفن:

ايلنا| رييس اتحاديه جايگاه داران سوخت با بيان اينكه 
مصرف بنزين در تهران برابر 15 استان است، گفت: اكنون 
بنزين توليدي مطابق استاندارد است و نسبت به گذشته 

صد در صد بهتر شده است.
بيژن حاج محمدرضا ددرباره تامين سوخت جايگاه ها اظهار 
داشت: در سال 97 علاوه بر نفت گاز كه به صورت سهميه اي 
در اختيار جايگاه دار قرار مي گي��رد، براي بنزين هم براي 
هر جايگاهي سهميه اي خاص در نظر گرفته اند و سوخت 
بر اساس ميزان تقاضا، مراجعه و سقف تعيين شده به هر 

جايگاهي تحويل داده مي شود.
وي با بيان اينكه ما براي تامين فرآورده در جايگاه ها مشكلي 
نداريم، اف��زود: اكنون حدود 3 ميليارد ليتر ذخيره بنزين 
موجود است كه با احتساب رقم فروش فعلي مشكل تامين 
نداريم و مي توانيم به اقصي نقاط كشور سوخت ارسال كنيم.

رييس اتحاديه جايگاه داران سوخت تصريح كرد: به دليل 

افزايش قاچاق و نوسانات نرخ دلار شركت پخش فرآورده 
تصميم به سهميه بندي سوخت در جايگاه ها گرفت.

وي با بيان اينكه ما آمادگي داريم براي جلوگيري از قاچاق 
همكاري كنيم، ادامه داد: البته قاچاق فرآورده از محلي غير 
از جايگاه ها صورت مي گيرد، جايگاه ها هم ممكن اس��ت 
قاچاق داش��ته باش��ند اما ميزان آن با توجه به نظارتي كه 
نمايندگي ها دارند بسيار ناچيز است، امكان اينكه جايگاه دار 
بتواند نفتكش را از مسير تعيين شده منحرف كند خيلي كم 
است. حداكثر ممكن است در حد 50 ليتر و 100 ليتر باشد، 
اكنون قاچاق چياني هستند كه از 15 كيلومتري ساحل تا 
30 كيلومتري وسط دريا لوله كشيده و فرآورده را تحويل 
مي دهند.حاج محمدرضا در ادامه با بيان اينكه مصرف بنزين 
در تهران برابر 15 استان است، گفت: ميزان كل مصرف بين 
7 تا 12 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزايش 
مصرف داشته كه دليل آن اضافه شدن حدود يك ميليون 

دستگاه خودرو غير ازخودروهاي وارداتي و مونتاژ است، قرار 
بر اين بود كه به همان ميزان كه خودرو توليد يا وارد مي شود 
خودروهاي فرسوده جمع آوري ش��وند كه متاسفانه اين 
اقدام صورت نگرفته است.وي درباره موجودي بنزين سوپر 
در جايگاه ها نيز بيان كرد: بنزين س��وپر به ميزان كافي در 
جايگاه ها وجود دارد، اما بايد گفت كيفيت بنزين يورو 4 بعضا 
بهتر از سوپر است، بنزين سوپر بدون سرب است در حالي كه 
سرب بنزين مي تواند باك و كاربراتور اتومبيل را تميز كند اما 
بنزين سوپر اين توان را ندارد و اين در حالي است كه اكتان 
بنزين سوپر 84 تا 86 است و ميزان اكتان بنزين يورو4، 94 تا 
96 است. رييس اتحاديه جايگاه داران سوخت درباره كيفيت 
بنزين اذعان كرد: در سال هاي گذشته برخي پتروشيمي ها 
بنزين توليد مي كردند كه بي كيفيت بوده و ايجاد آلودگي 
مي كردند، اكنون بنزين توليدي مطابق استاندارد است و 

نسبت به گذشته صد در صد بهتر شده است.

رييس جايگاه داران سوخت: مجراي اصلي قاچاق بنزين جايگاه ها نيستند 
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سكوتمدعياندفاعازحقوقبشردرقبالدستگيريخبرنگارپرستيوي
عضو فراكسيون ولايي مجلس گفت: اگر دستگيري 
يك خبرنگار خارجي آن هم طبق قوانين در كشوري 
مثل ايران اتفاق بيفتد؛ صداي رس��انه ها و مسوولان 
كشورهاي غربي گوش فلك را كر مي كنند اما در رابطه 
با خبرنگار پرس تي وي سكوت مطلق اختيار كرده اند.

ابوالفضل ابوترابي در گفت وگو با خانه ملت به دستگيري 
خبرنگار پرس تي وي از سوي مدعيان دفاع از حقوق 
بشر اش��اره كرد و گفت: كش��ورهاي اروپايي و امريكا 
سياست همسويي دارند و فقط به آن چيزي كه براي 

خودشان سودمند است؛ مي پردازند.
وي به دفاع از حقوق بشر و يك بام و دو هواي كشورهاي 

غربي اش��اره و تصري��ح كرد: كش��ورهاي غربي فقط 
ادعاي دفاع از حقوق بش��ر را دارن��د؛ اگر توجه كنيد 
گروه هاي تكفيري مثل داعش��ي ها با گاز كلر به مردم 
شهر ادلب در سوريه حمله كردند اما صدايي از هيچ يك 

از اين كشورهاي ادعا كننده غربي بلند نشد.
 عضو كميسيون ش��وراها و امور داخلي مجلس ادامه 
داد: در بح��ث تحريم هاي دارويي ب��ه خصوص براي 
مردم يمن و همچنين كش��ور ايران تمام توان خود را 
به كار مي گيرند و از همه مهم تر كودكاني كه در يمن 
مظلومانه كش��ته مي ش��وند و همچنان اين كشورها 
سكوت كرده اند. نماينده مردم نجف آباد به دستگيري 

خبرنگار پرس تي وي اشاره كرد و گفت: خبرنگار پرس 
تي وي را دستگير مي كنند وجالب تر از آنكه حتي اجازه 
داشتن وكيل را هم به او نمي دهند و البته قوانين داخلي 
امريكا را هم در مورد ايشان اعمال نكردند و شاهد اين 
هستيم كه هيچ عكس العملي از سوي مدعيان حقوق 

بشر ديده نمي شود.
عضو فراكسيون ولايي مجلس شوراي اسلامي تاكيد 
كرد: اگر دستگيري يك خبرنگار خارجي آن هم طبق 
قوانين جمهوري اسلامي در ايران اتفاق مي افتاد؛ صداي 
رسانه ها و مسوولان كش��ورهاي غربي  گوش فلك را 
كر مي كرد و مرتبا پيگير وضع او مي بودند؛ اما در اين 

رابطه مدعيان دفاع از حقوق بشر سكوت مطلق اختيار 
كرده اند. ابوترابي ادامه داد: اين وضعيت دوگانه نشانگر 
اين اس��ت كه امروزه بحث حقوق بش��ر ابزاري براي 
سياست دوگانه دشمن شده است كه هر زماني بخواهد 

از آن بهره مند شود.
وي ب��ه كنفرانس ضد ايراني كه قرار اس��ت ماه آينده 
به ميزباني لهستان برگزار شود، اش��اره و اظهار كرد: 
در جن��گ جهاني دوم كش��ور ما خدم��ات زيادي به 
لهستاني ها دادند اما متاسفانه امروزه شاهد مهيا كردن 
يك كنفرانس ضد ايراني در اين كشور هستيم كه هدف 

اصلي آن حمايت از تروريسم است.

عضو فراكسيون ولايي مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: در ۴۰ سال اخير بيش از ۱۷ هزار قرباني تروريسم 
داش��تيم و يكي از كش��ورهايي هستيم كه بيشترين 

قرباني تروريسم را داريم.
نماينده مردم نجف آباد با انتقاد از رييس جمهور و وزير 
امور خارجه كشورمان در رابطه با كم كاري هاي اخير 
وزارت امور خارجه تصريح ك��رد: انتظار مي رفت در 
بحث كنفرانس ضد ايران��ي و همچنين در حمايت از 
جليقه زردهاي فرانسوي وزارت امور خارجه اقدامات 
قاطعانه اي انجام دهد؛ كه از اين كوتاهي نيز به شدت 

انتقاد داريم.

اندیشکدهشورایروابطخارجیاتحادیهاروپا:

حفظ توافق هسته ای برای اروپا بسیار مهم است
انديشکده ش��ورای روابط خارجی اروپا)ECFR( در 
گزارشی به اهميت حفظ توافق هسته ای ايران برای 
اروپ��ا پرداخت. به زعم نويس��نده گزارش، مهمترين 
وجه اهميت حفظ اين تواف��ق در ملاحظات امنيتی 

اروپا نهفته است.
الی گرانمايه تحليلگر انديشکده شورای روابط خارجی 
در گزارش خود، اهميت امنيتی- استراتژيک توافق 
برای اروپا را بسيار ضروری قلمداد کرده است. به زعم 
وی ايران و قدرت ه��ای جهانی اهميت برنامه جامع 
اقدام مشترک )برجام( را نه در نتايج اقتصادی و تجاری، 
بلکه اهميت اين توافق در گسترش امنيت جهانی بود 
که طرف ها را بس��وی انعقاد اين توافق ترغيب کرد. 
متعاقب اين توافق، برنامه تسليحات هسته ای ايران در 
ازای رف��ع تحريم ها تحت نظارت کامل آژانس انرژی 
اتمی قرار گرفت و روی هم رفته پيش��رفت مهمی در 

ديپلماسی جهانی رقم خورد.
اگرچه مفاد برجام برای طرف ها يک مطلوب سياسی 
کام��ل نبود و مذاک��ره کننده ها ملاحظ��ات خود را 
داشتند، با اين حال پيش��رفت مهمی در ديپلماسی 
جهانی بود؛ ايران و قدرت های جهانی از اينکه تلاش 
های ديپلماتيک آنان منجر به انعقاد توافقی در مقياس 
جهانی شده است، خرسند بودند. وزيران امور خارجه 
ايران، آمريکا، فرانسه، انگلستان، چين، روسيه و آلمان 
آن را حاصل تلاش های ديپلماتيک خود تلقی کردند 
و هنگام رجوع به کش��ور متبوع خود، بش��دت از اين 

توافق دفاع کردند. 
هم اکنون در سومين سال از انعقاد توافق، نشانه هايی 
از خس��تگی رو به رش��د و نااميدی دولت های طرف 
قرارداد در جلوگيری از فروپاشی برجام پس از خروج 
ايالات متحده در ماه مه گذشته )ارديبهشت ۱39۷( 

به چشم می خورد. 
برنامه جامع اقدامات مش��ترک محصول بيش از يک 
دهه مذاکره بود. از س��ويی غرب نگران بود که برنامه 

هسته ای ايران موجب اش��اعه رقابت تسليحاتی در 
خاورميانه شود و از سويی تهران می خواست پايبندی 
خود به مفاد آژانس را نمايش دهد و به رويکرد ظالمانه 
غرب و مخصوصا آمري��کا در تحميل تحريم ها پايان 
بخش��د. اروپا نيز بسيار مصر بود که اين توافق صورت 
گيرد و سايه جنگ از آسمان خاورميانه برداشته شود. 
هرگونه تصمي��م آمريکا و يا اس��رائيل برای حمله به 
ايران بسيار برای اروپا حس��اس خواهد بود. احتمال 
حمله ايالات متحده و يا اس��رائيل و يا اين دو کش��ور 
به همراه هم به کش��وری با جمعيت 8۰ ميليون نفر، 
يعنی شکل گيری بحران های بسيار بزرگی برای اروپا 

و سراسر جهان.
تجريه تهاجم های ديگر آمريکا به افغانستان در سال 
2۰۰۱ و عراق در سال 2۰۰3، اروپايی ها را نسبت به 
ش��کل گيری بحران ديگری در خاورميانه آگاه کرده 
اس��ت. چرا که متعاق��ب اين جنگ ه��ا، بحران های 
مهمی از جمله بحران مهاجرت رخ داد که سهم عمده 

چالش های آن متوجه اروپا بوده است. از اين رو اروپا 
مهمترين وجه توافق هسته ای با ايران را در ملاحظات 

امنيتی می بيند. 
آژانس بين المللی انرژی اتمی )IAEA(، که نظارت بر 
برجام را به عهده دارد، در بيش از ده گزارش بر پايبندی 
ايران به اين توافق صحه گذاشته و همواره تأييد کرده 

که ايران همچنان به اين قرارداد پايبند بوده است. 
بنابراين ترامپ با ناديده گرفتن مس��ؤوليت حقوقی 
ايالات متحده و حتی ب��ه رغم تأييديه های نهادهای 
اطلاعاتی ايالات متحده و نتايج بررس��ی های آژانس 
بين المللی انرژی اتمی در مورد پايبندی ايران، از اين 
توافق خارج شد و از اين منظر نوعی بی اعتنايی به نظم 

جهانی مورد تأييد سازمان ملل را صورت داد. 
به باور نگارنده، توافق هس��ته ای با ايران از يک منظر 
ديگر بسيار حائز اهميت است. برجام علاوه بر پيشرفت 
مذاکرات بر س��ر موضوع هس��ته ای اي��ران و حذف 
تحريم ها، يک پيشرفت سياسی مهم برای غرب و ايران 

در حذف تدريجی خصومت های فی مابين بود و اين 
توافق می توانست در نهايت به شکل گيری روابط عادی 
 )normalization(ميان کشورها و عادی ش��دن
روابط دو طرف کمک شايانی کند. شايد از اين منظر بود 
که دشمنان ايران در خاورميانه بيشترين هراس را از 
اين فرايند عادی سازی داشتند و از همان ابتدا اسرائيل 
و عربستان سعودی تلاش های خود برای ناکامی اين 
توافق را آغ��از کردند. بنابراين خروج ايالات متحده از 
توافق و مبارزه )با حداکثر فشار( عليه ايران همانطور 
که ترامپ می گويد - هديه ای به اردوگاه تندروها بود 
که هرکدام می خواهند روابط بين ايران و اروپا ضعيف 
و کمرنگ باشد.  بتازگی نيز با ايده ضد ايرانی نشست 
لهس��تان می خواهند که طرح خ��ود را کامل کنند. 
کنفرانس به  اصطلاح »صلح و امنيت در خاورميانه« با 
تمرکز بر فعاليت های منطقه ای تهران که قرار است در 
روزهای ۱3 و ۱۴ فوريه )2۴ و 25 بهمن ماه( در ورشو 
پايتخت لهستان برگزار شود. اروپا معتقد است چنين 
تلاش هايی ايران را در رويکرد همکاری جويانه خود 
نااميد خواهد ساخت و از اين رو اتحاديه بايد به صورت 

آشکاری مخالفت خود با اين نشست را اعلام کند.
بنابر اين اتحاديه اروپا و ايران می کوشند که با خروج 
ايالات متحده )م��ه 2۰۱8-ارديبهش��ت ۱39۷( از 
برنام��ه جامع اقدام مش��ترک، تواف��ق را حفظ و اين 
پنج��ره ديپلماتيک را ب��از نگه دارند. ام��ا دو طرف با 
عنايت به ملاحظات فی مابي��ن و نحوه عمل آمريکا، 
با چالش ه��ا و موانعی جدی روبه رو هس��تند. با اين 
حال و به رغم مشکلات ناشی از خروج ايالات متحده 
و افزايش فش��ارهای اخير در روابط ايران و اتحاديه، 
دولت ه��ای اروپايی و اتحاديه اروپا همچنان با تهران 
همکاری داشته و تعهد سياس��ی قوی خود به حفظ 
توافق هس��ته ای، به ويژه تعهد به راه اندازی سازوکار 
ويژه )SPV( را نشان داده اند. اروپا بارها وعده می  دهد 
که طرح سازوکار ويژه با استفاده از نوعی واسطه گری 

و عملکرد تهاتری، امکان تجارت اتحاديه اروپا با ايران 
را با وصف تحريم های آمريکا فراهم می سازد. مقامات 
آمريکايی اعلام کردند که ه��ر بانکی با ايران تجارت 
کند، از بازار ايالات متحده محروم خواهد شد و بدين 
ترتيب بر جديت 'تحريم های ثان��وی' تأکيد کردند. 
وقتی اروپا تصميم به حمايت از ايران گرفت، به  صورت 
تکان دهنده ای گزارش شد که آمريکا ممکن است عليه 

مقامات کليدی اروپايی تنبيه هايی را در نظر بگيرد.
به رغم شدت آخرين دور از تحريم های ثانويه ايالات 
متح��ده و دش��واری کار اروپا، ايران احتم��الًا تنها با 
پايبندی جدی اروپا، روسيه و چين به توافق هسته ای 
و محفوظ ماندن نتايج اقتصادی برجام، در اين توافق 

خواهند ماند.
 نش��انه هايی وجود دارد که صبر تهران دائمی نيست 
و ممکن است متعاقب کاهش فروش نفت اين کشور 
که به ميزان 6۰ درصد نزول داشته، انگيزه خود برای 

ماندن در اين توافق را از دست بدهد.
در زمان حاضر آمريکا بايد تحريم های ثانويه در مورد 
ش��رکت های خارجی فعال در بازار اي��ران را کاهش 
دهد. اروپا نيز بايد مکانيسم ويژه را بسرعت راه اندازی 
کند. چين نيز سعی کند با گسترش روابط تجاری با 
جمهوری اسلامی، تهران را در حل مشکلات اقتصادی 

ياری کند. 
در پايان اين مطلب آمده اس��ت: شکست نهايی اين 
توافق باع��ث ايجاد خطر واقعی درگيری های نظامی 
در خاورميانه خواهد ش��د. در واقع، شخصيت های با 
نفوذ در دولت ترامپ، به ويژه مشاور امنيت ملی، جان 
بولتون، مدت هاس��ت که از اقدام نظامی آمريکا عليه 
ايران حمايت کرده ان��د. همانطور که تاريخ تحولات 
اخير نشان می دهد، چنين مداخلاتی برای اروپا هزينه 
ای فراوانی به همراه خواهد داشت و نتيجتاً اروپا بايد 
همه تلاش خود را انجام دهد تا از شکست کامل اين 

توافق اجتناب کند.
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 سازوكار مالي اروپا
به خانه آخر رسید؟

در حالي كه قول هاي اتحادي��ه اروپا براي ايجاد 
سازوكار مالي با ايران ديگر تكراري شده، اما اروپا به 
تازگي اعلام كرده كه سازوكار مالي ويژه موسوم به 
SPV در آستانه راه اندازي است. به گزارش ايسنا، 
اروپا تاكنون چندين بار براي راه اندازي سازوكار 
وي��ژه مالي با ايران موس��وم ب��ه SPV قول هاي 
مساعدي را به ايران داده، اما هنوز با گذشت بيش از 
دو ماه و نيم از قول ابتدايي اين اتحاديه، اين موضوع 
به مرحله اجرايي نرسيده است. اما اين بار كار به 
جايي رسيده كه ايران به دنبال اقدام اجرايي واقعي 
از سوي اروپاست و اگر اين اتفاق به سرانجام نرسد، 
اين احتم��ال وجود دارد كه اي��ران روابط خود با 
اتحاديه اروپا را تا سطح قابل توجهي كاهش دهد. از 
سوي ديگر، اتحاديه اروپا هم بارها اعلام كرده كه به 
برجام پايبند بوده و با قدرت به دنبال اين است كه 
ايران بتواند از منافع اقتصادي برجام استفاده كند، 
چرا كه به نظر آنها برجام تنها راه ديپلماتيك براي 
جلوگيري از آنچه كه فعاليت هاي هسته اي ايران 
خوانده اند، است. در حالي كه ايران طي روزهاي 
گذشته با حساسيت بيشتري موضوع راه اندازي 
SPV را دنبال مي كند، يك س��خنگوي اتحاديه 
اروپا اعلام كرده كه ايجاد س��ازوكار مالي با ايران 
در مرحله نهايي خود قرار دارد و به زودي اجرايي 
مي ش��ود؛ اما اين حرفي است كه پيش از اين نيز 
موگريني، مسوول سياست  خارجي اتحاديه اروپا 
چندين بار به آن اشاره كرده بود، اما در عمل اتفاقي 

از سوي اتحاديه اروپا نيفتاده است.
اخيرا يك سخنگوي اتحاديه اروپا اعلام كرده كه 
كانال ويژه مالي اروپا موس��وم به SPV در آستانه 
راه اندازي اس��ت و اتحاديه اروپا به اجراي برجام 
براي احترام ب��ه قراردادهاي بين المللي و امنيت 
مش��ترك بين المللي پايبند اس��ت. وي با بيان 
اينكه از ايران هم انتظار دارد تا نقش س��ازنده اي 
را در اين زمينه ايفا كند و به اجراي تمام تعهدات 
هس��ته اي اش ادام��ه دهد، گف��ت: برجام طبق 
اهداف��ي كه براي آن تعريف ش��ده كار مي كند و 
ايران را از دس��تيابي به سلاح هسته اي بازداشته 
است؛ همانطور كه آژانس بين المللي انرژي اتمي 
نيز ۱3 بار در گزارش هاي متوالي بر اس��اس يك 
نظام راس��تي آزمايي دقيق تاييد كرده كه ايران 
به تعهداتش پايبند اس��ت. وي افزود: جمهوري 
اسلامي ايران همواره تاكيد كرده است كه برنامه 
هس��ته اي اش صلح جويانه ب��وده و گزارش هاي 
آژانس بين المللي انرژي اتمي نيز هيچ انحرافي را 

در آن نشان نمي دهد.
اي��ن س��خنگوي اتحادي��ه اروپ��ا همچني��ن 
در خص��وص اقدام��ات اروپا نيز گفته اس��ت: ما 
قوانين مسدود س��ازي و تس��هيلات مالي بانك 
س��رمايه گذاري اروپ��ا را به روزرس��اني كرديم، 
همچنين اعضاي اروپايي برجام از جمله فرانسه، 
آلمان و انگليس به حفظ و نگهداري مراودات مالي 
موثر با ايران، به ويژه براي ايجاد كانال مالي ويژه 
موسوم به SPV متعهد هستند و اين سازوكار اينك 

در آخرين مراحل راه اندازي قرار دارد.
به گفته وي، اين اتحاديه همچنين در حال تكميل 
س��ازوكار ويژه مالي است كه تبادل مالي ايران با 
شركت هاي اروپايي و جهان را بدون آسيب ديدن 

از تحريم هاي آمريكا تسهيل مي كند.
موگريني پيش از اين وعده اجراي سازوكار ويژه 
مالي با ايران را براي ۱3 آبان امسال و پايان سال 
گذشته ميلادي اعلام كرده بود، اما با گذشتن از 
زمان اين وعده ها هنوز هيچ اتفاق مش��خصي در 
حوزه SPV نيفتاده است و همين امر سبب شده 
تا نتوانيم روي قول اروپايي ها ب��راي اجراي اين 
سازوكار حساب كنيم. آمريكا از ابتداي سال جاري 
با خروج از برجام، تحريم هاي جديدي را عليه ايران 
اعمال كرد و علاوه بر فشار بر بازار ارز و طلا، تلاش 
كرده تا صادرات نفت ايران را بسيار كاهش دهد 
كه البته تاكنون چندان موفق نبوده است. پس از 
اين اقدام، اتحاديه اروپا و ساير اعضاي ۱+5 به جز 
آمريكا بر حفظ و پايبندي به برجام تاكيد كردند 
و گفتند كه از برجام حمايت مي كنند و اروپا نيز 
 SPV قول ايجاد س��ازوكار مالي ويژه موسوم به
براي تسهيل تجارت ساير كشورها با ايران را داد. 
اما با گذشت ماه ها از اين قول، هنوز اين سازوكار به 
مرحله اجرايي نرسيده و ايران كماكان در انتظار 
يك اقدام عملي از س��وي اروپاست، هر چند كه 
شايد كاسه صبر ديپلماس��ي ايران نيز ظرفيت 

خاص خودش را داشته باشد.

ترامپ به دنبال يارگیري
يك ديپلمات پيشين كشورمان تاكيد كرد: افراد 
خطرناكي مانند ترام��پ، بولتون و پومپئو براي 
تعارف با اي��ران نيامده اند و برنامه خودش��ان را 
درباره ستيز با جمهوري اسلامي ايران از قبل اعلام 
كرده اند و از طرفي به دنبال بهانه جدي و از طرفي 

دنبال يارگيري جنگي و تقسيم هزينه هستند.
فريدون مجلس��ي در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، 
در پاسخ به اين س��وال كه قرار است در نشست 
لهستان، چه سياست يا تصميماتي اتخاذ شود كه 
خشم شديد ايران را به همراه داشته است؟ تصريح 
كرد: برنامه مش��خصي اع��لام نكرده اند و مانند 
هميش��ه تهديد منابع و تربيون هاي جمهوري 
اسلامي را درباره برنامه نابودسازي اسراييل بهانه 
مظلوم نمايي و كسب حمايت غربي اعراب براي 
برنامه  ريزي تشديد محاصره و ضربه زدن به ايران 
خواهند كرد. مجلسي در پاسخ به اين سوال كه 
نشست لهستان چه تاثيري بر مناسبات ايران و 
كش��ورهاي عربي به همراه خواهد داشت؟ بيان 
كرد: كش��ورهاي عربي بيش از غربي ها با ايران 
خصومت مي ورزند. آنها از اين اجلاس استقبال 
مي كنند و خودش��ان را از بار مسووليت مقابله با 
اس��راييل رها كرده و ايران را قرباني منافع ملي 
خودشان مي كنند و با اسراييل همدست شده اند.
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ايران در حالي وارد س��ال جديد ميلادي ش��ده، كه 
از يك س��و با تحريم هاي يك جانبه از س��وي ايالات 
متح��ده مواجه اس��ت و از س��وي ديگر، ت��داوم اين 
تحريم ها آثار و تبعات گس��ترده اي را بر اقتصاد ايران 
گذاشته اس��ت، آنچنان كه رييس جمهوري ايران در 
س��خنراني هاي مختلف و در مناسبت هاي متفاوت 
به كرات به آن اذعان داش��ته و در آخرين ديدار خود 
يكي از تبعات تحريم را »گس��ترش فس��اد« دانسته 
اس��ت. اما آيا ايران فقط با همين چالش روبرو است؟ 
حدود دو ماه ديگر سال جديد شمسي آغاز مي شود. 
دولت در اين س��ال پي��ش رو كه لايح��ه بودجه آن 
چندي پيش به مجلس تقديم ش��د، پيشاپيش خود 
را براي چالش هاي��ي مهيا كرده اس��ت كه مي توان 
آنه��ا را در بطن لايحه بودجه ردياب��ي كرد؛ هر چند 
كه نمايندگان دولت از قبيل رييس سازمان برنامه و 
بودجه، رييس كل بانك مركزي، وزيران بخش هاي 
مختلف اقتصادي و معاون اول رييس جمهوري بطور 
متناوب س��عي در آرامش دادن به جامع��ه دارند اما 
مردم روزمره شاهد واقعيت هايي هستند كه حس اين 
واقعيت ها نگراني هايي را بازتاب مي دهد. كافي است 
در اين خصوص ب��ه آمارهاي بانك مركزي در زمينه 
قيمت هاي هفتگي- كه البته آخرين آن مربوط به 3۰ 
آذر ماه است- مراجعه شود. در آنجا مشاهده مي كنيم 
كه قيمت هاي خوراكي نسبت به مدت مشابه پارسال 
بين 3۰ تا 6۰ درصد افزايش يافته اين در حالي است 
كه درآمدها يا ثابت مانده يا به دلايل متفاوت از قبيل 
تعديل يا حذف درآمدهاي جانبي كاهش داشته است. 
اينها فقط بازتابي از چالش هايي است كه دولت و مردم 
ايران با آن مواجه هستند. اما چالش هايي كه ايران در 

سال پيش  رو با آن مواجه است، كدامند؟
1- برجام: ماندن يا نماندن در برجام ؟ اين سوالي است 
كه از ارديبهش��ت ماه كه دونالد ترامپ از برجام خارج 
شد، همواره از سوي منتقدان يا هواداران دولت مطرح 
بوده اس��ت. آخرين اظهارنظر از سوي آيت الله جنتي، 
دبير شوراي نگهبان و رييس مجلس خبرگان، مطرح 
شد كه به دولت انتقاد كرده بود كه چرا برجام را آتش 
نزديد. طرفداران دولت هم مي گويند كه ماندن در برجام 
از هر حيث به نفع ايران بوده است زيرا ايران بر خلاف 
امريكا نشان داده كه پايبند به تعهدات بين المللي است 
و همين امر جريانات امور را به نفع ايران چرخانده است. 
در آخرين تحليلي هم كه نشريه فارن افيرز از »صبر 
اي��ران« در برجام ارايه كرد، اي��ن نتيجه را گرفت كه 
»صبر استراتژيك ايران« حدي دارد و اين حد را هم 
مي��زان صادرات نفت ايران تعيي��ن مي كند. در واقع 
برجام - مانن��د ژانوس - اكنون دو چهره دارد؛ ماندن 

يا نماندن در آن، خود يك چالش براي دولت و ايران 
است. اگر واقع بينانه به امور نگاه كنيم ماندن در برجام 
با وجود گذش��ت 8 ماه از خروج ايالات متحده از آن، 
جز زيان اقتصادي، منفعتي براي كشور نداشته است. 
درست است منافع سياسي و پرستيژ بين المللي آن 
براي ايران دستاوردهايي داشته است اما ماحصل آن 
ه��م كه بايد در اقتصاد خود را نش��ان دهد هيچ بوده 
اس��ت. نماندن در برجام هم ب��راي خود يك چالش 
خواهد بود. نخستين پيامد، اين خواهد بود كه ايالات 
متحده به راحتي مي تواند ايران را وارد محور شرارت 
كند؛ دشمني اي كه به ش��دت به دنبال آن است ولي 
خوش��بختانه با عدم همراهي اعضاي اتحاديه اروپا و 
ديگر قدرت ها مواجه شده است؛ اما اگر ايران از برجام 
خارج ش��ود نه تنها اتحاديه اروپا بلكه چين و روسيه 
هم نمي توانند در مجامع بين المللي از ايران پشتيباني 
كنند و همين بهانه اي به دست شخص ترامپ خواهد 
داد كه س��ريعا پرون��ده ايران را وارد ش��وراي امنيت 
سازمان ملل كند و قطعنامه هاي تحريمي عليه ايران 
به تصويب برساند . بنابراين، نفس ماندن يا نماندن در 
برجام براي ايران يك چالش اساسي در ماه هاي پيش 

رو خواهد بود. 
2- كاهش رش�د اقتصادي: ايران در سال آينده با 
كاهش ش��ديد رشد اقتصادي و بنا بر پيش بيني ها با 
منفي ش��دن آن روبرو است. بانك جهاني در آخرين 
گزارش »دورنماي جهاني« خود برآورد كرده اس��ت 
كه اندازه اين رش��د براي س��ال 2۰۱8- يعني سال 
جاري – منفي ۱.5 و براي سال 2۰۱9 – يعني سال 
آينده – منفي 3.6 درصد خواهد بود. معناي ديگر اين 
برآورد آن اس��ت كه ايران در دو سال پياپي با منفي 
بودن رشد اقتصادي )كه در مجموع منفي 5.۱ درصد 
خواهد بود( مواجه است. منفي شدن رشد اقتصادي 
در حالي صورت مي گيرد كه شاهد افزايش نرخ تورم 
و رس��يدن آن به بالاي 3۰ درصد خواهيم بود. پيامد 
منفي بودن رشد اقتصادي و افزايش نرخ تورم، ركود 
ش��ديد اقتصادي خواهد بود كه دولت و كش��ور را با 
چالش هاي ديگري از قبيل بيكاري- كه در چالش بعد 
به آن خواهيم پرداخت- خروج سرمايه، فرار مغزها و 
.. روبرو خواهد كرد؛ كه دولت يا دولت هاي بعدي را با 
بحراني مواجه مي س��ازد كه براي خروج از آن بايد به 

جذب سرمايه كلان خارجي و داخلي بپردازد.
3- بيكاري: بيكاري، اصلي ترين چالش هر دولت و 
كشوري است. انرژي پتانسيل لشكر بيكاران، آنچنان 
بالا است كه در صورت تبديل شدن به انرژي جنبشي 
مي تواند، دولتي را سرنگون و دولت ديگري را سركار 
بياورد. از اين رو هر دولتي براي جلوگيري از اين اتفاق، 
اولين اولوي��ت خود را رفع بيكاري و ايجاد اش��تغال 

مي نامد. هيچ دولتي را در هيچ كش��وري نمي توانيد 
بيابيد كه اين، شعار اول و آخرش نباشد. توفيق و بقاي 

هر دولتي نيز در تحقق اين شعار بوده است. 
چالش بيكاري براي دول��ت روحاني هم وجود دارد. 
بر اس��اس آخرين آمار، نرخ بي��كاري در فصل پاييز 
به حدود ۱2.۱ درصد رس��يده است. البته جدا از بالا 
بودن نرخ بيكاري، تركيب بيكاران كشور است كه اين 
مورد، بيش از هر چيز براي دولت نگران كننده به نظر 
مي رس��د. بنابر آخرين تحليل ها و گزارش ها، عمده 
بيكاران كشور در قش��ر تحصيلكرده قرار دارند. اين 
گزارش ها نشان مي دهد كه حدود ۴۰ درصد و شايد 

هم بيشتر، تحصيلكرده هاي كشور بيكار هستند. در 
همين ارتباط، فرهاد دژپسند، وزير امور اقتصادي و 
دارايي دولت نيز ضمن اب��راز نگراني از اين وضعيت 
بيان كرده كه براي خروج از نرخ بالاي بيكاري و تك 
رقمي كردن آن بايد س��الانه يك ميليون ش��غل در 
كشور ايجاد شود كه س��رمايه اي بالغ بر حداقل 3۰ 
هزار ميليارد تومان يا معادل بودجه عمراني كش��ور 
مي طلبد و به نظر مي آي��د اين مهم در حال حاضر از 

عهده دولت خارج است. 
4- انتخابات مجلس: س��ال آينده، س��ال انتخاب 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي است. انتخابات، 

خواه ناخ��واه براي ه��ر دولتي ي��ك چالش ضمني 
است. دولت چه پارلماني باشد و چه پارلماني نباشد، 
انتخابات از هر نوع تاييد ضمني يا رد سياست هايش 
به حس��اب مي آيد؛ حتي اگر اين انتخابات، انتخابات 
شوراي شهر باشد. نگاهي به گذشته مي تواند مبين اين 
امر باشد. در اسفند ۱38۱ كه دومين دوره انتخابات 
شوراهاي اسلامي شهر و روستا در سراسر كشور برگزار 
مي شد، اصلاح طلبان در انتخابات شوراي شهر تهران 
باختند و صحنه را به اصولگراياني دادند كه از دل آن 
احمدي نژاد بيرون آم��د. آن انتخابات در واقع پيامي 
بود از سوي مردم به دولت اصلاحات و اصلاح طلبان 
وقت كه نتيجه اش در انتخابات سال ۱38۴ آشكار شد. 
انتخابات مجلس در سال آينده هم مي تواند پيامي به 
دولت باشد كه آيا مردم از سياست هايش رضايت دارند 
يا خير. در واقع مهم ترين چالش سياسي دولت پس 
از برجام، انتخابات مجلس است. اگر در اين انتخابات 
اكثريت نمايندگان مجلس، همس��و با دولت باشند، 
دولت در دوسال آتي خود با مشكلات كمتري روبرو 
خواهد بود در غير اين صورت چالشي كه براي دولت 
به وجود مي آيد، آنقدر حاد خواهد بود كه مي تواند به 

سمت منفعل كردن آن هم پيش برود. 

  در آخرين تحليلي كه نشريه فارن افيرز از »صبر ايران« در برجام ارايه كرد، اين نتيجه را گرفت 
كه »صبر استراتژيك ايران« حدي دارد و اين حد را هم ميزان صادرات نفت ايران تعيين مي كند. در 
واقع برجام - مانند ژانوس - اكنون دو چهره دارد؛ ماندن يا نماندن در آن، خود يك چالش براي دولت 
و ايران است. اگر واقع بينانه به امور نگاه كنيم ماندن در برجام با وجود گذشت 8 ماه از خروج ايالات 
متحده از آن، جز زيان اقتصادي، منفعتي براي كشور نداشته است. درست است منافع سياسي و 
پرستيژ بين المللي آن براي ايران دستاوردهايي داشته است اما ماحصل آن هم كه بايد در اقتصاد 
خود را نشان دهد هيچ بوده است. نماندن در برجام هم براي خود يك چالش خواهد بود. نخستين 

پيامد، اين خواهد بود كه ايالات متحده به راحتي مي تواند ايران را وارد محور شرارت كند.

برش



گزارش 9 پرونده

گفت وگو با مهدي ذاكريان در خصوص تداوم برجام يا خروج از آن

در سپتامبر ۲۰۱۹، به شرط تداوم شرايط كنوني، بايد از برجام خارج شد

حضورايرانبهبرجاماعتبارميدهد

۲۶ دي ماه س�ومين س�الگرد اجرايي ش�دن 
برنامه جامع اقدام مشترك يا همان برجام بود. 
اما در س�ايه اين واقعيت كه ماه مي سال ۲۰۱۸ 
مي�ادي )ارديبهش�ت ۱397( دونالد ترامپ، 
رييس جمه�ور ايالات متحده امريكا دس�تور 
به خ�روج از برجام و بازگردان�دن تحريم هاي 
اقتصادي ايران گرفت، بسياري از كارشناسان 
نس�بت به آين�ده تواف�ق هس�ته اي چندان 
خوشبين نيستند، به خصوص كه اتحاديه اروپا 
در اجرايي كردن ساز و كار ويژه مالي خود براي 
حمايت از تهران در قب�ال تحريم هاي امريكا 
تعلل هاي بس�يار زيادي داشته است كه سبب 
شده آينده اين سند همكاري با ابهامات جدي 

روبه رو باشد.
براي بررسي آينده برجام در ورود به چهارمين 
سال حيات سياس�يش، . ديپلماس�ي ايراني 
گفت وگويي را با مهدي ذاكريان، كارش�ناس 
و پژوهش�گر حق�وق بين المل�ل، م�درس و 
محقق در بنياد دانش�گاهي اروپا - بروكسل، 
موسس�ه مطالع�ات اس�ام معاصر دانش�گاه 
لاي�دن، دانش�كده حق�وق و مرك�ز مطالعات 
خاورميانه دانش�گاه پنس�يلوانيا، موسس�ه 
دانش�گاهي اتحاديه اروپا و همچنين اس�تاد 
مدعو دانشكده حقوق دانش�گاه پنسيلوانيا، 
 Relacions عضو هي�ات تحريريه فصلنام�ه
Internationales دانش�گاه كورتابي�ا و 
بوينس آيرس ترتيب داده اس�ت كه در ادامه 

مي خوانيد: 

  با توجه به اينكه در س�ومين سالگرد توافق 
هسته اي با ۱+5 موسوم به برجام هستيم. از نگاه 
شما اين س�ند ديپلماتيك در تاريخ سياست 

خارجي ايران را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
من در همان روزهاي ابتدايي انعقاد برجام نزديك به 
دو س��ال و نيم پيش توافق هسته اي را به كنگره وين 
در ۱۸۱۵ ميلادي تش��بيه كردم كه اين كنگره وين 
بعد از سال ها جنگ، خشونت و نزاع به واسطه ديدگاه 
هژمونيك و اقتدار طلب ناپلئون بناپارت شكل گرفته 
بود در نهايت موجب نواخته شدن نداي صلح در قاره 
سبز شد و در سال ۱۸۱۵ در كنگره وين ديپلماسي بر 
جنگ پيروز شد. آن چه در سال ۲۰۱۵ در وين روي 
داد به فاصله دو قرن دقيقا تكرار پيروزي ديپلماسي 
از جنبه ديپلماس��ي ايراني بر ن��گاه جنگ طلبانه و 
هژموني��ك قدرت هاي جهاني بود. ب��ا توجه به اين 
نكات من در ي��ك ارزيابي كلي معتقدم كه مجموعه 
فعاليت هاي ديپلماتيك با يك تيم زبده به رياس��ت 
محمدجواد ظري��ف، وزير امورخارجه توانس��ت در 
نزديك به دو سال مذاكرات فشرده و كش و قوس هاي 
فراوان، سندي را در تاريخ ديپلماسي ايران منعقد كند 
كه از يك سو بر حقانيت توان هسته اي ايران مبتني بر 
دانش داخلي و به رسميت شناختن حق غني سازي از 
سوي جامعه داخلي تاكيد داشت و از آن سو توانست 
كشورهاي اروپايي، روسيه، چين و به خصوص ايالات 
متح��ده امري��كا را از نگراني ها در خص��وص پرونده 
هسته اي ايران آسوده كند، به گونه اي كه اكنون پس از 
گذشت سه سال و ارايه چندين گزارش متعدد از سوي 
گزارش آژانس بين المللي انرژي اتمي، يك گزارش 
و يك خط بر فعاليت هاي مش��كوك هسته اي ايران 

يا تخطي تهران از تعهدات خود اشاره نكرده است. 
اين نشانه بارز پيروزي ديپلماسي ايراني در طول اين 
سه س��ال بوده است و اين يك نگاه برد برد به شرايط 
بود شرايطي كه در آن تضاد منافع بازيگران و كشورها 
در اوج بود و اين نش��ان مي دهد كه هنر ديپلماتيك 
كشور توانس��ته مانند كنگره وين در ۱۸۱۵ شرايط 
را با اس��تفاده از ديپلماسي هوش��مندانه و منعطف 
به س��مت ايران به چرخاند و امروز پس از گذش��ت 
گذشت سه سال باز هم بر اين باورم كه آنچه در سال 
۲۰۱۵ ميلادي در وي��ن رويداد يك اتفاق بي نظير و 
حتي كم نظير در تاريخ ديپلماسي تاريخ ديپلماسي 
جمهوري اس��لامي ايران بلكه در تاريخ ديپلماسي 

ايران است.
 با خروج ماه مي س�ال ۲۰۱۸ ميادي مي توان 
گفت برجام از حيز انتفاع براي ايران خارج شد؟ 

ببينيد مساله را بايد به درس��تي مطرح كرد. منافع 
اي��ران با خروج ايالات متحده از توافق هس��ته اي در 
طول اين مدت ناديده گرفته ش��ده است، نه با تعهد 
تهران به برجام. اتفاقا اين مساله هم بر اهميت و قدرت 
برجام صحه گذاشته است. چون برجام از همان روز 
ابتدايي حياتش تا به امروز هم��واره تاكيد جدي بر 
حفظ منافع ايران در همه ابعاد دارد. اين ترامپ است 
كه ب��ا رفتارهاي خلاف عقلاني��ت ديپلماتيك مانع 
رس��يدن منافع برجامي به تهران شده است. چرا ما 
به اش��تباه برجام را مقصر تمامي شرايط و مشكلات 
امروز كش��ور مي دانيم. به جاي مقص��ر جلوه دادن 
توافق هسته اي بايد تزوير امريكا، رژيم صهيونيستي 
و عربس��تان سعودي را پايه و اساس مشكلات كشور 
به واسطه فش��ارهاي تحريمي دانست. در اين راستا 
علاوه بر مانع شدن براي رسيدن به منافع اقتصادي و 
تجاري برجام به كشور، واشنگتن به همراهي تل آويو 
و رياض، تلاش هاي جدي براي برخورد ديگر بازيگران 
و كش��ورهاي جهاني با ايران را دارد. البته تهران نيز 
از طريق برخي مج��اري مانند ديوان دادگس��تري 
بين المللي اقامه دعوايي عليه ايالات متحده داش��ت 
ك��ه خوش بختانه به پي��روزي و در اصل به حقانيت 
جمهوري اسلامي ايران در برابر رفتارهاي ظالمانه و 

يكجانبه ايالات متحده امريكا انجاميد.

براي روشن تر شدن مس��اله بايد چند نكته را يادآور 
ش��د. ما در ماه مي س��ال ۲۰۱۸ ميلادي ش��اهد بد 
عهدي آشكار كاخ سفيد در سايه دستور خروج دونالد 
ترامپ، رييس جمهور ايالات متحده از توافق هسته اي 
بوديم. اما در اين خصوص دو نكته را بايد خاطرنشان 
كرد؛ اول اينكه خروج واش��نگتن از توافق هسته اي 
به عنوان يكي از امضا كنن��دگان آن، تنها به انزواي 
اين كش��ور در جامعه جهاني انجامي��د، چرا كه ذيل 
قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت سازمان ملل، تمامي 
اعضاي اين سازمان موظفند كه در همه زمينه هاي 
اقتصادي، سياس��ي و ديپلماتيك مناسبات و روابط 
خود را آغاز ك��رده و آن را ادامه دهند. پس اقدام ماه 
مي سال گذش��ته ميلادي دونالد ترامپ، تنها و تنها 
به انزواي ايالات متحده در جهان منجر ش��د. اتفاقا 
نشست سپتامبر سال گذشته ميلادي براي محكوم 
كردن ايران در شوراي امنيت كه با بازيگرداني خانم 
نيكي هيل��ي، نماينده دايم امريكا در س��ازمان ملل 
متحد برگزار ش��د به انتقادهاي جدي ديگر اعضاي 
ش��وراي امنيت به امريكا در س��ايه خروج واشنگتن 
از توافق هس��ته اي و تمجيد از حسن رفتار و حسن 
نيت سياسي و ديپلماتيك تهران براي تداوم تعهدات 
برجاميش منجر شد. اين مصداق بارز شكست و انزواي 

جهاني امريكا بود. 
از س��وي ديگر نكته مهم تر ناظر بر اين واقعيت است 
كه با خروج اي��الات متحده امري��كا از برجام، توافق 
هس��ته اي از هم نباش��يد و اين نش��ان مي دهد كه 
اس��تخوان بندي و س��تون فقرات متن اين توافق از 
ابتدا درست و محكم چيده شده است، به گونه اي كه 
با خروج ايالات متحده امريكا اين س��ند ملغي نشد، 
بلكه در يك قالب جديد با ۱+4 به حيات سياس��ي و 
ديپلماتيك خود ادامه داد. چون با خروج امريكا و يا 
هر يك از اعضاي حاضر، برجام مي تواند باز به حيات 
خود ادامه دهد؛ تنها و تنها با خروج تهران اس��ت كه 
برجام از كاركرد و اعتبار خود س��اقط مي شود و اين 
نش��ان دهنده اهميت، جايگاه و نق��ش تهران در اين 
توافق هسته اي است. چرا كه در سايه يك هوشمندي 
ديپلماتي��ك س��ندي را در جامعه جهان��ي تنظيم و 
تدوي��ن كرده ايم كه بقا و حيات آن تنها با حضور و يا 
عدم حضور تهران معني پيدا خواهد كرد. اين مي تواند 
اهرم فشار جمهوري اسلامي ايران براي برخورداري 
از منابع توافق هس��ته اي باشد، به گونه اي كه اكنون 
ديگر فقط برجام كه مي تواند حرف اول و آخر را بزند. 
چون نكته مهم ديگر در سايه هوشمندي ديپلماتيك 
ايران در اين مهم بازمي گردد كه در س��ايه مذاكرات 
ب��ا ۱+۵ و طرح ۱+4 اين نكته را متذكر ش��ديم كه با 
ملغي شدن برجام هيچ مذاكره جديدي يا هيچ اصلاح 
ديگري در برجام ص��ورت نخواهد گرفت. هم اكنون 
امني��ت اروپا و حتي چين و روس��يه و ايالات متحده 
به بقاي توافق هسته اي باز مي گردد، حتي با در نظر 
 داشتن اين مس��اله كه دونالد ترامپ از برجام خارج 

شده است.

  به حوزه تخصصي شما در حقوق بين الملل باز 
گرديم. بسياري از كارشناسان سياسي و حتي 
حاميان برجام معتقدند كه اگر تيم ديپلماسي 
اي�ران در آن زمان براي اجرايي ش�دن توافق 
هسته اي عجله نمي كرد و برجام را در مجلس 
اتحاديه اروپ�ا و كش�ورهاي اروپايي، مجلس 
نماين�دگان و مجلس س�ناي اي�الات متحده 
امريكا، مجلس چين، روسيه و مجلس شوراي 
اس�امي ايران به صورت قان�ون در مي آورد، 
دونالد ترامپ به عنوان رييس جمهوري ايالات 
متحده امريكا با فراغ بال در ماه مه ۲۱۰۸ توان 
خروج از برجام را نداشت. ارزيابي شما در اين 

خصوص چيست؟
زماني مي توان به اين مس��اله و يا به قول برخي خلأ 
سياس��ي و ديپلماتيك از جانب تي��م ايراني خرده 
گرفت كه برجام به عنوان يك پروتكل و عهدنامه دو يا 
چندجانبه ميان اعضاء تعريف شده باشد، در صورتي 
كه اساساً برجام يك سند همكاري است. هر چند كه 
در مجلس شوراي اسلامي ايران و نيز در كنگره ايالات 
متحده نير برجام مورد بررسي قرار گرفت و تصميم 
بر آن بود كه اين س��ند به صورت قانوني مورد تاييد 
كشورها قرار گيرد. اما فارغ از اين مساله خود برجام به 
تضمين قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت سازمان ملل 
رسيده است و در سايه اين قطعنامه همه كشورهاي 
جهان كه عضو سازمان ملل متحد هستند، موظفند، 
تأكي��د دارم موظفند كه هرگون��ه رابطه و همكاري 
سياسي، ديپلماتيك و به خصوص اقتصادي - تجاري 
با ايران داشته باش��ند. اتفاقا در سايه همين مساله و 

عهدنامه مودت ايران و امريكا بود كه تهران توانست 
در اقامه دعواي خود عليه امريكا در ديوان دادگستري 
بين المللي به پيروزي برسد و به صدور قرار موقت به 
نفع ايران منجر شود. پس خداي ناكرده كم كاري و 
خلايي از طرف تيم ديپلماتيك ايران صورت نگرفته 
است. اگرچه اگر برجام در مجلس اعضاي حاضر در 
اين سند به صورت يك قانون در مي آمد، تضمين هاي 
بيش��تري براي تعهد به آن از طرف كش��ورها وجود 
داش��ت. البته باز اگر اين اتفاق ص��ورت مي گرفت، 
نمي توانستيم تضمين جدي بدهيم كه دونالد ترامپ 
رفتارهاي امروز را تكرار نمي كرد. چراكه او از هر گونه 
منطق و ش��عور سياس��ي و ديپلماتيك كاملا به دور 
است و احتمال دارد حتي قوانين مصوب را هم ناديده 
بگيرد، كما اينكه در مدت دو سالي كه زمامداري كاخ 
سفيد را برعهده داشته اس��ت بارها اين رفتارها را از 

او ديده ايم.
  ولي بعد از خروج امريكا از توافق هس�ته اي 
و بازگشت تحريم هاو فش�ارها ايالات متحده 
اكنون تهران در يك نوع سكون و فريز سياسي 
ق�رار دارد. از يك س�و هم چنان باي�د خود را 
متعهد ب�ه برجام بدان�د و از س�وي ديگر بايد 
تهديدها، تحريم ها و فش�ارهاي امريكا را نيز 
تحمل كند. آيا با اين وصف در سومين سالگرد 
انعقاد برجام، باز مي ت�وان به آينده اين توافق 

نگاه داشت؟
 بگذاريد دوباره مساله را روشن كنم. اگر از من سوال 
شود كه خروج ايالات متحده امريكا از برجام باعث 
ايجاد فشار، تحريم و مشكلات معيشتي و اقتصادي 
داخلي ايران شده، بله من هم بر اين واقعيت تاكيد 
دارم اين واقعيت انكارناپذير امروز ما اس��ت و حتي 
امكان دارد كه فشارها روز به روز در ايران بيشتر هم 
بشود. اما اگر از من سوال شود كه مشكلات اقتصادي 
و سياسي كنوني كشور به واسطه تعهد ايران به برجام 
روي داده، اساساً چنين مساله اي غيرقابل باور است. 
اتفاقا ما با حضور و تداوم تعهد خود به برجام اس��ت 
كه مي توانيم منافع خود را ب��ا همكاري بين المللي 
پيش ببريم. با در نظر گرفتن خروج ترامپ از برجام 
هم بايد گفت كه حتي خود ايالات متحده امريكا با 

برجام مشكلي نداشت. 
بلكه مش��كل آنجا بود كه كاخ سفيد انتظار داشت كه 
ايران بايد سياست هژمونيك واشنگتن را بپذيرد، اما 
تهران با يك استقلال طلبي مثال زدني خود هيچگاه 
حاضر به پذيرش اين مس��اله نخواهد بود. لذا ما بايد با 
حضور در برجام و گسترش همكاري هاي بين المللي، 
امريكا را در سايه بدعهدي هايش در انزوا قرار داده؛ نه 
اينكه شرايط را براي اجماع جهاني عليه خود با خروج 
از توافق هسته اي شكل دهيم. البته در كنار تمام اين 
نكاتي كه اشاره شد بايد اين را هم اضافه كنم كه ما براي 
رسيدن به منافع خود در برجام در سايه همكاري با 4+۱ 
ضرب الاجل مشخصي را براي عملياتي شدن تعهدات 
كش��ورهاي حاض��ر در توافق هس��ته اي به خصوص 
طرف هاي اروپايي اعلام كني��م. يقينا نمي توان تا ابد 
اين شرايط را ادامه داد. پس بايد در يك نقطه حساس 
فرصت كوتاه و مش��خص ش��ده اي را ب��راي تعهدات 
برجامي ديگر اعضا مشخص كرد. لذا رفتار كنوني تهران 
رفتاري مبتني با همكاري هاي داوطلبانه ذيل N.P.T و 
سازمان بين المللي انرژي اتمي است. اگر قرار به خروج 
از برجام باش��د، ايران به روشني و جديت مسير آينده 
خود را خواهد پيمود. پس تكليف ايران روش��ن است. 
اين طرف هاي برجامي هستند كه بايد تكليف خود را 
در قبال توافق هسته اي روشن كنند. البته باز تاكيد دارم 

در اين برهه حساس بايد منطق و انعطاف ديپلماتيك و 
سياسي از طرف ايران در دستور كار قرار گيرد.

  اگر روي س�خن ش�ما به اتحاديه اروپا است، 
اكنون كش�ورهاي مانن�د آلباني، لهس�تان و 
مجارستان در كنار ايتاليا، اتريش، هلند و غيره 
ساز همنوايي با امريكا كوك كرده اند. به گونه اي 
كه ش�اهد اخراج ديپلمات هاي خ�ود از تيرانا 
بوديم و ماه فوريه هم ش�اهد برگزاري نشست 
ضد ايراني در ورش�و هس�تيم. در اين راس�تا 
مي توان گف�ت اتحاديه اروپ�ا در قبال برجام 

دوپاره شده است؟ 
بله من هم معتقدم كه اكنون كشورهاي اروپاي شرقي 
عزم جدي ب��راي همراهي با امريكا در قب��ال ايران و 
توافق هسته اي دارند و در حال برنامه ريزي براي ايجاد 
تله هاي سياسي و امنيتي در قبال تهران هستند، لذا بايد 
هوشمندي ديپلماتيك را در اين خصوص به اوج رساند. 

البته تاكيد مي كنم كه كشورهاي اروپايي با شناختي 
كه از تهران دارند به اين باور رسيده اند كه تهران در 
اين برهه حس��اس هيچگاه به اقداماتي براي تحت 
الش��عاع قرار دادن منافع خود در قاره س��بز دست 
نخواه��د زد. لذا اگر اتهامات م��ا از طرف دانمارك، 
هلند، آلم��ان و آلباني درس��ت بود، يقي��ن بدانيد 
اتحاديه اروپا و تمام ۲۸ كشور عضو آن سفراي خود 
را از ايران فرا مي خواندند، كما اينكه در گذشته هم 
دست به اين كار زده اند. لذا اگر اكنون چنين اتفاقي 
روي نداده نشان از اين دارد كه تمام اتهامات ناشي 
از برنامه ريزي ه��اي س��رويس هاي امنيتي ايالات 
متحده امريكا، رژيم صهيونيستي و برخي كشورهاي 
 عربي حاشيه خليج فارس براي بدنامي ايران است. 
نكته مهم ديگر به اين مه��م بازمي گردد كه اگرچه 
نشس��ت ضد ايراني ورش��و مي تواند بس��تري براي 
اجماع جهاني باش��د، اما از آن س��و اين مساله يك 
شكست سياسي و ديپلماتيك براي ايالات متحده 
امريكا است، چرا كه اگر اين مساله يك پيروزي بود، 
اتفاقاً بايد ايالات متحده امريكا ابتدا به س��اكن يك 
كنفران��س را براي اجماع جهاني عليه ايران ش��كل 
مي داد و بع��د اقداماتي را عليه جمهوري اس��لامي 
ايران انجام مي داد، اما اكنون برعكس ش��ده است؛ 
اول ترام��پ از برجام خارج مي ش��ود و تحريم هاي 
خود عليه ايران بازمي گرداند و زماني كه مي بيند در 
انزواي جهاني قرار گرفته و تهران در سايه تحريم ها 
كماكان به حيات خود ادامه مي دهد، مجبور ش��ده 
براي توجيه اقدامات خود و نيز ياركشي عليه ايران 
دس��ت به برگزاري كنفرانس در ورش��وي لهستان 

بزند. اين نشانه بارز شكست سياست هاي امريكا در 
قبال ايران است. 

  برخ�ي معتقدن�د كه ب�راي ايج�اد تحريك 
در كش�ورهاي اروپايي در خص�وص عملياتي 
كردن سازوكار ويژه مالي بايد تعدادي از موارد 
برجامي از جانب تهران به حالت تعليق درآيد. 

ارزيابي شما در اين خصوص چيست؟ 
من به نظر تمامي كارشناس��ان احترام مي گذارم. اما 
معتقدم كه بايد پاسخ نهايي و تكليف برجام از سوي 
مقام معظم رهبري تعيين ش��ود. ام��ا از نگاه من اگر 
در يك فرصت تعيين ش��ده و ضرب الاجل مشخص 
براي انجام تعهدات ديگر اعضاء، مقامات و مسوولان 
جمهوري اس��لامي ايران به اين يقين برسند، تاكيد 
دارم كه به اين يقين برسند هيچ گونه تلاش و تعهدي 
از سوي كش��ورهاي حاضر در برجام براي حمايت از 
تهران در برابر تحريم ها انجام نمي شود، بايد برجام را به 
آتش كشيد، چرا كه توافق هسته اي كه براي ايران سود 
و منافعي در پي نداشته باشد، اساساً بي ارزش و تداوم 
آن براي منافع ما بسيار خطرناك است، همان گونه كه 
پيشتر گفتم اين حضور و عدم حضور ايران در برجام 
است كه به آن اعتبار مي بخش��د. اگر ايران از برجام 
خارج شد، حال همه كشورهاي جهان متعهد به آن 
باش��ند، هيچ ارزشي ندارد. پس بايد تمام كشورهاي 
جهان، ذيل قطعنامه ۲۲۳۱، وظايف و تعهدات خود 
در قبال ايران انجام دهن��د. در غير اين صورت ايران 
هيچ گونه تعهدي به تداوم توافق هسته اي را در آينده 
نخواهد داشت و مسوول مستقيم ملغي شدن برجام 
را بايد در ابتدا شخص دونالد ترامپ و كج فهمي هاي 
او از دنياي سياس��ت خارجي و ديپلماس��ي دانست 
و بعد از آن ك��م كاري هاي ديگر اعض��اي حاضر در 
 برجام ب��راي حمايت از تهران مقص��ر ناكامي برجام 

خواهد بود. 
ديدگاه من صفر و صد و س��ياه و سفيد كامل نيست، 
اما به هر حال اگر برجام آن منافعي كه مدنظر تهران 
بوده است را تامين نكند، اساسا ماندن در برجام ديگر 

به سود كشور نخواهد بود. 
لذا تهران در بهترين حالت بايد تا سپتامبر سال جاري 
ميلادي )ش��هريور ماه س��ال ۱۳9۸( به كشورهاي 
اروپايي فرصت انجام تعهدات برجامي خود را بدهند. 
اما بيش از زمان آن ديگر نشان از اين واقعيت تلخ دارد 
كه ديگر اعضاي حاضر در توافق هس��ته اي اراده اي 
عملياتي ب��راي حفظ برجام و انج��ام تعهدات خود 
ندارند. پس زودتر از ماه سپتامبر نبايد ايران دست به 
اقدامي بزند و يقينا بعد از ماه سپتامبر نيز اگر شرايط 
تغيير نيافت، ديگر به صلاح ايران نيس��ت كه توافق 

هسته اي را ادامه داده به آن متعهد باشد.
  در س�ايه نكات مثبت و منفي كه به آن اشاره 
داشتيد، آيا مي توان به آينده توافق هسته اي و 

همكاري هاي ديگر اعضاء اميد داشت؟
چرا نبايد اميد داشت؟ ! در دنياي ديپلماسي هر اتفاقي 
امكان وقوع دارد. اتفاقاً همين س��از و كار ويژه مالي 
مدنظر اتحاديه اروپا مي تواند با ديپلماس��ي فعال تر 
ايران راه اندازي ش��ود. ما كشور ايران بزرگ هستيم، 
نه مانند عراق كه در س��ايه تحريم ها به واسطه نبود 
شير خشك ش��اهد از بين رفتن كودكانمان باشيم. 
چون ايران يك اقتصاد بزرگ و گس��ترده دارد و بايد 
اين توانايي را به همه كش��ورهاي جهان نشان دهيم 
كه خوشبختانه در سايه سفر آقاي دكتر ظريف، وزير 
امور خارجه به هندوس��تان و عراق بخش كوچكي از 
اين مهم به جهان نشان داده شد. لذا مي توان به آينده 

ساز و كار ويژه مالي و برجام اميدوار بود.
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نشست لهستان و تقلاي امريكا 
براي خروج از انزوا

امريكا در موضوع تحريم هاي ضد ايراني دچار انزوا 
ش��ده، با ايجاد جنگ رواني و اجماع س��ازي عليه 
جمهوري اس��لامي، بازي نافرجام��ي را آغاز كرده 
است كه پمپئو وزير خارجه اين كشور از آن با عنوان 

نشست لهستان ياد مي كند.
به گزارش ايرنا، ش��بكه فاكس نيوز اخيرا به نقل از 
مايك پمپئ��و وزير خارجه امريكا گ��زارش داد كه 
واش��نگتن ماه آينده ميلادي )فوريه( نشس��تي با 

شركت سران كشورها درباره ايران برگزار مي كند.
پمپئو با اعلام اينكه اين نشست ۱۳ و ۱4 فوريه در 
لهستان برگزار مي شود، گفت كه ما ده ها كشور را از 
سراسر دنيا گردهم مي آوريم. اين كشورها بر ثبات 
در خاورميانه و صلح و آزادي و امنيت در اين منطقه 
تمركز خواهند كرد و يكي از عناصر مهم آن، اينكه 
اطمينان حاصل كنيم ايران نفوذ بي ثبات كننده اي 
ندارد. وزير خارجه امريكا اظهار داشت كه كشورهايي 
از آسيا، آفريقا، نيمكره غربي، اروپا و خاورميانه در اين 

نشست حضور مي يابند.
انتش��ار اين خب��ر همزمان با س��فر وي به منطقه 
خاورميانه آن هم توسط يك شبكه جنگ طلب نشان 
از بازي جديد ايالات متحده دارد و به نظر مي رسد 
جنگ رواني جديدي از سوي اين كشور در جريان 
است. موضوعي كه در دنياي سياست بازتاب فراواني 
داشت و سياستمداران و نخبگان سياسي اهداف و 

دلايل متفاوتي را براي آن تبيين مي كنند.
سيدمحمد علي حسيني سخنگوي پيشين وزارت 
امور خارج��ه در گفت وگو با ايرنا درب��اره برگزاري 
نشست لهستان اظهار مي كند كه تلاش براي خروج 
از انزواي سياس��ي- بين المللي با تمرك��ز بر ايران 
هراس��ي و وارد كردن اتهامات بي اساس و فرسوده 
و تك��راري، از جمله اهداف نشس��ت ضد ايراني در 

لهستان توسط امريكاست.
سخنگوي پيشين وزارت امور خارجه تلاش براي 
ايجاد اختلاف در ميان اروپاييان و اعمال فش��ار بر 
برخي از اعضاي اتحاديه اروپا در همراهي بيش��تر 
با اقدامات ضد ايراني را از ديگر اهداف اين نشس��ت 
عن��وان مي كن��د.وي در عين حال معتقد اس��ت 
دولتمردان امريكا براي براي فرار از فشارها و مشكلات 
سرس��ام آور داخلي خود اين نوع موضوعات را دنبا 
مي كنند. سفير پيش��ين ايران در ايتاليا، استفاده 
از ابزاره��اي مختلف ديپلماتيك اعم از رس��مي، 
غيررسمي و ديپلماسي عمومي را از جمله اقدامات 
براي ن��اكام گذاردن اين نماي��ش مي داند و يادآور 
مي شود كه اين نمايش هم مانند اقدامات گذشته 
امريكا راه به جايي نخواهد برد.حسيني در عين حال 
تاكيد مي كند ايجاد اجماع سازي عليه ايران از عهده 
و توان امريكا خارج است.»س��يد محمد مرندي« 
تحليلگر مسائل امريكا نيز در تحليلي متفاوت، هدف 
واش��نگتن از برگزاري نشست لهستان را سرپوش 
گذاش��تن بر معامله قرن عنوان ك��رد و گفت: اين 
نشست يك اشتباه محاسباتي اس��ت كه از سوي 
پمپئو وزير خارجه امريكا دنبال مي ش��ود و بيشتر 

جنبه تبليغاتي براي دولت ترامپ دارد.
وي معتقد است اين نشست يك اشتباه محاسباتي 
است كه از س��وي پمپئو وزير خارجه امريكا دنبال 
مي شود و بيشتر جنبه تبليغاتي براي دولت ترامپ 
دارد.مرندي درباره چرايي انتخاب لهس��تان براي 
برگزاري اين نشست مي گويد كه اين انتخاب به دليل 
نزديكي اين كشور با سياست هاي امريكا در سال هاي 

اخير و تبعيت ورشو از ايالات متحده است.
حشمت الله فلاحت پيشه رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگ��و با ايرن��ا در اين ارتب��اط مي گويد كه 
امريكايي ها تلاش مي كنند با نشس��ت ضدايراني 
لهستان استيلاي خود را بر اروپا نشان دهند كه اين 

اقدام شكستي براي اروپايي ها خواهد بود.
وي يادآور مي ش��ود كه اين نوع اقدامات امريكا اين 
كش��ور را به س��مت ناامني پيش مي برد بنابراين 
آنچه براي اي��الات متحده اتفاق خواه��د افتاد اثر 
عكس خواهد داش��ت.رييس كميس��يون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس معتقد است غالب 
سياست هاي امريكا انفعالي است و اظهار مي كند 
كه اگرچه واش��نگتن تلاش مي كند هر چند يك 
بار موضوع ايران را در دني��ا مطرح كند اما موضوع 
نشست لهستان جزئي از يك راهبرد فعال و دايمي 
براي اين كشور نيست.او همچنين گفت كه اتحاديه 
اروپا از مولفه هاي امنيتي از جمله نزديكي جغرافياي 
سياسي با ايران آگاه است و از اروپا انتظار مي رفت كه 

اين موضوع را درك كند.
امريكا كه همواره به دنبال غارت منابع كشورهاي 
مسلمان و منطقه خاورميانه است طي چهار دهه 
اخير در برابر سد محكمي به نام جمهوري اسلامي 
قرار داشته، به همين خاطر تلاش مي كند بوسيله 
ش��يوه هاي مختلف از جمله تحريم، ايجاد جنگ 
رواني، حمايت از گروه هاي اپوزيسيون و .... اين مانع 

را از پيش روي برداشته يا آن را با خود همراه كند.
ناكامي در وعده هايي از جمله »تابستان داغ«، »چهل 
س��الگي انقلاب« يا »تحريم ها« از جمله توهمات 
عوامفريبانه اي است كه امريكا در همين راستا و در 
داخل ايران دنبال مي كند.به نظر مي رسد بازسازي 
روحيه هم پيمانان منطقه اي در پي شكس��ت در 
كشورهاي يمن، سوريه، عراق، لبنان و فلسطين از 
جمله اهداف امريكا براي استفاده از اين جنگ رواني 
است. فرار از مشكلات داخلي و به دنبال آن فرافكني 
را نيز مي توان در اين دايره تعريف كرد كه دولتمردان 
واشينگتن آن را پيگيري مي كنند. اجماع سازي عليه 
جمهوري اسلامي از ديگر اهدافي است كه اگرچه با 
تدبير دستگاه ديپلماسي تاكنون ناكام مانده است اما 
به نظر مي رسد سرخوردگي و شكست امريكا در طرح 
چنين نقشه هايي پاياني ندارد و اين بار هم اين كشور 
با طرحي جديد تحت عنوان نشست لهستان تلاش 
مي كند به مقابله با نظام جمهوري اسلامي بپردازد. 
موضوعي كه نتيجه آن از پيش مش��خص است و 

كسي براي آن فرجامي را تصور نمي كند.

  با خروج ايالات متحده امريكا از برجام، 
توافق هس�ته اي از هم نباشيد و اين نشان 
مي دهد كه استخوان بندي و ستون فقرات 
متن اين توافق از ابتدا درست و محكم چيده 
شده اس�ت، به گونه اي كه با خروج ايالات 
متحده امريكا اين س�ند ملغي نشد، بلكه 
در يك قالب جديد با ۱+4 به حيات سياسي 
و ديپلماتيك خود ادامه داد. چون با خروج 
امريكا و يا هر يك از اعضاي حاضر، برجام 
مي تواند باز به حيات خود ادامه دهد؛ تنها 
و تنها با خروج تهران اس�ت ك�ه برجام از 
كاركرد و اعتبار خود س�اقط مي شود و اين 
نشان دهنده اهميت، جايگاه و نقش تهران 

در اين توافق هسته اي است

برش
  اگ�ر از من س�وال ش�ود كه مش�كات 
اقتصادي و سياسي كنوني كشور به واسطه 
تعهد اي�ران به برج�ام روي داده، اساس�اً 
چنين مساله اي غيرقابل باور است. اتفاقا 
ما با حضور و ت�داوم تعهد خ�ود به برجام 
است كه مي توانيم منافع خود را با همكاري 
بين الملل�ي پيش ببريم. ب�ا در نظر گرفتن 
خروج ترامپ از برجام هم بايد گفت كه حتي 
خود ايالات متحده امريكا با برجام مشكلي 
نداش�ت. بلكه مش�كل آنجا ب�ود كه كاخ 
سفيد انتظار داشت كه ايران بايد سياست 
هژمونيك واشنگتن را بپذيرد، اما تهران با 
يك استقال طلبي مثال زدني خود هيچگاه 

حاضر به پذيرش اين مساله نخواهد بود

برش

  منافع ايران با خروج ايالات متحده از توافق هسته اي در طول اين مدت ناديده گرفته شده است، نه با تعهد تهران به برجام. اتفاقا اين مساله 
هم بر اهميت و قدرت برجام صحه گذاش�ته اس�ت. چون برجام از همان روز ابتدايي حياتش تا به امروز همواره تاكيد جدي بر حفظ منافع ايران 
در همه ابعاد دارد. اين ترامپ است كه با رفتارهاي خاف عقانيت ديپلماتيك مانع رسيدن منافع برجامي به تهران شده است. چرا ما به اشتباه 
برجام را مقصر تمامي شرايط و مشكات امروز كشور مي دانيم. به جاي مقصر جلوه دادن توافق هسته اي بايد تزوير امريكا، رژيم صهيونيستي و 
عربستان سعودي را پايه و اساس مشكات كشور به واسطه فشارهاي تحريمي دانست. در اين راستا عاوه بر مانع شدن براي رسيدن به منافع 
اقتصادي و تجاري برجام به كش�ور، واش�نگتن به همراهي تل آويو و رياض، تاش هاي جدي براي برخورد ديگر بازيگران و كشورهاي جهاني با 
ايران را دارد. البته تهران نيز از طريق برخي مجاري مانند ديوان دادگستري بين المللي اقامه دعوايي عليه ايالات متحده داشت كه خوش بختانه 

به پيروزي و در اصل به حقانيت جمهوري اسامي ايران در برابر رفتارهاي ظالمانه و يكجانبه ايالات متحده امريكا انجاميد

برش



دانش و فن10اخبار

فروشندگان تمايلي به كاهش قيمت ندارند 

بازار خزان زده تلفن همراه 
گروه دانش و فن| مرجان محمدي|

 نرخ دلار نسبت به چند ماه گذشته هرچند از نوسان 
كمتري برخوردار اس��ت ولي هن��وز به يك عدد ثابت 
نرس��يده اس��ت، و همين مساله باعث ش��ده است تا 
فروش��ندگان تلفن همراه قيمت ه��اي متفاوتي را به 
خريداران اعلام كنند، اين در حالي است كه فروشندگان 
تلفن همراه پس از جهش قيمت دلار به يك باره قيمت 
گوش��ي هاي تلفن خود را بالا بردند و در برخي انواع، 
قيمت ها تا 4 برابر با افزايش قيمت مواجه شد،  اما پس 
از پايي��ن آمدن قيمت دلار فروش��ندگان با اين بهانه 
كه گوش��ي ها را با قيمت دلار آن موقع وارد كرده اند، 
قيمت ها را كاه��ش ندادند و فقط در برخي برندها كه 
در ايران داراي نمايندگي هستند قيمت گوشي ها به 
صورت نامحسوسي كاهش پيدا كرد ولي در مجموع 
مي توان گفت كه قيمت در بازار تلفن همراه همچنان 
بالاست و فروشندگان تلفن همراه تمايلي براي كاهش 

قيمت ندارند .
از س��وي ديگر گفته مي ش��ود به دليل كمياب بودن 
برخي گوشي ها در بازار تلفن همراه،  فروشندگاني كه 
اين مدل گوشي ها را در اختيار دارند با قيمت دلخواه آن 
را عرضه مي كنند كه اين نابساماني در قيمت ها نيز به 

ضرر خريداران و مصرف كنندگان تلفن همراه است .
برخي فروشندگان معتقدند با ورود به2 ماه پاياني سال 
بازار تلفن همراه نيز رونق مي گيرد،  حال اينكه هرچه به 
روزهاي پاياني سال نزديك مي شويم به اين رونق بازار 
اضافه مي شود،  مساله اي كه برخي كارشناسان چندان 
با آن موافق نيس��تند،  در اين خص��وص حامد ملكي 
كارشناس بازار تلفن همراه معتقد است:  فروشندگان 
با توجه به تجربه ساليان گذشته بر اين باور هستند كه 
كاربران تلفن همراه و مصرف كنندگان در روزهاي پاياني 
سال اقدام به خريد گوشي تلفن همراه مي كنند تا سال 

جديد را باگوشي جديد آغاز كنند .

وي افزود: اين تجربه چند س��الي است كه باعث رونق 
بازار تلفن همراه در روزهاي پاياني س��ال شده است، 
اما امسال كاملا متفاوت اس��ت و به نظر مي رسد اين 
پيش بيني فروشندگان درست آز آب درنيايد،  چرا كه با 
افزايش قيمت دلار و سير صعودي قيمت گوشي تلفن 
همراه كاربران ديگر تمايلي براي تعويض گوشي ندارند .

وي بااشاره به اينكه در سال هاي گذشته قيمت گوشي 
تقريبا منطقي بود و براي خريداران توجيه داش��ت به 
خبرنگار تعادل گفت: گوشي كه كاربران تا قبل از گراني 
دلار مي توانستند با 800 تا يك ميليون تومان خريداري 
كنند،  در حال حاضر بايد بين 2400 تا 3200 پرداخت 

كنند، قيمتي كه براي كاربران توجيه ندارد .
ملكي تصريح كرد: درصد پاييني از كاربران تلفن همراه 
توان پرداخت قيمت هاي ميليوني دارند و بسياري از 
كاربران ديگر تمايلي به تعويض گوشي خود ندارند و با 

هرآنچه دارند روزگار سپري مي كنند .
وي خاطرنشان كرد: در حال حاضر برخي برندهاي تلفن 
 همراه كه گوش��ي هاي پرچمدار خودرا با قيمت هاي

10 ميلي��ون تومان ب��ه بالا معرفي ك��رده انددر زمره 
گوشي هاي گران قيمت و دست نيافتي براي كاربران 
قرار گرفته ان��د و كمت��ر كاربري تواناي��ي خريد اين 
گوش��ي هاي پرچمدار را دارد و همين مساله عرضه و 
تقاضا را در بازر تلفن همراه برهم زده اس��ت . و به نظر 
مي رسد بازار تلفن همراه ايران كه روز ي در زمره بهترين 

بازار هاي خاورميانه بود، از سكه افتاده است .
وي در ادامه خاطرنشان كرد:  در تازه ترين گزارشي كه 
در خصوص گوشي هاي هوشمند منتشر شده است، 
 عنوان شده، توليد گوشي هاي هوشمند در سه ماهه 
نخست س��ال 201۹ ميلادي، كاهش چشمگير 1۹ 
درصدي داشته است به طوري كه پيش بيني مي شود 
ميزان و حجم توليد گوشي هاي هوشمند در سه ماهه 
نخست سال جاري ميلادي به پايين ترين حد خود از 

سال 2013 تاكنون برسد.
گفتني اس��ت بر اس��اس تحليلي كه توسط بيزينس 
اينسايدر صورت گرفته است آمده در سه ماهه چهارم 
و پاياني س��ال 2018 ميلادي، 3۵۷ ميليون دستگاه 
توليد شده كه اين عدد در نخستين فصل از سال آينده 
به 28۹ ميليون دستگاه گوشي هوشمند خواهد رسيد. 
در اين تحليل يك��ي از مهم ترين عوامل و مولفه هاي 

اصلي اين كاهش شديد و قابل توجه در ميزان توليد، 
خريد و فروش گوشي هاي هوشمند در جهان، كاهش 
نرخ رش��د اقتصاد جهاني و بحران هاي اقتصادي كه 
بسياري از كشورها را درگير خود كرده است، عنوان 
شده است. تنش هاي سياسي و جنگ تجاري قيمت 
بالا و نبود قابليت هاي منحصر بفرد در گوش��ي هاي 

هوشمند نيز از ديگر عوامل عنوان شده است .

در هر صورت به نظر مي رس��د ب��ازار تلفن همراه در 
روزهاي سرد سال همچنان با ركود به كار خود ادامه 
دهد و در صورتي كه قيمت ها از س��وي فروشندگان 
شكسته نش��ود كاربران تلفن همراه ترجيحي براي 
خريد گوش��ي جديد نداش��ته باش��ند و پيش بيني 
فروش��ندگان تلفن هم��راه براي خ��روج از ركود در 

روزهاي پاياني سال به درستي محقق نشود.

تلگراف| يك موشك، ماهواره اي ژاپني را به فضا برد تا 
نخستين نمايش بارش شهابي مصنوعي جهان را ارايه 
كند. نخستين بارش شهابي مصنوعي جهان در 2020 

نمايش داده مي شود.
طبق اعلام س��ازمان فضايي ژاپن، يك موشك حامل 
ماهواره اي ژاپني به فضا رفت. ماموريت اين موش��ك 
ايجاد نخستين بارش شهاب مصنوعي در جهان است.

طبق اعلام س��ازمان فضاي��ي ژاپن، اين ماه��واره به 
اندازه يك كوله پش��تي بزرگ است كه همراه موشك 
Epsilon#4 به فضا رفت تا قابليت اجرايي بارش هاي 
شهابي مصنوعي را بررسي كند. البته در كل اين موشك 
۷ ماه��واره به فضا برد تا فناوري ه��اي نوين را نمايش 
دهن��د. يكي از اين ماهواره ها بط��ور موفقيت آميز در 
مدار قرار گرفت و مقامات منتظر سيگنال از ۶ ماهواره 
ديگر هستند تا سرنوشت آنها مشخص شود. موشك، 
ماهواره مذكور را در ارتفاع ۵00 كيلومتري بالاي سطح 
زمين قرار داده است. اين ماهواره طي سال هاي آتي و 
هنگام مدار زدن به ارتفاع 400 كيلومتري سطح زمين 
مي رس��د.اين ماهواره ها به يك استارت آپ توكيويي

Astro Live Experiences  تعل��ق دارند كه ادعا 

مي كند بارش شهابي جعلي آنها برتر از نمونه طبيعي 
اس��ت زيرا مدت بيش��تري طول مي كش��د و شدت 
بيشتري دارد.ماهواره ها حاوي گلوله هاي فلزي با قطر 
كمتر از يك اينچ هس��تند در زمان مشخصي در فضا 
مي سوزند تا نمايشي براي مشتريان خود فراهم كنند.

 هنوز هزينه چنين نمايش��ي مش��خص نيس��ت اما 
پيش بيني مي شود حدود چند ميليون پوند باشد.

به هرحال به نظر مي رس��د نخس��تين بارش شهابي 
مصنوعي قرار است در اوايل 2020 ميلادي و بالاي ژاپن 
انجام مي شود. اين شركت ادعا مي كند رويداد مذكور 
روي زمين تا شعاع 100 كيلومتري قابل مشاهده است 

و حدود ۶ ميليون نفر مي توانند آن را تماشا كنند.

ماهر| گوگل پس از سه سال از اولين گزارش نقص 
امنيتي مرورگر »كروم«، با انتشار وصله امنيتي، اين 

نقص را برطرف كرد.
گوگل اخيرا يك نق��ص امنيتي در مرورگر »كروم« 
اندرويدي را وصله كرده اس��ت كه اطلاعات مربوط 
به مدل س��خت افزاري گوشي هاي هوشمند، نسخه  
س��فت افزار و بطور غيرمستقيم سطح وصله  امنيتي 

دستگاه را افشا مي سازد.
اين نقص اولين بار س��ه س��ال پيش، در ماه مي سال 
201۵ گزارش شده بود؛ اما تا سه سال ناديده گرفته 
شد. تا زماني كه كاركنان Chrome متوجه شدند 
اطلاعاتي كه مرورگر كروم دس��تگاه هاي اندرويدي 
منتش��ر مي س��ازد خطرناك اس��ت. اين نقص ابتدا 
توس��ط محققان امنيتي ش��ركت امنيت سايبري 
Nightwatch كش��ف ش��د. آنه��ا دريافتند كه 
رشته هاي User-Agent مرورگر كروم نسخه هاي 
اندروي��دي داراي اطلاع��ات بيش��تري نس��بت به 

نسخه هاي دسكتاپي آن است.
رشته هاي User-Agent مرورگر كروم اندرويدي 
علاوه بر جزيي��ات مرورگر كروم و اطلاعات مربوطه 
به نسخه  سيس��تم عامل، داراي اطلاعات مربوط به 
نام دستگاه و شماره ساخت سفت افزار آن نيز است. 
شماره س��اخت س��فت افزار نه تنها براي شناسايي 
دستگاه بلكه براي شناسايي سرويس گيرنده و كشور 
نيز مي تواند استفاده شود. شماره ساخت به راحتي از 
وب سايت هاي سازنده و سرويس گيرنده  تلفن همراه 

قابل دستيابي است.
علاوه براين، با دانس��تن شماره س��اخت، مهاجمان 
مي توانند شماره دقيق س��فت افزار را تعيين كنند و 
بطور غيرمستقيم تعيين كنند دستگاه در حال اجراي 
چه س��طحي از وصله امنيتي است و دستگاه، متأثر 
به چه آسيب پذيري هايي است. لذا چنين اطلاعات 
 User-Agent  حساس��ي هرگز نباي��د در رش��ته

گنجانده شوند.
مهندسان گوگل اين نقص را با حذف شماره ساخت 
از رش��ته  User-Agent مرورگر كروم اندرويدي 
برطرف ساختند و در اواسط ماه اكتبر سال 2018، با 

انتشار نسخه  Chrome ۷0، بي سروصدا به كاربران 
اين مرورگر عرض��ه كردند.البته اين رفع نقص هنوز 
كامل نيست. رشته هاي نام دستگاه هنوز وجود دارند. 
علاوه براين، هر دو رشته  نام دستگاه و شماره ساخت 
هن��وز در WebView و Custom Tabs وجود 
دارن��د. WebView و Custom Tabs اجزايي 
 Chrome اندرويدي و نس��خه هاي پايين تر موتور
هستند كه برنامه هاي ديگر مي توانند درون كد آنها 
تعبيه شوند، بنابراين كاربران مي توانند محتواي وب 
را با استفاده از يك مرورگر داخلي شبه كروم مشاهد 
كنن��د.Custom Tabs  در ح��ال حاضر به ندرت 
استفاده مي ش��ود اما WebView بسيار محبوب 
 WebView است. از آنجاييكه رفع نقص به مرورگر
اعمال نشده است، توسعه دهندگان برنامه كاربردي 
بايد به صورت دستي پيكربندي User Agent را 
تغيي��ر دهند يا كاربران از مرورگر ديگري اس��تفاده 
كنند.جهت رفع موقت اين نقص، كاربران مي توانند از 
گزينه  »Request Desktop Site« در تنظيمات 
مرورگر كروم اندرويدي هنگام مشاهده  وب سايت ها 
در دستگاه تلفن همراهشان استفاده كنند. استفاده 
از اين گزينه در مرورگر كروم اندرويدي، يك رشته  
User Agent ش��بيه لينوكس )Linux( منتشر 
مي س��ازد كه داراي نام دس��تگاه و ش��ماره ساخت 

سفت افزار نيست.
محققان امنيتي بر اين باورند كه تمامي نسخه هاي 
قبلي مرورگ��ر كروم تحت تأثير اين آس��يب پذيري 
قرار گرفته اند و به تمام��ي كاربران توصيه مي كنند 
مرورگ��ر كروم خود را به نس��خه  ۷0 يا نس��خه هاي 

بعدتر ارتقا دهند.

تك كرانچ| كارشناس��ان فعال در ح��وزه امنيت 
س��ايبري به تازگي از يك آس��يب پذيري جديد در 
اپليكيش��ن پيام رس��ان واتس اپ خب��ر داده اند كه 
پيام هاي قديمي در گوش��ي هاي اندرويدي را بدون 

كسب اجازه از كاربران حذف مي كرده است.
 اخبار و گزارش هاي متعددي از سوي كاربران ناراضي 
از واتس اپ در فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي 
منتشر ش��ده كه نش��ان دهنده يك نقص و باگ در 
پلت فرم اندرويدي اين پيام رسان است كه پيام هاي 
قديمي آنها را بدون كسب اجازه آنها پاك كرده است.

به گفته يكي از اين كاربران ناراضي كه در حس��اب 
كاربري خود در شبكه اجتماعي توييتر به تشريح اين 
اتفاق پرداخته است، پيام هاي قديمي رد و بدل شده 
ميان وي و مخاطبان و دوس��تانش به صورت كاملا 
خودكار و ناخودآگاه حذف ش��ده اس��ت به گونه اي 
ك��ه وي حتي بعد از بارها تماس و ارس��ال ايميل به 
شركت واتس اپ، آنها مش��كلش را برطرف نكرده و 

پاسخ روشن و كمك بسزايي به اين كاربر نكرده اند.
وي عنوان كرده اس��ت كه بعد از ط��رح اين موضوع 
در شبكه هاي اجتماعي متوجه شده است كه خيل 
عظيم��ي از كارب��ران واتس اپ در جه��ان با چنين 
مش��كلي مواجه ش��ده اند و به نظر مي رسد كه اين 
شركت به عنوان يكي از بزرگ ترين زيرمجموعه هاي 
ش��ركت فيس بوك، تاكنون كمكي به حل مش��كل 
و باگ نرم افزاري اين پيام رس��ان نكرده و همچنان 
كاربران زيادي هس��تند كه به پيام ه��اي قديمي و 
قبلي خود نيازمند بوده و حالا هيچ گونه دسترس��ي 

به آنها ندارند.

ديلي ميل| تحقيقات جديد نشان مي دهد حدود ۹0 
درصد رسيدهاي خريد حاوي مواد شيميايي سرطان زا 

هستند و نبايد آنها را در كيف يا خودرو نگهداري كرد.
تحقيق��ات جديد نش��ان مي دهد ح��دود ۹0 درصد 
رس��يد هاي خريد حاوي مواد ش��يميايي س��رطان زا 
هستند.تحقيقات نشان مي دهد اين مواد شيميايي به 
سرطان هاي وابسته به هورمون منجر مي شود و قبلا نيز 
با ناباروري، اوتيسم، ADHD، چاقي مفرط، ديابت نوع 

دوم تولدزودهنگام نوزاد مرتبط شده بود. 
 در همين راستا پروفسور نيكلا اولئا از دانشگاه گرانادا 
در اسپانيا توصيه مي كنند رسيد هاي بانكي در كيف يا 
خودرو نگهداري نشوند. جوهر روي رسيدهاي بانكي با 
گذر زمان محو مي شود. همچنين اين رسيدها از جنس 

كاغذهاي گرمايي است كه در آنها BPA وجود دارد.
BPA به رسيدها افزوده مي شود تا نوشته هاي آن هنگام 
اس��تفاده از جوهر تيره رنگ تر ش��ود و در بطري هاي 
پلاس��تيكي و ظرف هاي غذايي وجود دارد. محققان 
بين المللي به رهبري دانشگاه گرانادا 112 كاغذ رسيد 

و بليت را در برزيل، اسپانيا و فرانسه آزمايش كردند.
اين تحقيقات نشان مي دهد بيش از ۹0 درصد رسيدهاي 
جمع آوري ش��ده در برزيل و اس��پانيا حاوي اين ماده 
هستند اما فقط نيمي از رسيدهاي فرانسوي آن را دارا 
بودند.درهمين راستا دانشمندان هشدار داده اند بايد 
در نگهداري اين رسيدها تجديد نظر كرد. اولئا در اين 
باره مي گويد: به عنوان مثال بليت ها نبايد با مواد غذايي 
مانند گوشت يا ماهي تماس داشته باشند. علاوه برآن 
نبايد رسيدها را مچاله كرد و در سطل زباله انداخت، با 

آنها بازي كرد يا روي آنها چيزي نوشت. 

ورج| به نظر مي رس��د كه عط��ش فناوري صفحه 
نمايش هاي تاشو و انعطاف پذير علاوه بر شركت هاي 
توليدكننده موبايل به رايانه نيز رسيده و مايكروسافت 
نيز مي خواهد محصولاتي را كه چنين قابليتي دارند، 

توليد و عرضه كند.
اين روزها كه اخبار و گزارش هاي متعددي در فضاي 
مجازي و رسانه ها از تلاش شركت هاي توليدكننده 
موبايل براي عرضه و توليد گوشي هاي هوشمند تاشو 
و انعطاف پذير منتشر مي شود، حالا به نظر مي رسد 
كه اين فناوري براي شركت هاي سازنده رايانه هاي 
شخصي و س��اير محصولات فناوري نيز از جذابيت 
خاصي برخوردار بوده و آنها را نيز به س��مت و سوي 

خود كشانده و سوق داده است.
ش��ركت مايكروس��افت به عن��وان توس��عه دهنده 
سيستم عامل ويندوز قصد دارد طيف گسترده اي از 
دستگاه هاي ويندوزي مجهز به صفحه نمايش تاشو 

و انعطاف پذير يا دو نمايشگر را عرضه و ارايه كند.
چندي پيش بود كه اخبار مرتبطي در اين خصوص 
از مايكروس��افت به بي��رون درز كرده ب��ود كه حالا 
گزارش هاي جديد صحت آنها را تاييد مي كند. اين 
غول تكنولوژي بدين منظ��ور قصد دارد با همكاري 
با شركت هاي تراشه س��ازي همچون اينتل و ديگر 
توليدكنن��دگان برت��ر و فعال در ح��وزه رايانه هاي 
شخصي و دستگاه هاي مبتني بر ويندوز، به توسعه 
و تولي��د محصولات جديدي بپردازد ت��ا به كاربران 
سيس��تم عامل ويندوز نيز ام��كان بهره مندي از دو 
صفحه نمايش و همچنين نمايش��گرهاي تاش��و و 

انعطاف پذير را بدهد.

فورچون| به نظر مي رس��د كه چالش هاي امنيتي 
عليه ش��ركت چيني هواوي تمامي ندارد و بسياري از 
مقامات امريكايي علاوه بر اتهام جاسوسي و همكاري با 
دولت چين، حالا امنيت پنل هاي خورشيدي ساخت 
اين ش��ركت را به چالش كش��انده اند. به نظر مي رسد 
كه سريال اتهامات عليه شركت چيني هواوي تمامي 
ندارد و اين غول تكنولوژي همچنان درگير گرفتاري 
و مشكلاتي اس��ت كه ايالات متحده امريكا و بسياري 
ديگر از كشورهاي هم پيمان با آن برايش ايجاد كرده 
و آن را با چالش هاي جدي در حوزه امنيت س��ايبري 

مواجه كرده اند.
هواوي كه بزرگ ترين توليدكننده و توس��عه دهنده 
تجهيزات مخابراتي و دومين س��ازنده و عرضه كننده 
موبايل در جهان محسوب مي شود، در طول يك سال 
اخير از س��وي دولت ترامپ، رييس جمهوري ايالات 
متحده امريكا و بس��ياري از كش��ورهاي هم پيمانش 
به شدت تحت فشارهاي سياسي و تجاري قرار گرفته 
است و بسياري از اين كش��ورها اعم از ايالات متحده 
امريكا، كان��ادا، اس��تراليا، نيوزلند، ژاپ��ن و برخي از 
كشورهاي اروپايي استفاده از محصولات هواوي و نصب 

تجهيزات مخابراتي و فعاليت اين شركت چيني را تحت 
تاثير اتهامات جاسوسي براي دولت چين و نقض حريم 

خصوصي كاربران ممنوع اعلام كرده اند .
ماجرا از اوايل سال 2018 ميلادي آغاز شد كه دونالد 
ترامپ، رييس جمهور ايالات متحده امريكا اعلام كرد 
كه گوش��ي هاي هوشمند ساخت شركت هاي چيني 
نظير هواوي و زدتي اي از شهروندان و مقامات امريكايي 
جاسوسي مي كنند و اطلاعات ش��خصي و محرمانه 
بسياري را تحويل دولت چين مي دهد تا عليه ايالات 

متحده از آنها استفاده كند.
بعد از آن بسياري از كشورها نظير ايالات متحده امريكا، 
كانادا، اس��تراليا، نيوزلند، ژاپن و برخي از كشورهاي 

اروپايي همچون بلژيك، آلمان و لهستان نيز بسياري 
از فعاليت هاي اين ش��ركت را مح��دود كرده و فروش 
گوشي هاي هوشمند و نصب تجهيزات مخابراتي توسط 
هواوي را نيز تحت تاثير همي��ن نگراني هاي امنيتي 

ممنوع اعلام كرده اند.
 بسياري از قانون گذاران و مقامات امنيتي امريكايي، 
ش��ك و ش��بهه هايي را در خصوص امنيت پنل هاي 
خورشيدي س��اخت هواوي را زير سوال برده و درباره 
امنيت سايبري و احتمال شنود و جاسوسي آن سوالاتي 
را مطرح كرده اند.با اينكه خبر احتمال جاسوسي و شنود 
از طريق پنل هاي خورشيدي كه معمولا روي سقف و 
پشت بام منازل و خانه هاي مسكوني نصب مي شود و 
به توليد و ذخيره انرژي خورشيدي مي پردازد، اندكي 
دور از ذهن و انتظار است اما به نظر مي رسد كه برخي 
از مقامات امنيتي در ايالات متحده امريكا سعي دارند 
وضعيت امنيتي تمامي محصولات و تجهيزات توسعه 
داده شده توسط شركت چيني هواوي را تحت بررسي 
و وارسي دقيق قرار دهند تا از صحت و امنيت سايبري 
تمامي محصولات اين غول تكنولوژي اطمينان حاصل 

پيدا كنند.

راه اندازي نخستين  بارش شهابي مصنوعي در سال ۲۰۲۰ 

رفع نقص امنيتي مرورگر »كروم« پس از ۳ سال حذف بي اجازه پيام هاي قديمي 
كاربران توسط واتس آپ 

۹۰ درصد رسيدهاي خريد 
سرطان زا هستند

توليد صفحه نمايش تاشو 
توسط مايكروسافت

پنل هاي خورشيدي »هواوي« هم به جاسوسي متهم شدند
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رويداد

فضا سايبر

اطلاعات ۷۷۳ ميليون كاربر 
افشا شد

واي�رد| گروه��ي از مجرم��ان س��ايبري با 
بهره گي��ري از يك آس��يب پذيري و افش��اي 
گذرواژه پست الكترونيكي بالغ بر ۷۷3 ميليون 
نفر از كاربران دسترسي به اطلاعات شخصي و 
خصوصي كاربران در محيط دارك وب را براي 

هكرها فراهم كردند.
تازه ترين گزارش هاي منتش��ر ش��ده حاكي از 
آن اس��ت كه اطلاعات بالغ بر ۷۷3 ميليون نفر 
از كاربران در محي��ط وب تاريك يا دارك وب 
در دسترس خيل عظيمي از هكرها قرار گرفته 
اس��ت چرا كه گروهي از مجرمان س��ايبري با 
استفاده از يك آس��يب پذيري و حفره امنيتي 
به گذرواژه اين تعداد از كاربران ايميل و پست 
الكترونيك در جهان دسترسي و نفوذ يافته اند 
و پ��س از آن ني��ز اطلاعات مكش��وفه خود را 
در اختي��ار انجمن هاي هكري ق��رار داده اند تا 
به داده ه��اي موردنياز قرباني��ان مدنظر خود 

دسترسي پيدا كنند.
بسياري از كارشناس��ان و تحليلگران فعال در 
حوزه امنيت س��ايبري بر اين باورند كه محيط 
دارك وب براي بس��ياري از هكرها و مجرمان 
سايبري كه قصد نفوذ و دسترسي به اطلاعات 
كارب��ران و قربانيان خاص��ي را دارند، بهترين 
امكان را فراهم مي كند چراكه بسياري از هكرها 
با افشاي گذرواژه و اطلاعات كاربري كاربران در 
اين محيط اقدام به درآمدزايي مي كنند و از اين 
طريق نيز طرفداران زيادي را به سمت و سوي 

خود مي كشانند.

قطع همكاري دانشگاه 
اكسفورد با »هواوي«

انگجت| در ادامه تنش ها ميان امريكا و شركت 
هواوي، اين بار دانشگاه اكسفورد اعلام كرده از 
اين پس كمك هزينه هاي تحقيقاتي از شركت 

هواوي را قبول نمي كند.
هواوي ب��ا مقاومت روزافزوني از س��وي دولت 
امريكا و كش��ورهاي ديگر روبرو است. در اين 
ميان دانشگاه اكس��فورد نيز به جمع گروه ها و 
س��ازمان هايي كه روابط خود را با اين شركت 

چيني محدود كرده اند، پيوسته است.
اين دانش��گاه اعلام ك��رده از هم اكنون كمك 
هزينه هاي تحقيقاتي يا كمك هاي مالي شركت 
ه��واوي را قبول نمي كن��د. ممنوعيت مذكور 
ناش��ي از نگراني عمومي اس��ت كه در ماه هاي 
اخير درباره ش��راكت هاي انگليس با هواوي به 
وجود آمده است.هرچند اكسفورد كمك هاي 
مال��ي جديد قبول نمي كند ام��ا پروژه هاي در 
حال اجراي آن متوقف نمي ش��ود و همچنان 
ادامه مي يابد. اين موارد ش��امل دو پروژه است 
كه دانشگاه تاييد كرده و هواوي ۶۹2 هزار پوند 

سرمايه براي آنها هزينه مي كند.

 زلزله سنج »اينسايت«
روي سطح مريخ قرار گرفت

ديلي ميل| كاوش��گر »اينس��ايت« حسگر 
زلزله س��نج خ��ود را روي مري��خ ق��رار داده تا 
سيگنال هاي ضعيف زير س��طح مريخ را رصد 
كند.»اينس��ايت« ناس��ا براي بهتر ش��نيدن 
لرزش ه��اي زير س��طحي مريخ ي��ك بازوي 

مخصوص را به كار گرفته است.
اواخر ماه گذشته ميلادي اين كاوشگر رباتيك، 
زلزله س��نج خود را روي س��طح مريخ قرار داد 
و اكن��ون براي برق��راري ارتباط ب��ا مريخ، آن 
را به س��طح نزديك ت��ر كرده اس��ت. اين روند 
كمك مي كن��د ابزارهاي لندر س��يگنال هاي 
ضعيف��ي را رصد كنند ك��ه در غير اين صورت 
شنيده نمي ش��وند.در همين راس��تا چند روز 
قبل، »اينس��ايت« ابزار خ��ود را تنظيم كرد و 
حسگرهاي داخلي خود را تطبيق داد.به گفته 
ناسا ابزارهاي اينس��ايت طوري قرار گرفته اند 
كه به نزديك ترين نقطه به سطح براي شنيدن 

لرزش هاش زير سطحي مريخ رسيده اند.

فاش شدن توييت هاي 
خصوصي كاربران اندرويد 

انگجت| باگي در توييتر سبب شده توييت هاي 
خصوصي برخي از كاربران دستگاه هاي اندرويد از 

2014 تاكنون افشا شود.
باگي در توييتر از سال 2014 ميلادي، توييت هاي 
خصوصي برخي از كاربران اندرويد را افشا كرده است.
 Help Center توييتر اين مش��كل را در بخش
خود ف��اش كرده اس��ت. البته باگ مذك��ور از 14 
ژانويه برطرف شده اس��ت. همچنين كاربراني كه 
از دستگاه هاي iOS يا نس��خه دسك تاپ توييتر 

استفاده كرده اند، نسبت به اين باگ ايمن بوده اند.
اين مش��كل زماني ايجاد شده كه برخي از كاربران 
توييتر كه از اپليكيشن اندرويد استفاده مي كنند، 
س��عي كردند تنظيمات حس��اب كاربري خود را 
تغيير دهند و ايميل آدرس خ��ود را آپديت كنند. 
پس از انجام اين تغييرات، توييتر گزينه »حفاظت 
از توييت ه��ا« )Protect your Tweets( را در 
حساب كاربري فرد غير فعال مي كرد.اين مشكل 
براي كاربران دس��تگاه هاي اندرويدي اتفاق افتاده 
كه تنظيمات حس��اب كاربري خود را بين 3نوامبر 
2014 تا 14 ژانويه 201۹ تغيير داده اند. اين شبكه 
اجتماعي كاربراني كه تحت تاثير اين باگ بوده اند 
را مطلع كرده اس��ت، اما به كاربراني كه قصد دارند 
توييت ه��اي خود را خصوصي نگ��ه دارند، توصيه 
مي كند ت��ا گزين��ه Protect your Tweets را 

دوباره كنترل كنند.



ويژه

اخبارشهرستانها
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معاون رييس جمهوري در جمع خبرنگاران:

در بررسي تعاملات اتاق تعاون با سازمان تامين اجتماعي مشخص شد

نوبخت:  بعد از پايان اين دولت هيچ مسووليتي را قبول نمي كنم

چگونه مي توان در تهران نشست و براي مناطق محروم برنامه ريزي كرد؟

68  درصد آرا در هيات هاي تجديد نظر به نفع تعاونگران

گروه بنگاه ها|
در روزهايي كه موضوع اقتصاد و معيشت طبقات كمتر 
برخوردار به يكي از مسائل مهم كشور بدل شده و هر 
فرد يا جرياني تلاش مي كند تا نس��بت خود را در اين 
زمينه مش��خص كند؛ معاون رييس جمهور و رييس 
سازمان برنامه و بودجه مي گويد: مسوول سازمان برنامه 
و بودجه، برنامه ريزي در راستاي توسعه كشور است اما 
همواره اين سوال براي خود بنده بوده است كه چطور 
مي توانم در تهران و در طبقه دهم ساختماني بنشينم 
و كوه را نگاه كنم و براي اين مردم كپرنش��ين مناطق 
محروم كش��ور برنامه ريزي كنم؟ بنابراين تصميم بر 

حضور در مناطق محروم گرفتم.
نوبخت كه براي بازديد از پروژه هاي عمراني و اشتغالزايي 
راهي استان كرمان شده بود پس از بازديد از كارخانه اي 
در شهرستان قلعه گنج تا مسير رسيدن به پروژه بعدي 
در جمع خبرنگاران گفت: اين دولت آخرين قطعه كاري 
ماست و قطعا بعد از پايان اين دولت هيچ مسووليتي قبول 

نخواهم كرد.
نوبخ��ت ادامه داد: اميدوارم در آخرين س��ال هاي كاري 
خود بتوانم خدمتي به مردم انجام دهم همانطور كه تاكيد 

امام )ره( اين بود كه هر چه داريم از مردم است.
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور با يادآوري بازديد خود 
از روستايي در شهرستان قلعه گنج و با ابراز تاسف از زندگي 
سخت كودكان در آن مكان اظهار كرد: با اين مناظر دوران 
كودكي خود را به ياد آوردم كه ما نيز زندگي سختي داشتيم 
هرچند كه ما در شهر زندگي مي كرديم و مشكلات ما به 

اندازه اين كودكان نبود.
وي افتخار خود را خدمت رساني به مردم دانست و عنوان 
كرد: براس��اس برنامه ريزي كه انجام داده ام پنجشنبه و 
جمعه ها در جمع مردم مناطق مختلفي از كشور حضور 
پيدا مي كنم تا تدبيري براي رفع مشكلات آنها بينديشم.

نوبخت از مسووليت سنگين خود سخن گفت و بيان كرد: 
مسوول سازمان برنامه و بودجه، برنامه ريزي در راستاي 
توسعه كشور است اما همواره اين سوال براي خود بنده 
بوده اس��ت كه چطور مي توانم در تهران و در طبقه دهم 
ساختماني بنش��ينم و كوه را نگاه كنم و براي اين مردم 
كپرنشين مناطق محروم كشور برنامه ريزي كنم؟ بنابراين 

تصميم بر حضور در مناطق محروم گرفتم.
وي با اشاره به 16 پروژه اي كه براي توسعه جنوب استان 
كرمان در نظر گرفته شده عنوان كرد: 686 ميليارد تومان 
براي اجراي اين پروژه ها در نظر گرفته شده كه بخشي از 
اعتبارات اين پروژه ها تا پايان سال تخصيص خواهد يافت.

معاون رييس جمهور ادام��ه داد: برخي مصوبات در اين 

16 طرح ديده نشده بود كه با ديدن وضعيت اين مناطق 
و پس از بازگشت به تهران با همكاري سازمان مديريت 
و برنامه ريزي اس��تان كرمان، جزو مصوبات قرار خواهد 
گرفت. بطور مثال اختصاص يارانه براي 4000 نفر روباري 
كه تاكنون يارانه نگرفته بودند؛ يكي از اين اقدامات خواهد 
بود كه براساس اختياراتم اين يارانه را پرداخت خواهم كرد.
وي تصريح كرد: در زمينه مس��كن اين مناطق با رييس 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي كشور براي احداث واحدهاي 
مسكوني روستايي كه مخصوص كپرنشينان است، امروز 

به صورت تلفني مذاكراتي داشتيم.
نوبخت اظهار كرد: برخي اوقات مس��وولان هيچ حسي 
نس��بت به مردم محروم ندارند و خ��ود را از جنس مردم 
نمي دانند و در نتيجه در قبال پيشرفت مردم آن مناطق 
خود را مسوول نمي دانند لذا به طور  جدي اعلام خواهيم 

كرد كه عذر چنين مديراني را خواهيم خواست.

   در حوزه صادرات نفتي   دچار مشكل هستيم
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور از مشكلاتي كه كشور 
با تحريم ها دست و پنجه نرم مي كند، سخن به ميان آورد و 
عنوان كرد: در حوزه صادرات نفتي به شدت دچار مشكل 
هستيم به گونه اي كه از 2 ميليون و 410 هزار بشكه نفت 
كه براي هر روز در س��ال 97 كه 47 ميليارد دلار درآمد 
نفتي در بودجه سال جاري پيش بيني شده بود؛ در حاضر 
به شدت فاصله گرفته ايم و فقط توانسته ايم در سال جاري 
2 ميليون و 800 هزار بشكه نفت صادر كنيم كه نه تنها با 
مشكل مقدار كم فروش نفت مواجه ايم بلكه امكان انتقال 
ارز حاصل از فروش نفت به داخل كشور را نيز نداشته يا به 

سختي انجام مي شود.
به گزارش ايسنا محمدباقر نوبخت در آخرين برنامه سفر 
خود به جنوب استان كرمان و در ستاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي )ويژه جنوب استان( گفت: براي حل مشكلات 
جنوب استان بايد مسوولان مسائل مورد نياز توسعه جنوب 

را به تهران ارايه دهند.
وي با يادآوري بازديدهاي امروز خ��ود و هيات همراه از 
منطقه جنوب استان كرمان عنوان كرد: 16 طرح براي 
توسعه جنوب استان از سوي دولت تعريف شده كه 686 
ميليارد تومان برآورد اوليه اعتبار مورد نياز اجراي اين 16 

طرح است.
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور از ابلاغ 30 ميليارد 
تومان كمك هزينه براي خانواده هاي تحت پوشش كميته 
امداد استان ظرف يك ماه آينده خبر داد و ادامه داد: با اين 
اعتبار نمي توانيم عدم توسعه يافتگي استان را برطرف 
كنيم لذا سفر ديگري به جنوب استان براي برنامه ريزي 

جهت توسعه بيش��تر اين منطقه خواهم داشت. معاون 
رييس جمهور با اشاره به خشكسالي هاي پياپي جنوب 
استان كرمان و بروز مشكلات عديده در اين راستا براي 
كشاورزان منطقه اظهار كرد: شوراي نگهبان براي استمهال 
وام هاي كشاورزي اعلام كرده است كه سقفي براي اين 
موضوع مشخص شود لذا در مرحله نخست بانك مركزي 
2 هزار ميليارد تومان براي استمهال وام هاي كشاورزي كل 

كشور تصويب كرده است.
نوبخت از اهداف بازديدهاي استاني و منطقه اي سخن به 
ميان آورد و بيان كرد: مسوولان ملي بايد برنامه ريزي هاي 

خود را به مسوولان استان ارايه دهند.
وي از مشكلاتي كه كشور با تحريم ها دست و پنجه نرم 
مي كند، سخن به ميان آورد و عنوان كرد: در حوزه صادرات 
نفتي به شدت دچار مشكل هس��تيم به گونه اي كه از 2 
ميليون و 410 هزار بشكه نفت كه براي هر روز در سال 97 
كه 47 ميليارد دلار درآمد نفتي در بودجه سال جاري پيش 
بيني شده بود؛ در حال حاضر به شدت فاصله گرفته ايم و 
فقط توانسته ايم در سال جاري 2 ميليون و 800 هزار بشكه 

نفت صادر كنيم كه نه تنها با مشكل مقدار كم فروش نفت 
مواجه ايم بلكه امكان انتقال ارز حاصل از فروش نفت به 

داخل كشور را نيز نداشته يا به سختي انجام مي شود.
معاون رييس جمهور به تبيين تحريم هاي هواپيمايي 
كشور و مش��كلاتي كه هواپيماهاي ما با اين موضوع 
دارند، پرداخت و بيان كرد: براي صادرات نفت مجبوريم 
كه از كشتي استفاده كنيم اما كشتيراني ما نيز تحريم 
اس��ت اين در حالي است اگر كشتي نيز براي صادرات 
نفت پيدا كنيم بايد كشتي را بيمه كنيم اما بيمه هاي 

ما نيز تحريم هستند.
وي تحريم هاي دش��من را بس��يار بي رحمانه دانست و 
بيان كرد: 4 هزار و 200 ميليارد تومان شب گذشته يارانه 
پرداخت كرديم و امروز متوجه شدم كه درآمد برخي از 
خانوارها از اين محل تامين مي ش��ود لذا به پرداخت اين 

يارانه به مردم افتخار مي كنم.
نوبخت با ابراز اميدواري از اينكه با مديريت از اين گردنه 
س��خت عبور خواهيم كرد، خطاب به مسوولان گفت: 
آيا اين س��ختي كه امروز كش��ور دچار آن است به علت 

سوءمديريت ماست يا بي خردي و بي رحمي دشمن است؟ 
شاهديم كه ترامپ مشكلاتي براي كشور خود ايجاد كرده 
است و دولت امريكا تعطيل شده است بنابراين ما مقصر 
نيستيم همچنين از سال 92 همه تلاش ما براين بود كه 
همه زنجيره هايي كه از تحريم ها به پاي ملت ايران قفل 
شده بود؛ را رفع كنيم اما امروز با اين پديده شوم امريكايي 

)ترامپ( مواجه شديم.
وي خاطرنشان كرد: امروز به يكسري مصارف ضروري نياز 
داريم كه مجبوريم آنها را از خارج از كشور وارد كنيم اين 
درحالي است كه صادرات نفت ما محدود شده لذا انتظار 
داريم صادر كنندگان و توليدكنندگان در كنار ما باشند تا 
اين اوضاع سخت نامتعارفي كه در تاريخ كشور بي سابقه 

بود را به سلامت بگذرانيم.
رييس سازمان برنامه  و بودجه كشور ادامه داد: متاسفانه در 
شرايط سختي از لحاظ بين المللي قرار گرفته ايم به طوري 
كه حتي ش��اهد هس��تيم تا با افردي مذاكره مي كنيم 
به طوري كه اگر امش��ب صحبت كنيم دشمنان آنها را 

فردايش تهديد   و او را از همكاري با ما منصرف مي كنند.

در 9ماهه امس��ال در هيات هاي تجدي��د نظر 160 
پرونده مطالباتي بررسي شده است كه به صدور 68 
درصد آرا به نفع تعاونگران براي رفع تعرض و تجديد 

منجر شده است. 
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون 
ايران، علي مصطفايي مدير آم��ار و برنامه ريزي اتاق 
تعاون ايران با بيان مطلب فوق در خصوص تعاملات 
اتاق تعاون با سازمان تامين اجتماعي اظهار داشت: 
بخش تعاون با توجه به ويژگي هاي س��اختاري خود 
كه هر دو بخش جامعه كارگري و كارفرمايي را شامل 
مي شود. داراي خصوصيت منحصر به فردي از لحاظ 
بعد اقتصادي – اجتماعي اس��ت ك��ه باعث نزديكي 
با رسالت و ماموريت ها س��ازمان تأمين اجتماعي به 

عنوان تنها نهاد حمايتي كشور دارد.
وي ادام��ه داد: در ط��ول س��ال هاي اخي��ر يكي از 
سياست هاي اتاق تعاون، تقويت همكاري با سازمان 
تامين اجتماعي بوده است. حاصل اين تعامل منجر 
به صدور بخشنامه شد كه شرايط حضور نمايندگان 
اتاق تعاون در هيات هاي تشخيص مطالبات سازمان 
تأمين اجتماعي در سراسر كشور را فراهم كرده است.

مدير واح��د آمار و برنامه ريزي اتاق تع��اون ايران در 
بخش ديگري از اين گفت وگو آمار تعاملات با سازمان 
تامين اجتماعي را تشريح كرد و گفت: گزارشات اخذ 
ش��ده از نمايندگان اتاق در هيات هاي حل اختلاف 

تأمين اجتماعي نشان مي دهد در حدود 9 ماهه سال 
جاري در هيات هاي تجديد نظر 21 جلسه با حضور 
نمايندگان اتاق تعاون برگزار شده كه به بررسي حدود 
160 پرونده مطالباتي پرداخته شده است كه به صدور 

68 درصد از آرا ب��ه نفع تعاونگران براي رفع تعرض و 
تجديد محاسبه منجر شده است.

به گفته مصطفايي، اين آمار نش��ان دهنده ضرورت 
حضور نمايندگان آشنا به قوانين و دفاع از پرونده هاي 
بخش تعاون دارد، از س��وي ديگر تعداد پرونده ها در 
هيات ها نشاني ديگر بر شفافيت در اقتصاد تعاون به 
دليل نبود دفاتر غيرقانوني در اسناد مالي شركت هاي 
تعاوني اس��ت. البته وج��ود اين تع��داد پرونده هاي 
مطالباتي غالباً مربوط به حسابرسي و بازرسي توسط 
سازمان حسابرسي تامين اجتماعي است كه براي رفع 
اين موضوع نيز مذاكرات خوب و موثري با س��ازمان 

حسابرسي انجام پذيرفته است.
وي اف��زود: بخش تعاون ب��ه دليل داش��تن قانوني 
خاص خود لازم اس��ت در مراجع شبه قضايي نظير 
هيات هاي حل اختلاف تأمي��ن اجتماعي و مالياتي 
از حض��ور نمايندگان آگاه بخش و آش��نا به قوانين و 
مقررات بيمه اي و مالياتي بهره مند ش��ود. به همين 
منظور قانونگذار جايگاه ويژه اي را براي بخش تعاون 
در كميسيون هاي حل اختلاف در نظر گرفته است.  
مصطفايي در خصوص كارگروه مش��ترك با سازمان 

تامين اجتماعي ابراز داش��ت: يكي ديگر از اقدامات 
تشكيل كارگروه مشترك با سازمان تأمين اجتماعي 
در معاونت درآمد س��ازمان اس��ت كه به منظور رفع 
موردي مش��كلات بخش تعاون و ارايه نظرات بخش 
در خصوص قوانين و آيي��ن نامه ها تامين اجتماعي 
است كه مي تواند در تعامل بيشتر باعث رفع مباحث 

بيمه شود. 
برگزاري كارگاه آموزش��ي مش��ترك براي پاسخ به 
س��والات متداول و ارتقاء سطح علمي فعالان بخش 
تعاون يكي ديگر از توافقات انجام شده با معاونت امور 
فرهنگي س��ازمان تأمين اجتماعي است كه تاكنون 
سه سمينار مشترك در اتاق تعاون برگزار شده است.

وي خاطرنشان كرد: پايبندي به اصل سه جانبه گرايي 
و حضور در ساختار مديريتي سازمان تأمين اجتماعي 
در كنار همه اي��ن اقدامات بطور حت��م باعث ارتقا و 
تقويت همكاري تامين اجتماعي با شركاي اجتماعي 
بوده و در نهاي��ت رضايت خاطر جامع��ه كارگري و 
كارفرمايي را به همراه خواهد داشت .اينگونه تعاملات 
زمينه س��از ثبات اجتماعي و آرامش خاطر بيش��تر 

بيمه شدگان را به دنبال دارد .

 طلب قطعه سازان گلپايگان
از مگاموتور پرداخت شود

فرمان��دار  اصفه�ان| 
شهرستان گلپايگان گفت: 
قطعه س��ازان 40 ميليارد 
تومان از مگاموتور طلبكار 
هستند و اگر خدايي ناكرده 
اين موض��وع تبديل به يك 
مساله امنيتي شود چه كسي 
پاسخ مي دهد؟ به گزارش ايسنا، حسين يارمحمديان در 
جلسه اي كه با حضور تعدادي از صنعتگران و مسوولان 
شهرس��تان و وزير صمت برگزار شد، اظهار كرد: درباره 
مشكلات مختلف شهرستان 6 نامه به وزير صمت داده ايم 
و وي نيز روي هر 6 نامه دستور داده اند، از وزير مي خواهم 
دستوراتي كه داده اند  عملياتي شود. شهرستان گلپايگان 
با جمعيتي حدود 100 هزار نفر داراي 134 واحد صنعتي 
فعال، 14 معدن فعال و داراي اشتغال 6 هزار و 200 نفر در 
حوزه صنعت و 2 هزار و پانصد نفر در حوزه خودرو است. 
همچنين مجموع بيمه شدگان در شهرستان گلپايگان 

18 هزار و 500 نفر است.
وي ادامه داد: مجموعه هاي قطعه س��از فراواني در اين 
شهرس��تان فعاليت مي كنند و از صناي��ع فعال در اين 
شهرستان هستند. بيش از 60 درصد قطعات موتور كشور 

در شهرستان گلپايگان توليد مي شود.

 افزايش صادرات زعفران 
به 1.2 ميليارد دلار

خراسان رضوي| رييس 
كميس��يون كش��اورزي و 
آب اتاق بازرگاني خراس��ان 
رضوي گف��ت: ما مي توانيم 
ص��ادرات 300 ميلي��ون 
دلاري زعفران را طي برنامه 
5 ساله به 1.2 ميليارد دلار 
افزايش دهيم. به گزارش روابط عمومي اتاق خراس��ان 
رضوي، علي ش��ريعتي مقدم در ش��صتمين ش��وراي 
گفت وگوي دول��ت و بخش خصوصي اس��تان در اتاق 
بازرگاني مشهد، با طرح اين پرسش كه چرا امروزه سهم 
صادرات اس��تان كاهش پيدا كرده، اظهار كرد: در حال 

حاضر امكانات و نرخ صادراتي جوابگو صادرات نيست.
وي ادامه: اكنون ن��رخ صادراتي از 8 درصد به 18 درصد 
رسيده و س��هم 10 درصدي كه بايد در بخش صادرات 
لحاظ شود به كمتر از يك درصد كاهش پيدا كرده است.

وي با بيان اينكه صادرات مي تواند محور اصلي توس��عه 
باش��د، عنوان كرد: در خراس��ان رضوي ظرفيت هاي 
صادرات��ي زيادي وجود دارد كه باي��د به آنها توجه لازم 
صورت گيرد. شريعتي مقدم بيان كرد: ما در بخش آب 
با توجه به بحران هاي موجود باي��د به صورت جدي تر 

ورود پيدا كنيم.

پروژه آبرساني به ۴۰ روستاي 
لرستان در دهه فجر

لرس�تان| مديرعام��ل 
شركت آبفار لرستان گفت: 
به ميمنت چهلمين س��ال 
پي��روزي انق��لاب در ايام 
دهه فجر پروژه آبرس��اني 
به 40 روس��تا از اس��تان به 

بهره برداري خواهد رسيد.
به گزارش ايلنا، عليرضا كاكاوند در نشس��ت خبري با 
پايگاه هاي خبري و خبرگزاري هاي اس��تان گفت: سه 
هزار 400 روستا در سطح اس��تان لرستان داريم كه 2 
هزار و 886 روستا جهت تامين آب شرب تحويل شركت 
آب و فاضلاب روستايي داده ش��ده اند. وي افزود: از اين 
تعداد هزار و 551 روستا داراي جمعيتي بالاي 20 خانوار 
هستند و مابقي زير 20 خانوار جمعيت دارند. مديرعامل 
شركت آبفار لرس��تان تصريح كرد: در حال حاضر 97 
درصد جمعيت روستايي استان مشمول بهره مندي از 
آب شرب است و شاخص بهره مندي از آب سالم بهداشتي 

در بخش روستايي استان نيز 81 درصد است.
مديرعامل شركت آبفار لرستان ادامه داد: با بهره برداري 
از اين پروژه ها، جمعيت 15 هزار و 500 نفري آب رساني 
مي شوند؛ براي اجراي اين طرح ها نيز 152 ميليارد ريال 

اعتبار هزينه شده است.

صنعتگران امسال افزايش 
درآمد نداشتند

اصفهان|مرتضي حسيني 
رييس خانه صنعت، معدن و 
تجارت گفت: در سال جاري 
درآمد صنعتگران هيچ گونه 
افزايشي نداش��ته و بر اين 
اساس نيازمند چاره انديشي 
هستيم. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، مرتضي حسيني در نشستي صميمانه با وزير 
صنعت، معدن و تجارت و جمعي از صنعتگران گلپايگان 
اظهار داشت: با توجه به كاهش ارزش پولي ايران در سال 
جاري درآمد صنعتگران هيچ گونه افزايش��ي نداشته 
است و بر اين اس��اس نيازمند چاره انديشي اساسي در 

اين ارتباط هستيم.
وي افزود: تقاضاي ما از دولت اين است كه تا يك يا دو سال 
آينده ماليات صنعتگران را حذف كند تا اين دوران ركود 

مالي را پشت سر بگذارند.
رييس خانه صنعت و معدن و تجارت با اشاره به اينكه بطور 
معمول يك سوم درآمد صنعتگر در هرسال يا چند سال 
متوالي بايد براي به روز كردن تجهيزات استفاده شود، ابراز 
داشت: بدين ترتيب افزايش درآمد سالانه صنعتگر امري 
ضروري است تا از روند تغيير و رشد عقب نماند و ادامه راه 

براي وي به صرفه باشد.

113 هزار ميليارد تومان از 
بودجه  صرف معيشت  مي شود
قزوين| رييس كميسيون 
اصل 90 مجلس دهم گفت: 
براساس لايحه بودجه سال 
آين��ده، 113 هزار ميليارد 
توم��ان از مجم��وع 407 
هزار ميليارد تومان منابع 
پيش بين��ي ش��ده، صرف 
معيشت و امور رفاهي مردم مي شود. داوود محمدي 
ديروز در گفت وگو با ايرنا با بيان اينكه صرف اين مقدار 
از بودجه به امور معيشتي در شرايط فعلي را بايد از نقاط 
قوت بودجه تهيه ش��ده از جانب دولت دانست، افزود: 
همچنين پيش بيني شده تا 44 هزار ميليارد تومان از 
منابع بودجه 98 نيز در حوزه آموزش و پرورش مصرف 
شود و بودجه حوزه بهداش��ت و درمان و تقويت بنيه 
دفاعي كشور نيز به ترتيب 64 و 77 هزار ميليارد تومان 
در نظر گرفته شده اس��ت.  او با بيان اينكه نمايندگان 
نس��بت به افزايش 20 درصدي حقوق و دستمزد در 
لايحه بودجه 98 با توجه به تورم لجام گسيخته ماه هاي 
اخير انتقاداتي داشتند، اظهار داشت: دولت در پاسخ به 
اين موضوع اعلام كرده كه 14 ميليارد دلار را با نرخ چهار 
هزار و 200 تومان براي تامين 25 قلم كالاي اساسي 

مورد نياز مردم   در نظر گرفته است.
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 قاسمي معاون مالي
و تداركاتي همراه اول شد

با صدور حكمي از س��وي مديرعامل، س��يدمهدي 
قاسمي به عنوان معاون مالي و تداركاتي همراه اول 
منصوب شد. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات س��يار اي��ران، با صدور حكمي از س��وي 
مديرعامل، دكتر سيدمهدي قاسمي زاويه سادات 
به عنوان معاون جديد مال��ي و تداركاتي همراه اول 
منصوب و س��يدعباس نوربخش در راستاي اجراي 
قانون منع به كارگيري بازنشس��تگان در همراه اول 
از اين س��مت خداحافظي كرد. قاسمي كه دكتراي 
مديريت با گرايش مالي از دانش��گاه بوردو فرانسه و 
سه مدرك فوق ليس��انس »فاينانس از كالج كارلو 
آلبرتوي تورين ايتاليا«، »مديريت و س��ازماندهي 
از دانشگاه گرونوبل فرانس��ه«، و »MBA با گرايش 
مديريت استراتژيك تكنولوژي «از دانشگاه صنعتي 
شريف دارد، ليسانس »مهندس��ي صنايع« خود را 
نيز از دانشگاه صنعتي ش��ريف اخذ كرده است. وي 
س��وابقي همچون »مديرعامل و عضو هيات مديره 
سازمان بازنشستگي ش��هرداري تهران«، »معاون 
مالي و اقتصادي سازمان گسترش و نوسازي صنايع 
ايران«، معاون اعتبارات بانك سامان، عضو هيات مديره 
و مدير مالي ش��ركت مهندسي و ساختمان صنايع 
نفت، »مديرعامل و عضو هيات مديره شركت تجارت 
بين المللي سمند )سيتكو( «، »مدير بازاريابي ايران 
خودرو« و »مدير فناوري هاي نوين« ايران خودرو را 

در كارنامه خود دارد.

 كشف اسكلت انسان
با قدمتي ۳ هزار ساله

رش�ت| در كاوش هاي محوطه باس��تاني شهران 
رستم آباد چند گور همراه با چند شي قيمتي كشف 
شده است. معاون ميراث فرهنگي اداره كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان گفت: 
اين مجموعه گور با توجه به آثار يافت ش��ده مربوط 
به عصر آهن و حدود سه هزار سال قدمت دارند. ولي 
جهاني افزود: محدوده اي كه گور ها در آن كشف شده 
در بزرگراه رش��ت � تهران در حاش��يه شرقي دشت 
رس��تم آباد است كه به علت اجراي طرح عمراني در 
خطر تخريب بود و تيمي از باستان شناسان كاوش 
اضطراري اين محوطه را آغاز كردند. وي با بيان اينكه 
در اين كاوش ها آثار چند گور كشف شد كه كامل ترين 
آنها اسكلت انساني است كه با ابزار جنگي و ظروف 
حاوي مواد خوراكي دفن ش��د، گفت: اين اس��كلت 
مربوط به مردي حدود 40 ساله با قدي بين 160 تا 

167 سانتي متر است.

 ارتفاع برف در گلستان
به 6۰ سانتي متر رسيد

گرگان| در پي بارش هاي اخير در استان گلستان، 
ارتفاع بارش برف در اين استان به حدود 60 سانتي متر 
رسيد. فعاليت سامانه ناپايدار در گلستان، بارش هاي 
ش��ديدي را در پي داشته اس��ت. اين سامانه سرد و 
بارشي، كاهش محس��وس دماي هواي استان را نيز 
موجب شده است. در ارتفاعات توسكستان گرگان 
دماي هوا در سردترين حالت به 7- درجه سانتيگراد 
كاهش يافت. بارش ها در ارتفاعات و كوهپايه به شكل 
برف و كولاك، همراه با مه غليظ بوده بطوري كه در 
توسكستان گرگان ارتفاع برف به بيش از 60 سانتي متر 
رسيده است. به سبب كولاك، مه غليظ و كاهش قابل 
ملاحظه ديد، يخبندان و لغزندگي جاده ها، اختلال در 
تردد جاده اي به ويژه در جاده هاي كوهستاني و مناطق 

سردسير استان محتمل است.

كاميون هاي حامل چوب 
فاقد مجوز، توقيف مي شوند

خرم آباد| مديركل منابع طبيع��ي و آبخيزداري 
لرس��تان گفت: كاميون هاي حامل چوب كه فاقد 
مجوز تردد از منابع طبيعي باشند توقيف مي شوند. 
شيرزاد نجفي، اظهار كرد: با قاچاقچيان چوب به شدت 
برخورد خواهد ش��د، چرا كه هر كاميوني كه حامل 
چوب باشد بايد براي تردد، از منابع طبيعي مجوزهاي 
لازم را اخذ كنند. وي ادامه داد: در صورت عدم تمديد   
زمان قانوني حمل چوب توسط دستگاه صادركننده، 
بار كاميون توقيف شده و راننده آن نيز به دليل حمل 
محموله فاقد مجوز با تشكيل پرونده به مقامات قضايي 

معرفي مي شوند. 

تعطيلي آزمايشگاه متخلف
شيراز|آزمايشگاه يك درمانگاه عمومي شهر شيراز 
به دليل نداشتن مجوزهاي قانوني، از سوي بازرسان 
كميس��يون ماده 11 تعزيرات حكومتي دانش��گاه 
علوم پزشكي ش��يراز، تعطيل ش��د. نماينده وزير 
بهداشت در كميسيون ماده 11 تعزيرات حكومتي 
دانش��گاه، با اع��لام اين خبر گف��ت: در پي دريافت 
گزارش هايي مبني بر فعاليت غيرمجاز آزمايشگاه 
يكي از درمانگا ه هاي عمومي ش��هر شيراز، موضوع 
به بازرسان ويژه كميسيون محول شد و پس از تاييد 
تخلف، بازرس��ان ويژه كميسيون ماده 11 تعزيرات 
حكومتي و اداره نظارت دانشگاه به اين مكان مراجعه 
و ضمن بازرسي محل، اين آزمايشگاه متخلف تعطيل و 
پرونده براي مراحل قانوني به مراجع قضايي ارسال شد.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

واكنش نظام پزشكي به ۲ مصوبه مالياتي پزشكان
پزشكان دوست ندارند ماليات بدهند. اين خلاصه خواسته 
نظام پزش��كي از كميسيون تلفيق مجلس است. اين در 
حالي است كه نمايندگان مجلس و اعضاي كميسيون 
تلفيق، يكي از راه هاي عبور از ش��رايط فعلي را افزايش 

ماليات پردرآمدها مي دانند. 
اما نايب رييس اول شوراي عالي نظام پزشكي با اشاره به 
دو مصوبه اخير كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي 
درباره الزام پزش��كان به نصب پايانه هاي فروش��گاهي و 
كسر ۱۰ درصد از حق الزحمه آنها از سوي مراكز درماني 
به عنوان ماليات، گفت: معتقديم كه جامعه پزشكي قطعا 
بايد ماليات پرداخت كند، اما بايد شرايط پرداخت ماليات 
عادلانه باشد. عزت الله گل علي زاده با اشاره به دو مصوبه 
كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي درباره ماليات 
پزشكان، گفت: متاسفانه نگاهي كه در حال حاضر به ويژه 
در بين برخي مسوولان و نمايندگان مجلس، وجود دارد 
به نوعي جو ضد پزشك را ايجاد كرده است؛ در حالي كه 
اين تصوير از پزشكان درست نيست. بايد پرسيد كه در 
اين مملكت چند نفر از پزش��كان فرار مالياتي دارند؟ در 
ساير مشاغل فرار مالياتي چقدر است؟. بنابراين تصوير 
برخي ها از جامعه پزش��كي تصويري غلط بوده و به تبع 
آن برخوردشان هم اشتباه است. نايب رييس اول شوراي 

عالي نظام پزشكي درباره مصوبه كميسيون تلفيق مجلس 
شوراي اسلامي مبني بر الزام پزشكان به نصب سامانه هاي 
فروشگاهي در سال آينده،  گفت: اولا هر چه كه بتواند ارايه 
خدمت به مردم را در هر حوزه اي تسهيل كند، مناسب 
است و بايد نگاه مان به سمت مردم باشد؛ حال مي خواهد 
اين تسهيلات در زمينه نصب سامانه فروشگاهي باشد يا 
در حوزه صدور مجوز. شما دقت كنيد كه اگر كسي مجوز 
بخواهد، چه بلايي در سيستم بروكراسي اداري بر سرش 
مي آيد. باي��د توجه كرد كه تبصره دو م��اده ۱۶۹ قانون 
مالياتي مستقيم درباره اين موضوع اشاره كرده است كه 
سازمان امور مالياتي موظف است كه به تدريج و بر اساس 
اولويت اشخاص مشمول حكم اين تبصره را تعيين و اعلام 
كند. گل علي زاده تاكيد كرد: بايد توجه كرد كه پزشك 
معامله انجام نمي دهد و رابطه خريد و فروش��ي با بيمار 
ندارد، بلكه به بيمار خدمت ارايه مي دهد. بنابراين اگر قرار 
است اولويتي هم باشد، اين اولويت بايد در ساير مشاغل 
انجام و زيرس��اخت هاي آن فراهم شود و بعد سراغ گروه 
پزشكي بيايند. البته ما تابع قانون نظام صنفي نيستيم، 

بلكه نظام پزشكي قانون مستقلي دارد.
او همچنين درباره مصوبه ديگر كميسيون تلفيق مبني 
بر كسر ۱۰ درصد از حق الزحمه پزشكان از سوي مراكز 

درماني و واريز مس��تقيم آن به حس��اب س��ازمان امور 
مالياتي، گفت: بايد پرس��يد اين ۱۰ درصد از كجا آمده 
اس��ت؟ احتمالا از تبص��ره يك ماده ۸۶ قان��ون ماليات 
مستقيم چنين برداشتي شده است. در اين قانون اعلام 
شده اگر مركز درماني با پزشكي طرف قرارداد است، به 
غير از حقوق پزش��ك، مي تواند مس��تقيما ۱۰ درصد از 
دريافتي اش كم و به حس��اب سازمان امور مالياتي واريز 
كند، اما بايد پرسيد در اينجا تكليف كساني كه مشمول 
معافيت مالياتي هستند چه مي شود؟به هر حال ممكن 
است پزشكي رابطه قراردادي با هيچ مركزي نداشته باشد 
و به صورت موردي هفته اي يك روز در يك بيمارستان 
يا مركز درماني كار كند و مشمول معافيت مالياتي باشد، 
حال بيمارستان از كجا بايد بفهمد كه اين مشمول معافيت 

مالياتي هست يا خير؟
گل علي زاده همچنين اظهار كرد: بنابراين بايد يك قانون 
مالياتي مشخص وضع شود و بر اساس آن ماليات را كسر 
كنند. قبلا سيس��تم ماليات پلكاني را هم داشتيم و اگر 
اين كس��ر ۱۰ درصدي هم اعمال شود، به نوعي ماليات 
مضاعف براي پزشكان اطلاق خواهد شد. البته ما معتقديم 
كه جامعه پزشكي قطعا بايد ماليات پرداخت كند، اما بايد 

شرايط پرداخت ماليات عادلانه باشد.
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خبري درباره مرگ خاوري 
نداريم

جانشين فرمانده ناجا درباره خبر مرگ خاوري 
گفت:  در مورد مرگ اين فرد خبري نداريم. ايوب 
س��ليماني در مورد انتشار خبري پيرامون مرگ 
محمودرضا خاوري، مدير عامل اسبق بانك ملي 
و از متهمان اصلي اخت��لاس 3۰۰۰ ميلياردي، 
گفت: ما هنوز خبر دقيقي از اين موضوع نداريم. 

وي با بيان اينكه اينترپل ايران روي مساله خاوري 
فعال است، گفت: البته نه فقط در مورد خاوري 
بلكه روي افرادي مثل خاوري حساس بوده و براي 
بازگرداندنشان به كشور فعال است. سليماني در 
مورد اينكه آيا مرگ وي درس��ت بوده يا خير نيز 

گفت: در مورد مرگ اين فرد خبري نداريم. 

وضعيت معلولان در سال ۹۸ 
بهتر مي شود

معاون امور توان بخشي سازمان بهزيستي كشور 
با ابراز اميدواري از توجه دولت براي اجراي قانون 
حمايت از حقوق معلولان در س��ال آينده گفت: 
درنظر گرفتن بودجه ۱۱۰۰ ميلياردي براي اجراي 
اين قانون در كنار هزينه تامين مسكن، اشتغال و 
اعتبار ۷ هزار ميلياردي فقرزدايي، زندگي معلولان 

را بهبود خواهد بخشيد.
حس��ين نحوي ن��ژاد ب��ا اش��اره ب��ه تخصي��ص 
۱۱۰۰ميليارد بودجه براي اجراي »قانون حمايت 
از حقوق معلولان« در س��ال آينده گفت: اين رقم 
پيش��نهادي دولت براي اج��راي قانون مذكور در 
كميس��يون تلفيق مجلس نيز بررسي مي شود و 
ممكن است در صورت پيشنهاد نمايندگان مجلس 
افزايش ياب��د. او در ادامه اظهار كرد: در تبصره ۱۸ 
قانون نيز برنامه هايي براي اشتغال معلولان وجود 
دارد، همچنين براي تامين مسكن آنها نيز اعتباراتي 
در نظر گرفته ش��ده است. مجموعه اين اعتبارات 
در كنار پيش بيني ۷ هزار ميليارد اعتبار براي فقر 
زدايي در كشور در سال آينده نشان دهنده گام هاي 

خوبي براي بهبود وضع معلولان در كشور است.
معاون امور توان بخشي سازمان بهزيستي كشور 
با ابراز اميدواري از تلاش دولت براي اجراي قانون 
حمايت از حقوق معلولان در كشور به ايسنا گفت: 
توجه دولت به اين قانون با وجود شرايط اقتصادي 
كش��ور نش��ان مي دهد كه دولت هم نمي خواهد 
اين قانون روي زمين بماند. نحوي نژاد درباره آغاز 
مناسب سازي دس��تگاه هاي مختلف براي عبور 
و م��رور معلولان نيز گفت: بحث مناسب س��ازي 
معابر ب��راي عبور معل��ولان در »قان��ون« الزامي 
است و به عبارت ديگر يك توصيه نيست بنابراين 
دستگاه هاي دولتي و خصوصي موظف هستند تا 
اين اقدام را انجام دهند، چراكه در صورت تخطي از 
قانون براي آنها مجازات در نظر گرفته شده است. 
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۲ميليون  هم پوشاني بيمه اي حذف شد
مديرعامل سازمان بيمه سلامت با بيان اينكه ۲ ميليون 
 هم پوشاني بيمه اي حذف شده اس��ت، گفت: تاكنون 
حدود ٢ هزار ميليارد تومان با مديريت منابع، صرفه جويي 
انجام شده است. طاهر موهبتي درباره رويكرد سازمان 
بيمه س��لامت در راس��تاي مديريت منابع اظهار كرد: 
اصلي ترين اولويت اين س��ازمان در س��ال ٩٧ موضوع 
مديريت منابع بوده و استقرار س��ازمان الكترونيكي و 
حذف تدريجي دفترچه هاي كاغذي و رفع هم پوشاني 
بيمه اي نشان دهنده اين رويكرد مهم در سازمان بيمه 

سلامت است.
او افزود: نظام سلامت چاره اي جز مديريت منابع ندارد 
و اين رويكرد در س��ازمان بيمه س��لامت وجود دارد و 
اقدامات اين سازمان بيمه گر نشان دهنده اين موضوع 
اس��ت. وي ادامه داد: استقرار س��ازمان الكترونيكي و 
رس��يدگي الكترونيكي به اسناد، رفع هم پوشاني هاي 
بيمه اي و هدفمند كردن يارانه بيمه اقش��ار كم درآمد 
نش��ان از مديريت مناب��ع دارد اما باي��د توجه كرد كه 
تنها با مديريت منابع نمي توان كسري هاي بودجه اي 
س��ازمان بيمه سلامت را جبران كرد. موهبتي با اشاره 
به اهميت الكترونيكي شدن خدمات و حركت سازمان 
بيمه سلامت به اين سمت اظهار كرد: استقرار سازمان 
الكترونيكي در بخش الكترونيكي شدن دفترچه هاي 
كاغذي بيمه سلامت در استان كرمان به صورت پايلوت 
اجرا ش��ده و تا پايان امس��ال حداقل در يك شهر از هر 
اس��تان اجرا مي شود همچنين رسيدگي الكترونيكي 
به اس��ناد نيز به صورت پايلوت در استان اصفهان آغاز 
شده و در حال انجام است. او درباره رفع هم پوشاني هاي 
بيمه اي نيز بيان كرد: با توج��ه به وجود ارتباط برخط 

ميان سازمان هاي بيمه گر، علاوه بر رفع هم پوشاني هاي 
موجود، به دنبال جلوگيري از ايجاد  هم پوشاني جديد 
هس��تيم البته ۴ ميليون و ۸۰۰ هزار مورد هم پوشاني 
با س��ازمان تامين اجتماعي وجود داش��ت كه تاكنون 
۲ ميليون  هم پوش��اني بيمه اي حذف ش��ده و بخش 
باقي مانده اين هم پوش��اني ها بيش��تر مربوط به بيمه 
روستاييان است؛ مهم تر از رفع هم پوشاني،  جلوگيري از 
ايجاد هم پوشاني بيمه اي جديد است، از طرفي كنترل 
هم پوشاني هاي بيمه اي در زمان دريافت خدمت نيز در 
حال انجام است.  مديرعامل سازمان بيمه سلامت بيان 
كرد: اطلاعات بيمه شدگان به س��ازمان بيمه درماني 

نيروهاي مسلح نيز داده شد و تاكنون ٨٦ هزار نفر  رفع 
هم پوشاني بيمه اي نيز با اين سازمان انجام شده است؛ 
درباره كميته امداد امام خميني)ره( نيز تصميم گرفته 
شد كه هر جا در قسمت  شهري هم پوشاني وجود داشته 
باشد، بيمه سلامت حذف شده و در روستاها، دفترچه 

كميته امداد حذف شود. 
او اظهار كرد: در حال حاضر همه سازمان هاي بيمه گر 
به وجود سيستم الكترونيك اعتقاد دارند و در اين مسير 
حركت مي كنند.  موهبتي گفت: مجموعه اين خدمات 
منجر به مديريت منابع مي شود و تاكنون حدود ٢ هزار 

ميليارد تومان صرفه جويي انجام شده است.

به مناسبت روز ملي هواي پاك

آسمان آبي؛ روياي كلانشهرها
ریحانه جاویدي|

آلودگي هوا يكي از پنج بحران اصلي در دنياست و ايران 
هم از اين قاعده مس��تثني نيست. حدود 35 ميليون 
ايران��ي در مع��رض آلودگي هوا قرار دارند. بر اس��اس 
آمارهاي موجود، در ايران س��الانه بين 3۰ تا ۴5 هزار 
نفر بر اثر آلودگي هوا، جانش��ان را از دست مي دهند. 
با اين حال اگرچه س��ال ها از قانون نحوه جلوگيري از 
آلودگي هوا، مصوب س��ال ۱3۷۴ مي گذرد و بيست و 
پنجم تير ۹۶ هم قانون هواي پاك در مجلس شوراي 
اسلامي تصويب و پس از تأييد توسط شوراي نگهبان، 
جهت اجرا ابلاغ شد، اما هنوز هم هيچ قانوني نتوانسته 

با آلودگي هوا مقابله كند. 
كارشناسان معتقدند مجموعه اي از چند عامل آلودگي 
هوا را به وضع فعلي كشانده و اگر اعضاي كارگروه ملي 
كاهش آلودگي هوا به معناي واقع��ي قصد دارند اين 
معضل را حل كنند، بايد پيش از آنكه انگشت اتهام را به 
سمت سازمان هاي مختلف نشانه گيرند، به وظايف خود 
عمل كنند اما اين اظهارنظر در حالي است كه مسوولان 
عقيده ديگري دارند. آنطور كه معاون محيط زيس��ت 
انساني س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت مي گويد، 
امسال نسبت به سال  قبل پيشرفت هايي در حل معضل 
آلودگي هوا به دست آمده كه البته هنوز به مرحله باز 
شدن گره كار نرسيده و تلاش ها بر اين است، وضعيت 

از آني كه هست بدتر نشود.

  همه متهمان آلودگي هوا
 آلودگي هوا را بزرگ ترين قاتل نس��ل بشر مي دانند، 
قاتلي كه از طريق بيماري هاي قلبي، س��كته مغزي و 
سرطان ريه سالانه جان ۴.5 ميليون نفر را مي گيرد. اما 

چه عواملي كار را به اينجا كشانده است؟  
علي احمدي، كارش��ناس محيط زيس��ت درباره اين 
موضوع به »تعادل« گفت: »در وهله نخس��ت پايين 
بودن كيفيت سوخت را مي توان به عنوان عامل اصلي 
نام برد. اگرچه طي دو س��ال گذشته، كيفيت سوخت 
به صورت مداوم رش��د داشته و سوخت توزيعي داراي 
استاندارد يورو ۴ بوده اما هنوز هم بنزين و گازوئيل با 
كيفيتي در كش��ور توليد نمي شود و بار آلودگي هنوز 
كاهش نيافته است. در رده دوم خودروهاي فرسوده اي 
قرار دارد كه در ناوگان عمومي و خصوصي از آنها استفاده 
مي شود. هم اكنون حدود 3۰۰ هزار دستگاه خودروي 
كاربرات��وري در تهران در حال ترددند كه آلودگي آنها 
در حالت خوشبينانه ۲۰ برابر يك خودرو با استاندارد 

پايين يورو ۲ است. 

براس��اس آمارها حدود ۱۲۰۰ميني ب��وس و حدود 
۱۷هزار تاكس��ي فرس��وده نيز دود به ري��ه تهراني ها 
مي كنند. پس مي توان توس��عه نيافت��ن حمل و نقل 

عمومي را متهم ديگر اين پرونده در نظر گرفت.«
او اف��زود: »در جايگاه س��وم بايد به فن��اوري قديمي 
خودروسازان ايراني اشاره كرد. در حال حاضر خودرو به 
عنوان مهم ترين عامل آلاينده هوا در كلانشهرهاي ايران 
مطرح است؛ درحالي كه سال هاست كشورهاي توسعه 
يافته دنيا براي حذف آلايندگي خودروها، قوانيني وضع 
كرده اند كه پيشرفت فناوري در ساخت اجزاي اصلي 
پلتفرم را به دنبال داش��ته است. پيشرفتي كه امروزه 
نه فقط محدوديتي براي فروش ش��ركت هاي بزرگ 
خودروسازي در اين كش��ورها به وجود نياورده، بلكه 
آلودگي هاي ناشي از كاربرد خودرو در اين كشورها را 
نيز تا حد صفر كاهش داده است. در ايران با آنكه سازمان 
حفاظت محيط زيست بر موضوع تنظيم و اجراي قوانين 
زيست محيطي پافشاري مي كند، اما وزارتخانه هاي 
متبوع به دليل آماده نبودن شركت هاي خودروساز و نيز 
ناتواني در فراهم آوري سوخت پاك، به دنبال مجالي در 

به تاخير انداختن اجراي اين قوانين هستند.«
احمدي چهارمين عامل در آلودگي هواي كلانشهرهاي 
اي��ران را وجود صناي��ع و معادن دانس��ته و بيان كرد: 
»فعاليت هاي صنعتي، معدني، توليدي و تجاري بالقوه 
موجب آلودگي هوا مي شوند كه سهم اين منابع ثابت 
در آلودگي هواي تهران ۲۰ درصد است . تنها در تهران 
نزديك به ۴۰۰ واحد معدني وجود دارد كه بيشتر آنها 
در حوزه مصالح س��اختماني مانند شن، ماسه، گچ و... 
هستند و گرد و خاك ناشي از استخراج در زمان كوتاهي 
در همان منطقه به زمين مي نشيند و بر اساس تعاريف 
زيس��ت محيطي، عامل اصلي آلودگ��ي هواي تهران 
ذرات ۲.5 ميكروني است در حالي كه با گذشت حدود 
۲3 س��ال از تصويب بند ۲۰ ماده 55 قانون شهرداري 
كه براساس آن بايد صنايع آلاينده از محدوده شهري 
تهران خارج شوند، تنها ۲۰ درصد از صنايع آلاينده و 
صنوف مزاحم به خارج از پايتخت منتقل ش��ده اند. از 
طرف ديگر علاوه بر تهران شاهد آن هستيم كه در ساير 
كلانشهرهاي آلوده ايران هم استقرار صنايع بالاست 
براي مثال مي توان به اراك و شهرهاي استان خوزستان 

اشاره كرد كه در در رده آلوده ترين شهرها هستند.«
 اين كارشناس محيط زيست گفت: »اگر بخواهيم با نگاه 
همه جانبه به عوامل آلاينده هوا در كلانشهرهاي ايران 
نگاه كنيم بايد سهمي هم براي دادن مجوز هاي ساخت 
وساز در نظر گرفت كه عملا ريه و شريان هاي تنفسي 

شهرها را از بين برده اندكه در اين زمينه باز هم مي شود 
مثالي از پايتخت زد چرا كه حدود ۹۰ درصد از ۴۰۰۰ 
هكتار باغات تهران در سال هاي اخير به نفع ساخت و 

ساز نابود شده است.«

  بحران حل نشد فقط بدتر نشد
در حال حاض��ر در ايران مهم ترين نه��اد متولي بهبود 
كيفيت هوا، كارگروه ملي كاهش آلودگي هوا است كه 
با حض��ور نمايندگان وزارتخانه هاي مختلف كش��ور از 
جمله صنعت، نفت، كشور، راه و شهرسازي و همچنين با 
حضور جدي پليس و شهرداري تهران به رياست معاون 

سازمان حفاظت محيط زيست برگزار مي شود. مرجع 
فعاليت هاي اين كارگروه هم قانون هواي پاك بوده كه 
در سال گذشته به تصويب هيات دولت و مجلس رسيد و 
بعد از تاييد شوراي نگهبان براي اجرا، ابلاغ شد. مسعود 
تجريشي، معاون محيط زيست انساني سازمان حفاظت 
محيط زيست كشور كه معمولا رياست اين كارگروه را بر 
عهده دارد، معتقد اس��ت كه امسال نسبت به سال هاي 
گذشته وضعيت مقابله با آلودگي هوا بهتر بود. او درباره 
اين موضوع بيان كرد: پيشرفت امسال نسبت به سال قبل 
اين اس��ت كه توانستيم اقداماتي را كه بدون نياز به پول 
امكان اجرا داشتند؛ پيگيري كنيم. از طرف ديگر توانستيم 

به موض��وع آلودگي هوا و راهكاره��اي حل اين بحران، 
واقع بينانه نگاه مي كنيم و س��ازمان محيط زيس��ت در 
شرايط حاضر پذيرفته كه كشور وضع مالي مناسبي ندارد. 
او افزود: برخلاف گذشته به اين جمله اكتفا نمي كنيم كه 
اعتبارات كافي به دستگاه ها تزريق نشده و براي همين 
هم مصوبات اجرا نشده است، بلكه همه اهتمام ما بر اين 
است كه با وضع موجود و بدون نياز به اعتبارات، فكري به 
حال وضع آلودگي هوا بكنيم اما بايد دقت داشته باشيم 
كه در هر سال حدود ۲۰۰ هزار خودرو به شهرهاي بزرگ 
مثل تهران، اضافه مي شود و مسلما تردد بيشتر به معناي 
عميق تر شدن بحران آلودگي هوا است، اقدامات ما هم 
بيش از آنكه نقش كاهشي داشته باشد؛ حالت بازدارندگي 
دارد و حداكثر كاري كه در اين فضا مي توان انجام داد؛ اين 
است كه اجازه ندهيم كه وضع هوا بدتر شود. اين واقعيت را 
بايد به مردم بگوييم كه تاكنون هنوز به سمت حل مساله 
حركت نكرده ايم و بيشتر روي تثبيت وضع موجود تمركز 
داريم و هدف ما در ش��رايط كنوني اين است كه از بدتر 

شدن هواي كلانشهرها جلوگيري كنيم.

   اگرچه طي دو س�ال گذشته، كیفیت سوخت به صورت مداوم رشد داشته و سوخت توزیعي 
داراي استاندارد یورو 4 بوده اما هنوز هم بنزین و گازوئیل با كیفیتي در كشور تولید نمي شود و 
بار آلودگي هنوز كاهش نیافته است. در رده دوم خودروهاي فرسوده اي قرار دارد كه در ناوگان 

عمومي و خصوصي از آنها استفاده مي شود.

برش
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دغدغه ناتمام ايمني برج هاي پايتخت

بازار داغ بار دزدي در پايانه هاي بار

گروه راه و شهرسازي|
س��اعت 7 و ۵۹ دقيقه صبح روز پنجشنبه ۳۰ دي دو 
سال پيش ساختمان ۵4 ساله پلاسكو با ۱7 طبقه واقع 
در چهارراه استانبول كه اولين ساختمان مرتفع و مدرن 
ايران محسوب مي شد بر اثر آتش سوزي فرو ريخت.در 
اين حادثه كه فردا دومين س��الگرد آن است ۱6 نفر از 
آتش نشانان براي نجات شهروندان جان خود را از دست 
دادند و شهيد ش��دند.عمليات آواربرداري ساختمان 
فرو ريخته پلاسكو ۹ روز به طول كشيد و در اين مدت 
تمامي پرسنل آتش نشاني در سه شيفت كاري در حال 

عمليات بودند.
به گزارش ف��ارس، پيروز حناچي در مراس��م دومين 
سالگرد شهداي آتش نشان كه در قطعه ۵ بهشت زهرا 
برگزار ش��د، در جمع خبرنگاران با گراميداش��ت ياد 
و خاطره اين ش��هدا، اظهار كرد: سازمان آتش نشاني 
با حادثه پلاس��كو به نقاط ضعف خود پي برد و درس 
بزرگي به مديريت ش��هري براي ايمني شهر داده شد 
و در حال حاضر اين س��ازمان داراي تجهيزاتي به روز 

و تخصصي است.
وي ادامه داد: هم اكنون تهران ۹۰۰ ساختمان بلندمرتبه 
دارد كه بايد مورد بررسي از نظر ايمني قرار بگيرد كه 

استانداردهاي لازم را رعايت كرده اند يا خير.
او همچنين گفت: بعد از حادثه آتش سوزي و ريزش 
پلاس��كو توجه اذهان عمومي و مسوولان به مسائل 
ايمني ساختمان ها افزايش يافته كه اين يك فرصت 
است و بايد از اين ش��رايط براي بهبود نكات ايمني و 
تامين امنيت ش��هروندان بهترين استفاده را داشته 
باشيم. حناچي با بيان اينكه حساسيت فعلي در مورد 
ايمني س��اختمان ها نبايد پس از مدتي به فراموشي 
سپرده ش��ود، تاكيد كرد: در سازمان برنامه و بودجه 
مجموعه اي كه با نام پدافند غيرعامل و ايمني و كاهش 
خطر وجود دارد، مي تواند در اصلاح اين فرآيند كمك  
زيادي انجام دهد. همچنين مشاوران سازمان برنامه 
و بودجه كه اهل فن هس��تند، در مقول��ه مربوط به 
ايمني سازه ها مي توانند مشكلات را به بهترين نحو 

كاهش دهند. 
به گزارش»تعادل« پلاسكو فرو ريخت تا ياد مسوولان 
بيفتد، هزاران ساختمان ديگر شبيه پلاسكو در تهران 
وجود دارد كه هر آن ممكن است دچار حادثه شوند. بدتر 
از آن زلزله احتمالي تهران است كه به گفته كارشناسان 
در صورت وقوع فاجعه اي رقم خواهد خورد.بعد از حادثه 
پلاسكو بود كه اظهارنظر ها در خصوص ساختمان هاي 
بلندمرتبه تهران شروع شد. محمدمهدي تندگويان، 
نايب رييس وقت كميس��يون شهرس��ازي و معماري 

شوراي شهر همان موقع عنوان كرد كه حدود 4۰درصد 
از برج ها اصلا سيستم اطفاي حريق داخلي ندارند و در 

صورت بروز آتش سوزي نمي توانيم آنها را اطفا كنيم.

 نامه نگاري به متوليان ساختمان هاي ناايمن
زهرا صدر اعظم نوري رييس كميسيون سلامت محيط 
زيس��ت و خدمات شهري شوراي شهر نيز به تازگي از 
همكاري با قوه قضاييه در اين خصوص خبر داد و عنوان 
كرد: تا به امروز حدود 7هزار و ۳۰۰ ساختمان توسط 
آتش نش��اني از لحاظ ايمني احصا شده كه بخشي از 
اين س��اختمان ها مراكز درماني و بهداشتي و بخشي 
ديگر مراكز آموزشي، ورزش��ي و فرهنگي است.براي 
ايمن سازي اين ساختمان ها به متوليان آنها نامه زده 
و به نوعي تذكر داده ش��ده كه نسبت به رفع ناايمني و 
خطرات و فرسودگي اقدام كنند. اگر دستورالعمل ها 
اجرا و اقدامات ايمني انجام شود، شورا با آنها همكاري 
مي كند در غير اين صورت بع��د از يك يا دو تذكر اين 

موارد از طريق مراجع قضايي پيگيري مي شود.
در اين بين برخي پاساژهاي شبيه پلاسكو هم اخطار 
 گرفتند و برخي ب��راي مدتي پلمب ش��دند از جمله

۱۰ پاساژ ناايمن در منطقه ۱۱ و ۱2 اخطار گرفتند و 
۳ پاساژ به دليل بي توجهي به اخطارها پلمپ شدند .

هر چند جلال ملكي سخنگوي سازمان آتش نشاني 
از پاسخ به سوال خبرنگار تعادل در خصوص جزييات 
ايمن سازي ساختمان هاي پايتخت خودداري كرد اما 
در تابستان سال جاري از راه اندازي طرح ۹۹۹ خبر داده 
و درباره آن گفته بود: »در راستاي طرح ۹۹۹ آموزش 
موارد ايمني به ساكنان برج هاي مسكوني تهران انجام 
مي ش��ود. به گفته او اين آموزش ه��ا تنها مختص به 
برج هاي مسكوني نيست بلكه برج هاي تجاري اداري 
و ... را هم مد نظر قرار خواهيم داد اما در فاز اول برج هاي 

مسكوني را مورد بازديد قرار مي دهيم.«
تحقيقات انجام شده از بررسي وضعيت ساختمان هاي 
بلندمرتبه شهر تهران حاكي از آن است كه هم اكنون 
۹78س��اختمان بلند با ارتفاع بي��ش از ۱2طبقه در 
پايتخت وجود دارن��د. حدود يك س��وم از ۹78برج 
ساختماني مسكوني و غيرمس��كوني در شهر تهران 
در معابر صعب العبور )كوچه ها و خيابان هاي باريك( 
قرار دارند كه طبق ضوابط طرح جامع و تفصيلي شهر 
تهران صدور مجوز برج سازي در اين معابر ممنوع بوده 
است ولي به دليل نبود سيستم هاي نظارتي و كنترلي 
مناس��ب به اين مورد توجه جدي نمي شود. براساس 
طرح هاي جامع و تفصيلي شهر تهران، ساخت وساز 
بيش از ۱2طبقه ممنوع اس��ت با اي��ن وجود در دوره 

مديريت ۱2 ساله شهرداري شاهد افزايش روند بلند 
مرتبه س��ازي در پايتخت بودي��م . همچنين حدود 
2۰۰ س��اختمان ۱۰ طبقه تهران در نقاطي ساخته 
شده اند كه در حريم گسيختگي و جنبش شديد زمين 
در گس��ل هاي فعال قرار دارند. اي��ن آمارها را مهدي 
زارع، اس��تاد پژوهش��گاه زلزله شناس��ي و مهندسي 
زلزله درحال��ي مي دهد كه به گفت��ه او، ۱۰ درصد از 
س��اختمان هاي بلندمرتبه تهران حتي فاقد امكانات 

اوليه ايمني هستند.
از  سال ٨٠ به بعد، سازندگان برج ها به تاييديه سازمان 
آتش نشاني نيازمند ش��دند. در اس��تانداردهاي اين 
سازمان يكي از مسائل پايه اي و اساسي، موضوع تخليه 
اضطراري و ايمني است. ساختمان هاي بلندمرتبه براي 
داشتن اين تاييديه بايد استانداردهاي مطابق با سازمان 
آتش نش��اني را رعايت كنند. يكي از اين موارد داشتن 
٢مسير خروجي امن و مستقل از هم در ساختمان است، 
بطوري كه در اين مسيرهاي پلكاني، مواد قابل اشتعال 
نفوذ نكنند تا زمان حريق مردم براي فرار امنيت داشته 
باش��ند. اين پله هاي اضطراري چسبيده به ديوارهاي 

برشي هستند كه در زمان وقوع زلزله نيز به نسبت ساير 
قسمت هاي ساختمان مقاومت بيشتري دارند. 

در ساختمان هاي تازه ساز براساس ميزان مساحت و 
كاربري، اين پله ها در نقاط مختلف ساختمان طراحي 
و تعبيه مي شوند. به غيراز راه پله هاي اضطراري يكي 
ديگر از راه هاي تخليه اضطراري در س��اختمان هاي 
بلندمرتبه به خصوص آنهايي كه عمر بيشتري دارند و 
در گذشته استانداردهاي ايمني امروزه در سازه هايشان 
رعايت نشده، نصب »شوت نجات« است. اين سيستم 
تخلي��ه اضطراري، ي��ك تونل پارچه اي اس��ت كه در 
داخل يا نماي ساختمان نصب مي شود. در زمان وقوع 
آتش سوزي دود زياد حاصل از حريق و شعله ور شدن 
آتش گاهي موجب بسته شدن مسيرهاي فرار مي شود، 
هنگام زلزله نيز با از بين رفتن درهاي خروجي و پله هاي 
اضطراري، حادثه ديدگان مي توانند با اس��تفاده از اين 

دستگاه نجات پيدا كنند.
 تمام اجزاي »شوت نجات« از پارچه هايي ساخته شده 
كه در برابر حريق و آب مقاوم هس��تند. سرعت فرود 
افراد در تونل 2.۱۰ متر بر ثانيه اس��ت و در يك دقيقه 

١٠نفر مي توانند وارد آن شوند. ساختار مارپيچي تونل 
باعث شده فاصله افراد در اين مسير حفظ شود. نصب 
آسانسور هايي مخصوص در نماي بيروني برج ها نيز يكي 
ديگر از راه هاي تجهيزكردن ساختمان هايي است كه 
راه هاي خروج اضطراري در آنها طراحي نش��ده است. 
به همين خاطر ريل هاي آسانسور در نماي ساختمان 
نصب مي شوند و كابين اين بالابر در زمان وقوع حادثه 

در مقابل پنجره هاي طبقات توقف مي كند.«
يكي از مش��كلاتي كه پيش روي آتش نش��اني وجود 
داشت بازديد ايمني از ساختمان هاي موجود بود، چرا 
كه متاس��فانه در موارد متعددي اجازه بازديد به آتش 
نشانان داده نمي شد يا حتي در برخي موارد تصميمات 
آتش نشاني قدرت اجرايي لازم را نداشت.آذر ماه سال 
جاري اين مشكل در جلسه اي با حضور مسوولان آتش 
نشاني و معاون دادستان تهران مورد بررسي قرارگرفت 
و با همكاري دادستاني مقرر شد تا اگر ضرورت انجام 
بازديد ايمني از ساختماني وجود داشت اما مالكانش 
مانع از اين اقدام شدند، با دستور قضايي اين بازديدها 

انجام شود.

مسوولان حوزه حمل و نقل مي گويند بخش عمده بار ورودي 
به پايانه هاي بار در بنادر كشور بدون بارنامه به مقاصد حمل 
مي شود و رانندگان ثبت شده در سيستم نوبت دهي، سهمي 

از حمل اين بارها ندارند.
به گزارش مهر، بيش از ۱۰ ماه از آغاز اعتراضات رانندگان 
خودروهاي باري س��نگين جاده اي و كاميون ها به دلايل 
صنفي و معيش��تي مي گ��ذرد؛ اگرچه بس��ياري از موارد 
مورد نظر كاميونداران از س��وي دس��تگاه هاي ذي ربط از 
جمله س��ازمان راهداري و حمل و نقل ج��اده اي، وزارت 
راه و شهرسازي، گمرك، وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
سازمان تأمين اجتماعي، وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، 
كميسيون عمران مجلس و س��اير ارگان ها تا حد زيادي 
برطرف ش��ده اس��ت كه مهم ترين م��ورد آن، ابلاغ نحوه 
محاسبه كرايه حمل بار بر اس��اس تن-كيلومتر از سوي 
س��ازمان راهداري به ادارات كل حمل و نقل و پايانه هاي 
استاني در آذرماه بود، با اين حال برخي رانندگان معتقدند 
هنوز برخي مشكلات پايانه هاي بار به خصوص در پايانه بار 
شهيد رجايي به عنوان اصلي ترين مركز ورود و خروج بار به 

كشور برطرف نشده است.
بسياري از رانندگان كاميون مي گويند: كارمنداني كه پيش از 
آغاز اعتراضات كاميونداران در بخش »اعلام بار« پايانه شهيد 
رجايي حضور داشتند، همچنان به كار خود ادامه مي دهند.

به گفته رانندگان كاميون، در حالي كه بخش عمده اي از 
كاميونداران بين يك تا دو هفته در پايانه بار شهيد رجايي 
منتظر دريافت بار هستند، به ناگهان چند كاميون معدود 
مي توانند خارج از نوبت، بارهاي مهم و با كرايه حمل بالا را 

به خود اختصاص دهند.
به اعتقاد كاميونداران، سه اشكال عمده بار فروشي، توزيع 
بار خارج از نوبت و دريافت كميسيون اضافه همچنان و با 
وجود اعتراضات گس��ترده ماه هاي گذشته آنها، در برخي 
پايانه هاي بار خصوصا پايانه بار شهيد رجايي به قوت خود 

باقي مانده است.

      نظر رييس مجلس
علي لاريجاني رييس مجلس ش��وراي اسلامي در مراسم 
گراميداش��ت روز حمل و نقل )26 آذر( در جمع رانندگان 
كاميون و مقامات ارش��د وزارت راه و شهرسازي در حوزه 
حمل و نقل، با بيان اينكه فعاليت ه��اي حمل و نقل بايد 
شفاف سازي شود، گفت: در گزارشي ادعا شده بود كه برخي 
كاميونداران 7 تا 8 روز در بنادر معطل مي شوند تا بار بگيرند 
اما برخي در همان روز بار دريافت مي كنند. اين دغلبازي 
است، فس��اد است، شفاف سازي نيست و انگيزه رانندگان 
را كاهش مي ده��د. اگر باري وجود ندارد بايد براي همه به 
صورت علي السويه بار نباشد اما اگر يكي احساس مي كند 
ديگري توي خط مي زند و دزدكي بار مي برد ولي برخي ديگر 
بايد 7 تا 8 روز بمانند تا بار بگيرند، اين كار را خراب مي كند.

رييس مجلس شوراي اسلامي افزود: آقاي اسلامي محكم 
پاي اين موضوع بايس��تيد. آقاي حسن نيا بازرسي خاص 
بگذاريد. اسم دارم كه چه كسي در كجا اين كار را مي كند. 

آقاي حسن نيا اگر نام اين فرد را مي دانيد پيگيري كنيد و اگر 
نمي دانيد من گزارش را به شما بدهم؛ اين كار خيانت است.

در همين خصوص غلامحس��ين دغاغله، مديركل حمل 
كالاي سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي در گفت وگو 
با خبرنگار مهر با بيان اينكه دو سه بندر كشور، مهم ترين 
مبادي ورود بار به كشور محسوب مي شوند كه رانندگان 
كاميون از سراسر كش��ور به آنجا مراجعه مي كنند، اظهار 
داشت: بنادر شهيد رجايي و بندر امام خميني )ره( دو گلوگاه 

اصلي ورود بار به كشور هستند.
وي ادامه داد: س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي در 
راستاي اجراي عدالت و جلوگيري از تضييع حقوق رانندگان، 

چند اقدام را طي سال گذشته و جاري انجام داده است
اين مقام مسوول در سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
به تش��ريح وضعيت توزيع بار در پايانه بار شهيد رجايي به 
عنوان گلوگاه اصلي بار كش��ور پرداخ��ت و گفت: 4 مدل 
حمل بار در بندرعباس داريم. در اين بندر، ترخيص كاران 
پ��س از طي مراحل قانوني ترخيص بار و پرداخت عوارض 
دولتي واردات كالا، براي انجام آخرين مرحله حمل كالا به 

شركت هاي حمل و نقل مراجعه مي كنند.

      ۴ روش اصلي حمل كالا  در بنادر
دغاغله توضي��ح داد: اولين مدل حم��ل كالا در اين بندر، 
ترانزيت داخلي است. به اين معنا كه يك بار از گمرك منطقه 
ويژه اقتصادي شهيد رجايي به ساير گمركات، مناطق آزاد يا 
مناطق ويژه اقتصادي كشور حمل مي شود. اين نوع از كالاها 
با بارنامه حمل مي شوند اما در سالن هاي اعلام بار و نوبت 
قرار نمي گيرند به دليل اهميت ترانزيت، چند سال است كه 
ترانزيت در سالن نوبت بار قرار نمي گيرد. اين روش از قبل 
هم اجرا مي شده و رانندگان در حال حاضر به اين موضوع 

اعتراضي ندارند.
دغاغله تصريح كرد: مدل دوم حمل بار در بندر ش��هيد 
رجايي، كالاهاي عبوري يا ترانزيت خارجي اس��ت. اين 
 CMR كالاها با بارنامه حمل نمي شوند بلكه با راه نامه يا
حمل مي ش��ود. بنابراي��ن ترانزيت داخل��ي و خارجي 

مشمول ضوابط سالن بار نمي شوند. وي ادامه داد: مدل 
س��وم حمل بار در بندر شهيد رجايي، كالاهاي شهري 
اس��ت. كالاهايي كه از اس��كله بندر به سمت انبارهاي 
موجود در بنادر و گمرك شهيد رجايي حمل مي شوند. 
در اين مدل هم به دليل آنكه مسير كوتاه است، بارنامه 
صادر نمي ش��ود و براي دريافت آن به س��الن بار و نوبت 

مراجعه نمي كنند.
به گفته دغاغله، مدل چهارم حمل كالا، همان مدلي است 
كه مورد اقبال رانندگان است و مستقيما زيرنظر سازمان 
راهداري ق��رار دارد؛ در روش حمل داخلي بار رانندگان به 
س��الن بار و نوبت دهي مراجعه كرده و بار را به اقصي نقاط 
كشور منتقل مي كنند. براي اين مدل بارنامه صادر مي شود؛ 
ترخيص كاران به شركت هاي حمل و نقل مراجعه مي كنند 

و شركت ها هم تعهد بارگيري را بر عهده مي گيرند.
وي اف��زود: با وجود اينكه عمده ترين رانندگان كاميون در 
كشور، به مدل چهارم تعلق دارند، اما عمده ترين بار كشور 
در اين روش قرار ندارد. به اين معنا كه قسمت اعظم بارهاي 
موجود در بندر، براي استريپ و انبار، به انبارهاي اطراف پايانه 
حمل مي شود؛ بخش كمتري از بار استريپ، به ترانزيت هاي 
داخل��ي و خارجي تعلق دارد و نهايتا بخش كمي به حمل 

داخلي بار تعلق مي گيرد.
مديركل حمل كالاي بار س��ازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي تأكيد كرد: بنابراين در مدل چهارم، عرضه و تقاضاي 

حمل بار همخواني ندارد. راننده زياد و بار محدود است.

      نوبت دهي مجازي شروع شده است
وي ادام��ه داد: س��ازمان راهداري براي رف��ع تبعيض در 
پايانه هاي بار چند كار انجام داده است. نخستين اقدام اين 
بود كه از دو سال پيش نوبت دهي مجازي را از بندر شهيد 
رجايي ش��روع و به بنادر امام خميني )ره( و بوشهر تعميم 
داديم. تا پيش از آغاز نوبت دهي مجازي، رانندگان كاميون، 
بدون بار از شهرستان محل اقامت خود به بندرعباس براي 
گرفتن نوبت مراجعه مي كردند. بعد از گرفتن نوبت، دو اتفاق 
رخ مي داد؛ يا منتظر رسيدن نوبت خود مي شدند يا مجددا 

بدون بار به شهرس��تان محل اقامت خود بازمي گشتند و 
منتظر مي ماندند تا ۱۰ � ۱۵ روز آينده كه نوبت آنها مي شد و 
باز هم بدون بار به بندرعباس بازمي گشتند تا بارگيري كنند.

دغاغله افزود: براي رفع اين مشكل، نوبت دهي مجازي را 
راه اندازي كرديم كه يك اپليكيشن موبايلي است؛ شماره 
موبايل همه رانندگان در آن رجيس��تر ش��ده و راننده ها 
مي توانند از محل اقامت خود، نسبت به زمان فرا رسيدن 
نوبتش��ان مطلع شوند و 24 س��اعت قبل از نوبت به پايانه 
مراجعه مي كنند. با انجام اين كار، جلوي ترددهاي اضافه 

گرفته و مصرف سوخت كمتر شد.
وي درباره ايراداتي كه رانندگان به توزيع بار وارد مي دانند، 
گفت: در حال حاضر نوبت دهي در سالن هاي اعلام بار را به 
حالت سيستمي و بدون دخالت افراد تبديل كرده ايم. بلكه 
بر اساس كارت هوشمند، سيستم به افراد نوبت مي دهد. 
مانيتورهاي بزرگي هم در سالن هاي بار تعبيه كرده ايم و 
بارهايي كه شركت هاي حمل و نقل دريافت كرده اند، در اين 
مانيتورها به اطلاع رانندگان مي رسد و رانندگان مي توانند 

بار مورد نظر خود را انتخاب كنند.

      معرفي با  اثر انگشت 
اين مقام مس��وول در وزارت راه و شهرسازي، با بيان اينكه 
در سيستم هاي توزيع بار، سامانه اثر انگشت هم تعبيه شده 
است، افزود: با اين روش ديگر كسي نمي تواند بار انتخاب 
شده از سوي يك راننده را به راننده ديگري واگذار كند. اين 
كار را جديدا ش��روع كرده ايم و كمتر از دو هفته اس��ت كه 

راه اندازي شده است.
با وجود فعال شدن سيستم مكانيزه نوبت دهي به رانندگان، 
اما ترخي��ص كاران گمرك هيچ تكليفي براي ارجاع بار به 

سيستم نوبت دهي ندارد.
در همين ارتباط، دغاغله با اش��اره ب��ه مجزا بودن وظايف 
گمرك و سازمان راهداري، به حضور ترخيص كاران اشاره و 
اظهار كرد: براي ترخيص كاران هيچ تكليفي نيست كه بايد 
انتخاب ماشين را به صورت سيستمي و حضور در پايانه بار و 
نوبت دهي به رانندگان انجام دهند. اين معضل به جزيره اي 
عمل كردن دس��تگاه هاي حاكميتي در اين حوزه شامل 
راه��داري و گمرك برمي گردد. بنابراين راننده ها مثلا ۱۰ 
روز است كه در نوبت قرار دارند ولي ناگهان راننده ديگري 
با همكاري صاحب كالا وارد گمرك شده، بار را بدون آنكه 

نوبت بگيرد، حمل مي كند.
اقدام ترخيص كاران در عدم رجوع به سيستم مكانيزه نوبت 
دهي ناشي از فقدان ارتباط سيستمي بين گمرك و سازمان 

راهداري است.
مديركل حمل كالاي بار س��ازمان راهداري و حمل و نقل 
ج��اده اي در اين زمينه به خبرنگار مهر توضيح داد: فقدان 
ارتباط بين سيس��تمي بين گمرك و س��ازمان راهداري 
به عن��وان حلقه مفقوده رفع مش��كلات رانندگان، به اين 

معضلات دامن زده است.
وي ادامه داد: گمرك بايد به ماشيني اجازه تردد بدهد كه 
فرآيند نوبت دهي را در پايانه بار طي كرده و براي حمل بار 
معرفي شده باشد اما اين اتفاق نمي افتد. به همين دليل يك 

راننده ۱۰ روز منتظر دريافت نوبت مي ماند و راننده ديگري 
در اين ۱۰ روز، دو سرويس بار حمل مي كند!

      گمرك به توافقات پايبند نيست
به گفته اين مقام مس��وول، سازمان راهداري نمي تواند در 
حوزه گمرك ورود كند. دغاغله گفت: ما بيش از ۱۵ جلسه 
با مسوولان گمرك داشته ايم و چندين بار صورت جلسه 
كرديم كه س��امانه هاي دو دس��تگاه به هم متصل شود و 
خودروي��ي بتواند بار از گمرك دريافت كند كه س��ازمان 
راهداري زمان رس��يدن نوبت آن را تأييد كرده باش��د اما 
متاس��فانه اين اتفاق هنوز نيفتاده اس��ت. آخرين جلسه 
راهداري با گمرك در بندر شهيد رجايي در اوايل تابستان 
امسال و با حضور مديران ارشد سازمان راهداري با مديركل 

گمرك هرمزگان بود.

      منكر وجود فساد در پايانه بار نيستم
آيا همه مشكلات ناشي از كوتاهي گمرك در برقرار ارتباط 
سيستمي است؟ و در پايانه بار بساط تمام فسادها برچيده 

شده است؟
دغاغله پاس��خ مي دهد: منكر وجود فسار در پايانه هاي بار 
نيستم و نمي خواهم همه كمبودها را گردن گمرك بيندازم، 
اما با متصل شدن راهداري به گمرك، بخش اعظم تبعيض ها 
ميان رانندگان رفع مي شود. اگر بار كم است بايد براي همه به 
يك اندازه كم باشد نه اينكه وقتي راننده اي بيش از دو هفته 
در پايانه بندر شهيد رجايي منتظر دريافت بار است، ناگهان 
مي بيند ۱۰۰ خودرو بدون رعايت نوبت، بار دريافت كرده اند. 
اما اگر اين ارتباط ميان راهداري و گمرك برقرار شود، 4 روش 
حمل بار )ترانزيت داخلي، ترانزيت خارجي، كالاي شهري و 
حمل داخلي بار( شفاف خواهد شد. به اين صورت كه بارهايي 
كه قرار است با CMR حمل شوند، مجزا شده و ساير انواع 

بارهاي موجود در بنادر ملزم به دريافت بارنامه مي شوند.

      روش عجيب بار دزدي برخي كاميونداران
دغاغله يادآور ش��د: برخي كاميون هايي كه باري را بدون 
بارنامه به عنوان بار شهري از اسكله به انبارهاي اطراف بندر 
حمل مي كنند، همين بار را بعدا خودشان بدون دريافت 
بارنامه از پايانه بار سازمان راهداري و رعايت نوبت، از همان 

انبار دريافت كرده و به محل مورد نظر حمل مي كنند.
وي در پاسخ به اين پرسش كه آيا اين مشكل باردزدي قابل 
حل است، گفت: راه برطرف شدن اين مشكل، هماهنگ 
شدن گمرك با سازمان راهداري است به اين صورت كه از 
ابتدا اين باري كه تحت عنوان بار شهري به انبارهاي بنادر 
منتقل مي شوند، از ابتدا تحت نظارت سازمان راهداري باشند 
و رابطه اختصاصي ميان ترخيص كاران با شركت هاي حمل 
و نقلي يا برخي رانندگان قطع شده و به صورت سيستماتيك 
بتوانند از طريق سامانه نوبت دهي راهداري بارهاي شهري 

را از انبارها خارج كنند.
وي تصريح كرد: يك موضوع ديگر اين است كه در سراسر 
كشور بار كم ولي ناوگان زياد است كه سبب مي شود بهره 

وري ناوگان حمل و نقل جاده اي كالا بسيار كم باشد.
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اموال دراختيار مديران سابق 
شهرداري شناسايي شدند

معاون مالي و اقتصاد ش��هرداري ته��ران در مورد 
سرنوشت 2۰۰ خانه و خودرويي كه در اختيار مديران 

سابق است، توضيحاتي ارايه كرد.
به گزارش ايسنا، اواسط دي ماه جاري پيروز حناچي 
شهردار تهران در جلسه شوراي معاونين و مشاوران، 
اعلام كرد: چه معنايي دارد كه شهرداري بزرگ ترين 
مجموعه حم��ل و نقل خودروي داخل س��ازماني 
را داشته باش��د يا 2۰۰ واحد مسكوني و خودروي 
سازماني در اختيار افرادي باشد كه چندين نسل از 
مديريت و همكاري آنان در شهرداري مي گذرد، اما 
همچنان در منازل مسكوني شهرداري ساكن هستند 
و از خودروهاي شهرداري استفاده مي كنند كه تمامي 

اين موارد بايد ساماندهي شوند.«
هرچند بعد از مدتي تعدادي از مديران سابق مديريت 
شهري اين سخنان ش��هردار تهران را رد كردند؛ اما 
معاون مالي و اقتصاد شهرداري تهران از شناسايي 
املاك و خودروهايي خبر داد كه همچنان دراختيار 

مديران قبلي است.
زرير نگين تاجي در گفت وگو با ايسنا، در اين رابطه 
گفت: همان روزي كه دكتر حناچي در مورد املاك و 
خودروهاي متعلق به شهرداري كه در اختيار مديران 
سابق اس��ت، صحبت كرد ما بررسي هاي لازم براي 

شناسايي اين تجهيزات و افراد را آغاز كرديم.
وي با بيان اينكه در حوزه املاك بيش از 2۰۰۰ ملك 
داريم كه در قالب هاي مختلف حق بهره برداري از آن 
در اختيار اشخاص حقيقي و حقوقي قرار داده شده 
است، ادامه داد: ليست كامل اين املاك و افرادي كه 
املاك در اختيار آنهاست را با دقت  در سازمان املاك 
و مستغلات شهرداري احصاء كرديم و وضعيت اين 
املاك ك��ه چگونه و چرا در اختيار ديگران اس��ت، 
مش��خص اس��ت. او در مورد خودروهاي متعلق به 
شهرداري كه در اختيار مديران قبلي است نيز توضيح 
داد و گفت: ش��هردار تهران در سخنان خود تاكيد 
داشتند كه 2۰۰ خودرو و ملك كه بخش قابل توجهي 
از اين آمارها متعلق به املاك در اختيار ديگران است 
و تعداد خودروهاي سازماني كه همچنان در اختيار 
مديران قبلي است، ناچيز است اما ليست آن نيز آماده 
شده است و به زودي اقدامات لازم در اين مورد انجام 
مي شود. نگين تاجي در پاسخ به اينكه چرا اين املاك 
و خودروها از مديران پس گرفته نشده است، اظهار 
كرد: اين رويه ارايه خدمات در مديريت سابق وجود 

داشته است و بعضا نيز قانوني نبوده است.
وي افزود: تاكنون 2۰۰۰ ملك كه حق بهره برداري 
از آنها به ديگران سپرده شده را شناسايي كرده ايم كه 
براي همه آنها نامه ارسال شده كه براساس وضعيت 
ملك يا تخليه كرده يا ملك را پس بدهند يا اگر لازم 
باشد كه ملك در اختيار افراد باقي بماند بايد قيمت ها 

به روز باشد تا حقي از بيت المال تضعيف نشود.

 معاينه فني تاكسي هاي اينترنتي
6 ماهه مي شود

دبير ش��وراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي 
كشور گفت: قصد داريم در اصلاح آيين نامه معاينه 
فني كشور اين مورد را اضافه كنيم كه معاينه فني 
خودروهاي پلاك ش��خصي ك��ه جابه جايي بار و 
مسافر انجام مي دهند، تاكسي هاي حمل  و نقل بار 
و مسافر و تاكسي هاي اينترنتي در صورت موافقت 
دولت مانند خودروهاي حمل  و نقل عمومي باشد.

به گزارش ايس��نا، چندس��الي اس��ت كه فعاليت 
تاكس��ي هاي اينترنتي در سطح ش��هر پر رنگ و 
دامنه حضور آنها نيز روز به روز در شهرها گسترش 
يافته اس��ت، بطوري كه ش��ايد بت��وان گفت اين 
تاكسي ها بخشي از خدمات حمل ونقلي عمومي را 
برعهده گرفته اند. اگرچه در ارايه خدمات آنها شكي 
وجود ندارد اما اين سوال در ذهن ايجاد مي شود كه 
آيا اين خودروهاي پلاك شخصي كه فعاليتي مشابه 
تاكسي ها دارند و دايما در سطح شهر در حال تردد 
و جابه جايي مسافرند و طبيعتا استهلاك بسياري 
دارند مانند تاكسي ها هر شش ماه يك بار موظف به 
دريافت معاينه فني اند؟ و آيا اساسا نظارتي در اين 

زمينه وجود دارد؟
گفتني است كه براساس آيين نامه اجرايي معاينه 
فني كشور، وسايل حمل ونقل عمومي بايد هر 6ماه 
برگه معاينه فني خ��ود را دريافت كنند در حالي 
كه براي خودروهاي ش��خصي اين زمان به سالي 
يك بار مي رسد. طبيعتا چون تاكسي هاي اينترنتي 
جزو خودروهاي شخصي به حساب مي آيند تنها 
كافيس��ت يك بار در س��ال معاينه فني بگيرند و 
اين با نوع خدمتي كه انجام مي دهند و همچنين 
سياس��ت هاي كاهش آلودگي هواي كلان شهرها 
خصوصا ته��ران مغايرت دارد. در اين راس��تا دبير 
ش��وراي عالي هماهنگي ترافيك  شهرهاي كشور 
نيز در سي و چهارمين جلسه كارگروه ملي كاهش 
آلودگ��ي هوا به اين موضوع اش��اره ك��رده بود كه 
آيين نامه  پيش��ين معاينه فني در سال ۹۳ توسط 
هيات وزيران ابلاغ ش��ده اس��ت و اي��ن آيين نامه 
بنا به دلايلي نياز به اص��لاح و بازنگري دارد كه در 
آيين نامه جديد در تعريف خودروي عمومي ذكر 
شده كه پلاك عمومي و پلاك شخصي با كاركرد 
عمومي � شامل آژانس ها، مسافربرهاي اينترنتي 
و حتي وانت هاي ش��خصي با كاركرد عمومي مد 

نظر قرار گيرد.
 پوريا محمديان يزدي، دبير شوراي عالي هماهنگي 
ترافيك شهرهاي كش��ور در گفت وگو با ايسنا به 
تشريح اين موضوع مي پردازد و با بيان اينكه براساس 
آيين نامه معاينه فني كشور تمام وسايل حمل ونقل 
عمومي بايد هر 6 ماه معاينه فني بگيرند، مي گويد: 
در اين آيين نامه گفته شده است كه هر خودروي 
عمومي كه پلاك آن “ت “ يا »ع« باشد بايستي هر 
6ماه براي درياف��ت معاينه فني مراجعه كنند؛ اما 
اين سوال براي برخي پيش آمد كه تكليف معاينه 
فني خودروهايي كه كار حمل ونقل عمومي  انجام  

مي دهند اما پلاك شخصي هستند چه مي شود؟
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»تعادل«ابهاماتترخيصخودروهايوارداتي»بدونانتقالارز«رابررسيميكند

416 ميليون دلار منجمد در انتظار آزاد سازي 
تعادل|

اجراي مصوبه هيات دولت براي ترخيص خودروهاي 
وارداتي بلاتكليف از گم��ركات در حالي معطل تهيه 
دستورالعمل وزارت صنعت است كه بررسي ها نشان 
مي دهد اين مصوبه در زمينه خودروهايي كه »بدون 
انتقال ارز« وارد مناطق آزاد يا ويژه اقتصادي شده اند، 
ابهاماتي هم دارد. متولي بانك مركزي، پيش تر اما در 
مخالفت با مصوبه هيات وزيران مبني بر آزادسازي اين 
خودروها، با اشاره به »مشخص نبودن منشأ تأمين ارز 
جهت واردات خودرو«، اين مصوبه را بهانه اي تازه براي 
بي نظمي در بازار ارز دانسته بود. اين اظهارات در حالي 
مطرح مي شود كه برخي احتمال بروز پولشويي در اين 
زمينه را هم دور از انتظار نمي دانند. از ديگر س��و، در 
حالي كه رييس كل گمرك، بر اين باور است كه دولت 
به دنب��ال جبران عدم تحقق درآم��د 4200 ميليارد 
توماني اين سازمان اس��ت، از اين رو، مجوز ترخيص 
خودروهاي مانده درگمرك را صادر كرده است. اين در 
حالي است كه فرهاد احتشام زاد رييس سابق انجمن 
وارد كنندگان خودرو، در گفت وگو با »تعادل« ميزان 
درآمدزايي دولت در زمينه واردات اين تعداد خودرو 
را، 2 هزار تا 2500 ميلي��ارد تومان برآورد مي كند. او 
در عين ح��ال ارزش دلاري كل خودروهاي محبوس 
درگمرك )13 ه��زار خودرو ب��ا ارزش 32 هزار دلار 
بطور متوس��ط( را 416 ميليون دلار عنوان مي كند. 
با اين حال، به نظر مي رس��د، خروج اين تعداد خودرو 
از گمرك در انتظار تهيه دس��تورالعمل اجرا از سوي 

وزارت صنعت باشد. 

 13 هزار دليل براي آزادسازي گمركي
بعد از تغيير سياست هاي ارزي دولت از خرداد ماه سال 
جاري، واردات حدود 1330 قلم كالا از جمله خودرو 
به كشور ممنوع اعلام ش��د، اما از آنجا كه حدود 120 
ميليون دلار ارز رسمي جهت واردات خودرو تخصيص 
داده ش��ده بود و اين كالا با ممنوعيت واردات مواجه 
شد، بخش��ي از ارز دولتي در اين بخش منجمد شد. 
علاوه بر اين، سازمان توس��عه تجارت در همان زمان 
به اين نتيجه رس��يد كه حدود 6500 خودرو با ثبت 
سفارش هاي جعلي وارد كشور شده كه از اين تعداد، 
حدود 1900 دس��تگاه ترخي��ص و نزديك به 1400 
دس��تگاه نيز در محوطه هاي گمركي توقيف ش��ده 
اس��ت. واردات خودروهاي خارجي به كشور از تيرماه 
ممنوع اعلام شد و اين موضوع به رسوب خودروهاي 
دپو شده در گمرك منجر ش��د. با اين همه، تا تثبيت 
مصوبه ممنوعيت واردات خودرو، برخي واردكنندگان، 
خودروهايي را بدون ثبت س��فارش و از درگاه مناطق 
آزاد و وي��ژه اقتصادي به كش��ور وارد كردند و آنگونه 
كه محمدرضا مودودي، سرپرس��ت سازمان توسعه 
تجارت مي گويد، تلاش كردند با تحت فشار قرار دادن 
دولت، اقدام به ترخيص آنها كنند. مهدي دادفر، دبير 
انجمن واردكنندگان خودرو اما پيش از اين، در پاسخ 
به اظهارات سرپرست سازمان توسعه تجارت گفته بود: 
هيچ سرمايه گذار بخش خصوصي را پيدا نخواهيد كرد 
كه ب��ا اين همه بي نظمي و بي ثباتي در زمينه واردات، 
اين ريسك را به جان بخرد و كالا را بياورد و در گمرك 
دپو كند، به اميد آنكه با فشار به دولت بتواند اين كالا ها 

را ترخيص كند.

نايب ريي��س اتاق مش��ترك بازرگاني اي��ران و چين 
مي گويد: با توجه به اينكه افزايش قيمت ارز و ممنوعيت 
واردات خودرو موجب افزايش شديد قيمت ها و ايجاد 
حاشيه سود زياد براي واردكنندگان شده، ترخيص اين 
خودروها رانت بزرگي براي واردكنندگان آنها فراهم 
مي كند كه بانك مركزي با اين رانت خواري مقابله كرده 
است. اين عضو اتاق بازرگاني در ادامه مي گويد: ترخيص 
اين خودروها كمكي به تعادل بازار خودرو نمي كند و 
در عمل به رانتي براي تعداد معدودي از واردكنندگان 

تبديل مي شود.
هيات دولت اما به تازگي و به شكل مشروط، امكان ثبت 
س��فارش اين خودروها را كه تعداد آنها )اعم از واردات 
قانوني و غيرقانوني( به بيش از 13 هزار دستگاه مي رسد، 
فراهم كرده است. بر اساس مصوبه دولت، كه در تاريخ 
9 دي ماه سال جاري به تصويب رسيده است، »ثبت 
سفارش براي واردات خودروهاي سواري )بدون رعايت 
سال ساخت( كه تا تاريخ ابلاغ اين تصويب نامه، قبض 
انبار اماكن گمركي، مناط��ق آزاد تجاري-صنعتي يا 
مناطق ويژه اقتصادي دارند؛ به صورت بدون انتقال ارز 
و از محل ارز متقاضي با اظهار منشأ ارز به بانك مركزي 
ايران بلامانع است. همچنين همه ثبت سفارش هاي 

قبلي خودرو )اعم از بانكي و غيربانكي( لغو مي شود.«
اين مصوبه از ش��انزدهم دي ماه ب��راي اجرا به وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت، وزارت اقتص��اد و نيز بانك 
مركزي ابلاغ ش��د اما در بند هفت��م اين مصوبه تهيه 
دستورالعمل اجراي آن به وزارت صنعت محول شده 
كه تاكنون تهيه نش��ده اس��ت. اين در حالي است كه 
يكي از دلايل تاخي��ر در تهيه اين مصوبه، ابهام درباره 
خودروهايي اس��ت كه »بدون انتقال ارز« خريداري و 
وارد مناطق آزاد و ويژه اقتصادي كشور شده اند. واردات 
كالا به شيوه »بدون انتقال ارز« از اسفندماه سال 1396 
ممنوع اعلام ش��ده بود و حالا پرسش اينجا است كه 
چگونه برخ��ي واردكنندگان موفق به تأمين ارز مورد 
نياز شده اند. از ديگر سو، چنانچه اين واردكنندگان به 
ارز دسترسي داشته اند، هنوز مشخص نيست چرا ارز 

خود را در اختيار سامانه نيما قرار نداده اند.

  احتمال جهش در نرخ ارز
علاوه بر اي��ن، حتي در صورتي ك��ه واردكنندگان به 
پرداخت ما به التفاوت نرخ ارز در »زمان واردات« و نرخ 
ارز در »زمان ترخيص« رضايت داده باش��ند، افزايش 
تقاضا براي ارز مي تواند به يك شوك ارزي جديد منجر 
ش��ود. اين در حالي است كه بر اساس برخي برآوردها 
كه به عنوان مثال توس��ط رييس كل گمرك كش��ور 
رسانه اي ش��ده اس��ت، درآمد دولت از محل عوارض 
گمركي براي ترخيص ح��دود 13 هزار خودروي دپو 
شده در گمرك، به حدود 4200 ميليارد تومان مي رسد 
و حتي آزادسازي اين خودروها به دليل عدم تحقق اين 
رديف درآمدي توسط گمرك كش��ور بوده است. در 
همين رابطه، مهدي ميراشرفي پيش تر گفته بود: بعد از 
ممنوعيت واردات خودروهاي لوكس، بيش از 12 تا 13 
هزار نفر براي خريد خودرو، پيش  ثبت نام كرده بودند كه 
به ناچار بايد اين خودروها تحويل مشتري شود. از سوي 
ديگر گمرك بايد 4200 ميليارد تومان درآمد گمركي 
كسب مي كرد كه اين درآمد معطل مانده بود. مجموع 
اين دلايل موجب شد تا ترخيص خودروهاي باقي مانده 

در گمرك با مصوبه هيات وزيران عملياتي شود.ميزان 
تعرفه گمرك براي واردات خودروهاي خارجي در سال 
1397 )به غير از خودروهاي هيبريدي( بين 55 تا 95 
درصد از قيمت خودرو اس��ت و به اين ترتيب مي توان 
ح��دس زد ميزان تقاض��ا براي ارز جهت آزادس��ازي 
13 هزار خودروي دپو ش��ده در گم��رك، چنانچه به 
صورت ناگهاني صورت بگيرد، مي تواند قيمت ارزهاي 
خارجي را به ش��كل چشم گيري افزايش دهد. اين در 
حالي است كه افزودن ما به التفاوت نرخ ارز به مبالغي 
كه واردكنندگان بايد براي ترخيص خودروهاي خود 
پرداخت كنند، تقاضا براي ارزهاي خارجي را حتي بيش 

از اين افزايش خواهد داد.

 چرا همتي مخالفت كرد
در چند روز گذشته اما مصوبه هيات وزيران در حالي 
توسط وزير صنعت، معدن و تجارت قابل اجرا دانسته 
شده بود كه عبدالناصر همتي، رييس كل بانك مركزي 
با ترخيص خودروهايي كه پس از 16 مردادماه، يعني 
زماني كه سياس��ت هاي ارزي دولت تعديل و سامانه 
نيما مرجع خريد و فروش تامين ارز صادرات و واردات 
شده بود، مخالفت كرد. بر اس��اس مصوبه 16 دي ماه 
هيات دولت، خودروهايي كه تا تاريخ ابلاغ اين تصويب 
نامه داراي قبض انبار بوده و ب��ا رويه بانكي تامين ارز 
شده اند، با پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز دريافتي با نرخ 
سامانه سنا در روز ترخيص، با ثبت سفارش بانكي قابل 
ترخيص هس��تند و البته هر نوع تخصيص ارز جديد 
براي اين ثبت س��فارش ها ممنوع است. بر اساس اين 
مصوبه، »خودروهاي با ارزش بي��ش از 40 هزار دلار 
با محاسبه و پرداخت 40 واحد درصد سود بازرگاني، 
مازاد بر ماخذ حقوق ورودي مندرج در كتاب مقررات 
صادرات و واردات، براس��اس شرايط بند نخست اين 

تصويب نامه قابل ثبت سفارش و ترخيص است. مهلت 
ترخيص خودوروهاي موضوع بندهاي )1( و )2( اين 
تصويب نامه، چهار ماه از تاريخ ابلاغ اين تصويب  نامه 

تعيين مي شود.«
مخالفت رييس كل بانك مركزي با ترخيص خودروهاي 
وارداتي كه داراي قبض انبار هستند اما از زاويه اي ديگر 
به موضوع آزادسازي خودروهاي دپو شده مي پردازد. 
به گفته همتي، واردات بدون انتقال ارز موجب مي شود 
منشأ تامين ارز جهت واردات خودرو مشخص نباشد 
و اين در حالي اس��ت كه طي ماه هاي گذش��ته، بانك 
مركزي تمام ت��لاش خود را مص��روف آن كرده كه با 
حاكم كردن نظم بر بازار ارز، حساب دخل و خرج ارزي 
كشور را به دست بگيرد. اما مصوبه اخير هيات وزيران 
كه اجازه مي دهد، خودروهاي وارداتي بدون انتقال ارز 
وارد كشور شوند، بهانه تازه اي براي بي نظمي در بازار 
ارز خواهد بود. علاوه بر اين، امكان بروز پولشويي را هم 

نمي توان چندان دور از انتظار نيست. 
يكي از ن��كات جالب توجه در خص��وص خودروهاي 
وارد ش��ده به گمرك اين اس��ت كه اخيرا مباحثي در 
خصوص متروكه ش��دن كالاهايي كه ظ��رف 2ماه از 
محوطه هاي بندري ترخيص نشوند مطرح شده است. 
به عبارت ديگر هر كالاي��ي كه ظرف 2ماه بعد از ورود 
به محوطه بندري، ترخيص نشود توسط سازمان هاي 
ذيربط ضمن اعلام متروكه شدن تحويل سازمان اموال 
تمليكي مي شود. حالا سوال اين است كه در 6 ماه اخير 
چه تعداد خودرو وارد محوطه هاي بندري كشور شده 
است و آيا مقررات مربوط به متروكه شدن در خصوص 

آنها اعمال شده است؟
رييس سابق انجمن واردكنندگان خودرو در گفت وگو 
ب��ا »تعادل«، در مورد تأمين بخش��ي از درآمد تحقق 
نيافته گمرك از محل آزادسازي خودروهاي محبوس 

مي گويد: به نظر نمي رسد دولت از اين موضوع رقمي 
بيش از 2 هزار ت��ا 2 هزار و 500 ميليارد تومان درآمد 
داشته باشد. فرهاد احتشام زاد ادامه مي دهد: اگر قيمت 
هر دستگاه خودروي دپو ش��ده در گمركات كشور را 
حدود 32 هزار دلار در نظر بگيريم، در مجموع حدود 
416 ميليون دلار حبس س��رمايه در گمركات كشور 
وجود دارد. او همچنين در مورد پرداخت ما به التفاوت 
ارزي اين خودروها مي گويد: اين خودروها با ارز متقاضي 
به كشور وارد ش��ده اند و بنابراين، در مورد آنها تسويه 
ارزي صورت گرفته اس��ت و ديگر بحث ما به التفاوت 

ارزي مطرح نيست. 
در اين ميان، برخي فعالان اقتص��ادي هم از تصميم 
رييس كل بانك مركزي حمايت كرده اند. مجيدرضا 
حريري، نايب رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران و چين 
مي گويد باتوجه به اينكه دولت از تيرماه امسال واردات 
خودرو را ممنوع كرده بود، نبايد از آن تاريخ خودرويي 
وارد كشور شده باشد و به همين جهت بايد تصميم بانك 
مركزي را به فال نيك گرفت. به گزارش ايرنا، او با بيان 
اينكه مصوبه اخير دولت قرار بود تكليف خودروهاي 
وارد ش��ده پيش از تيرماه را مشخص كند، مي گويد: 
براين اساس، ترخيص خودروهاي وارد شده بعد از اين 
تاريخ، غيرقانوني و در حكم تش��ويق متخلفاني است 
كه تخلف خ��ود را بدون توجه به قوانين ادامه داده اند. 
اين همان نكته اي است كه پيش تر، سپرست سازمان 
توسعه تجارت هم به آن اشاره كرده بود و آن را »شگرد 
برخ��ي وارداتچي ها« ناميده بود. ب��ه گفته مودودي، 
واردكنندگان برخي كالاهاي ممنوعه، با واردات اين 
كالاها و دپو كردن آنها در گمركات كشور، به بهانه اينكه 
ارز و توانايي هاي اقتصادي كشور به دليل رسوب اين 
كالاها در معرض آسيب است، با تحت فشار قرار دادن 

دولت اقدام به آزادسازي آنها مي كنند.

سرپرستسازمانتوسعهتجارتايرانمطرحكردوزيرصنعت،معدنوتجارتخبرداد

صادراتكالاهايوارداتيباارزيارانهايخيانتاستقطعهسازان4هزارميلياردتومانتسهيلاتميگيرند
چندي پي��ش خبري از اعطاي تس��هيلات 15 هزار 
ميلي��ارد توماني بان��ك مركزي به خودروس��ازان و 
قطعه س��ازان منتش��ر ش��د كه حالا وزير صنعت از 
تصميمات جديد اين وزارت خانه و تقسيم بندي اين 
ميزان تسهيلات خبر مي دهد. به گفته متولي وزارت 
صنعت، 4 هزار ميليارد تومان قرار است براي جبران 
كسري نقدينگي قطعه سازان، تحت عنوان سرمايه در 
گردش به اين واحدها اعطا شود. اولويت بندي پرداخت 
اين تس��هيلات نيز با واحدهايي است كه كالاي آنها 
صادراتي اس��ت يا تعداد نيروي كار در آنها بالا است. 
بيش از 400 هزار نفر هم اكنون در صنعت قطعه سازي 
اش��تغال دارن��د و حفظ اي��ن اش��تغال از مهم ترين 

برنامه هاي دولت در سال جاري قرار گرفته است.
 به گزارش ش��اتا، رضا رحماني با بيان اينكه نوسازي 
و بازس��ازي صنايع يكي از پروژه هاي اساسي دولت 
 اس��ت، گفت: اتمام طرح هاي نيمه تم��ام با بيش از

60 درصد پيش��رفت، تامين نقدينگي و سرمايه در 
گردش واحده��اي توليدي از برنامه هاي دولت براي 
بخش توليد است كه امس��ال پيگيري شد و در سال 
آينده نيز ادامه پيدا مي كند. او راه اندازي كلينيك هاي 
صنعت را از ديگر برنامه هاي دولت عنوان كرد وافزود: 
حفظ توليد و اش��تغال اولويت دول��ت براي ماه هاي 
باقي مانده امس��ال و سال آينده اس��ت و در اين راه، 
هر كس��ي مس��ووليتي دارد بايد تلاش خود را انجام 
دهد؛ از دس��تگاه هاي خدمات رسان، بانك ها و حتي 
مصرف كننده كه مي تواند با خريد كالاهاي ايراني از 
اين هدف حمايت كند. وزير صنعت، معدن و تجارت 
درباره برنامه دولت براي رفع مش��كل قطعه سازان، 
ب��ا تاكيد بر اينكه صنعت قطعه س��ازي تنها منحصر 
به قطعه سازي خودرو نيس��ت، گفت: قطعه سازي از 
صنايع مورد توجه دولت است كه در اولويت برنامه هاي 
قرار دارد؛ چراكه بيش از 400 هزار نفر در آن اشتغال 
دارند و هدف ما نيز حفظ اش��تغال و توليد اس��ت. او 
افزود: ميزان حمايتي كه در دولت براي قطعه سازان 
تصويب شده است، 4 هزار ميليارد تومان است كه در 
قالب تسهيلات براي افزايش نقدينگي و سرمايه در 
گردش قطعه س��ازان پرداخت مي شود تا وضع فعلي 

توليد تقويت و عرضه افزايش يابد. وزير صنعت، معدن 
و تجارت درباره اولويت بندي پرداخت اين تسهيلات، 
افزود: واحدهايي ك��ه كالاي آنها در بازار فروش دارد 
يا كالاهايش��ان صادراتي است، در اولويت قرار دارند. 
همچنين واحدهايي كه تعداد نيروي كار در آنها بالا 
است يا محصول شان مواد اوليه ديگر محصولات است 
نيز در اولويت دريافت تسهيلات هستند. رحماني با 
اشاره به زمان بازپرداخت اين تسهيلات، اظهار داشت: 
شرايط بازپرداخت با توجه به نوع فعاليت واحدهاي 
توليدي و محصول��ي كه توليد مي كنن��د، متفاوت 

خواهد بود.
وزير صنعت، معدن و تجارت فعال ش��دن واحدها با 
ظرفيت غيرفعال را ديگر هدف پرداخت اين تسهيلات 
دانس��ت و تاكيد ك��رد: در كنار اجراي اي��ن برنامه، 
طرح هاي بهي��ن ياب، تبصره 1۸ بودجه و اش��تغال 
روس��تايي نيز ادامه خواهد داش��ت و دولت مصمم 
است از هر طريق ممكن اش��تغال و توليد را حفظ و 
بازار داخلي را تقويت كن��د. رحماني با بيان اينكه با 
فعال شدن ش��ركت هاي قطعه سازي، خودروسازان 
هم مي توانند به تعهدات خود عمل كنند و تيراژ توليد 
را بالا ببرند، گفت: در ح��ال حاضر قيمت كارخانه و 
بازار فاصل��ه دارد كه با افزايش تي��راژ توليد خودرو، 
قيمت خودرو در ب��ازار و فاصله آن با قيمت كارخانه 

كاهش مي يابد.

 معادل سازي خودروهاي ثبت نامي
وزير صنعت در بخش ديگري از سخنان خود، درباره 
خودروهايي ك��ه به دليل تحريم، قطع��ات آنها وارد 
نمي شود، گفت: مقرر ش��د كه معادل سازي كنند و 

خودروهاي��ي را كه امكان توليد دارند و مش��خصات 
آنها نزديك ب��ه خودروي ثبت نامي اس��ت، تحويل 
دهند. رحماني افزود: در چند ماه اخير، قطعه سازان 
با مشكلاتي مواجه ش��دند و در نتيجه توليد خودرو 
نيز افت كرد؛ اما با حمايت دولت و همت قطعه سازان 
روند نزولي توليد متوقف و روند صعودي شده است. 
وزير صنعت، مع��دن و تجارت با اش��اره به تعهدات 
خودروسازان به دولت براي تحويل خودروها، افزود: 
به خودروس��ازان دستور داده ش��ده كه ۸0 درصد از 
توليد روزانه خود را به اجراي تعهداتش��ان اختصاص 
بدهند. او با بيان اينكه، صنعت خودرو كشور از صنايع 
مادر است، تاكيد كرد: البته اين صنعت در حال حاضر 
مش��كلاتي دارد و از مردم عزيز كش��ور ك��ه با وجود 
مش��كلات در اين ش��رايط با ما همراه��ي مي كنند، 
تشكر مي كنم. همچنين رحماني درباره برنامه دولت 
براي كاهش قيمت خودروها، گفت: با افزايش توليد 
خودرو، قيمت ها كاهش پيدا مي كند كه همين امروز 
هم اين روند آغاز شده است. بنده نيز دستور داده ام كه 
خودروسازان با افزايش توليد، عرضه را افزايش دهند 

كه مانند گذشته، شاهد بازار سياه نباشيم.
وزير صنعت معدن و تجارت با اشاره به سياست دولت 
در راس��تاي تمركز زدايي و اينكه برنامه هاي خوبي 
در آينده داري��م، گفت: محصولات خودرويي و لوازم 
خانگي كه كمتر از 40 درصد آن ساخت داخل كشور 
باشد را حمايت نخواهيم كرد .رحماني با بيان اينكه 
سياست دولت تمركز زدايي اس��ت افزود: زماني كه 
وارد وزارتخانه ش��دم 60 درصد از برنامه توليد عقب 
بوديم و با هرجايي كه تماس مي گرفتم مي گفتند روبه 
تعطيلي هستيم، اما اكنون جلوي روند نزولي گرفته 
شده اس��ت. وزير صنعت در رابطه با تسهيلات براي 
صنايع يادآورشد: در طرح رونق توليد، صنايع كوچك 
و متوسط مستثني ش��ده اند. بدين معنا كه اگر چك 
برگشتي يا بدهي غير جاري دارند بانك به اين دلايل 
نمي تواند به آنها تسهيلات پرداخت نكند. اما به شرط 
اينكه بتواند توليد كند و بازار فروش هم داشته باشند. 
اين بخش��نامه دولت است و اگر بانكي اين موضوع را 

رعايت نمي كند با آن برخورد كنيد. 
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پلمپ 11۰ فروشگاه قاچاق 
پوشاك تا روز دوشنبه

مهر|س��خنگوي س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
گفت: طي 3 روز آينده يعني تا انتهاي روز دوشنبه 
اول بهمن ماه، همه كالاهاي 110فروشگاه پوشاك 
احصا شده توسط س��تاد، جمع آوري و تابلوي آنها 
پايين كشيده مي شود. حميدرضا دهقاني نيا گفت: 
استانداري مصوبه اي درباره طرح جلوگيري از عرضه 
پوشاك قاچاق داشت كه برداشت هاي متفاوتي از 
آن صورت گرفته بود و اين برداشت ها از ديد بيروني 
اين طور به نظر مي رس��يد كه مانع تراشي صورت 
گرفته است. او افزود: از نظر س��تاد، اين برداشت از 
مصوبه استانداري تنها نياز به هماهنگي هاي بيشتر 
 داشت كه اين هماهنگي ها روز گذشته با حضور بابك 
دين پرست معاون وزيركشور، ديگر مسوولان اين 
حوزه، توليدكنندگان و معاون استانداري انجام شد.

سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز با اشاره به 
جلسه روز گذشته در خصوص ادامه طرح مبارزه با 
برندهاي قاچاق پوش��اك تاكيد كرد: در اين جلسه 
مصوب ش��د كه با محوريت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و همچنين اتحاديه مربوط ظرف س��ه روز 
آينده تمامي كالاهاي 110 فروشگاه پوشاك احصا 
شده توسط س��تاد، جمع آوري و تابلوي آنها پايين 
كشيده شود. او گفت: پس از اجراي اين مصوبه هم 
طرح مبارزه با پوش��اك برند قاچاق ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز قوي تر از گذشته ادامه خواهد داشت 
و هيچ مانع تراشي از طرف استانداري يا هر دستگاه 

ديگري قابل قبول نيست.

چرا ارز صادراتي به كشور 
برنمي گردد

تسنيم|عضو اتاق بازرگاني ايران گفت: اينكه ارز 
حاص��ل از ص��ادرات برنگردد جاي س��وال دارد. در 
زمان هاي گذشته هم كه دولت كنترلي بر بازگشت 
ارز نداشت، ارز حاصل از صادرات باز مي گشت؛ توسعه 
و اشتغال در كشور و افزايش آمارهاي توليد حاصل 
برگشت ارز حاصل از صادرات است. بهرام شكوري 
كه در يك برنامه تلويزيوني سخن مي گفت، عنوان 
كرد: ما 33 ميليارد دلار صادرات نفتي در 9 ماه اول 
امسال داشته ايم كه از اين مقدار نزديك 9 ميليارد دلار 
به سامانه برگشته است. همه علاقه مند به برگشت ارز 
هستند اما اختلاف ارز و افزايش قيمت ارز موجب 
شده مشكلاتي براي فعالين اقتصادي ايجاد شود كه 
اگر موانع را برداريم ارز راحت تر به كش��ور بازخواهد 
گش��ت. ش��كوري در ادامه گفت: فعالين اقتصادي 
معتقدند پيمان سپاري بر اساس نرخ پايه صادراتي 
گمرك تعيين مي شود درحالي كه فعالين در شرايط 
تحريم كه ام��كان ارتباط بانكي ندارند، كمتر از رقم 
اعلام شده فروش دارند همچنين نرخ پايه صادراتي و 
مهلت 3ماهه فعالين اقتصادي را با مشكل مواجه كرده 
اس��ت بنابراين تعامل بين دولت و بخش خصوصي 
موجبات برگش��ت ارز حاصل از صادرات را راحت تر 
خواهد كرد.از آنسو، عضو كميسيون مجلس شوراي 
اسلامي نيز گفت: كوتاهي ها در كنترل بازار ارز از سوي 
بانك مركزي نابساماني ها و التهاب در جامعه ايجاد 
كرد. بانك مركزي ديرهنگام ورود كرد اما ورود خوبي 
داشت كه به صورت نسبي تقاضا و عرضه را مديريت 
كرد. سيد فريد موسوي اضافه كرد: محدوديت ها تأثير 
زيادي بر بازار داشت و ورود دستورالعمل هاي ابلاغي 
بانك مركزي هم چالش هايي براي صادركنندگان 
به وجود آورد. او گفت: در ش��رايط جنگ اقتصادي 
عرضه و تقاضا بايد به درس��تي مديريت شود و هم 
دولت هم بخش خصوصي اذعان دارند كه ارز حاصل 
از صادرات بايد به كشور بازگردد اما بايد در اين زمينه 
درك درست و واقع بينانه اي از شرايط موجود داشته 
باشيم. به گفته موسوي، دولت بايد آرامش رواني را در 
جامعه ايجاد كند و براي رفع اين دغدغه ها نمي توانيم 
بر اساس رويه هاي گذش��ته عمل كنيم، دولت نيز 
نمي تواند هر روز با ابلاغ دستورالعمل و بخشنامه هاي 

جديد سردرگمي در جامعه و بازار ايجاد كند.

 افزايش توليد سنگ آهن
در 9 ماهه ابتدايي سال جاري

ايرنا|آم��ار توليد 9 ماه منتهي به آذر س��ال جاري 
سنگ آهن هفت مجتمع شاخص كه از سوي سازمان 
توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران منتشر 
شده حاكي از دستيابي به رقم بيش از 27 ميليون تن 
است. جداول آماري دوره 9 ماهه نخست سال جاري 
نشان مي دهد، ميزان استخراج سنگ آهن خام بالغ 
بر 4۸ ميليون و 759 هزار و 9۸6 تن، توليد س��نگ 
آه��ن 27 ميليون و 31 ه��زار و 6۸9 تن و محصول 
ارسالي براي مصرف 26 ميليون و 973 هزار و 4۸6 
تن بود. برپايه داده هاي آماري وزارت صنعت، شركت 
معدني و صنعتي گل گهر كرمان در 9 ماهه امسال 
11 ميليون و ۸۸۸ هزار و 490 تن توليد سنگ آهن 
داشت كه 43.9 درصد سهم كل را به خود اختصاص 
داد. همچنين توليد سنگ آهن در چادرملو يزد به 7 
ميليون و 61 هزار و 427 تن رسيد كه 26.1 درصد 
سهم كل را از آن خود ساخت. علاوه براين مجتمع 
سنگ آهن مركزي )كرمان( سهم 19.6 درصدي از 
كل را با توليد پنج ميليون و 319 هزار و 613 تن در 
اختيار گرفت. مجتمع سنگ آهن سنگان )خراسان 
رضوي( با بيش از 1.5 ميليون تن، شركت گسترش 
صنايع و معادن ماهان با اف��زون بر ۸47.۸ هزار تن، 
مجتمع معادن س��نگ آهن فلات مركزي چاه گز 
با بيش از 797.1 هزار تن و س��نگ آهن جلال آباد 
)كرمان( با اف��زون بر 37۸.1 ه��زار تن توليد ديگر 
مجموعه هاي مورد بررسي بودند. آمار تجارت خارجي 
9 ماهه نخست سال جاري در بخش معدن و صنايع 
معدني نيز نشان داد كه مجموع ارزش صادرات سنگ 
آهن كنس��انتره و دانه بندي به رقم 537.1 ميليون 
دلار رسيد كه از اين رقم سهم سنگ آهن كنسانتره 
346.4 ميليون دلار بود و در مقايسه با دوره مشابه 

سال گذشته رشد يكهزار و 352 درصدي داشت. 

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران گفت: صادرات 
كالاي وارداتي ب��ا ارز 4200 توماني خيانت اس��ت و 
صادركنندگان هم عقيده دارن��د كه آنچه براي مردم 
يارانه داده مي شود، نبايد از كشور خارج شود. به گزارش 
ايس��نا، محمدرضا مودودي اظهار كرد: ش��ايد تمام 
ش��اخص هاي امروز ما در رويايي با تحريم منفي بوده 
و آسيب ديده باش��يم اما در بعد صادراتي اين ظرفيت 
وجود دارد كه سهم خود را از بازارهاي جهاني افزايش 
دهيم. او با بيان اينكه مشكلات ما در بخش صادرات از 
جنس ديگري است، اظهار كرد: يك بعد به اين بحث 
برمي گردد كه ما كالاهاي ب��ا ارز 4200 توماني را وارد 
مي كنيم كه وظيفه دولت است از مردم حمايت كند. 
متاسفانه اين امر نبايد بر مبنايي باشد كه كالاي وارداتي 
با ارز 4200 توماني صادر ش��ود. اين خيانت اس��ت و 
صادركنندگان شناسنامه دار ما هم عقيده دارند كه آنچه 
براي مردم يارانه داده مي شود، نبايد از كشور خارج شود. 
مودودي ادامه داد: بعد دوم بحث برگش��ت ارز حاصل 
از صادرات اس��ت. ارزي كه كمك مي كند تا توليدات 
داخلي ما بر اس��اس ارزي كه از محل صادرات تامين 
مي شود به چرخه اقتصاد وارد شود، حتما بايد به چرخه 
اقتصاد بازگردد. مشكل در تعريف اين مكانيسم است. 
شكافي كه امروز بين بانك مركزي و صادركننده وجود 
دارد ناشي از مكانيسم برگشت ارز است. ما در مواردي 
كه بحث پيمان ها و تعهدات ارزي را در تاريخ جمهوري 
اس��لامي تجربه كرديم، هيچ زمان اين پول بر اساس 
آنچه بانك مركزي پيش بيني مي كرده به چرخه اقتصاد 
برنگشته و هيچ زمان نيز اقتصاد كشور فرونپاشيده و اين 

خود مهم ترين دليل براي بازگشت ارز است.
او خاطرنش��ان كرد: تعداد اق��لام صادراتي بالاي 10 
ميليون دلار ما كمتر از 350 قلم و تعداد اقلام صادراتي 
ب��الاي 50 ميلي��ون دلار ما كمتر از 100 قلم اس��ت. 
مودودي اضاف��ه كرد: ما 7000 ك��د اچ اس صادراتي 
داري��م. در زمينه صادركنن��دگان نيز زمان��ي كه ما 
افراد و ش��ركت هاي بالاي 10 ميليون دلار را مقايسه 
مي كنيم، تعدادشان كمتر از 500 شركت است و تعداد 
ش��ركت هاي بالاي 50 ميليون دلار ما كمتر از 100 
شركت هستند و اين در قياس با تركيه اي است كه در 

حال گرفتن بازارهاي صادراتي ايران است. سرپرست 
سازمان توسعه تجارت ايران با بيان اينكه ما يك وظيفه 
و رس��الت ذاتي داريم كه بايد به صورت جدي دنبال 
كنيم و آن توانمند و بين المللي كردن ش��ركت هاي 
داخلي خودمان است، اظهار كرد: شركت هايي كه بايد 
با مفهوم صادرات بهتر آشنا شوند و در راستاي تبديل 
شدن به ش��ركت هاي بالاي 10 ميليون دلاري تلاش 

كرده و آمادگي لازم را كسب كنند.
او بيان كرد: رسالت ديگر ما اين است كه اقلام صادراتي را 
افزايش دهيم كه ما در سازمان توسعه تجارت به صورت 
وي��ژه روي مگاپروژه ها بحث مي كنيم كه بايد اقلامي 
كه در سبد صادراتي آينده كشور است را اضافه كنيم. 
در مقطعي از تاريخ روي پتروش��يمي سرمايه گذاري 
كرديم و امروز نزدي��ك به 12ميليارد دلار صادرات ما 
را محصولات پتروشيمي تشكيل مي دهد. امروز وقت 
آن رس��يده كه بخش خصوصي ب��ا ايده هاي نابي كه 
دارد، مگاپروژه هاي خود را در س��طح ملي و نه استاني 
مطرح كند. مودودي خاطرنشان كرد: يكي از وظايف 
ذاتي سازمان توسعه تجارت اين است كه كمك كند 
تا س��اختاري كه 350 ميلي��ون دلار مي تواند صادر 
كند، به ساختاري 3.5 ميليارد دلاري تبديل شود. ما 
10 مگا پروژه را شناسايي كرديم و تلاش مي كنيم تا 
منابع فعلي كش��ور را به سمت اين محصولات ببريم. 
سرپرست س��ازمان توسعه تجارت ايران افزود: بايد به 
اين سمت برويم كه كشش صادراتي را مبنا قرار دهيم و 
با منابع محدودي كه در اختيار داريم، در خدمت توسعه 
صادرات باشيم. با تجربه 40 ساله، مي توانيم از اين پيچ 
تند نيز به س��لامت عبور كنيم؛ به شرط اينكه در اين 
شرايط با هم باشيم و صادرات را به صورت جدي دنبال 
كنيم. او با بيان اينكه مهم ترين معضلي كه با آن مواجه 
هستيم و خطرناك ترين بخش تحريم متوجه آن بوده، 
بخش اش��تغال است، گفت: اين مشكل حل مي شود. 
امروز به ارز ص��ادرات نگاه نكنيد؛ به اين نگاه كنيد كه 
چرخه اقتصادي بايد كامل شود و اين امر تنها با فروش 
در بازارهاي جهاني و برگش��ت آن در قالب مواد اوليه، 
تجهيزات و ماشين آلات است كه مي تواند چرخ اقتصاد 
مملكت را به گردش در بياورد و اشتغال را پويا نگه دارد.
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تغييرات اقليمي بزرگ ترين چالش پيش روي بشريت هستند

جزييات استراتژي جديد دفاع موشكي امريكا اعلام شد

بزرگ ترين مخاطرات جهان در 2019

بازگشت به عصر جنگ ستارگان

گروه جهان| طلا تسليمي| 
بسياري از رهبران جهان در چند روز آينده براي شركت 
در مجم��ع جهانی اقتصاد در داووس راهي س��وييس 
مي شوند. در همين حال، مجمع اقتصاد جهاني گزارشي 
را درباره مخاطرات پيش روي جهان منتش��ر و به اين 
مساله اشاره كرده كه تهديدهاي آب و هوايي )چه از نظر 
احتمال وقوع و چه در ارتباط با عواقب آنها( براي سومين 
سال متوالي خواب از چشم رهبران جهان ربوده اند. اين 
مجمع در گزارشي كه برمبناي نظرسنجي از رهبران 
تجاري، دولتي و جامعه مدني درباره مخاطرات پيش 
روي جهان تهي��ه كرده، آورده اس��ت: »در ميان همه 
تهديدهاي موجود، تهديدهاي مرتبط با تغييرات اقليمي 

بزرگ ترين فاجعه پيش روي جهان به شمار مي رود.«
مجمع جهاني اقتص��اد در اين گزارش چش��م اندازي 
بي س��ابقه از تهديدهاي پيش روي جهان ارائه كرده و 
نه تنها به تهديدها با بيشترين احتمال وقوع پرداخته، 
بلكه آنهايي كه بيشترين تاثيرگذاري را دارند نيز مورد 
بررسي قرار داده اس��ت. در اين گزارش مواردي وجود 
دارد كه در هر دو فهرست تهديدها با بيشترين احتمال 
وقوع و با بيشترين تاثيرگذاري، مشترك ديده مي شوند. 
نگراني هاي مرتبط با تغييرات اقليمي و محيط زيست 
سه مورد از پنج تهديد محتمل و چهار مورد از تهديدها 

با بيشترين عواقب را تشكيل مي دهند.
پس از وقوع موج هاي شديد گرما، طوفان ها و سيل ها 
در 2018 در سراسر جهان، اتفاقات شديد آب و هوايي 
به صدر فهرست تهديدهاي محتمل و سومين تهديد 
با بيشترين عواقب تبديل ش��د. واكنش نشان ندادن 
مناس��ب به تهديدهاي ناش��ي از تغيي��رات اقليمي و 
خ��ودداري از اقدام��ات لازم ب��راي كاه��ش گازهاي 
گلخانه اي در هر دو فهرس��ت در رتبه دوم اهميت قرار 
دارند كه بازتابي از افزايش نگراني ها درباره شكس��ت 
سياست هاي محيط زيستي هس��تند. در اين گزارش 
پيش بينی شده که اگر وضعيت کنونی ادامه پيدا کند، 
تا پايان قرن جاري ميلادی دمای کره  زمين تا 5درجه 
بيشتر خواهد شد. اين افزايش دما به ذوب شدن يخ های 
قطبی، افزايش سطح آب دريا و ناپديد شدن شهرهای 

ساحلی منجر خواهد شد و بسياری از گونه های گياهی و 
جانوری زمين را نابود خواهد كرد. اين تغييرات همچنين 
مي تواند پيامدهايی جدی برای امنيت غذايی و اقتصادی 
جهان در پی داش��ته باش��د. به نوش��ته دويچه وله، در 
گزارش مجمع جهانی اقتصاد كه در آس��تانه نشست 
قريب الوقوع آن منتش��ر ش��ده، آمده است که به  رغم 
هشدار سياستمداران و کارشناس��ان اقتصادي، عزم 
جهانی برای يافتن راهکاری موثر در رابطه با تهديدهاي 
آب وهوايي کاهش يافته است. افزايش افسردگی، ترس 
از آينده وکاهش توانايی هاي فردی و اجتماعی از جمله 
مخاطراتي هس��تند که مي توانند به عنوان پيامدهای 

تغييرات آب وهوايی در نظر گرفته شوند. 
مخاطرات ناشي از افزايش وابستگي به فناوري و همچنين 
مخاطرات براي اقتصاد جهاني و مخاطرات اجتماعي و 
ژئوپليتيك از ديگر نگراني هاي اصلي شركت كنندگان 
در نظرسنجي هستند. تهديدهاي حملات سايبري هم 
در ميان 10 مورد برتر در هر دو فهرست ديده مي شوند. 
اكثريت ش��ركت كنندگان )82 درصد( باور داش��تند 
كه حملات س��ايبري در س��ال 2019 به دزدي پول و 
اطلاعات مي انجامد و اين مساله بازتابي از چگونگي بروز 
بي ثباتي هاي جديد در همه جنبه هاي زندگي ناشي از 
افزايش وابستگي عمومي به فناوري هاي ديجيتال است. 

در ارتباط با مخاطرات اجتماعي، بح��ران آب با تعريف 
كاهش كيف��ي و كمي مناب��ع آب آش��اميدني يكي از 
مخاط��رات اصلي در هر دو فهرس��ت به ش��مار مي رود 
كه مي تواند عواقب بش��ري فاجعه بار داش��ته باشد و بر 

فعاليت هاي اقتصادي نيز تاثير بگذارد.
شرکت کنندگان در اين نظرسنجی همچنين بدبيني 
خود را به آينده اقتصاد جهاني ابراز داشتند و 9 نفر از هر 10 
شركت كننده گفته پيش بينی می کند وضعيت اقتصادی 
جهان بدتر مي ش��ود و تنش ميان قدرت های اقتصادی 
بزرگ افزايش مي يابد. در اين گزارش درباره مخاطرات 
اقتصاد كلان در سال 2019 نيز هشدار داده شده است. 

بيشتر شركت كنندگان در نظرسنجي افزايش مخاطرات 
اقتصاد كلان در سال جاري ميلادي را پيش بيني كرده اند 
كه به نوعي با مواجهه اقتصادي قدرت هاي بزرگ و از بين 
رفتن قوانين و توافقنامه هاي تجاري چندجانبه در ارتباط 
هستند. نويس��ندگان اين گزارش به نوسانات بازارهاي 
مالي و كاهش سرعت رشد اقتصادي در سال 2018 نيز 
به عنوان ديگر پيش زمينه هاي مخاطرات اقتصاد كلان 

اشاره كردند.
اما هيچي��ك از مخاطرات مطرح ش��ده از يكديگر جدا 
نيس��تند و به نوعي بايكديگر ارتباط دارند يا حتي بر هم 
تاثير مي گذارند. براي نمونه، از بين رفتن تنوع گونه هاي 
زيستي بر زنجيره غذايي تاثير مي گذارد و اين مساله به 
نوبه خود بر سلامت و توسعه اقتصاد اجتماعي تاثير خواهد 
داشت. در ادامه 10 مخاطره اصلي پيش روي جهان كه در 
هر دو فهرست مخاطرات محتمل تر و با عواقب شديدتر 
ديده مي شوند و با يكديگر در ارتباط هستند را مشاهده 

مي كنيد:
   اتفاقات شديد آب و هوايي + ناتواني در تعديل و رسيدگي 

به تغييرات اقليمي
   حملات گسترده سايبري + در هم شكستن شبكه ها و 

زيرساخت هاي اطلاعات حساس
   بيكاري گسترده ساختاري و كار در سطح پايين تر از 
توانايي + ناتواني در رسيدگي به عواقب پيشرفت  فناوري

   بيكاري گسترده ساختاري و كار در سطح پايين تر از 
توانايي + بي ثباتي اجتماعي

   موارد عمده جعل و دزدي اطلاعاتي + حملات سايبري 
گسترده

   شكس��ت در هدايت و حكومت منطقه اي يا جهاني + 
درگيري ها بين كشورها با عواقب منطقه اي

   اتفاقات شديد آب و هوايي + بحران غذا
   شكست مكانيس��م يا نهادهاي مطرح مالي + حباب 

دارايي در اقتصادهاي بزرگ
   مهاجرت هاي ناخواسته گس��ترده + درگيري ها بين 

كشورها با عواقب منطقه اي
   عواقب شديد پيش��رفت فناوري + حملات سايبري 

گسترده

گروه جهان| 
دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، از استراتژي جديد 
دفاع موش��كي ايالات متحده رونمايي كرده است. اين 
اس��تراتژي براي پاسخگويي و مقابله با تهديد فزاينده 
تسليحات جديد موشكي كش��ورهايي چون روسيه، 
چين و كره شمالي تدوين شده است. استراتژي جديد 
دفاع موشكي امريكا موسوم به »بازنگري در دفاع موشكي 
ايالات متحده امريكا« سندي ا ست كه قرار بود ٢٠1٨ 

ارايه شود، اما زمان ارايه آن به تعويق افتاد. 
خبرگزاري فرانسه نوشته، در سند راهبردي »بازنگري 
در دفاع موش��كي ايالات متحده امري��كا« كه بيش از 
80صفحه اس��ت و خلاصه اي از آن در اختيار رسانه ها 
قرار گرفته، به توسعه طرح هايي اشاره شده كه مي توانند 
موشك هاي جديد ابرصوت را رهگيري كند. از جمله 
وزارت دفاع )پنتاگون( خواستار به كارگيري ماهواره ها 
براي يافتن و رصد موشك هايي خواهد شد كه پرتاب 
مي ش��وند. در اين س��ند راهبردي آمده ايالت متحده 
براي دفاع در برابر موشك هاي جديد ابرصوت، استفاده 
از گيرنده هاي فضايي و مدرن كردن تجهيزات فضايي 
موجود اين كشور را خواس��تار مي شود. دونالد ترامپ 
در معرفي اين طرح جديد گفته: »هدف ما ساده است؛ 
اطمينان از اينكه مي توانيم هر حمله موشكي به ايالات 
متحده را رصد كني��م و آن را از بين ببريم، هر كجا، هر 

زمان و در هر مكاني.«

بر اساس اين طرح، پنتاگون مطالعات درباره سيستم 
جديدي از رهگيري موش��ك ها در فضا را با استفاده از 
پهپادهاي نسل جديد آغاز خواهد كرد. در يكي از اين 
طرح ها قرار است يك شليك كننده ليزري روي پهپادي 
قرار بگيرد كه در ارتفاعات بس��يار ب��الا پرواز مي كند و 
موشك هاي شليك شده را در همان مرحله اول پرتاب 
با اشعه دوربرد ليزري منهدم كند. اين پهپادها كه مجهز 
به موشك هاي جديد هستند، بطور دايمي در مدار قرار 
گرفته و از آنجا موشك هاي جديد ابرصوت متخاصم را 
هنگام تلاش براي رسيدن به اوج آستانه پرواز رصد كرده 
و نابود خواهند كرد. اين طرح كه با توجه به استراتژي 
موازانه تسليحات موشكي و ضدموشكي تدوين شده، 
يادآور طرح »جنگ س��تارگان« اس��ت ك��ه در زمان 
رياس��ت جمهوري رونالد ري��گان در دهه ٨٠ ميلادي 

تدوين شده بود.
به گزارش آسوشيتدپرس، سامانه كنوني پدافند موشكي 
امريكا شامل صفوف متعدي از موشك هاي رهگير است 
كه روي ناوهاي جنگي و در پايگاه هاي موشكي در آلاسكا 
و كاليفرنيا مستقر هستند. ايالات متحده در حال حاضر 
در پايگاه هاي »فورت گريلي« آلاسكا و »ون دنبرگ« 
كاليفرنيا ۴۴ فروند موش��ك رهگير زمين پايه دارد كه 

قرار است تعدادشان تا سال 202۳ به ۶۴ فروند برسد.
مقام هاي نظامي امريكا پي��ش از اين بارها گفته اند كه 
هدف برنامه دفاع موشكي امريكا پيش از هر چيز مقابله 

با موشك  هايي اس��ت كه احتمالًا از سوي كشورهاي 
داراي زرادخانه كوچك تر مانند كره ش��مالي شليك 
مي شوند. دونالد ترامپ گرچه در اظهارات خود اشاره اي 
به كره ش��مالي نكرده، اما پاتريك ش��اناهان كه پس از 
استعفاي جيم متيس بطور موقت مسوول وزارت دفاع 
امريكا شده گفته برنامه موشكي كره شمالي همچنان 

محل نگراني جدي است. 
دونالد ترامپ در مقابل آشكارا از توسعه موشكي روسيه 
انتقاد كرده و گفته امريكا را از پيمان منع موشك هاي 
هسته اي ميان برد )INF( با مسكو خارج مي كند. روسيه 
نيز در ماه هاي گذشته توسعه سامانه دفاع موشكي امريكا 
را تهديدآميز خوانده است. سرگئي لاوروف وزير خارجه 
روسيه، جمعه نيز در كنفرانس خبري مشترك با هايكو 
ماس همتاي آلماني خود بار ديگر هشدار داد كه خروج 
امريكا از پيمان منع موشك هاي كوتاه و ميان برد، ضربه 
محكمي به س��اختار كلي امنيت بين المللي از جمله 
معاهده تسليحات استراتژيك و فرآيند كنترل سلاح  
هسته اي و عدم اشاعه آن وارد مي كند. سرگئي لاوروف 
با بيان اينكه پيامدهاي تصميم امريكا مبني بر خروج از 
پيمان منع موشك هاي ميان برد مساله اي جدي است، 
گفته: »روشن است كه شكست اين معاهده عواقب منفي 
بسياري را براي ثبات استراتژيك جهان به دنبال دارد.«

مذاكرات پيمان منع موشك هاي كوتاه برد و ميان برد، در 
سال 198۷ ميلادي و در زمان رياست جمهوري رونالد 

ريگان در امريكا و رهبري ميخاييل گورباچف بر اتحاد 
جماهير شوروي )سابق( صورت گرفت و پيمان در سال 
1988 به تصويب مجلس سناي امريكا رسيد. يكي از 
اهداف اين پيمان ممانعت از توليد موشك هاي ميان برد 
با قابليت حمل كلاهك هس��ته اي بود. توسعه سامانه 
ضد موش��كي جديد امريكا مي تواند به تنش در روابط 
دو كشور دامن بزند. مقام هاي دولت امريكا فاش اخيرا 
فاش كرده اند كه دونالد ترامپ قصد دارد دوم فوريه سال 
جاري ميلادي، ايالات متحده را از اين پيمان خارج كند. 
آندرآ تامپسون معاون وزير خارجه امريكا، گفته واشنگتن 
دوم فوريه روند خروج از پيمان منع موشكي با روسيه را 
آغاز خواهد كرد. تامپسون با اين ادعا كه روسيه با آزمايش 
موش��ك »9 امِ ۷29« مفاد پيمان منع موش��ك هاي 

هسته اي ميان بُرد را نقض كرده، گفته روند خروج از اين 
پيمان ۶ ماه زمان خواهد برد. 

امريكا و پيمان آتلانتيك شمالي )ناتو( روسيه را متهم 
مي كنند با توليد سيستم موشكي »9 امِ ۷29« خود اين 
پيمان را نقض كرده است. روسيه نيز امريكا را متهم كرده 
است كه با استقرار سپر دفاع موشكي خود در روماني و 
لهس��تان به اين پيمان پاي بند نبوده است. در پي بالا 
گرفتن انتقادها، مايك پمپئو وزير خارجه ايالات متحده، 
در ماه دسامبر سال گذشته ميلادي )2018( به روسيه 
۶0 روز فرصت داد تا همه نكات پيش بيني شده در پيمان 
يادشده را اجرا كند. گفته شده تعيين مهلت ۶0 روزه 
از س��وي دولت امريكا در واكنش به نگراني كشورهاي 

اروپايي بوده است.

دريچه

كوتاه از منطقه

آلمان و چين روابط مالي خود را 
گسترش مي دهند

گروه جهان|وزير داراي��ي آلمان پس از ديدار با 
معاون نخست وزير چين از گسترش روابط دو كشور 
در امور بانكي و بيمه اي خبر داد. اولاف شولتز گفته 
بايد امكان دسترس��ي بانك ها و شركت هاي بيمه 
آلمان و چين به بازارهاي كشور مقابل بهبود يابد. 
ش��ولتز پس از ديدار با معاون نخست وزير چين، 
ليو ه��ه تاكيد كرد كه خلاف روند كنوني حاكم بر 
مناسبات بين المللي، ضرورت دارد كه پكن و برلين 
روابط دو جانبه خود را تعميق بخشند و گسترش 
دهند. به گزارش رويترز، وزير دارايي آلمان گفته 
براي دس��ت يافتن به اين هدف ضروري است كه 
چين و آلمان امكانات دسترسي به بازارهاي مالي 

يكديگر را بطور محسوسي بهبود دهند.
شولتز براي شركت در دومين دور گفت وگوهاي 
مالي ميان آلمان و چين به پكن سفر كرده است. در 
اين سفر شماري از مقام هاي ارشد آلماني از جمله 
ين��س وايدمن، رييس بانك ف��درال آلمان اولاف 
ش��ولتز را همراهي كرده اند. در جريان سفر هيات 
آلماني به پكن دو موافقت نامه ميان نهادهاي ناظر 
بر عمليات بانكي و بازار اوراق بهادار دو كشور و يك 
قرارداد ميان بانك فدرال آلم��ان و بانك مركزي 
چين به امضاء رسيد. وزير دارايي آلمان با توجه به 
خروج احتمالي بريتانيا از اتحاديه اروپا كه مي تواند 
به از دست رفتن جايگاه لندن در حوزه بانكي و بازار 
بورس بينجامد، تلاش مي كند موقعيت فرانكفورت 
را به عنوان يكي از مراكز بين المللي تجاري و مالي 

ارتقاء دهد. 

 پايان 4ماه بن بست
تشكيل دولت در سوئد 

گ�روه جهان|پارلمان س��وئد جمع��ه به رهبر 
حزب سوس��يال دموكرات راي داد تا براي بار دوم 
نخس��ت وزير كشور ش��ود. به گزارش رويترز، اين 
اقدام از سوي پارلمان س��وئد به بيش از چهار ماه 
بن بست سياسي پس از انتخاباتي كه مناقشه آميز 
بود، پايان داد و براين اساس، استفان لوفون رهبري 
حزب سوسيال دموكرات، براي بار دوم نخست وزير 
شد. لوفون با احزاب ميانه، ليبرال و سبز سوئد اخيرا 
به توافقي تاريخي رس��يد و احزاب راس��ت ميانه 
و چ��پ ميانه را براي جلوگي��ري از فعاليت حزب 
ضدمهاجرتي »دموكرات هاي سوئد« براي داشتن 
نقش در سياست گذاري ها، همراه كرده است. اين 
در حالي است كه پيش تر اعلام شده بود رهبر حزب 
»ليبرال« تاكيد دارد از دولتي كه تنها متشكل از 
ميانه روها و دموكرات هاي مسيحي باشد، حمايت 
نمي كند. از سوي ديگر رهبر حزب ميانه بر شراكت 
تمامي اين ۴ حزب در توافق تشكيل دولت تاكيد 

دارد.
بحران سياسي س��وئد پس از آن به وجود آمد كه 
استفان لوون نخست وزير سوئد، در 25 سپتامبر در 
راي  اعتماد اجباري پارلمان كشورش، راي نياورد 
و با توجه به اينكه هيچ كدام از احزاب سياسي مهم 
اكثريت را در اختيار ندارند، اوضاع پيچيده ش��د. 
رييس پارلمان س��وئد چهار مرتبه مي تواند براي 
تش��كيل يك دولت جديد اقدام كند و اگر شرايط 
همچنان در بن بست باقي بماند، سوئد ظرف سه 

ماه اقدام به برگزاري انتخابات زودهنگام مي كند.

برلوسكني براي انتخابات 
پارلمان اروپا نامزد شد 

گروه جهان| س��يلويو برلوس��كني در انتخابات 
پارلمان��ي اروپ��ا در ماه مه ش��ركت خواه��د كرد. 
به گزارش راشاتودي، سيلويو برلوسكني كه سه دوره 
نخست وزيري ايتاليا را در كارنامه خود دارد، نامزدي 
خود را براي ش��ركت در انتخابات پارلم��ان اروپا به 
نمايندگي از حزب راست ميانه »ايتاليا به پيش« اعلام 
كرد. برلوسكني گفته: »مي خواهم صدايم را به اروپايي 
برسانم كه بايد تغيير كند، اروپايي كه تفكر عميق خود 

درباره جهان را از دست داده است.« 
برلوسكني به دليل محكوميت بر سر فساد مالياتي، 
نزديك به پنج س��ال از نامزدي در هرگونه انتخابات 
منع ش��ده بود. او در انتخابات اخير پارلمان ايتاليا با 
وجود منع كانديداتوري، اتحاد ميان حزبش »ايتاليا 
به پيش« و راس��ت گرايان افراطي »لگا« را راهبري 
كرد. ب��ا اين حال لگا، حزب متبوع ماتئو س��الويني 
هم اكنون در نظرسنجي ها بسيار محبوب تر از »ايتاليا 
به پيش« است. با وجود اتحاد اين دو جريان راست گرا، 
برلوسكني با جنبش ضد ساختار پنج ستاره به شدت 
مخالف اس��ت و اعض��اي آن را »آقاي��ان چپ گراي 
كمونيست سال 199۴« توصيف مي كند؛ سالي كه 
خود وارد قدرت شد. در سال 201۳ ميلادي و زماني 
كه حكم محروميت برلوسكني از »حق انتخاب شدن« 
اعلام شد، بسياري فكر مي كردند كه حيات سياسي 
اين چهره جنجالي ايتاليا به پايان رس��يده است. با 
اين حال طبق راي دادگاه در سال گذشته ميلادي، 
برلوسكني با توجه به عملكرد خوبش، بار ديگر مجاز 

به شركت در انتخابات شناخته شده است.

ماكرون: فرانسه از سوريه و 
عراق خارج نمي شود

گروه جهان|رييس جمهوري فرانس��ه گفته كه 
كشورش تا پايان س��ال جاري ميلادي همچنان به 
تعهدات نظامي خود در قبال ائتلاف بين المللي در 
س��وريه و عراق پايبند خواهد ماند چرا كه مبارزه با 

داعش هنوز به پايان نرسيده است. 
به گزارش يورونيوز، ماكرون در پيام تبريك سال نو 
به نيروهاي نظامي فرانسوي بر پايبندي به تعهدات 
بين المللي كشورش در خاورميانه تاكيد كرده و گفته: 
»هرگونه مشاركتي در عقب نشيني و بيرون كشيدن 
نيروها از اين منطقه اشتباه بزرگي خواهد بود.« ماكرون 
در ادامه س��خنراني براي جمعي از سربازان در يك 
پايگاه نيروي زميني ارتش فرانسه در نزديكي شهر 
تولوز ضمن اشاره به تصميم مشاجره برانگيز واشنگتن 
براي خارج كردن نيروهاي نظامي امريكايي از سوريه، 
گفت: »تصميم اعلام شده دوست امريكايي ما براي 
خروج نظامي از سوريه نبايد سبب به چالش كشيده 
شدن هداف اس��تراتژيك ما در منطقه شود.« او در 
توضيح هدف استراتژيك كشورش در خاورميانه افزود: 
»ريشه كن كردن داعش و محروم كردن اين سازمان 
تروريستي از هرگونه تصرف سرزميني و جلوگيري 
از ظهور دوباره اين گروه هدف كلي فرانس��ه است.« 
رييس جمهوري فرانسه همچنين گفته كشورش 
در ماه هاي آينده »در مسير منطبق كردن تشكيلات 
نظامي بر اساس شرايط سياسي و ماهيت عمليات 
مختلف« گام برخواهد داشت و همچنان »به برقراري 
ثبات در منطقه شام« كه چندين كشور خاورميانه از 

جمله سوريه را در بر مي گيرد، متعهد خواهند ماند.

 افزايش حمايت بريتانيايي ها
از اتحاديه اروپا

گروه جهان|در حالي كه روند خروج بريتانيا از اتحاديه 
اروپا با راي مخالف پارلمان اين كشور به طرح برگزيتي 
دولت به بن بست خورده، نتايج جديد ترين نظرسنجي ها 
نش��ان مي دهد كه حمايت مردم بريتاني��ا از ماندن در 
اتحاديه اروپا به بالاترين ميزان در سه سال گذشته رسيده 
است. به نوشته ايرنا، نتايج نظرسنجي موسسه يوگو حاكي 
از آن اس��ت كه در صورت برگزاري همه  پرسي مجدد 
درباره برگزيت، 5۶ درصد به ماندن و ۴۴ درصد به خروج 
از اتحاديه اروپا راي خواهند داد. در همه پرسي 201۶، 
نزديك به 52 درصد از بريتانيايي ها به خروج و ۴8 درصد 
به ماندن در اتحاديه اروپا راي دادند. در آن زمان بسياري از 
كارشناسان معتقد بودند كه باتوجه به اختلاف كم آماري 
بين طرفداران و مخالفان برگزيت، نتايج همه پرس��ي 
نمي تواند پشتوانه كافي براي خروج بريتانيا از اتحاديه 
اروپا باشد. اكنون، با نزديك شدن به مهلت قانوني برگزيت 
)29 مارس(، بيشتر نظرسنجي ها حاكي از آن است كه 
نوس��انات اقتصادي، افزايش نسبي قيمت ها و كاهش 
ارزش پوند به علاوه بروز بحران هاي سياسي در ماه هاي 
اخير، مردم بريتانيا را به شدت پشيمان و گزينه برگزاري 
همه پرسي مجدد را برجسته تر كرده است. به ويژه پس 
از شكست سنگين طرح پيشنهادي دولت »ترزا مي« 
براي خروج از اتحاديه اروپا در پارلمان اين كشور، برگزاري 
همه  پرسي مجدد به يكي از گزينه هاي مطرح در افكار 
عمومي تبديل ش��د. اگرچه دولت ترزا مي پس از اين 
شكست توانست از راي عدم اعتماد پارلمان جان سالم به 
در ببرد، اما اكنون با چالش جدي دست يابي به توافقي 
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اعتصاب سراسري در تونس 
گروه جه�ان| اتحاديه كار تون��س در اعتراض 
به نپذيرفت��ن افزايش حقوق ۶۷0 ه��زار كارمند 
در بخش دولتي به اعتصاب عمومي دس��ت زد. از 
جمله شركت كنندگان در اين اعتصاب يك روزه، 
كاركنان فرودگاه ها، بنادر و خطوط ريلي بودند. اين 
اعتصاب همچنين مدارس، كتابخانه هاي دولتي، 
وزارتخانه ها، شركت هاي حمل و نقل عمومي هوايي، 
دريايي و زميني، بيمارستان ها، رسانه هاي رسمي 
و س��اير بخش هاي خدماتي را در بر مي گرفت. در 
واكنش به برنامه اعتصاب سراسري، شركت خطوط 
هوايي تونس از احتمال بروز آش��فتگي در برنامه 
پروازها خبر داده بود و از كاركنان خود خواسته بود 
تا رزرو پروازهاي هوايي را تغيير دهند. حزب النداء 
تونس با انتشار بيانيه اي اعلام كرده: »اعتصاب حق 
قانوني است كه قانون اساسي تونس براي شهروندان 
قائل شده است. در حقيقت، اعتصاب بخشي از روند 
فعاليت هاي دموكراتيك است.« حزب حاكم النداء 
كه به دليل اختلافات بنيادين با نخست وزير تونس 
اينك به يك حزب معارض تبديل ش��ده در بيانيه 
خود آورده: »ما به نقش مثبت اتحاديه مشاغل در 
برگزاري اعتراضات مسالمت آميز اعتماد داريم.« 
به گزارش »الحره«، دولت تونس كه مجبور ش��ده 
براي كاهش كسري بودجه خود از حقوق كاركنان 
بكاهد، اكنون به اتهام كاهش حقوق و دس��تمزد 
به شت تحت فش��ار قرار گرفته است. دولت تونس 
درگير فش��ارهاي مالي از جمل��ه وام هاي گرفته 
شده از صندوق بين المللي پول است، براي كاهش 
فشارهاي اقتصادي و تسهيل مشكل كمبود بودجه، 
افزايش دس��تمزدها را تعليق كرده است. يوسف 
شاهد نخست وزير تونس هفته گذشته هشدار داده 
بود كه اگرچه اعتصاب عمومي هزينه هاي سنگيني 
به كش��ور تحميل مي كند، اما دول��ت نمي تواند 
دستمزدها را به طور غير متناسب با امكانات مالي 
كشور افزايش دهد. با اين حال، »حفيظ حفيظ« 
معاون دبيركل اتحاديه مشاغل تونس با اعلام اينكه 
مذاكره با دولت درباره افزايش دستمزدها شكست 
خورده، همه كاركنان بخش هاي خدماتي كشور را 
به اعتصاب دعوت كرد. سامي طاهري معاون دبيركل 
اتحاديه كار تونس هم به رويترز گفته: »دولت تسليم 
اجبارهاي صندوق بين المللي پول ش��ده و براي 
مواجهه با كاركنان تصميم دشواري گرفته است.« 
اتحاديه كارگري نيرومند تونس همچنان با دولت 

در كشمكش است.

تلاش عربستان براي تغيير 
بافت منطقه العواميه

منطقه قديمي العواميه در شرق عربستان سعودي 
كه از مراكز توليد نفت به شمار مي رود با پمپاژ پول از 
سوي رياض در حال تغيير است. به گزارش يورونيوز، 
اين منطقه در 201۷ و در پي اعتراض هاي شيعيان 
به دستور دولت عربس��تان تخريب شد. حال دولت 
س��عودي ۶0 ميليون دلار براي بازسازي منطقه اي 
18هكتاري در المصوره و همچنين 2۳0ميليون دلار 
براي پرداخت خسارت به كساني كه خانه هايشان در 
منطقه العواميه تخريب شده، اختصاص داده است. 
رياض همچنين بودجه بيشتري نيز براي بازسازي 
مدارس، بيمارستان ها و مراكز خريد اين منقطه در 

نظر گرفته است. 

 رشد مبادلات اقتصادي
قطر و تركيه

تجارت تركيه و قطر در 2018 به 2ميليارد دلار رسيده 
است. به گزارش رويترز، از زماني كه كشورهاي عربي 
به رهبري عربستان، روابط تجاري و ديپلماتيك خود 
را با قطر قطع كرده اند، تركيه با ارس��ال كمك هاي 
نظامي و غذا، يكي از متحدان برتر دوحه شده است. 
سال گذشته قطر بسته اي 15ميليارد دلاري را، براي 
سرمايه گذاري در پروژه هاي اقتصادي و سپرده گذاري 

در بانك هاي تركيه، معرفي كرد.

رياض به دنبال سرمايه گذاري 
در پتروشيمي روسيه

رياض قصد دارد ميلياردها دلار در اقتصاد روس��يه 
به ويژه صنعت پتروشيمي سرمايه گذاري كند. وزير 
انرژي عربستان به الاخباريه گفته: »با رييس صندوق 
سرمايه گذاري خصوصي روسيه درباره گسترش دامنه 
پروژه هاي س��رمايه گذاري در بخش هايي مختلف 
گفت وگو كرديم. اين سرمايه گذاري ها نه فقط صنعت 

گاز بلكه صنعت پتروشيمي را نيز شامل مي شود.« 

رييس دادگاه عالي پاكستان 
سوگند خورد 

آصف سعيد كهوسه بيست وششمين رييس دادگاه 
پاكستان كه اخيرا از سوي رييس جمهور منصوب 
شده، در كاخ رياست جمهوري سوگند خدمت ياد 
كرد. به گزارش ايرنا، آيين س��وگند با حضور عمران 
خان نخست وزير و جمعي از مقام هاي ارشد برگزار 
شد. ميان ثاقب نثار رييس سابق دادگاه عالي، در دوران 
مسووليتش به پرونده هاي مهمي ورود كرد از جمله رد 
صلاحيت و بازداشت نواز شريف نخست وزير پيشين. 
پرويز مشرف رييس جمهوري پيشين هم از ترس او 

حاضر نشد به كشور بازگردد. 

تركيه نرخ بهره را ۲۴درصد 
حفظ كرد

بانك مركزي تركيه همانطور كه انتظار مي رفت نرخ 
بهره را بدون تغيير حفظ كرد و نگراني سرمايه گذاران 
را نسبت به سياست هاي پولي پيش رو تركيه كاهش 
داد. به گزارش آسوش��يتدپرس، حال بانك مركزي 

تركيه نرخ بهره را بدون تغيير 2۴ درصد اعلام كرد.
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عكسروز

چهرهروز

كمال تبريزي: بايد راه جديدي پيدا كنيم
كمال تبريزي مطرح كرد: بايد تلاش كنيم راه هاي جديدي براي بيان مشكلات اجتماعي در فيلم ها پيدا كنيم. اكران مردمي و ويژه فيلم سينمايي 
»مارموز« به كارگرداني كمال تبريزي شامگاه ۲۷ دي با حضور حامد بهداد، رضا ناجي، كمال تبريزي و جواد نوروزبيگي در پرديس سينمايي 
باغ كتاب برگزار شد. كمال تبريزي پيش از نمايش فيلم گفت: ساختار فيلم »مارموز« يك ساختار متفاوت است كه به جرات مي توانم بگويم 
نمونه آن در تاريخ سينماي ايران وجود ندارد يا خيلي كم است و فيلم طنزي است كه گرايشي به بيان واقعيت هاي سياسي – اجتماعي دارد و به 
همين دليل برخي اين فيلم  را بسيار دوست دارند و برخي اصلا دوست ندارند. او افزود: تلاش داريم تجربيات جديدي نيز در سينما داشته باشيم 

تا بتوانيم راه هاي تازه اي را باز كنيم براي بيان موضوعات اجتماعي كه گفتنش به واسطه برخي محدوديت ها سخت است. 

بازارهنر

نكوداشت عزت الله انتظامي در جشنواره فيلم فجر 
مراسم نكوداش��ت آقاي بازيگر سينماي 
ايران عزت الله انتظامي در سي و هفتمين 
جش��نواره فيلم فجر برگزار خواهد ش��د. 
س��ينماي ايران در س��ال ۱۳۹۷ با آقاي 
بازيگر وداع كرد؛ هنرمندي كه بازي هاي 
تاثيرگ��ذارش در فيلم هايي چون »گاو«، 
»حاجي واش��نگتن« و »اجاره نشين ها« 
تا »هامون« و »بانو« و در س��ال هاي اخير 

»ميناي ش��هر خاموش« و »راه آبي ابريشم« همچنان 
ماندگار است. در مراسم افتتاحيه سي و هفتمين جشنواره 
فيلم فجر به ياد اين هنرمند فقيد مراسم نكوداشتي برپا 
خواهد ش��د. انتظامي چهار بار براي بازي در فيلم هاي 
»گاوخوني«، »خانه اي روي آب«، »روز فرشته« و »گراند 

سينما« موفق به دريافت سيمرغ بلورين 
جشنواره فجر ش��د و همچنين بازي او در 
»ناصرالدين ش��اه آكتور سينما« و »خانه 
خلوت« شايسته تقدير شناخته شد. او در 

سه دوره از جشنواره فيلم فجر داور بود.
همچنين بزرگداش��ت ابراهيم حقيقي، 
عزيزاله حميدنژاد، خسرو خسروشاهي، 
عباس گنجوي و فاطمه معتمدآريا، پنج 
سينماگر سرشناس در مراسم افتتاحيه جشنواره برگزار 

مي شود.
سي و هفتمين جش��نواره فيلم فجر به دبيري ابراهيم 
داروغه زاده همزمان با چهلمين سالگرد انقلاب اسلامي 

دهم تا بيست و دوم بهمن ماه برگزار مي شود. 

من يك موجود بلوتوثي ام، به من نگاه نكنيد
افسانه ماهيان كارگردان تئاتر با همكاري 
محمد رضايي راد نمايش��نامه نويس، اثر 
جديدي با موضوع آسيب هاي اجتماعي 

را روي صحنه مي برند.
افسانه ماهيان كارگردان تئاتر با همكاري 
محمد رضايي راد نمايش��نامه نويس، اثر 
جديدي با موضوع آسيب هاي اجتماعي 
را روي صحنه مي برند. اين كارگردان در 

مورد اين نمايش چنين گفته است »چشم است كه 
نگاه مي كند و نگاه است كه گناه مي كند.«

او پيش از اين كارگردان��ي آثاري چون »هم هوايي«، 
»س��ه جلس��ه تراپي« و از »زيرزمين تا پشت بام« و 
»كوكوي كبوتران حرم« و »تروما« را برعهده داشته 
اس��ت و هم اكنون هدايتگري اين اثر را با شاگردانش 
بر عهده گرفته اس��ت. اجراگران اين اث��ر عبارتند از 
شقايق سرسختي، نيلوفر عبدالصمد، مهسا جوادي، 
عارفه چراغي، مارال جعفر قلي زاده، نازگل محمدي، 

پوريا رس��تمي، امير محمد عيسي زاده، 
مصطفي سليماني، محمد مهدي لرستاني، 
مهدي صفرزاده خانيكي، محمد معروفي. 
از عوام��ل اين نمايش تاكن��ون مي توان 
به محمدرض��ا جديدي )ط��راح صدا و 
آهنگساز(، امير سپهر تقي لو )مدير اجرا(، 
سارا حدادي )مشاور رسانه اي و مدير روابط 
عمومي وتبليغات - you studio(، آيلار 

زاهدي و معين كريم نيا )عكاس( اشاره كرد.
اين نمايش با هدايتگري افسانه ماهيان و خروجي يك 
ورك شاپ بازيگري است كه از ۴ بهمن الي ۱۹ بهمن، 
س��اعت ۳۰ :۱۹ در پلتفرم داربس��ت واقع در بزرگراه 
مدرس خيابان ظفر ش��مالي كوچ��ه ناجي، خيابان 
فرزان، خيابان نوربخش، بلوار مين��ا، پلاك ۴۲ روي 
صحنه مي رود. علاقه مندان براي ديدن اين اثر به صورت 
حضوري مي توانند س��ي دقيقه قبل از اجرا به پلتفرم 

داربست مراجعه كنند.

همزمان با اكران »بمب؛ يك عاش��قانه« 
آلبوم موسيقي اين فيلم كه ساخته »الني 
كاريندرو« آهنگساز يوناني است، توسط 
كمپاني معتبر ECM منتشر و در سراسر 

اروپا پخش شد.
طبق گزارش رسيده، اين آلبوم موسيقي  
كه ش��امل آهنگ هاي فيلم »بمب؛ يك 
عاشقانه« پيمان معادي است با نام »همه 

پرندگان« به تازگي در سالن بزرگ IANOS رونمايي 
ش��د.  در اين مراس��م الني كاريندرو از تجربه همكاري 
خود با پيم��ان معادي كارگ��ردان ايراني فيلم »بمب؛ 
يك عاش��قانه« گفت و از »كريستوس بوكوروس« كه 
جلد آلبوم را طراحي كرده و »س��قراط سينوپولوس« 
نوازنده  سرشناس چنگ تشكر كرد. در ادامه اين مراسم 
»گيورگوس هارونيتيس« منتقد يوناني؛ جادوي ملودي؛ 
رنگ و ريتم موسيقي تازه ترين آلبوم »الني كاريندرو« 
را ويژگ��ي مهم آن ناميد و گف��ت: »اولين صدايي كه از 
اركستر بيرون مي آيد مرثيه اي است بر جرياني كه خود 

را به آرامي در فيلم نشان مي دهد. »بمب، 
يك عاشقانه« بافت موسيقايي رمانتيك و 
لطيفي دارد و از اين جهت بعضا به موسيقي 

فيلم هاي آنجلوپولوس نزديك مي شود.«
او در ادامه يادآور شد: »پيانوي الني نقشي 
كليدي در اين آلبوم بازي مي كند و عشقي 
را در پايان به نمايش مي گ��ذارد كه آن را 
نمي بينيم ولي احساسش مي كنيم. دقيقا 

مانند زندگي واقعي«.
»گيورگوس هارونيتيس« در پايان سخناني اش با اشاره 
به اينكه موس��يقي آلبوم »تمام پرندگان« موس��يقي  
دوراني است كه در آن زندگي مي كنيم تازه ترين اثر الني 
كاريندرو را بدون هيچ شك و شبهه اي آلبوم سال ناميد. 
در پايان اين مراسم »الني كاريندرو« در اجرايي تك نفره 
به نواختن پيانو و چنگ پرداخت. موسيقي فيلم »بمب: 
يك عاشقانه« با آهنگسازي »الني كاريندرو« نامزد جايزه  
بهترين موسيقي متن جوايز سينمايي آسياپاسيفيك 

شده است.

طنين موسيقي »بمب؛ يك عاشقانه« در اروپا

از سرگيري اجراي نمايشي با آزاده صمدي و علي سرابي
تهيه كننده نمايش »بدون تماش��اگر« از 
شروع دوباره اجراي اين نمايش در پرديس 
تئاتر شهرزاد خبر داد. سعيد خاني گفت: 
مدتي قبل نمايش »بدون تماشاگر« با بازي 
علي سرابي و آزاده صمدي در پرديس تئاتر 
ش��هرزاد به صحنه رفت ك��ه پس از چهار 
شب، پرديس »ش��هرزاد« پلمب و اجراي 
ما هم متوقف شد. او افزود: حال پس از رفع 

مشكل اين مجموعه تئاتري، نمايش »بدون بازيگر« با 
همان گروه از اول بهمن ماه روي صحنه مي رود.

او با ابراز اميدواري از اينكه »ديگر شاهد بسته شدن هيچ 

مجموعه فرهنگي در كشور نباشيم« گفت: 
من به عنوان تهيه كننده در اولين تجربه 
تئاتري ام، متوجه بيشترين ضرر شدم اما 
اميدوارم با استقبال مخاطبان روبه رو شويم 
و در حال حاضر تا يك م��اه اجرا خواهيم 
داشت و بعد در صورت استقبال تماشاگران 
تمديد مي كنيم. نمايش »بدون تماشاگر« 
به نويسندگي ابوالفضل كاهاني و كارگرداني 
امير اخوين از دوش��نبه يكم بهمن در س��الن شماره ۲ 
پرديس شهرزاد روي صحنه مي رود و پيش فروش بليت 

آن در سايت تيكت آغاز شده است.

تاريخنگاري
راهپيمايي بزرگ اربعين در حمايت از امام خميني)ره( 
بيست و نهم دي ۱۳5۷، راهپيمايي باشكوه و آرام ملت ايران به مناسبت اربعين حسيني)ع( 
در حمايت از امام خميني در سراسر كشور برگزار شد. نزديك به دو ميليون تن در راهپيمايي 
روز اربعين در تهران ش��ركت كردند، بنا به گزارش خبرنگاران در اين تظاهرات اثري از 

نيروهاي پليس و ارتش در مسير تظاهر كنندگان نبود.
شركت كنندگان در راهپيمايي در قطعنامه اي ضمن اعلام غيرقانوني بودن سلطنت، 
خواستار خلع شاه، برقراري حكومت جمهوري اسلامي، تشكيل شوراي انقلاب اسلامي، 
بركناري دولت بختيار، پيوستن قواي نظامي به ملت، برقراري روابط حسنه با همه ملت ها، 

استعفاي وكلاي دو مجلس و اعضاي شوراي سلطنت شدند.
امام خميني)ره( در گفت وگو با رسانه ها، راهپيمايي مردم ايران را به مثابه يك همه پرسي 

درباره تشكيل نظام جمهوري اسلامي عنوان كردند. 
بيست و ششم دي ماه س��ال ۱۳5۷ محمدرضا پهلوي مجبور به فرار از كشور شد و در 
همان روز كابينه بختيار از مجلس راي اعتماد گرفت، در چنين شرايطي و در اين مقطع 
حساس سه روز تا اربعين حسيني باقي مانده بود از اين  رو نيروهاي انقلابي درصدد برآمدند 
با برگزاري  يك راهپيمايي عظيم در روز اربعين و با استفاده از پتانسيل بالاي نهضت امام 
حسين)ع( كه پيش از اين بارها مورد استفاده نيروهاي انقلابي قرار گرفته بود، پايه هاي 

متزلزل رژيم پهلوي را ويران كنند.
امام )ره( ۲5 دي ۱۳5۷ در آس��تانه  اربعين حسيني پيامي  خطاب به ملت ايران صادر و 
راهبرد مبارزاتي خود را اعلام كردند. ايشان در قسمتي از اين پيام اعلام كردند: »اربعين 
امسال استثنايي و نمونه است؛ راهپيمايي و تظاهرات پرشور در اين اربعين وظيفه شرعي 
و ملي است. ملت در سراسر ايران با راهپيمايي و تظاهرات خود اين نظام را دفن مي كند و 
مخالفت خود را با »شوراي سلطنت« غيرقانوني اعلام و پشتيباني خود را براي چندمين 

بار از جمهوري اسلامي اعلام مي كند.«
برخي از مقامات ارتش همچون تيمس��ار مقدم اعتقاد داشتند كه دولت بختيار در روز 

اربعين سقوط خواهد كرد و دو ميليون نفر در تظاهرات شهر تهران شركت مي كنند. آنها 
در اين جلسه از نقش ارتش براي كنترل اوضاع صحبت كردند. هايزر پيشنهاد كرد كه 
همه  سربازان از خيابان ها جمع آوري شوند و حضور آنها فقط محدود به مناطق حساس 
نظامي  و غيرنظامي  باشد؛ تا اگر اتفاقي رخ داد تأسيسات حياتي حفظ شود. هايزر حتي به 
بختيار پيشنهاد كرد كه مقررات تظاهرات را در مطبوعات، راديو و تلويزيون اعلام كنند و 

به انقلابيون اخطار دهد كه با هرگونه خشونتي به سختي برخورد خواهد شد. 
بختيار به توصيه وي عمل و در يك سخنراني تلويزيوني بر لزوم برخورد با هرگونه  حركت 
خارج از نظ��م در روز اربعين تأكيد كرد. راهپيمايي اربعي��ن از لحاظ جمعيت و نظم از 
راهپيمايي هاي تاسوعا و عاشورا به مراتب بيشتر و منظم تر و منسجم تر بود، خيل جمعيت 
حاضر در اين روز به حدي بود كه روزنامه  كيهان در تيتر اول خود از اين راهپيمايي با عنوان 

»عظيم ترين راهپيمايي مذهبي و سياسي تاريخ« نام برد.

ايستگاه

آن هاتاوي به »جادوگران« 
پيوست

سرش��ناس  بازيگ��ر 
سينماي امريكا در فيلم 
جديد راب��رت زمكيس 
نقش آفرين��ي مي كند. 
به گ��زارش ورايتي، آن 
هات��اوي براي ب��ازي در 
نقش يك جادوگر سطح 
بالا در فيلمي از كمپاني 

برادران وارنر به كارگرداني رابرت زمكيس قرارداد 
بست. هاتاوي همزمان پيشنهاد بازي در اين فيلم و 
فيلم »خيابان سسامي« را دريافت كرده بود. گفته 
شده اين بازيگر سرانجام بازي در فيلم زمكيس را 
پذيرفت كه بازسازي »جادوگران« فيلم كلاسيك 
س��ال ۱۹۹۰ است و در نقش��ي بازي مي كند كه 

آنجليكا هوستون در آن فيلم بازي كرده بود.
اين فيلم برمبناي رماني به همين نام كه سال ۱۹۷۳ 
منتشر شد ساخته شده و درباره پسري هفت ساله 
است كه زندگي اش در كنار جادوگران مي گذرد. 
ب��رادران وارنر در س��ال ۱۹۹۰ از اين كتاب فيلم 
اقتباسي »جادوگران« را ساخت كه در آن هوستون 
در يكي از نقش هاي كليدي بازي مي كرد. اما گفته 
مي شود نسخه زمكيس بسيار به ريشه هاي كتاب 
نزديك تر است. زمكيس فيلمنامه اين فيلم را نيز 
مي نويسد و تهيه كنندگي آن را در كنار جك راپكي 
برعهده دارد. اين دو مالك ش��ركت ايميج موورز 
هستند. آلفونسو كوارون و گي يرمو دل تورو ديگر 

تهيه كنندگان فيلم هستند.
هاتاوي هم اكنون در حال بازي در فيلم بي عنواني از 
»دوپونت فيلم« است. وي به تازگي با فيلم »اوشن 
۸« ديده شد و پس از آن با تريلري با عنوان »آرامش« 
به كارگرداني استيون نايت و كمدي »شلوغي« به 
كارگرداني كريس آديسون ديده خواهد شد. او به 
تازگي بازي در فيلم درامي از نتفليكس با عنوان 
»آخرين چيزي كه او مي خواست« را به پايان برد. 
اين بازيگر جايزه اسكار را براي بازي در »بينوايان« 

كسب كرد. 

برليناله فهرست بخش رقابتي 
را تكميل كرد

جش��نواره فيلم برلين با 
افزودن پنج فيلم ديگر به 
فهرست بخش مسابقه، 
اسامي شركت كنندگان 
در اين بخش را به ۲۳ فيلم 

رساند.
برلينال��ه ديروز اس��امي 
فيلم هاي حاضر در بخش 

رقابت��ي ۲۰۱۹ خود را تكميل ك��رد و نام پنج فيلم 
ديگر را به بخش مسابقه افزود. اين پنج فيلم شامل 
»يك ثانيه« جديدترين فيلم ژانگ ييمو كارگردان 
چيني، »واژه هاي هم معنا« س��اخته ناداو لاپيد در 
بخش رقابتي و »معاون« به كارگرداني آدام مك كي 
با بازي كريس��تين بيل در نقش ديك چني معاون 
رييس جمهوري اسبق امريكا، »خداحافظي با شب« 
س��اخته آندره تشينه كارگردان فرانسوي و مستند 
»وقار شگفت انگيز« به كارگرداني آلن اليوت درباره 
آرتا فرانكلين است كه در بخش خارج از مسابقه روي 
پرده مي روند. به اين ترتيب ۲۳ فيلم به بخش مسابقه 
بين المللي شصت و نهمين جشنواره فيلم برلين راه 
يافتند كه ۱۷ عنوان از آنها شانس دريافت خرس هاي 

طلايي و نقره اي را دارند.
از مس��تند »پيتر ليندب��رگ – داس��تان زنان« به 
كارگرداني ژان ميش��ل ويش��يت، فيلم »عكس« 
ساخته ريتش باترا و مس��تند »تنها يك بار زندگي 
مي كني – تور دي توتن هوزن« به كارگرداني كوردولا 
كابليتز و پل داگديل به عنوان فيلم هايي نام برده شده 

كه به بخش ويژه برليناله اضافه شده اند.

پرتاب دست ۷۰ متري بيرانوند سوژه رسانه هاي فوتبالي جهان 

انتقاد به پاداش ميلياردي تيم ملي و كي روش

پرتاب هاي دست بلند عليرضا بيرانوند 
در بازي ايران و عراق توجه زيادي را در 

رسانه هاي جهان به خود داشت.
عليرض��ا بيرانوند در بازي ايران و ع��راق بار ديگر با 
واكنش هاي خوب خ��ود، آمادگي بالايش را به رخ 
كش��يد. اين دروازه بان كه در ج��ام جهاني با مهار 
پنالتي رونالدو، توانس��ت در صدر اخبار رسانه هاي 
جهان قرار گيرد، اين بار نيز در جام ملت ها با حركتي 

جالب توجه ديگر، آمادگي بالايش را به رخ كشيد.
رس��انه كروات dnevnik نوش��ت: پرتاب دست 
۷۰ مت��ري عليرضا بيرانون��د در بازي ب��ا عراق از 
نكات جالب بازي هاي جام ملت هاي آس��يا بود كه 
براي بازيكن ايران موقعي��ت گل ايجاد مي كرد. او 
در تيم پرس��پوليس در ۹۲ ديداري ك��ه به ميدان 
رفته است توانس��ته 5۴ بار دروازه تيمش را بسته 
نگه دارد. حضور در فينال ليگ قهرمانان مهم ترين 
دستاورد او در اين تيم بود. بيرانوند در تيم ملي ايران 
نيز همواره عملكرد خوبي داش��ته است و توانسته 

باره��ا توانمندي ها و آمادگي بالاي خ��ود را به رخ 
كش��يد. ديلي ميل، سان و ناس��يونال نيز از جمله 
ديگر س��ايت هايي بودند كه به بازتاب اين حركت 

جالب دروازه بان اي��ران پرداختند و حضور او را در 
حملات تيمش با ادرسون دروازه بان منچسترسيتي 

مقايسه كرد. 

سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي پس از پرداخت پاداش 
هزاران دلاري به بازيكنان تيم ملي و كارلوس كي روش 
كه به خاطر برد تيم هاي يمن و ويتنام انجام شد، متني 
گلايه آميز منتشر كرد. پس از برتري تيم ملي فوتبال ايران 
برابر تيم هاي يمن و ويتنام در جريان رقابت هاي مرحله 
گروهي جام ملت هاي آسيا، بلافاصله جمعا مبلغ ۶۰۰ 
هزار دلار پاداش به بازيكنان، كارلوس كي روش سرمربي 
تيم ملي و ديگر عوامل تيم پرداخت شد كه در اين ميان 
كي روش ۲ برابر بازيكنان پاداش گرفت. پس از اين اتفاق، 
محمد بنا سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي كه تيمش را 
براي حضور موفق در رقابت هاي المپيك ۲۰۲۰ توكيو 
آماده مي كند، در صفحه ش��بكه اجتماعي خود نسبت 
به اين موضوع و تفاوت هاي موجود ميان فوتباليست ها 
و كادر فني تيم ملي و ديگر رشته هاي ورزشي انتقاد كرد.

بنا در بخش هايي از پيام خود آورده اس��ت: »امشب دلم 

گرفت، افسوس خوردم به خاطر اين همه تفاوتي كه بين 
فوتبال و بقيه رشته هاست. بازم ميگم من ورزشكارامونو 
دوس��ت دارم و براي كسي سوء برداشت نشود. ولي خب 
بالاخره كشتي گيرم، تعصب كشتي دارم، مبارزه تن به 
تن، پارگي ابرو، پارگي رباط صليب��ي، وزن كم كردناي 
وحشتناك، خستگيايي كه از درد داد بزني. هه رو ديدم و 

چشيدم. چه زمان كشتي و چه در زمان مربيگري. اما تا الان 
دم نزدم چون مي گفتم عشقمه، ورزشمه، دوستش دارم.

ولي ام��روز يه خبر به م��ن تلنگر زد ك��ه در وجودم يه 
لحظه احس��اس بي ارزش��ي كردم. خبر اين بود؛ پاداش 
فوتباليست هاي ما براي پيروزي هاي گروهي داده شد: 
۳ ه��زار دلار براي ه��ر برد به فوتباليس��ت و دو برابر آن 
پاداش كي روش! در فوتبال اگر همين بازي هاي ملي رو 
فوتباليست فقط به خاطر عرق ملي بازي كنه و يك ريال 
هم پول نگيرد باز براي او ارزش افزوده است چرا كه بعد از 
آن قرارداد ۲ ميلياردي اش مي شود ۳ ميليارد!!! پس اگر 
مجاني هم بازي كنه فقط به خاطر مردمش، چيزي نميشه 
جز اينكه قيمتش بالاتر ميره، ولي كشتي گير، وزنه بردار 
و تكواندوكار، ج��ودوكار، كاراته كا و تمام عزيزايي كه تو 
رشته هاي غير فوتبالي هستن، اگه زحمت بكشن و مدال 

نگيرن، هيچي ندارن!«

ورزشي

میراثنامه

تگرگ هم »چشمه علي« را پُر آب نكرد 
هنوز ۱۰ روز هم از بالا آمدن س��طح آب چشمه علي در شهر ري نمي گذرد، زماني كه 
اعلام شد، آب چشمه علي به ميزان ۷۰ ليتر در ثانيه رسيده يعني نزديك به ميزان آبي كه 
پيش از آغاز كار مترو در نزديكي اين محوطه تاريخي در جريان بود اما بار ديگر اين ميزان 
از دِبي حدود ۱۰ ميلي متر پايين آمده است. داستان خشك شدن آب »چشمه علي« 
شهرري اين روزها نمونه مثال زدني خوبي در كنار تخريبِ آثار تاريخي ديگري است كه 
در استان هاي مختلف هر روز مطرح مي شود و هر كدام از دستگاه هاي متولي و اداري 
با قول و قرارهايشان ميراث فرهنگي را كه خود را موظف كرده تا فقط از ابزار قانوني اش 
براي حفاظت از آثار تاريخي استفاده كند، در منگنه بگذارند. بيش از يك سال است كه 
»چشمه علي« شهرري هم درگيرودار كم آبي، خشك شدن آب چشمه يا گاهي اوقات 
بازگشت آب به اين محوطه تاريخي طبيعي است؛ اتفاقي كه بافعال شدن كارگاه خط 
۶ مترو در اين محدوده آغاز شد و بعد از آن، ديگر دست از سر اين محوطه تاريخي چند 
هزار ساله برنداشت. در يك سالِ گذشته اعلام شد كه قرار است مترو از محدوده  تاريخي 
شهرري عبور كند، بعد از رايزني هاي مختلف بالاخره ميراث فرهنگي موفق شد در يك 
قدم تاريخي اين بار مسوولان مترو را متقاعد كند، مسير اين خط را تغيير دهند و قرار شد 
آن »برج طغرل«، قبرستان »ابن بابويه«، »دژ رشكان« و »محوطه چشمه علي« را دور 
بزند تا از بروز هر گونه آسيبي به اين محوطه هاي تاريخي جلوگيري شود اما بعد از مدتي 
خبر رسيد، دِبي آب در چشمه علي شهرري پايين تر مي رود و حتي يكي دو بار هم آب 
چشمه خشك شده است. و سرانجام در ۲۹ ارديبهشت، مسوولان ميراث فرهنگي تهران 
به اين نكته تاكيد كردند كه قاعدتا تا فعال بودن كارگاه مترو در محدوده چشمه علي، 
قطعي آب طبيعي است و تا زمان حضور كارگاه مترو در محدوده چشمه علي آب را به 
منطقه برنمي گرداند. از دستورهاي گاه و بي گاه و نامه هايي كه درخواست توقف كار مترو 
در حريم اين محوطه تاريخي، برج و باروي آن و حتي تپه تاريخي چشمه علي را داشتند، 
اما موفق نبودند كه بگذريم، با پايان كار كارگاه ۶ مترو در شهرري، بالاخره كار كارگاه مترو 
در اين محدوده در اوايل مرداد ماه امسال به پايان رسيد اما آب به چشمه باز نگشت بنابراين 
۲۴مرداد ماه محمدحسن طالبيان - معاون ميراث فرهنگي سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري از پيگيري هاي ميراث فرهنگي براي شكايت حقوقي از مترو 
خبر داد. او در آن زمان اقدامات انجام شده توسط كارگاه مترو را يك اشتباه در مورد چشمه 
علي شهرري دانست و اظهار كرد: »اين دعواي حقوقي ماست و آن را ادامه مي دهيم تا 
زماني كه آب به چشمه برگردد و از نظر فني مشكل چشمه را پيدا كنند. مگر اينكه از نظر 

دِبي آب، ميزانِ آب در سطح آن منطقه پايين آمده باشد، بايد اين موارد را بررسي كنيم 
تا به نتيجه درست برسيم.« به گزارش ايسنا، البته اميدواري ميراث فرهنگي و احتمالا 
مسوول خط ۶ مترو كه موظف است هر چند روز يك بار ميزان دبي آب چشمه را به اداره 
ميراث فرهنگي شهرستان ري گزارش دهد در ۱۶ دي ماه؛ بيشتر شده بود. براساس اعلام 
رسمي اين مسوول، در ساعت هفت و سي دقيقه صبح ۱۶ دي ماه، ميزان دبي آب چشمه 
علي »۷۰.۲« بوده است. ميزان دبي آبي كه از روي معيارسنج نصب شده در ميانه چشمه 
علي، درجه آب را بالاي ۳5 ميلي متر نشان مي داد، اما صبح امروز همان دستگاه سنجش 
ميزان آب، اين درجه را كمتر از ۳۰ نشان مي دهد! و حتي مامور شهرداري مشغول تميز 
كردن چشمه است. بنابراين باز هم سوالِ جديدي كه بطور مداوم براي اين چشمه تاريخي 
طبيعي به ذهن مي آيد، مطرح مي شود، »شكايت ميراث فرهنگي از مترو«، در شرايطي كه 
ميراث فرهنگي به شركت مترو اعلام كرده بود، اگر فصل بارش تمام شود و چشمه علي به 
حالت اوليه برنگردد، شكايت مان را از سر مي گرفتيم، در آن زمان بارش كم بود، اما اكنون 
باران داريم و سفره زيرزميني تقريبا به همان حالت اوليه برگشته است و مشكلي نيست.

با توجه به اين صحبت، به نظر مي رسد قرار است چشمِ چشمه علي شهرري به آسمان 
و فصل هاي سال باشد، - البته به نظر مي رسد بايد تگرگ شديد پنج شنبه ۲۷ دي را از 
ليست روزهاي باراني كه مي تواند چشمه علي را از آب پر كند، حذف كنيم - يعني فقط 
يك فصل سال از بيشترين ميزان دبي آب برخوردار شود و در ديگر فصل ها خشك ترين 

نقطه تهران، چون برف و باران و آبي در كار نيست!
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